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Αθήνα, σήµερα στις 26 Μαΐου, ηµέρα Τετάρτη και ώρα 10.09’
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία της Ε’
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 25 Μαΐου
2010 εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΚΖ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης
25ης Μαΐου 2010, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολό του
σχεδίου νόµου: «Επιτάχυνση της ανάπτυξης των Ανανεώσιµων
Πηγών Ενέργειας για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής
και άλλες διατάξεις σε θέµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής».)

Εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Νέα Αρχιτε-
κτονική της αυτοδιοίκησης και της αποκεντρωµένης διοίκησης –
Πρόγραµµα Καλλικράτης».

Το λόγο έχει ο συνάδελφος, κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας, Βουλευτής
της Νέας ∆ηµοκρατίας. Υπενθυµίζω ότι ο χρόνος είναι ακριβώς,
έξι λεπτά.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία Υφυπουργέ, κύ-
ριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι η δεύτερη µέρα της συνεδρίασης
για την αναδιάρθρωση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και το Πρό-
γραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

Εχθές, στην πρώτη συνεδρίαση ειλικρινά ακούσαµε µια από
τις πλέον, ενδιαφέρουσες οµιλίες, που έχω ακούσει, του κυρίου
Πρωθυπουργού. Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ.
Τζαβάρας µε την αµεσότητα που το διακρίνει απάντησε ουσια-
στικά σ’ αυτά που εξέφρασε ο κύριος Πρωθυπουργός. Αργό-
τερα όµως -και πολλές φορές ξέρουµε όταν ακούµε κάτι πολύ
ενδιαφέρον, το επεξεργαζόµαστε ακόµα και κατά τη διάρκεια της
νύχτας και βγάζουµε χρησιµότερα συµπεράσµατα- αφού ξεφύ-
γουµε από την αµεσότητα της όποιας απάντησης, ίσως είµαστε
και πιο ουσιαστικοί σ’ αυτό που θα πούµε.

Ο κύριος Πρωθυπουργός, λοιπόν, χθες προέβη σε κάποιες
οµολογίες, χωρίς όµως να ακολουθήσουν απολογίες γι’ αυτά που
οµολόγησε ή σε άλλα σηµεία απολογήθηκε χωρίς να εκφράσει
την αυτονόητη οµολογία που προκύπτει εξ’ αυτού.

Θα γίνω πιο σαφής αν σας πω ότι το ∆εκέµβριο περίπου, ξαφ-
νικά είχαµε ακούσει τον κύριο Πρωθυπουργό να λέει την έκ-

φραση ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Τότε, κανένας δεν µπο-
ρούσε να διανοηθεί ότι µετά από λίγο καιρό θα είχαµε σαν επό-
πτη ουσιαστικά, στο Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανάπτυξης,
κυρίως το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Τότε, όποιος διανοείτο
να κάνει αναφορά σε αυτό, εξοβελίζετο στο «πυρ το εξώτερο».

Εχθές, ο κύριος Πρωθυπουργός, οµολόγησε ότι η Ελλάδα
είναι ένα από τα συγκεντρωτικότερα κράτη του κόσµου και ίσως
ακόµη συγκεντρωτικότερο από τις χώρες του τέως υπαρκτού ή
και ανύπαρκτου κατά άλλους, σοσιαλισµού. ∆εν οµολόγησε
όµως τις ευθύνες της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ τα είκοσι χρόνια
που είναι µέχρι τώρα στη διακυβέρνηση της χώρας µετά το 1981.

Απολογήθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός, για τα περιφερειακά
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ της χώρας, τα
οποία όπως είπε κατά λέξη, έφτασαν να αποτελούν κυρίως ιδρύ-
µατα για να έχουµε στην επαρχία, στην περιφέρεια γκαρσονιέ-
ρες, ταχυφαγεία, υποψήφιους γαµπρούς και νύφες! Να µη
συνδέεται, όπως πρέπει, η παραγωγή επιστηµόνων από αυτά, µε
τις ανάγκες που έχει η οικονοµία, η κοινωνία και ο πολιτισµός της
περιοχής.

∆εν οµολόγησε, όµως ο κ. Παπανδρέου εχθές, αλλά ίσως προ-
κύψει πολύ σύντοµα, ότι σκοπεύει η Κυβέρνηση να φέρει και
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στην παιδεία και ίσως αργότερα και στην υγεία.

Κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, ευνουχίσατε µια ολόκληρη
γενιά µετά το 1980, όταν καλλιεργήσατε προσδοκίες. Θέλατε να
δηµιουργήσετε, παντού, σε κάθε πόλη πανεπιστήµιο, σε κάθε κω-
µοπολή, ΤΕΙ, να δώσετε πτυχία χωρίς αντίκρισµα, να µειώνετε τε-
χνητά την ανεργία στις ηλικίες δεκαοκτώ έως τριάντα.
∆ηµιουργήσατε ένα επιστηµονικό πνευµατικό προλεταριάτο. ∆ιο-
γκώσατε απερίγραπτα την παραπαιδεία. Ενώ τέλη της δεκαετίας
του 70, πηγαίναµε φροντιστήριο από το καλοκαίρι της Β’ Λυκείου
µέχρι το καλοκαίρι της Γ’ Λυκείου, τώρα έχουµε την παγκόσµια
πρωτοτυπία να υπάρχουν φροντιστήρια από το δηµοτικό µέχρι
και το πανεπιστήµιο.

Όλα αυτά οδήγησαν σε οικονοµική καταβαράθρωση της
χώρας και σε πολλά άλλα. Και προσέξτε, κάποια στιγµή πριν από
µήνες ο κύριος Πρωθυπουργός, είπε ότι οικονοµική καταβαρά-
θρωση, οικονοµική κρίση, σηµαίνει και µειωµένη εθνική κυριαρ-
χία. Ας το προσέξουµε αυτό ιδιαίτερα, µήπως σηµαίνει κάτι αυτό
για το µέλλον.

Ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας, υπεύθυνα, εδώ και καιρό
όταν ψηφίζατε το νοµοσχέδιο για το µεταναστευτικό, ζήτησε να
αποσύρετε και το νοµοσχέδιο για τη µετανάστευση και να µην
φέρετε καν τον νοµοσχέδιο για την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Το ζη-
τάµε και τώρα. Αλλά, επειδή ξέρουµε ότι δεν θα το κάνετε, όπως
πράξατε και εχθές, που τεκµηριωµένα οι οµιλητές µας µίλησαν
για αντισυνταγµατικότητα του νοµοσχεδίου και υποστηρίχθηκε
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αυτό και από όλες τις άλλες πτέρυγες της Βουλής, επειδή µε την
φερόµενη ως δεδηλωµένη Πλειοψηφία σας θα το ψηφίσετε,
έχουµε να σας πούµε και µερικά πράγµατα για το νοµοσχέδιο.

∆εν ακούσατε τις τοπικές κοινωνίες. ∆ιαβουλευτήκατε αλλού,
µε τα κοµµατικά σας γραφεία, αλλού µε τους τοπικούς Βουλευ-
τές σας. Η ΚΕ∆ΚΕ, η ΕΝΑΕ ήταν πλήρως αντίθετη σε αυτά τα
οποία κάνατε. Κάνατε δεκατρείς περιφέρειες. Γιατί βάζετε τις
επτά υπερπεριφέρειες; Αφού θα έχουµε δεκατρείς αιρετούς πε-
ριφερειάρχες, γιατί να έχουµε τους επτά διορισµένους; ∆εν θα
δηµιουργήσουν µεγαλύτερα προβλήµατα δυσλειτουργίας; Υπάρ-
χει µεγάλη προχειρότητα. Σε πολλά σηµεία δεν υπάρχουν τα κρι-
τήρια της αναλογικότητας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή σ’ έναν τέτοιο νόµο µιλάµε για τη χωροθέτηση της αυ-
τοδιοίκησης ή τις αρµοδιότητες ή τους πόρους, που φυσικά ει-
δικά τους πόρους πουθενά δεν φαίνεται ότι τους διασφαλίζετε,
έχω να σας πω µερικά πράγµατα, ιδιαίτερα για την εκλογική µου
περιφέρεια το Νοµό Καστοριάς. Στην αρχή εκεί κάνατε τέσσερις
δήµους, υποχωρήσατε σε τρεις, τώρα υπάρχει ακόµη η περιρ-
ρέουσα ατµόσφαιρα ότι µέχρι αύριο το βράδυ που θα ψηφιστεί
το νοµοσχέδιο, ίσως αλλάξει κάτι.

Θέλω να σας πω τουλάχιστον, µια και τώρα αυτά που µπορεί
να αλλάξουν είναι η ονοµατολογία, ότι ο Νοµός Καστοριάς έχει
το ∆ήµο Καστοριάς, έχει το ∆ήµο Άργους Ορεστικού. Ενώ πριν
από δώδεκα χρόνια το ονοµάσατε Ορεστίδα, γιατί βέβαια εκεί η
περιοχή µας είναι η Αρχαία Ορεστίδα -δεν υπάρχει όµως κανένας
λόγος να λέγεται ∆ήµος Ορεστίδος- τότε ο ∆ήµαρχος του Άρ-
γους Ορεστικού, το ∆ηµοτικό Συµβούλιο και η κοινωνία, µετά
από πολύµηνες προσπάθειες έπεισαν τα Υπουργεία να µετονο-
µαστεί πάλι, όπως είναι το σωστό, σε ∆ήµο Άργους Ορεστικού.
Πιστεύω και τώρα εκ παραδροµής µάλλον, επειδή είναι πολλά
πράγµατα πρόχειρα στο Υπουργείο σας, τον ονοµάσατε πάλι
δήµο Ορεστίδας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας ζητώ, λοιπόν, και σας παρακαλώ να αποκαταστήσετε το
ορθό, σε δήµο Άργους Ορεστικού, για να µην ταλαιπωρείται πάλι
ολόκληρη η περιοχή µε κάτι το αυτονόητο.

Όπως επίσης και για τον τρίτο δήµο, το ∆ήµο Γράµµου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-

νος σας, κύριε συνάδελφε.
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: ∆έκα δευτερόλεπτα, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν είναι δυνατόν να

σας δώσουµε παράταση είναι γραµµένοι εκατόν πενήντα οµιλη-
τές.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ο δήµος είναι, ∆ήµος Γράµµου και όχι
Νεστορίου, γιατί γίνεται µε το κριτήριο της ορεινότητας. Άρα,
λοιπόν, ο Γράµµος είναι η περιοχή που θα δώσει ανάπτυξη στον
τόπο γι’ αυτό και να ονοµάζεται ∆ήµος Γράµµου.

Εµείς θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και ζητούµε να ανα-
λάβετε τις ευθύνες σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίζουµε µε τον κ.
Κωνσταντίνο Τσιάρα, επίσης Βουλευτή Καρδίτσας της Νέας ∆η-
µοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές πως αυτές τις

ηµέρες στη σκέψη όλων υµών που υπηρετούµε την κεντρική πο-
λιτική σκηνή, προφανώς κυριαρχεί η δεδοµένη και συνεχιζόµενη
απαξίωση της πολιτικής και του πολιτικού συστήµατος.

Νοµίζω ότι οποιαδήποτε νοµοθετική πρωτοβουλία θα έπρεπε
σε ένα µικρό ή µεγαλύτερο βαθµό να στοχεύει στην τυχόν «αύ-
ξηση της αξιοπιστίας της πολιτικής», για να µπορεί όντως και να
έχει αποτέλεσµα.

Συζητάµε ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, µια πολύ µεγάλη, µια
γενναία µεταρρύθµιση στον αυτοδιοικητικό χάρτη. Μπορεί όµως
µια µεγάλη, γενναία µεταρρύθµιση, να συµβαίνει ερήµην της κοι-
νωνίας; Μπορεί όµως µια µεγάλη, γενναία µεταρρύθµιση, όπως
είναι το προτεινόµενο σχέδιο νόµου ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» να λει-

τουργεί µέσα από µια λογική συζητήσεων µόνο µεταξύ του αρ-
µοδίου Υπουργού και των Υπουργών και των συναδέλφων Βου-
λευτών της Αντιπολίτευσης;

Γιατί ξέρουµε πολύ καλά, κύριοι συνάδελφοι, ότι όλη η συζή-
τηση διηµείφθη µεταξύ του κ. Ραγκούση και των Βουλευτών του
ΠΑΣΟΚ του εκάστοτε νοµού. Είναι δυνατόν µια µεταρρύθµιση να
συµβαίνει µόνο και µόνο µε τη συµµετοχή των ανθρώπων της κυ-
βερνητικής παράταξης; Και πώς θα µπορούσε στο κάτω-κάτω
µέσα από µια τέτοια πρακτική, επαναλαµβάνω, η αξιοπιστία της
πολιτικής να παραµείνει αλώβητη;

∆εν είναι όµως µόνο αυτό το γεγονός που καθιστά τη συγκε-
κριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία προβληµατική. Είναι και το γε-
γονός ότι, όπως τελικά συνέβη, έχει δηµιουργήσει πάρα πολλά
ερωτηµατικά. ∆εν υπάρχει, µε άλλα λόγια, η αίσθηση ότι ο νέος
διαχωρισµός, ο νέος αυτοδιοικητικός χάρτης έχει λειτουργήσει
µε ένα συγκεκριµένο κριτήριο, το οποίο αποδίδει και δικαιοσύνη.
Η νησιωτικότητα και η ορεινότητα, χαρακτήρες που πήραν πάρα
πολλοί δήµοι, ξέρετε ότι γεννούν ερωτηµατικά. Και τα ερωτηµα-
τικά, πέραν της δικαιοσύνης ή της αδικίας, -ανάλογα µε το πώς
το βλέπει κανείς- έχουν και µια άλλη, πολύ συγκεκριµένη κατεύ-
θυνση. Υποτίθεται ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι µια σηµαντική µε-
ταρρύθµιση για να αναβαθµίσει την Τοπική Αυτοδιοίκηση, να
προσφέρει καλύτερες υπηρεσίες προς τους πολίτες, όπως
άκουγα χθες πολλούς Βουλευτές της Συµπολίτευσης να αναφέ-
ρουν, και βεβαίως να δηµιουργήσει µια άλλη συνολική δοµή.

Θέλουµε όντως οι νέες υπηρεσίες, οι οποίες θα προκύψουν
µε τους νέους δήµους, να είναι καλύτερες; Εκτιµώ ότι η απά-
ντηση είναι θετική. Θέλουµε όντως να έχουµε ποιοτικότερες υπη-
ρεσίες, να έχουµε οργανωµένες διοικητικές, οικονοµικές,
τεχνικές υπηρεσίες σε κάθε νέο αυτοδιοικητικό οργανισµό, αλλά
από εκεί και πέρα όλα αυτά πώς µπορούν να διασφαλιστούν στην
πληθώρα των δήµων που έχουν το χαρακτήρα της ορεινότητας
ή της νησιωτικότητας; Το λέω αυτό γιατί κάποια στιγµή, αν θέ-
λουµε να είµαστε σοβαροί, το µήνυµα το οποίο εκπέµπεται απ’
αυτό εδώ το Βήµα ή συνολικά από την Κυβέρνηση προς την ελ-
ληνική κοινωνία θα πρέπει όντως να έχει ως στοιχεία τη σοβα-
ρότητα, τη δικαιοσύνη και βεβαίως το αποτέλεσµα. Φαίνεται
όµως καθαρά ότι σ’ αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία, τον «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ» δυστυχώς δεν πετυχαίνουµε το πλέον ζητούµενο, που
είναι το πώς θα ανακτήσουµε την αξιοπιστία του πολιτικού µας
συστήµατος.

Σε ό,τι αφορά το Νοµό Καρδίτσας, από τον οποίο και προέρ-
χοµαι, έχουν γεννηθεί πάρα πολλά ερωτηµατικά. Είχα εκφράσει
δηµόσια την άποψή µου ότι αν επρόκειτο περί της δηµιουργίας
των τεσσάρων δήµων, των παλαιών επαρχιών, κανείς δεν θα µι-
λούσε. Βεβαίως εκεί θα έµπαινε το λεγόµενο «µείζον κριτήριο»,
που θα ήταν το πληθυσµιακό, και δεν θα δηµιουργούνταν κανένα
απολύτως ζήτηµα. Τελικά δεν έγινε έτσι. ∆ηµιουργήθηκαν έξι
δήµοι δηµιουργώντας διεκδικήσεις από πολλές άλλες τοπικές
κοινωνίες, απολύτως δίκαιες. Και επειδή απ’ αυτή τη θέση που
βρίσκοµαι είµαι υποχρεωµένος όλα αυτά τα αιτήµατα ή όλες
αυτές τις διεκδικήσεις να τις µεταφέρω προς την ηγεσία του
Υπουργείου θα σας πω πάρα πολύ απλά ότι από τη στιγµή που
έγιναν οι έξι δήµοι έπρεπε να γίνουν τουλάχιστον άλλοι δύο.
Έπρεπε να φθάσουµε στον αριθµό των οκτώ δήµων, απλά και
µόνο για να υπάρξει η αίσθηση των πολιτών της Καρδίτσας ότι
υπάρχει δικαιοσύνη, ότι η Κυβέρνηση νοµοθετεί, δηµιουργεί ένα
νέο αυτοδιοικητικό χάρτη ουσιαστικά προλαµβάνοντας κάθε αί-
σθηση αδικίας, αλλά και από την άλλη πλευρά δηµιουργώντας
τέτοιες συνθήκες ώστε οι πολίτες να αισθάνονται ότι απέναντί
τους έχουν ένα αξιόπιστο, σοβαρό πολιτικό σύστηµα.

Έτσι λοιπόν, ενώ δηµιουργείται ο ∆ήµος της Λίµνης Πλαστήρα
-καλώς δηµιουργείται, από τη στιγµή που προχωρήσαµε- είναι
εύλογο το ερώτηµα των παραλίµνιων δήµων της λίµνης Σµοκό-
βου. Είναι ακριβώς τα ίδια κριτήρια, ακριβώς ο ίδιος τόπος και βε-
βαίως το ερώτηµα είναι γιατί η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
δεν ακούει ένα τέτοιο αίτηµα.

Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά την οµόφωνη απόφαση
των τριών ∆ηµοτικών Συµβουλίων των ∆ήµων Ρεντίνης, Μενε-
λαϊδας και Ταµασίου, οι οποίοι µε τον ίδιο ακριβώς και εξαιρε-
τικά δίκαιο τρόπο ζητούν να δηµιουργηθεί ένας αντίστοιχος
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δήµος µε τα κριτήρια της ορεινότητας, όπως ο ∆ήµος της Λίµνης
Πλαστήρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως ταυτόχρονα από την άλλη πλευρά υπήρχε ένα ακόµη
αίτηµα, να δηµιουργηθεί ένας νέος δήµος στα όρια των ∆ήµων
Παµίσου και Σελλάνων, ακριβώς γιατί υπήρχαν πολύ ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά και σ’ αυτήν την περιοχή. Αν, δε ετίθετο το κρι-
τήριο του πληθυσµού, όπως ακριβώς το έβαλε το νοµοσχέδιο,
θα µπορούσε ενδεχοµένως να προσαρτηθεί και ο ∆ήµος Ιθώµης.

Όλα αυτά βέβαια, επαναλαµβάνω, δεν µπορούν να δώσουν µια
σοβαρή διάσταση όταν η συζήτηση γίνεται µεταξύ του αρµοδίου
Υπουργού και µόνο των Βουλευτών του κυβερνώντος κόµµατος.
Έτσι, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, δεν µεταφέρεται η πραγµα-
τική εικόνα και δεν µεταφέρεται η πραγµατική εικόνα ακριβώς
γιατί δείχνει η σηµερινή Κυβέρνηση ότι έχει ταυτίσει το κράτος
µε το κόµµα, µια πρακτική η οποία στο παρελθόν έχει καταδικα-
στεί.

Κι επειδή όλες αυτές οι αλλαγές και οι µεταρρυθµίσεις ουσια-
στικά έγιναν µε µια πολύ συγκεκριµένη πρακτική, δηλαδή έχει
αγνοηθεί η βούληση των τοπικών κοινωνιών, όπως επίσης και των
τοπικών Ενώσεων ∆ήµων και Κοινοτήτων, εγώ προσωπικά εκτιµώ
ότι χάθηκε µια µεγάλη ευκαιρία. Η ελληνική κοινωνία ήταν ώριµη
γι’ αυτή τη µεταρρύθµιση, κυρία Υφυπουργέ, αλλά δυστυχώς ο
τρόπος µε τον οποίο νοµοθετεί η Κυβέρνηση δείχνει ότι δεν κα-
ταφέραµε να κερδίσουµε αυτή την ευκαιρία.

Αντιλαµβάνεστε ότι για τηΝέα ∆ηµοκρατία δεν θα ήταν σε
καµµία περίπτωση λογικό να υπερψηφίσει ένα τέτοιο νοµοσχέ-
διο

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Παναγιώτης Αντωνα-

κόπουλος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία

Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι ακούγονται πράγµατα
τα οποία αδικούν την πραγµατικότητα και τη σύγχρονη πολιτική
ιστορία. Μετά το ’74 δύο κόµµατα έχουν κυβερνήσει αυτό τον
τόπο, περίπου τα ίδια χρόνια. ∆εν µπορεί λοιπόν, κάποιος «δί-
καιος» κριτής να µην κατανείµει ευθύνες και στα δύο κόµµατα
για τα θετικά και για τα αρνητικά που έχουν συµβεί σ’ αυτή τη
χώρα. Προφανώς, κάποιοι θεωρούν ότι ήταν εντελώς απόντες
απ’ αυτή τη χώρα και γι’ αυτό οτιδήποτε έχει γίνει –που όλα όσα
έχουν γίνει, κατ’ αυτούς, είναι αρνητικά- οφείλεται µόνο στο
ΠΑΣΟΚ.

Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι δεν γίνονται πιστευτοί ούτε
στο χώρο τους, γιατί έχουν κυβερνήσει περί τα δεκαπέντε και
πάνω χρόνια µετά το ’74. Άρα έχουν ένα µερίδιο ευθύνης, όποιο
κι αν είναι αυτό. Το λέω έτσι, για την αξιοπιστία της συζήτησης.
Γιατί υπάρχουν και κάποια όρια, µέσα στα οποία πρέπει να γίνε-
ται ο δηµόσιος διάλογος.

Ακούστηκε, λοιπόν, πράγµατι ότι για το συγκεντρωτισµό που
υπάρχει στο πολιτικό σύστηµα της χώρας έχει µοναδική ευθύνη
το ΠΑΣΟΚ, αλλά η ανάλυση που κάνουν οι οµιλητές εκ µέρους
της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι άκρως συγκεντρωτική, γιατί όλα τα
κοινωνικά φαινόµενα θεωρούν ότι δηµιουργήθηκαν µε όρους
κράτους και επιλύονται µε όρους κράτους. Αυτή είναι η πιο συ-
γκεντρωτική αντίληψη που υπάρχει!

Τα κοινωνικά φαινόµενα επηρεάζονται και από τις κρατικές,
δηµόσιες πολιτικές, αλλά υπάρχει και η κοινωνία, µε τους εκ-
φραστές, µε τους θεσµούς, που παρεµβαίνει. Υπάρχουν άλλα
επίπεδα εξουσίας, όπως το επικοινωνιακό σύστηµα, το οικονο-
µικό σύστηµα, τα οποία παρεµβαίνουν και δηµιουργούν προ-
βλήµατα και στην κοινωνία. Άρα λοιπόν, δεν είναι µονοδιάστατη
η σχέση κοινωνικού προβλήµατος µε το κράτος.

Ακούστηκαν διάφορα σε σχέση µε το διάλογο για τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ». Μα, σας πληροφορώ ότι κι εµείς που είµαστε Βουλευ-
τές του ΠΑΣΟΚ λίγες φορές µπορέσαµε να δούµε την πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών, διότι πράγµατι κάθε ηµέρα

στο Υπουργείο εδώ και εβδοµάδες ήταν δήµαρχοι απ’ όλη τη
χώρα. Εγώ γνωρίζω από το νοµό µου δηµάρχους, ανεξαρτήτως
του από ποιο κόµµα στηρίχθηκαν, που είδαν τον Υπουργό τρεις
και τέσσερις φορές. Άρα λοιπόν δεν υπάρχει έλλειµµα επικοινω-
νίας και διαβούλευσης και µε την Τοπική Ένωση ∆ήµων και µε
τους δηµάρχους και βεβαίως και µέσα από θεσµοθετηµένους
φορείς, που είναι σύµβουλοι άτυποι ή τυπικοί της πολιτείας,
όπως είναι η ΕΝΑΕ, η ΟΚΕ κ.λπ.. Μπορεί να διαφώνησαν κάποιοι,
αλλά διάλογος έγινε.

Και, εν πάση περιπτώσει, ας µην ξεχνάµε ότι ένα από τα βάθρα
της δηµοκρατίας είναι η Τοπική Αυτοδιοίκηση. Το Κοινοβούλιο
και ο συνδικαλισµός είναι τα υπόλοιπα και η ποιότητα λειτουρ-
γίας της Τοπικής Αυτοδιοίκησης έχει να κάνει και µε την ποιό-
τητα λειτουργίας της δηµοκρατίας µας. Η αυτοδιοίκηση πρέπει
να δούµε τελικά ότι δεν είναι απλά ένας µηχανισµός, αλλά είναι
ένας θεσµός αναπτυξιακός, διότι πράγµατι ασχολείται, προ-
γραµµατίζει, κατασκευάζει και λειτουργεί έργα στις κοινωνικές,
στις βασικές υποδοµές, ακόµη και στην παραγωγική διαδικασία.
Έχει αρµοδιότητες στην κοινωνική πολιτική. Είναι ένας κοινωνι-
κός θεσµός, γιατί µαζί µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
οι αυτοδιοικητικοί είναι τα µόνα πρόσωπα που εκλέγονται µε κα-
θολική ψηφοφορία και άρα, πέραν των αρµοδιοτήτων που έχουν,
εκφράζουν όλα τα προβλήµατα της περιοχής στην οποία εκλέ-
γονται.

Η αυτοδιοίκηση είναι µια διοικητική βαθµίδα, είναι µέρος του
ενιαίου ελληνικού διοικητικού συστήµατος. Προσφέρει πάνω από
το 50% των υπηρεσιών στον πολίτη. Και παράλληλα είναι και ένα
συνδικαλιστικό κίνηµα, είναι το αυτοδιοίκητο κίνηµα, που πάντα
προσπαθεί για διεύρυνση αρµοδιοτήτων, αποκέντρωση εξου-
σιών, αποκέντρωση πόρων και βεβαίως και βελτίωση της θέσης
του αυτοδιοικητικού προσωπικού.

Όσα έχουν συµβεί µέχρι σήµερα, τα πιο σηµαντικά στην αυ-
τοδιοίκηση, αν ψάξετε την ιστορία, τη νοµοθετική κατοχύρωση
των αρµοδιοτήτων της αυτοδιοίκησης, θα δείτε ότι φέρουν υπο-
γραφή ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ µπορεί να «κατηγορηθεί» ότι είναι το
κόµµα της αυτοδιοίκησης. Να µιλήσουµε για µετά το ‘81 τουλά-
χιστον. Γιατί πιο πριν βεβαίως, υπάρχουν κι εκεί ζητήµατα που
µπορούµε να πούµε ποια ήταν η θέση της προοδευτικής και της
συντηρητικής παράταξης, όµως ας πάµε µετά το ’81.

Το 1992 δεν είναι ο νόµος “Γεννηµατά” για το δηµοκρατικό
προγραµµατισµό και τα νοµαρχιακά συµβούλια; Το 1987 δεν
είναι ο νόµος για τις διοικητικές περιφέρειες που αρχίζει σιγά–
σιγά ο δηµοκρατικός προγραµµατισµός, µε συµµετοχή στο πε-
ριφερειακό συµβούλιο αιρετών και άλλων εκπροσώπων των
παραγωγικών φορέων της περιφέρειας; ∆εν είναι ο νόµος για τη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, για τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ»;

Εν πάση περιπτώσει, ας κάνει κριτική ο καθένας για τα ελ-
λείµµατα που µπορεί να είχαν αυτοί οι νόµοι. Αλλά, είναι βήµατα
συγκεκριµένα. Υπήρξε νοµοθετική πρωτοβουλία από το ΠΑΣΟΚ
για την αυτοδιοίκηση.

Η άλλη παράταξη το µόνο που έκανε ήταν όταν το ΠΑΣΟΚ
ήταν Κυβέρνηση να υπόσχεται περισσότερα – ότι δήθεν το
ΠΑΣΟΚ έκανε λίγα – αλλά όταν ερχόταν Κυβέρνηση –ξέρετε-
βλέπαµε το πράγµα πιο σοβαρά. Υπήρχαν οικονοµικά προβλή-
µατα και µία σειρά από λόγους, που όχι µόνο δεν έκαναν τίποτα,
αλλά γινόταν και οπισθοχώρηση αρµοδιοτήτων. ∆ιότι υπάρχει η
αντίληψη του κρατισµού, του συγκεντρωτισµού, η οποία δεν φά-
νηκε µόνο στην αυτοδιοίκηση τα τελευταία χρόνια που κυβέρ-
νησε η Νέα ∆ηµοκρατία αλλά υπήρξε και σε άλλους χώρους.

Νοµίζω ότι θα πρέπει κάποιος να δει πρακτικά ότι το ζητού-
µενο σήµερα από την κοινωνία είναι περισσότερη διαφάνεια, πε-
ρισσότερη συµµετοχή του πολίτη, περισσότερη απόδοση των
προσφεροµένων πόρων. Και αυτό ισχυροποιείται µε το νοµο-
σχέδιο που συζητούµε. ∆ιότι πράγµατι εάν έρθει ο πολίτης στο
κέντρο των αποφάσεων, αποκαθίσταται και αυτή η κλονισµένη
σχέση εµπιστοσύνης που πρέπει να υπάρχει µεταξύ πολίτη και
πολιτείας µε την ευρύτερη έννοια.

Από την άλλη πλευρά, βεβαίως, πρέπει να υπάρχει και συµµε-
τοχή στη λήψη αποφάσεων του πολίτη και αυτό κατοχυρώνεται
µέσα από τη λειτουργία της τοπικής, της δηµοτικής κοινότητας,
ακόµη µέσα από την κλήρωση του πολίτη από τη λεγόµενη Εκ-
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κλησία πια του ∆ήµου, µία σύγχρονη Εκκλησία του ∆ήµου, όπου
συµµετέχει ο ίδιος ο πολίτης µέσω κλήρωσης σε διαµόρφωση
πολιτικών.

Τα δείγµατα της πολιτικής µας για τη διαφάνεια έχουν ήδη ξε-
κινήσει, διότι πράγµατι σήµερα όλες οι πράξεις των Υπουργών
και των δηµοσίων προσώπων που διαχειρίζονται χρήµατα πρέ-
πει να αναρτώνται στο διαδίκτυο. Και εδώ, βεβαίως, δεν εµπό-
διζε κανείς του αυτοδιοικητικούς να το κάνουν από µόνοι τους
µέχρι σήµερα. Αλλά, δεν το έχουν κάνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Και είναι ζητήµατα που πρέπει να τα δούµε και αυτά ότι, εν

πάση περιπτώσει, πέρα απ’ την καλή διάθεση που υπάρχει –µιας
και µιλάµε και είναι των ηµερών το θέµα η διαφάνεια και η απο-
κάλυψη των πόρων που είχαν αρκετοί που διαχειρίστηκαν δηµό-
σιο χρήµα- ας πάµε και στην αυτοδιοίκηση, λοιπόν, ένα
αναδροµικό «πόθεν έσχες» για να δούµε τι συµβαίνει κι εκεί, διότι
πολύ καλά ο Συνήγορος του Πολίτη πολλά έχει εντοπίσει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ, σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Ιωαννίνων της Νέας ∆ηµοκρατίας
κ. Κωνσταντίνος Τασούλας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, συζητώντας το νοµοσχέδιο για τη νέα αρχιτε-
κτονική –κατά την έκφραση του συρµού και της νοµοθεσίας
πλέον- για τους δήµους και για τις περιφέρειες της χώρας, ανα-
ρωτιέται κανείς εάν η Κυβέρνηση, η οποία έχει τη θεσµική πρω-
τοβουλία αυτού το νοµοθετήµατος, είναι στο ύψος των
περιστάσεων.

Ποιές είναι, όµως, αυτές οι περιστάσεις σήµερα στη χώρα µας;
Σήµερα στη χώρα µας το πολιτικό σύστηµα, και η Τοπική Αυτο-
διοίκηση είναι υποσύνολο του πολιτικού συστήµατος, στα µάτια
των πολιτών, γιατί -όπως σωστά ελέχθη- ψηφίζεται µε καθολική
ψηφοφορία, ασκεί εξουσία και αφορά η άσκηση αυτής της εξου-
σίας σε ζωτικά θέµατα των πολιτών, η Τοπική, λοιπόν, Αυτοδιοί-
κηση, όπως και η πολιτική εξουσία, δοκιµάζονται από δύο
σηµαντικές κρίσεις και δύο σηµαντικές δυσπιστίες. ∆οκιµάζονται
από κρίση νοµιµοποίησης και από κρίση αποτελεσµατικότητας. Η
κρίση της νοµιµοποίησης έχει να κάνει µε το κύρος, το γόητρο
των θεσµών και η κρίση της αποτελεσµατικότητας έχει να κάνει
µε το αν όλο το σύστηµα, το οποίο οικοδοµούµε, προκειµένου
να βοηθηθούν οι πολίτες είτε από την κεντρική, είτε εν προκει-
µένω από την Τοπική Αυτοδιοίκηση, θεσµών, νόµων, κανονισµών,
πόρων, διαδικασιών, προσώπων, αν όλο αυτό το συµπαγές και
βαρύ σύστηµα, ανταποκρίνεται στην αποστολή του.

Νοµίζω πώς από αυτές τις δύο αφετηρίες, εάν ξεκινούσε η Κυ-
βέρνηση, βλέποντας αυτό το θεσµό µε το πρίσµα των περιστά-
σεων, δεν θα έκανε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά θα έκανε κάτι πολύ
διαφορετικό. Θα έκανε κάτι το οποίο θα το προικοδοτούσε και µε
κύρος και µε αποτελεσµατικότητα.

Σήµερα έχουµε ένα νέο σχήµα στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, που
ασφαλώς η κυβερνητική Πλειοψηφία θα το εγκρίνει, το οποίο αµ-
φισβητείται πριν γεννηθεί. Σήµερα κιόλας η Κεντρική Ένωση
∆ήµων και Κοινοτήτων Ελλάδος –θα το καταθέσω για τα Πρα-
κτικά- µε ξένη δηµοσίευση σε όλες τις εφηµερίδες της επικρά-
τειας, προτρέπει την ύστατη ώρα την Κυβέρνηση και ζητά από
όλους τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να πείσουν την
Κυβέρνηση να υιοθετήσει τις προτάσεις της, ώστε ο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ» να έχει και κύρος, αξιοπιστία και αποτελεσµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. Κωνσταντίνος Τα-
σούλας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πού σηµατοδοτεί, που υπογραµµίζει η ΚΕ∆ΚΕ τα προβλήµατα
του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»; Τα υπογραµµίζει σε τρία βασικά «κουσού-
ρια»: στην έλλειψη επιχειρησιακού σχεδίου που θα στηρίξει τον

«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» -άρα είναι ένα “πουκάµισο αδειανό”, όπως ελέ-
χθη ήδη- στο ότι είναι ασαφείς οι αρµοδιότητες και ο διαχωρι-
σµός αρµοδιοτήτων µεταξύ των νέων περιφερειών και των νέων
δήµων και καταλογίζει, τέλος στην Κυβέρνηση στο επίµαχο θέµα
της χωροταξίας -το οποίο θα κληροδοτήσει δυσπιστία στο νέο
θεσµό- παντελή έλλειψη διαβούλευσης, διαλόγου και χειρισµό
του θέµατος αποκλειστικά µέσα στα κυβερνητικά δώµατα.

Όταν, λοιπόν, ένα τόσο σηµαντικό νοµοθέτηµα ξεκινά µε αυτές
τις αδυναµίες, µε αυτά τα κουσούρια, αποδεικνύει η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ µε αυτόν τον τρόπο ότι συνεχίζει να νοµοθετεί, λες
και οι περιστάσεις είναι οι περιστάσεις του παρελθόντος, του
ασύγγνωστου παρελθόντος, αλλά πάντως του παρελθόντος και
δεν µπορεί να καταλάβει ότι σήµερα το πολιτικό σύστηµα και η
Τοπική Αυτοδιοίκηση –επαναλαµβάνω- είναι υποσύνολο του πο-
λιτικού συστήµατος, το πολιτικό µας σύστηµα χρειάζεται πα-
ρεµβάσεις πραγµατικής τονώσεως του γοήτρου, του κύρους και
όχι επικοινωνιακές ή µε τίτλους.

Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» συνεπώς, είναι κάτι σαν τον «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑ» πριν από χρόνια, ένας θεσµός «επικεφαλίδα», ένα έκθετο
µωρό που το αφήνετε σε µία σκάλα και περιµένετε µία µελλο-
ντική κυβέρνηση, µε καλύτερες συνθήκες, να το αναλάβει και να
το περιθάλψει!

Το ΠΑΣΟΚ είναι ειδικευµένο στην κατασκευή θεσµών, οι οποίοι
χωλαίνουν, στην κατασκευή θεσµών-«επικεφαλίδων», θεσµών
που εντυπωσιάζουν ως προς το λεκτικό τους ένδυµα, αλλά απο-
γοητεύουν ως προς το περιεχόµενό τους.

Αυτό είναι και πάλι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», ένας τέτοιος θεσµός.
Και τον στερείτε και από την ανάγκη η κοινωνία να πιστέψει και
να τον στηρίξει στα πρώτα του βήµατα, τα οποία λόγω των οικο-
νοµικών δυσχερειών της χώρας θα είναι σαφώς δύσκολα και
αυτή η στέρηση είναι η βασική παράµετρος αδυναµίας, την οποία
κληροδοτείτε από τη γένεσή του κιόλας τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

∆εν θα καταδεχθώ να σας πω ότι θα µπορούσατε σε όλους
τους νοµούς της χώρας – και στο Νοµό Ιωαννίνων που τον εκ-
προσωπώ- να κάνετε καλύτερη χωροταξική κατανοµή. Αυτό που
έγινε κακώς έγινε. Το χειρότερο, όµως, είναι ότι δηµιουργείτε
ένα χωλό θεσµό.

Θα µπορούσατε γι’ αυτό να τον ονοµάσετε «Ήφαιστο» καλύ-
τερα για να ταιριάζει και µε τον τρόπο που αυτός ο θεός της ελ-
ληνικής µυθολογίας περπατούσε! Εγώ, όµως, νοµίζω ότι του
ταιριάζει στην πραγµατικότητα ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», αλλά για άλλο
λόγο απ’ αυτόν που νοµίζετε. Ο Καλλικράτης, τον οποίο για
πρώτη φορά διαβάζουµε στον Πλούταρχο που παρουσίασε τη
ζωή του Περικλέους, είναι βέβαιο ότι ήταν ο κατασκευαστής στο
δυτικό άκρο της Ακροπόλεως του Ναού της Απτέρου Νίκης. Η
Άπτερος Νίκη ήταν η Θεά των Αθηναίων, η οποία δεν είχε φτερά
για να µη φύγει ποτέ από την Αθήνα και η Αθήνα πάντα να είχε
δίπλα της τη Νίκη. Εσείς, όµως, σήµερα µε αυτόν τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» κατασκευάζετε µία Τοπική Αυτοδιοίκηση άπτερο, χωρίς
φτερά, που δεν µπορεί να πετάξει, κατά το συνήθειο του ΠΑΣΟΚ,
κατά το κουσούρι του ΠΑΣΟΚ, κατά τα ειωθότα του ΠΑΣΟΚ. Και
περιµένετε κάποιους άλλους µετά από καιρό, λιγότερο ή περισ-
σότερο, να περιθάλψουν τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Εµείς σήµερα καταψηφίζουµε έναν από τη γένεσή του προ-
βληµατικό θεσµό που θέλετε να δηµιουργήσετε και επιφυλασ-
σόµεθα να περιθάλψουµε την Τοπική Αυτοδιοίκηση, όπως
αποδεδειγµένα πράξαµε και µε τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η κ. Όλγα Κεφαλογιάννη, Βουλευτής Ρεθύµνου

της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

γνωστή η θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας για την ανάγκη µιας συ-
νολικής διοικητικής µεταρρύθµισης. Οι δοµές και το πλαίσιο λει-
τουργίας τόσο σε επίπεδο κεντρικής διοίκησης όσο και σε
επίπεδο Τοπικής Αυτοδιοίκησης, χρειάζεται να αναβαθµιστούν
άµεσα.

Εξ’ αρχής, ταχθήκαµε υπέρ µιας τέτοιας πρωτοβουλίας. Τα-
χθήκαµε υπέρ µιας πιο αποτελεσµατικής, διαφανούς και σύγ-
χρονης διοίκησης, που θα µπορεί να ανταποκρίνεται στα
αιτήµατα των πολιτών. Με άλλα λόγια στην αφετηρία της πορείας

7770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



προς τη διοικητική µεταρρύθµιση, υπήρχαν ευνοϊκές προϋποθέ-
σεις συναίνεσης. Ωστόσο, λίγο µετά τα αποκαλυπτήρια του σχε-
δίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» η Κυβέρνηση φάνηκε ότι απέτυχε να την
αξιοποιήσει. Έβαλε στόχο να απορρυθµίσει αντί να µεταρρυθµί-
σει. Βιάστηκε να κοψοράψει αντί να συγκροτήσει ένα σχέδιο που
θα ρυθµίζει ουσιαστικά και µακροπρόθεσµα τα διοικητικά ζητή-
µατα της χώρας.

Παρά τις εξαγγελίες για δήθεν συνδιαµόρφωση του σχεδίου
µε όλους τους φορείς, προχώρησε σε µια ιδιόµορφη, κλειστού
τύπου δηµόσια διαβούλευση µε ελάχιστη συνεισφορά στις τελι-
κές διατάξεις.

Στο σηµείο αυτό, σας θυµίζω µία σηµαντική λεπτοµέρεια που
κάνει όµως τη διαφορά. Όταν η προηγούµενη κυβέρνηση ανα-
κοίνωσε το αρχικό της σχέδιο για τη µεταρρύθµιση της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, ζήτησε τη γνώµη των δηµοτικών και νοµαρχια-
κών συµβουλίων, των θεσµικών φορέων και των Βουλευτών. Στην
παρούσα περίπτωση, αυτό όχι µόνο δεν συνέβη αλλά αποφεύ-
χθηκε µε κάθε δυνατό τρόπο.

Σκοπός της Κυβέρνησης, είναι µέσω του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» να
εξοικονοµηθούν 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ και όχι να λυθούν συ-
ναινετικά τα επί χρόνια λιµνάζοντα προβλήµατα της αυτοδιοίκη-
σης και της περιφερειακής ανάπτυξης. Να θυµίσω δε, ότι αυτά τα
1,8 δισεκατοµµύρια για τα οποία έχουν δοθεί και επισήµως εγ-
γυήσεις προς το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, δεν είναι ακόµα
ξεκάθαρο, πώς ακριβώς θα εξοικονοµηθούν. Μας λέτε, από τη
µείωση των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και των επι-
χειρήσεων των ΟΤΑ Α’ και Β’ Βαθµού και από τη µείωση του αριθ-
µού των δηµοτικών και νοµαρχιακών συµβούλων. Αλλά πέρα από
γενικότητες, δεν υπάρχει τίποτε.

Χωρίς επαρκή τεκµηρίωση παραµένουν και άλλα κρίσιµα ση-
µεία. ∆εν ενσωµατώθηκαν στο τελικό σχέδιο οι παρατηρήσεις
της ΚΕ∆ΚΕ και της ΕΝΑΕ, παρ’ όλο που αυτοί ως οι πιο άµεσα
εµπλεκόµενοι δρώντες στην Τοπική Αυτοδιοίκηση γνωρίζουν εκ
των έσω τις υφιστάµενες δυσλειτουργίες και έχουν την τεχνο-
γνωσία να καταθέσουν προτάσεις ουσίας.

Το χωροταξικό θέτει σοβαρό θέµα αξιοπιστίας της Κυβέρνη-
σης, αφού απ’ ότι φαίνεται, αποφασίστηκε πίσω από τις κλειστές
πόρτες υπουργικών και κοµµατικών γραφείων και όχι µε γνώµονα
τις ανάγκες των τοπικών κοινωνιών. ∆εν ξεκαθαρίστηκε που θα
εξευρεθούν οι πόροι για την εφαρµογή του σχεδίου. ∆εν υπάρ-
χει κοστολόγηση των προβλεπόµενων αρµοδιοτήτων των ΟΤΑ,
ενώ θολό παραµένει το τοπίο σχετικά µε τη διαχείριση της ανερ-
γίας που αναµένεται να προκαλέσει η µείωση του προσωπικού
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Εξειδικεύοντας τώρα το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», στο Νοµό Ρε-
θύµνου που εκπροσωπώ. Τα κοµµατικά κριτήρια, µε τα οποία
έγινε η χωροταξική κατανοµή προκάλεσαν σοβαρά προβλήµατα
και αυτό είναι απολύτως δικαιολογηµένο. Οι πολίτες περίµεναν
να γίνουν οι συνενώσεις µε βάση την οµοιογένεια και τις ανάγκες
των τοπικών κοινωνιών. ∆υστυχώς, άλλα περίµεναν και άλλα τους
βρήκαν. Ήδη, πριν από την επίσηµη έναρξη της διαβούλευσης ο
αρµόδιος Υπουργός δεχόταν επιλεκτικά εισηγήσεις, αγνοώντας
προκλητικά τους θεσµικούς εκπροσώπους της αυτοδιοίκησης και
την τοπική κοινωνία. Εύλογα, άρχισαν να δηµιουργούνται σοβα-
ρές υπόνοιες ότι η χωροταξική κατανοµή των νέων δήµων εξυ-
πηρετεί συγκεκριµένα συµφέροντα.

Η ελπίδα για συναίνεση των τοπικών κοινωνιών, έδωσε τη θέση
της στην κατακραυγή και την αµφισβήτηση για τα διαφορετικά
κριτήρια επιλογής µέσα στον ίδιο νοµό. Οι αντιδράσεις συνεχί-
ζονται ακόµα και τώρα. Υπάρχουν ανοικτά µέτωπα που δυστυ-
χώς, δεν βλέπουµε την Κυβέρνηση να προτίθεται να τα κλείσει.

Αναφέρω ενδεικτικά ως παράδειγµα τον προτεινόµενο ∆ήµο
Αµαρίου, ο οποίος αρχικά γνωστοποιήθηκε ότι θα έχει έδρα τον
οικισµό Φουρφουρά και ενώ µε αυτήν την πρόταση δεν διαφώ-
νησε κανείς, τελικά ανακοινώνεται στο σχέδιο νόµου ως διοικη-
τική έδρα ο οικισµός της Αγίας Φωτεινής και ως ιστορική έδρα ο
Φουρφουράς. Το αποτέλεσµα, είναι να διχαστεί η τοπική κοινω-
νία, να επικρατήσει σύγχυση ως προς τα τελικά κριτήρια εκλο-
γής της διοικητικής έδρας, αλλά και ως προς τα συµφέροντα που
πάει να εξυπηρετήσει αυτή η ξαφνική και αδικαιολόγητη αλλαγή.

Άλλο παράδειγµα, αποτελεί η περιοχή του Μυλοποτάµου όπου

η τοπική κοινωνία ζητά τη διεύρυνση του δήµου µε τις έξι κοινό-
τητες, που ανήκουν στην πρώην επαρχία Μυλοποτάµου και που
το 1998 αποσχίστηκαν µε τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» και σήµερα εντάσ-
σονται στον καλλικρατικό ∆ήµο του Ρεθύµνου.

Οφείλω να σας επισηµάνω, ότι αυτό το αίτηµα χρειάζεται να το
επανεξετάσετε. Αν ισχύσουν τα προβλεπόµενα, τότε θα στερή-
σετε από το ∆ήµο Μυλοποτάµου ένα σηµαντικό τµήµα της ιστο-
ρικής επαρχίας, το οποίο έχει τον πλούτο και τις δυνατότητες να
προσφέρει πολλά στην κοινωνική και οικονοµική ανάπτυξη της
περιοχής.

Αναφέρω ως τρίτο και τελευταίο παράδειγµα, πάλι στο ∆ήµο
Μυλοποτάµου, το αίτηµα να ανακηρυχθεί ως ιστορική έδρα ο οι-
κισµός Γαράζου. Ένα χωριό το οποίο από το 1880 έως σήµερα,
αποτελεί διοικητική έδρα Οργανισµού Τοπικής Αυτοδιοίκησης
και για πρώτη φορά χάνει αυτήν την ιδιότητα. Έστω και τώρα,
ακούστε τις τοπικές κοινωνίες.

Τέλος, θα ήθελα να προσθέσω µία θετική πτυχή που δεν µπο-
ρεί παρά να µας βρίσκει σύµφωνους. Είµαστε υπέρ της διατή-
ρησης των ιστορικών δήµων που έχουν αφήσει το δικό τους
στίγµα στην ιστορία και παράδοση των τοπικών κοινωνιών.

Σ’ αυτό το πλαίσιο, έπειτα από πολλές επίµονες προσπάθειες,
έπειτα από συνεχείς δηµόσιες παρεµβάσεις, έπειτα από σχεδόν
εµµονική πίεση που ασκήθηκε από πλευράς µου και από την
πλευρά πολλών τοπικών φορέων σε αντίθεση µε τις µικροκοµ-
µατικές φορές που ήθελαν ολόκληρο το Ρέθυµνο ένα δήµο, προ-
βλέπεται ο ∆ήµος Ανωγείων να παραµείνει αυτόνοµος. Η
πολιτεία έπραξε ως όφειλε. Μ’ αυτόν τον τρόπο, αναγνωρίζει και
τιµά τα µαρτυρικά Ανώγεια για την πολύτιµη ιστορική προσφορά
τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία έχει πει «ναι»
σε µια γενναία διοικητική µεταρρύθµιση. Είναι αναγκαία για τον
τόπο και τους πολίτες που απαιτούν πιο σύγχρονες, καλύτερα
οργανωµένες και πιο αποτελεσµατικές αυτοδιοικητικές δοµές.
∆εν µπορεί όµως, να πει «ναι» σε ένα σχέδιο απορρύθµισης το
οποίο καταρτίστηκε µε σκοπό την εξοικονόµηση πόρων, που πάει
να ρυθµίσει τις σηµερινές διοικητικές δυσλειτουργίες µε γνώ-
µονα κοµµατικά κριτήρια.

Σ’ αυτό το πλαίσιο δεν είναι δυνατόν να ταχθούµε υπέρ του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Περιµέναµε και αξιώναµε κάτι καλύτερο, πιο
αξιόπιστο, πιο δίκαιο, πιο κοντινό, στις ανάγκες των τοπικών κοι-
νωνιών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ, σας ευχαρι-
στώ. Συνεχίζουµε µε τον κ. Κωνσταντίνο Κιλτίδη, Βουλευτή Κιλ-
κίς της Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι έχει λεχθεί απ’ όλους –θα

προσθέσω και τη δική µου, αν το θέλετε, µαρτυρία- ότι κάποιοι
απαξιώνουν συνειδητά το πολιτικό σύστηµα της χώρας και ιδιαί-
τερα αυτούς που υποτίθεται ότι έπρεπε να διαδραµατίζουν τον
κεντρικότερο ρόλο, τουλάχιστον κατά τον προσδιορισµό, δηλαδή
όσους βρισκόµαστε µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα.

∆εν υπάρχει, ένας συνάδελφος από τη Συµπολίτευση, που να
µην έχει οµολογήσει ότι δεν συµµετείχε και αυτός. Είτε το θεω-
ρήσουµε αληθές είτε ψευδές. Όλοι οµολογούν ότι δεν συµµε-
τείχε κανένας σ’ αυτήν τη συζήτηση και γεννάται ένα ερώτηµα.
Αυτή η διαβούλευση µε ποιους έγινε; Ξέρουµε ότι γινόταν και επί
των ηµερών της κυβέρνησης του κόµµατος µου και περιµέναµε
όλοι ότι στην κυριολεξία θα βάλουµε και εµείς το στίγµα µας, θα
δώσουµε το στίγµα µας.

Είναι δυνατόν να αναγορεύονται, εκτός από την ιδιότητα του
ειδήµονος που έχουν οι άρχοντες της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, οι
άρχοντες της πολιτικής ζωής αυτού του τόπου, οι κυρίαρχοι των
τοπικών κοινωνιών; Είναι δυνατόν να καταστρατηγείται η λαϊκή
συνέλευση στο θεσµικό κύτταρο που είναι η τοπική κοινωνία; ∆εν
έχω τίποτα, αλλά είναι δυνατόν να τους φορτώνεται –ας µου επι-
τραπεί η έκφραση- αυτό το σεισάχθειο βάρος, τους ανθρώπους
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, όταν θα αποφασίσουν όχι µόνο για
τους πολίτες τους αλλά και για την επόµενη γενιά.

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και κυβερνώντες, το έλ-
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λειµµα στην πατρίδα µας δεν είναι οικονοµικό. Το έλλειµµα είναι
πολιτικό και αν θέλετε να αναλάβουµε όλοι τις ευθύνες, αλλά
είναι πάντως πολιτικό. ∆εν είναι δυνατόν να ακούγεται σ’ αυτήν
την Αίθουσα ότι γίνεται δήθεν -γιατί είµαι πεπεισµένος ότι είναι
περιτύλιγµα, αέρας και τίποτα- µεταρρύθµιση για το µηχανισµό
στήριξης. Λέτε και η ζωή των παιδιών µας και την επόµενης γε-
νιάς, θα καθοριστεί από αυτήν την οικονοµική συγκυρία. Αν είναι
δυνατόν!

Όσον αφορά την έννοια του δήµου. Μας κατηγορείτε ότι απα-
ξιώνουµε ότι φέρνετε, και προφανώς ερχόµαστε καλόπιστοι του-
λάχιστον και οι συνάδελφοι του κόµµατος µου, ερχόµαστε
καλόπιστοι σ’ αυτήν τη συζήτηση. Είναι δυνατόν, να µη βλέπουµε
τι γίνεται σ’ αυτήν την πολιτική ζωή; Να µην ξέρουµε ότι πρέπει,
πράγµατι να δώσουµε τον καλύτερο µας εαυτό; Όχι µόνο συναι-
νετικά, αλλά προς συνεννόηση. Να έρθει αποτέλεσµα. Και εσείς
έρχεστε να µας πείτε, ότι αρνούµαστε τα πάντα; Ποια πάντα;
Έχετε προσδιορίσει κατά την ελληνική γλώσσα τι συζητάµε; Οι
δήµοι ονοµάζονταν πάντοτε και στη σύγχρονη πολιτική ζωή, κατά
τον προσδιορισµό των πολιτών. ∆ήµος Αθηναίων, ∆ήµος Τρικ-
καίων, ∆ήµος Πατρέων, µόνο η Θεσσαλονίκη εξαιρούταν.

Εποµένως πρέπει να αντιληφθείτε πως όταν συµπτύσσονται
στις τοπικές κοινωνίες, συµπτύσσονται πολίτες που θέλουν να
ζήσουν µαζί. Εσείς δεν λαµβάνετε υπ’όψιν στοιχειώδη πράγµατα
που προσδιορίζει η ελληνική γλώσσα. Και ζητάτε από εµάς ευ-
θύνες; Κάνετε σχεδιασµό για νότιο και βόρειο Αιγαίο και η έδρα
αυτής της περιφέρειας δεν είναι µέσα στην περιφέρεια. Και ζη-
τάτε από εµάς ευθύνες; Είναι δυνατόν να µην είναι στη Ρόδο η
έδρα αυτού του βορείου και νοτίου Αιγαίου και να είναι στον Πει-
ραιά; Και φταίµε εµείς γιατί σας ασκούµε κριτική;

Αγαπητή, κυρία Υφυπουργέ, αν ήταν να γίνουν οι περιφέρειες,
έπρεπε να είναι µεγαλύτερες, να το συζητήσουµε, να καταλή-
ξουµε κάπου, πράγµατι να έχουν το αιρετό γνώρισµα, αφού το
Σύνταγµα της χώρας το επιβάλλει και να έχουν και γνωρίσµατα
κοινωνικής συνοχής. Κανένας δεν είπε ότι δεν θα υπήρχαν τέ-
τοιες θετικές καταθέσεις.

Κυρία Υφυπουργέ, η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση έχει βάθος
σχεδόν ενός αιώνος. Υπηρεσίες που συγκροτήθηκαν µε πόνο
όλων των πολιτικών και όλων των Ελλήνων πάτε να τις διαλύσετε.
∆ηλαδή στο Νοµό σας, στην Πέλλα, θα κάνετε τέσσερις ή πέντε
διευθύνσεις γεωργίας, τέσσερις ή πέντε διευθύνσεις πολεοδο-
µίας, ενώ τις έχετε, για να υπηρετηθούν; Ακόµα και το κοινοτικό
πνεύµα, το οποίο στην επιτροπή το τόνισα γιατί είµαι λάτρης
αυτού –δύο πράγµατα δεν πρόκειται να αποποιηθώ, τον κοινοτι-
σµό των Ελλήνων και την υπαιθροκεντρική µου αντίληψη- το κα-
ταστρατηγείτε. ∆ιότι, όταν ο Ελευθέριος Βενιζέλος και άλλοι
φωτεινοί ηγέτες έκαναν τις νοµαρχίες, τους έδωσαν υπηρεσίες
και έδωσαν και τον κοινοτισµό. Τώρα εσείς τι κάνετε; Κάνετε µε-
γάλους δήµους κι έρχεστε να µιλήσετε για κοινοτισµό;

Λέτε ότι θα κάνετε ανάπτυξη στους δήµους. Μήπως µπερδεύ-
ετε τις υποδοµές; Θα δηµιουργήσετε πάλι το στρεβλό µοντέλο;
Εταιρείες µαρµάρων, εταιρείες τουρισµού στους δήµους ξανά;
Το κράτος διά της άλλης οδού, που είδαµε και πάθαµε να απε-
µπλακούµε; Και πού θα είναι η κοινωνική συνοχή; Ποιος θα έχει
τον αναδιανεµητικό ρόλο;

Ορεινότητα, µην υποτιµάτε τη νοηµοσύνη µας. Ειλικρινά σας
το λέω µε όλη µου την αγάπη και την όποια καλή διάθεση έχω σ’
αυτή τη ζωή. Υποτιµάτε τη νοηµοσύνη των πολιτών. Αν η ορει-
νότητα έχει προσδιοριστεί βάσει κάποιου κριτηρίου, να δεχτώ
µιαν ελαστικότητα. ∆εν µπορεί όµως να είναι ορεινός ένας δήµος
µε διακόσια µέτρα υψόµετρο και να µην είναι η Γουµένισσα και
το Πάικο και τα Μεγάλα Λιβάδια, που έχουν δύο χιλιάδες µέτρα
και πλέον υψόµετρο. Είναι δυνατόν; Το άρθρο 106 του Συντάγ-
µατος λέει ρητώς όχι µόνο για τη νησιωτικότητα, αλλά και για
την ορεινότητα. Εποµένως, ξανασκεφτείτε το. Εγώ σας τονίζω
µε όλη την καλή πρόθεση ότι θα είµαι πρωτεργάτης προσφυγής
στο Συµβούλιο της Επικρατείας για το ∆ήµο Γουµένισσας. ∆εν
δέχοµαι να τσαλακώνεται η νοηµοσύνη µου! ∆εν είµαι από αυ-
τούς που αρνήθηκαν να δουν τα σωστά. Όχι όµως τέτοια πράγ-
µατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε συνάδελφε, έχει
τελειώσει ο χρόνος σας. Παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Καταθέτω και µιαν άλλη σκέψη,
όσο και αν φαίνεται εκκεντρική, κυρία Πρόεδρε, από τα δεξιά.
Απλή αναλογική. Εφαρµόστε την, ή µορφή απλής αναλογικής.
Αν θέλετε, 45% ή 47%. Κάτι να βάλετε όµως. ∆εν µπορεί να ψη-
φίζει άλλο την πρώτη Κυριακή η συντριπτική πλειοψηφία και κα-
τόπιν, κατά τα έξοδά µου, να συµπτύσσονται παρατάξεις και να
εκλέγεται άλλος δήµαρχος ή άλλος περιφερειάρχης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας).

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος, Βουλευτής Λαρί-
σης της Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση προκειµένου να

επιχειρηµατολογήσει για την αναγκαιότητα της διοικητικής µε-
ταρρύθµισης, αυτοαναιρεί την επιχειρηµατολογία της για την οι-
κονοµική κρίση. Μέχρι σήµερα για όλα τα δεινά της οικονοµίας
υπαίτια για το ΠΑΣΟΚ ήταν η πενταετής διακυβέρνηση της
χώρας από τη Νέα ∆ηµοκρατία. Η Κυβέρνηση αρνείται κάθε ευ-
θύνη, τόσο για τις αµαρτίες του παρελθόντος των κυβερνήσεων
του ΠΑΣΟΚ, που υποθήκευσαν το µέλλον των επόµενων γενεών
µε τη λεγόµενη κοινωνική πολιτική µε δανεικά, όσο και για τις πα-
ροιµιώδεις γκάφες της, που οδήγησαν τη χώρα στο ∆ιεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο. ∆ιαβάζοντας όµως την αιτιολογική έκθεση του
νοµοσχεδίου που συζητούµε, µαθαίνουµε από τη σελίδα 3 ότι τε-
λικά είναι η σηµερινή προβληµατική δοµή του κράτους ο κύριος
λόγος γιγάντωσης του δηµοσιονοµικού προβλήµατος της χώρας.
Φταίει, λοιπόν, η διοικητική δοµή, οι νοµαρχίες και οι δήµοι, για
τα χάλια της οικονοµίας και όχι οι κυβερνήσεις που διαχειρίστη-
καν τις τύχες της χώρας τα τελευταία τριάντα πέντε χρόνια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µείωση του αριθµού των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού είναι επιβε-
βληµένη. Επ’ αυτού άλλωστε συµφωνούµε οι περισσότεροι σε
αυτή την Αίθουσα. Γνωρίζετε ότι η Νέα ∆ηµοκρατία ως κυβέρ-
νηση προώθησε τα προηγούµενα χρόνια τη νέα διοικητική µε-
ταρρύθµιση. Η εµφάνιση όµως της διεθνούς οικονοµικής κρίσης
ανέστειλε δυστυχώς την εφαρµογή αυτής της µεταρρύθµισης.
Μιας µεταρρύθµισης που πρωταρχικό στόχο θα πρέπει να έχει
την παροχή ποιοτικών υπηρεσιών προς τους πολίτες µε ταχείς
ρυθµούς και χωρίς γραφειοκρατικά εµπόδια. Υπηρετεί αυτό το
στόχο το σχέδιο νόµου της Κυβέρνησης;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο καλές και αν είναι οι προ-
θέσεις των συντακτών του, για τις οποίες έχω πολλά ερωτηµα-
τικά, ιδιαίτερα όσον αφορά τη χωροθέτηση των νέων δήµων,
φοβούµαι πως η απάντηση είναι αρνητική. Και τούτο γιατί. Πρώ-
τον, η διοικητική µεταρρύθµιση δεν µπορεί να είναι αποκοµµένη
από τη ριζική αναδιάρθρωση του δηµόσιου τοµέα. ∆εύτερον,
γιατί δεν συνοδεύονται οι εκχωρούµενες αρµοδιότητες από τους
αναγκαίους πόρους. Και τρίτον, η χωροθέτηση των νέων δήµων
µε τον πειρασµό της «κοµµατικής κοπτοραπτικής» στην οποίαν
ενέδωσαν οι συντάκτες του, δεν υπηρετεί σε πολλές περιπτώ-
σεις τις ανάγκες του πολίτη.

Για τους λόγους αυτούς άλλωστε, κυρία Υφυπουργέ, καθώς
και την απουσία ουσιαστικής διαβούλευσης, οι εκπρόσωποι της
αυτοδιοίκησης, τόσο η ΚΕ∆ΚΕ όσο και η ΕΝΑΕ, απάντησαν µε
ένα ισχυρό «όχι» στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Μην αναρωτιέστε λοιπόν,
γιατί αναγκαζόµαστε κι εµείς να τον καταψηφίσουµε.

Υποστηρίζετε ότι θα εξοικονοµηθούν πόροι µε τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» µέσω της µείωσης του αριθµού των Οργανισµών Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης. Όµως η ίδια έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους επιβεβαιώνει την προχειρότητά σας και σε αυτό τον
τοµέα. ∆εν διασφαλίζετε αντίστοιχη µεταβίβαση πόρων προς τις
αρµοδιότητες που µεταφέρονται προς τους ΟΤΑ. Έτσι, αντί για
αναβάθµιση, κινδυνεύουν µε υποβάθµιση οι υπηρεσίες που πα-
ρέχουν οι δήµοι προς τους πολίτες. Πίσω από τις βαρύγδουπες
εκφράσεις για διαβούλευση, η οποία αποδείχτηκε κενό γράµµα,
βλέπουµε στη χωροθέτηση των νέων δήµων το σαράκι του κοµ-
µατισµού να υπαγορεύει τα όρια και τις συνενώσεις. Με ώριµη
την κοινωνία να συναινέσει στη νέα διοικητική µεταρρύθµιση,
εσείς επιδοθήκατε σε ασκήσεις κοµµατικής αριθµητικής. Πώς αλ-
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λιώς να δικαιολογήσει κανείς την απόφασή σας ο ∆ήµος Κραν-
νώνα, από τον οποίον έλκω καταγωγή, αντί να συνενωθεί µε το
∆ήµο Λάρισας, όπως η κοινή λογική επιβάλλει, να συνενώνεται
τελικά µε το ∆ήµο Κιλελέρ; Και τούτο, παρά τις αποφάσεις του
∆ηµοτικού Συµβουλίου και των τοπικών συµβουλίων, τις οποίες
και καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Λάρισας κ. Μάξιµος Χαρακό-
πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες απο-
φάσεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κυρία Υφυπουργέ, και οι πέτρες γνωρίζουν στη Λάρισα ότι
γνώµονας γι’ αυτή σας την απόφαση ήταν το πώς δεν θα ξανα-
κερδίσει η Νέα ∆ηµοκρατία το ∆ήµο Λαρισαίων, γι’ αυτό και η
διαβούλευση σας εξαντλήθηκε σε συσκέψεις µόνο µε τους Βου-
λευτές του ΠΑΣΟΚ ή κάποιους από τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ
και µε κοµµατικά σας στελέχη. Και ας είχατε αρχικά θέσει πα-
νελλαδικά την περίπτωση Κραννώνα ως µία από τις δέκα τέσσε-
ρις εκκρεµότητες σε διαβούλευση, ζητώντας να εκφραστεί η
τοπική κοινωνία. Η τοπική κοινωνία εκφράστηκε διά των εκπρο-
σώπων της κι εσείς «γράψατε» τη διαβούλευση στα παλαιότερα
των υποδηµάτων σας.

Τα επιχειρήµατα σάς είναι γνωστά. Γι’ αυτό άλλωστε δεχτή-
κατε να αποφανθεί για το θέµα η τοπική κοινωνία. Έστω και
τώρα, σας καλώ να µην συνεργήσετε σε µιαν αδικία που θα επη-
ρεάσει τη ζωή των κατοίκων της περιοχής για πολλά χρόνια. Επί-
σης, σας καλώ να εξετάσετε το αίτηµα για δεύτερο ορεινό δήµο
στην Ελασσόνα. Μια επαρχία µεγαλύτερη από αρκετούς Νοµούς
της χώρας, γίνεται ένας δήµος-γίγας σε έκταση. Και όµως, αν
δεν υπήρχαν δύο µέτρα και δύο σταθµά στον τρόπο που πολι-
τεύεστε, τόσο το Λιβάδι όσο και η Βερδικούσια θα µπορούσαν
να αποτελέσουν ξεχωριστούς ορεινούς δήµους. Τέλος, θα αδι-
κήσετε κατάφωρα τη µαρτυρική Κοινότητα της Τσαριτσάνης, αν
δεν την ορίσετε ιστορική έδρα του ∆ήµου Ελασσόνας.

Καταθέτω τα σχετικά ψηφίσµατα στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Λάρισας κ. Μάξιµος Χαρακό-

πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα ψηφί-
σµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής).

Κυρία Υπουργέ, η δηµιουργία ορεινού ∆ήµου µε τη συνένωση
των όµορων ∆ήµων Λιβαδίου, Ολύµπου και Σαρανταπόρου, θα
αποκαταστήσει στην περιοχή την αρχή της εγγύτητας των ΟΤΑ
στην υπηρεσία των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κραυγαλέο όµως παράδειγµα
αδιαφορίας για τη βούληση των τοπικών κοινωνιών, αλλά και
«βιασµού» της κοινής λογικής -θα έλεγα- είναι η συνένωση του
∆ήµου Ευρυµενών µε την Αγιά και όχι µε το νεοσύστατο ∆ήµο
Τεµπών. Και εδώ αγνοήσατε προκλητικά τις εκκλήσεις της τοπι-
κής κοινωνίας και τα ψηφίσµατα των λαϊκών συνελεύσεων, τα
οποία επίσης καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Λάρισας κ. Μάξιµος Χαρακό-
πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα ψηφί-
σµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Και βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε πολλές περι-
πτώσεις δεν υπήρξε καµµία διαβούλευση για την επιλογή της
έδρας.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλους αυ-
τούς τους λόγους και παρ’ ό,τι πιστεύω ότι η χώρα χρειάζεται
µια νέα διοικητική δοµή, δεν µπορώ να στηρίξω το σχέδιο νόµου
της Κυβέρνησης και το καταψηφίζω.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει τώρα ο κ. Αθανάσιος Χαντάβας, Βουλευτής Γρε-

βενών του ΠΑΣΟΚ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΝΤΑΒΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε την

κατάθεση του νοµοσχεδίου που συζητούµε σήµερα επιχειρεί µια

νέα, τολµηρή και ριζοσπαστική µεταρρύθµιση, που έχει στόχο
µια µεγάλη ανατροπή. Τη ριζική ανασυγκρότηση του κράτους.
Υλοποιεί τις προεκλογικές και προγραµµατικές τις δεσµεύσεις
για τη δηµιουργία ενός κράτους αποκεντρωµένου µε επιτελική
κυβέρνηση, ενός κράτους δίκαιου, ισχυρού, αποτελεσµατικού,
που σέβεται και στηρίζει τον πολίτη, ενός κράτους που υπηρετεί
το δηµόσιο συµφέρον.

Με την ψήφιση του νοµοσχεδίου καταργούµε το συγκεντρω-
τικό, γραφειοκρατικό και αναποτελεσµατικό µοντέλο διακυβέρ-
νησης που είχαµε µέχρι σήµερα, ένα µοντέλο διακυβέρνησης
αδιαφανές, που ευνοούσε τη σπατάλη, τη διαφθορά, την κακο-
διαχείριση του δηµόσιου πλούτου και τις πελατειακές σχέσεις,
ένα µοντέλο διακυβέρνησης µε προβληµατική δοµή και λειτουρ-
γία, που είναι υπεύθυνο για τη γιγάντωση του δηµοσιονοµικού
προβλήµατος και που αποτελούσε πάντα εµπόδιο και τροχοπέδη
στην ανάπτυξη.

Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια καταβλήθηκαν προ-
σπάθειες για την υπέρβαση του συγκεντρωτισµού. Η καθιέρωση
της κρατικής περιφέρειας, της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, η
υλοποίηση των συνενώσεων δήµων και κοινοτήτων µε το Πρό-
γραµµα «ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» και η καθιέρωση των κε-
ντρικών αυτοτελών πόρων, αναβάθµισαν ουσιαστικά τη θέση της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, χωρίς όµως να την καταστήσουν τόσο
ισχυρή και αποτελεσµατική, όσο απαιτούν οι ανάγκες για την εξυ-
πηρέτηση του πολίτη, για την ανάπτυξη της χώρας και για την
εναρµόνισή της στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο.

Με το παρόν σχέδιο νόµου επιχειρείται ο συνολικός επανα-
σχεδιασµός των επιπέδων διακυβέρνησης σε µια νέα αρχιτεκτο-
νική της αυτοδιοίκησης και της αποκεντρωµένης διοίκησης. Μια
αρχιτεκτονική η οποία προβλέπει τη διοικητική, οικονοµική, πο-
λιτική, αλλά και ηθική επαναθεµελίωση της αυτοδιοίκησης µε δύο
λειτουργικούς βαθµούς. Τον πρώτο βαθµό, που είναι οι ισχυροί
δήµοι και το δεύτερο βαθµό, που είναι οι ισχυρές περιφέρειες.

Και οι δύο αυτοί βαθµοί της αυτοδιοίκησης θα είναι ικανοί να
ανταποκριθούν στις ανάγκες σχεδιασµού και υλοποίησης της το-
πικής και περιφερειακής ανάπτυξης, συνδυάζοντας τη δηµο-
κρατική συµµετοχή µε την αποτελεσµατική διευθέτηση των
τοπικών υποθέσεων για την εξυπηρέτηση του πολίτη. Αποκτούν
την αναγκαία ευελιξία και αποτελεσµατικότητα στην αξιοποίηση
των τοπικών και περιφερειακών πλεονεκτηµάτων, που συναντώ-
νται σε όλα τα προηγµένα κράτη.

Με τον τρόπο αυτό, το ελληνικό διοικητικό σύστηµα προσαρ-
µόζεται καλύτερα στις ευρωπαϊκές προδιαγραφές µιας σύγχρο-
νης πολυεπίπεδης διακυβέρνησης, µε την κεντρική διοίκηση να
ασκεί κεντρικές πολιτικές και να περιορίζεται ο ρόλος της σε συ-
ντονιστικό, επιτελικό, εποπτικό και ελεγκτικό. Η άσκηση της κρα-
τικής εποπτείας αποκεντρώνεται στις επτά κρατικές διοικήσεις
της χώρας. Η κρατική αποκεντρωµένη διοίκησης είναι ένας νέος,
άρτια στελεχωµένος και θεσµικά θωρακισµένος µηχανισµός, που
µπορεί να λειτουργήσει ως ο αµερόληπτος φρουρός της νοµι-
µότητας και των δικαιωµάτων του πολίτη, σεβόµενος παράλληλα
την αυτοτέλεια της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Η συγκρότηση ισχυρότερων και µεγαλύτερων ενοτήτων, συ-
νοδεύεται από την παροχή διοικητικών υπηρεσιών, όσο το δυνα-
τόν πιο κοντά στον πολίτη, µε την ενίσχυση της υπόστασης του
χωριού και της γειτονιάς, ως ζωντανών κυττάρων της τοπικής
κοινότητας.

Τα ηλεκτρονικά κέντρα εξυπηρέτησης πολιτών και τα κέντρα
διοικητικής βοήθειας στο σπίτι µπορούν να εξασφαλίσουν την
ταχύτατη εξυπηρέτηση των πολιτών, µε την άµεση έκδοση και
παράδοση οποιουδήποτε πιστοποιητικού τους είναι αναγκαίο. Το
ξαναζωντάνεµα των κοινοτήτων στα χωριά µε τους τοπικούς, κοι-
νοτικούς αντιπροσώπους και τους κοινοτικούς συµβούλους µπο-
ρούν να εξασφαλίσουν καλύτερες συνθήκες καθηµερινότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε δύο µέρες καλούµαστε να
υπερψηφίσουµε τη µεγαλύτερη διοικητική µεταρρύθµιση της
χώρας, µετά τη Μεταπολίτευση. Οι ευθύνες όλων µας είναι ιστο-
ρικές. Μιλώντας, όµως, για ιστορικές ευθύνες δεν θα αποφύγω
τον πειρασµό να αναφερθώ στο Νοµό Γρεβενών, που είναι και η
ιδιαίτερη πατρίδα µου.

Στις 30 Οκτωβρίου 1964 η κυβέρνηση του Γεωργίου Παπαν-
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δρέου ίδρυσε το Νοµό Γρεβενών, πρωτοστατούντος του αεί-
µνηστου Γρεβενιώτη Βουλευτή και Υπουργού Βορείου Ελλάδος
Κώστα Ταλιαδούρη. Η Νοµαρχία Γρεβενών απέκτησε όλες τις
υπηρεσίες, στελεχώθηκε µε έµπειρα και ικανά στελέχη και συνέ-
βαλε καθοριστικά στην ανάπτυξη του νοµού, αλλά και στην αντι-
µετώπιση των προβληµάτων των φορέων, των παραγωγικών
τάξεων και των πολιτών.

Σήµερα, µετά από σαράντα έξι χρόνια η Κυβέρνηση του Γιώρ-
γου Παπανδρέου αναβαθµίζει το ρόλο της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης, µετονοµάζει το νοµό σε Περιφερειακό ∆ιαµέρισµα
Γρεβενών και το εντάσσει σε µια ισχυρή αιρετή περιφέρεια, την
Περιφέρεια ∆υτικής Μακεδονίας.

Παράλληλα, δηµιουργεί δύο ισχυρούς δήµους, το ∆ήµο Γρε-
βενών και το ∆ήµο ∆εσκάτης, στους οποίους ενσωµατώνονται οι
πόροι, οι υπηρεσίες, τα στελέχη και το προσωπικό των δεκαπέ-
ντε Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης που καταργούνται. Εν-
σωµατώνονται, επίσης, αρµοδιότητες, υπηρεσίες, στελέχη και
προσωπικό της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Γρεβενών. Οι δύο
αυτοί ισχυροί δήµοι θα έχουν όλες τις απαραίτητες προϋποθέ-
σεις ώστε να ανταποκριθούν στη νέα αποστολή τους, που είναι
η ανάπτυξη της οικονοµίας και η βελτίωση της καθηµερινότητας
των πολιτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΝΤΑΒΑΣ: Οι δύο αυτές αυτοδιοικητικές οντό-
τητες µπορούν να εξασφαλίσουν πρόσθετους πόρους, πραγµα-
τοποιώντας οικονοµίες κλίµακας…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΝΤΑΒΑΣ: …να οραµατιστούν, να µελετήσουν,
να υλοποιήσουν και να στηρίξουν µεγαλύτερες επενδύσεις, να
αξιοποιήσουν όλες τις ευκαιρίες που τους δίνονται στο πλαίσιο
του ευρωπαϊκού συστήµατος αυτοδιοίκησης, µπορούν να …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας. Παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΝΤΑΒΑΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. Μπο-
ρούν να εξασφαλίσουν ένα καλύτερο µέλλον για εµάς και τα παι-
διά µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Ο κ. Άγγελος Κολοκοτρώνης έχει το λόγο, Βουλευτής Α’ Θεσ-

σαλονίκης του ΛΑΟΣ.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση υποδύεται ότι δεν

αντιλαµβάνεται το µέγεθος των αντιδράσεων που έχουν προ-
κληθεί σε όλη την Ελλάδα εξαιτίας του σχεδίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»,
που κινδυνεύει να ονοµαστεί όχι σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», αλλά
σχέδιο «Εφιάλτης» για όλους τους πολίτες, εξαιτίας της κοινω-
νικής αναταραχής που έχει προκαλέσει!

Ο αρµόδιος Υπουργός στην επιτροπή είπε ότι δεν έχει προ-
κληθεί κοινωνική αναταραχή. Προφανώς, οι εκατοντάδες δή-
µαρχοι που βρίσκονται αυτές τις ηµέρες στο περιστύλιο της
Βουλής, εκφράζοντας την αγωνία τους για το µέλλον του τόπου,
αυτοί, κατά τον Υπουργό, δεν εκφράζουν τις τοπικές κοινωνίες.
Εγώ να δεχθώ ότι -κατά την άποψη του Υπουργού- ορισµένοι εξ
αυτών να ενδιαφέρονται µόνο για το σαρκίο τους. Συµβαίνει κι
αυτό.

Η πλειονότητα, όµως, των δηµάρχων είναι εκείνη που αγωνιά
για το µέλλον του τόπου τους και αυτό θα έπρεπε να το λάβει
σοβαρά υπ’ όψιν της η Κυβέρνηση, πριν συνεχίσει και επιµείνει
και να συνεχίσει να επιµένει στην ψήφιση ενός σχεδίου, το οποίο
τη φέρνει σε προφανή αντίθεση µε το λαϊκό αίσθηµα. ∆ιότι δεν
είναι µόνο ότι όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης αντιτίθενται
στην ψήφιση του νοµοσχεδίου αυτού. ∆ιότι µπορεί ποσοστιαία η
Κυβέρνηση να έχει την κοινοβουλευτική υπεροχή, αλλά σε από-
λυτους αριθµούς βρίσκεται πράγµατι σε δυσαρµονία προς το
λαϊκό αίσθηµα.

Έχουν προηγηθεί βέβαια, συσκέψεις µεταξύ στελεχών του
ΠΑΣΟΚ, κατά τόπους και έχουν δηµοσιευθεί στον Τύπο οι σχετι-
κές επαφές. «Κόψε-ράψε» δηλαδή. Πάρτι προς ικανοποίηση µι-

κροκοµµατικών σκοπιµοτήτων! Αγνοήθηκαν η ιστορία των επιµέ-
ρους κοινωνιών. Αγνοήθηκαν τα κριτήρια που ο ίδιος ο Υπουργός
είχε θέσει εξαρχής. Και έχουµε µπροστά µας µια κοπτοραπτική,
όµοια της οποίας δεν έχει γνωρίσει ποτέ ο τόπος.

Λίγο πριν τη χθεσινή συνεδρίαση, επικοινώνησαν µαζί µου πο-
λίτες από την Αιανή, καθώς βρίσκονταν στη διαδροµή από Αιανή
προς Αθήνα, στο µέσο της διαδροµής. Μου τηλεφώνησαν, εκ-
φράζοντας την αγωνία τους και για να έρθουν σε επαφή µαζί µου
για να αναλύσουν το πρόβληµά τους. Τους είπα «γυρίστε πίσω,
αυτή η Κυβέρνηση δεν ακούει» και εντούτοις ήρθαν. Θα κατα-
θέσω το ψήφισµά τους σε λίγο για τα Πρακτικά, όπως και ένα
φυλλάδιο που αφορά την έκθεση του Αρχαιολογικού τους Μου-
σείου. Γιατί η Αιανή, για όσους δεν το θυµούνται, αποτελεί τη
µήτρα της Μακεδονίας και ως τέτοια θα έπρεπε να είχε µια ξε-
χωριστή θέση στο λεγόµενο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Όσον αφορά τα άλλα θέµατα, απαραίτητη προϋπόθεση για να
προχωρήσει η µεταρρύθµιση, κατά τη γνώµη µας, είναι να προη-
γηθεί εκτενής οικονοµικός έλεγχος και απογραφή των περιου-
σιακών στοιχείων των ΟΤΑ του Α’ Βαθµού, ώστε οι νέοι που θα
προκύψουν από τις συνενώσεις, να ξεκινήσουν υγιώς τη λει-
τουργία τους. Κάτι τέτοιο δεν έγινε.

Η Κυβέρνηση θα έπρεπε να σεβαστεί την οµόφωνη απόφαση
της ΚΕ∆ΚΕ για τη διατήρηση των µαρτυρικών δήµων και των
ιστορικών κοινοτήτων που εξαφανίζονται µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
Τουλάχιστον έτσι αισθάνονται οι τοπικές κοινωνίες. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα είναι η περίπτωση του ιστορικού Σουλίου, µε
1.310 εγγεγραµµένους κατοίκους, που υπάγονται στο νέο δήµο
Παραµυθιάς.

Όµως, στη δεύτερη προϋπόθεση του προγράµµατος διοικητι-
κής µεταρρύθµισης αναφέρεται ότι θα πρέπει να προηγηθεί ο
σχεδιασµός των νέων ανθρωπογεωγραφικών ενοτήτων. Τα όσα
ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» έχει σχεδιάσει, τα σχεδίασε, αν πάρουµε τα
πληθυσµιακά κριτήρια, µε την απογραφή του 2001.

Εγώ σέβοµαι απολύτως τις προσπάθειες που κατέβαλαν οι τε-
χνοκράτες ώστε να συγκροτήσουν ένα πολυνοµοσχέδιο ουσια-
στικά, το οποίο δεν είναι ένα. Είναι δεκαέξι νοµοσχέδια µαζί. Αλλά
το έβαλαν σε λάθος βάση. ∆ιότι είναι λάθος να πάρουν τα πλη-
θυσµιακά κριτήρια του 2001, τη στιγµή που από τότε, εννέα χρό-
νια µετά, έχουν αλλάξει πολλά από αυτά. Σας αναφέρω τον ∆ήµο
Ευόσµου της Θεσσαλονίκης, ο οποίος υπερδιπλασίασε τον πλη-
θυσµό του. Εποµένως, περί ποιου σχεδίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» µι-
λάµε;

Τέλος, καταργείτε τους τοπικούς ραδιοφωνικούς και τηλεο-
πτικούς σταθµούς. Θα πρέπει να σας πω ότι ακόµη δεν υψώθη-
καν τα τοίχοι που θα έλεγαν στο ανθρώπινο πνεύµα «ως εδώ».
Και επειδή παρατηρώ ορισµένες συµπεριφορές που θυµίζουν τον
Λουδοβίκο Ι∆’ που έλεγε: «Το κράτος είµαι εγώ» -εξαιρώ την πα-
ρισταµένη Υφυπουργό- θα πρέπει να τους πω ότι θα ήταν καλό
να προχωρήσουν λίγο στην ιστορία και να θυµηθούν τι έπαθε ο
Λουδοβίκος Ι∆’ που είχε την ίδια συµπεριφορά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. Άγγελος
Κολοκοτρώνης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο κ. Έκτορας Νασιώκας, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.
Με συγχωρείτε, προηγείται ο κ. Μιχαλολιάκος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Ήµασταν συµφοιτητές, κυρία

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συγγνώµη. Ξέρω ότι

δεν έχετε πρόβληµα, αλλά είναι η σειρά σας, κύριε Μιχαλολιάκο
και ακολουθεί ο κ. Νασιώκας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Θα µπορούσατε και να µε πα-
ρακάµψετε, κυρία Πρόεδρε, λόγω γειτονίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κρίση του πολιτικού συστή-
µατος έχει εξαντλήσει προ πολλού και τα όριά του και τις αντο-
χές του. Αυτό θα έπρεπε να µας κάνει όλους περισσότερο
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υπεύθυνους και ασφαλώς ακόµη περισσότερο υπεύθυνη την Κυ-
βέρνηση. Γιατί η ανάγκη όταν απευθυνόµαστε στον πολίτη να γί-
νουµε επιτέλους ειλικρινείς, αναδεικνύεται ως κορυφαία
υποχρέωσή µας. ∆εν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι η λειτουργία
του κράτους εδώ και πολλές δεκαετίες, κραυγάζει από µόνη της
ότι χρειάζεται µεταρρύθµιση. Η ύπαρξη του αθηνοκεντρικού κρά-
τους εδώ και πολλές δεκαετίες, ακόµη πριν µπούµε εµείς στην
πολιτική, είναι µια ύπαρξη η οποία ενοχλεί και δηµιουργεί τις τε-
ράστιες περιφερειακές ανισότητες.

Θα έπρεπε η σηµερινή Κυβέρνηση να µην έχει κληρονοµήσει
αυτό το πρόβληµα. Θα έπρεπε οι προηγούµενες κυβερνήσεις να
το έχουν λύσει, να έχουν κάνει τη διοικητική µεταρρύθµιση. Και
ανήκω σε εκείνους που πριν ασκήσω κριτική, καταθέτω την αυ-
τοκριτική µου, γιατί δεν είµαι καινούργιος, ούτε η παράταξή µου
νεογέννητη. Θα έπρεπε και η τελευταία κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας να έχει ολοκληρώσει τη διοικητική µεταρρύθµιση. ∆ι-
καιολογίες υπάρχουν πάντα, αλλά δεν είναι πειστικές.

Από το σηµείο αυτό, όµως, µέχρι «δεν κάνουµε διοικητική µε-
ταρρύθµιση», να «βαπτίζουµε» ως διοικητική µεταρρύθµιση µία
νοµοθετική παρέµβαση η οποία λειτουργεί µόνο στη λογική των
εντυπώσεων ή του δήθεν κοµµατικού κέρδους, η απόσταση είναι
πολύ µεγάλη, είναι ακόµη χειρότερο. Και είχατε ένα τεράστιο
ιστορικό πλεονέκτηµα, που δεν το είχε µέχρι σήµερα καµµία άλλη
Κυβέρνηση. Είχατε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να έχει κάνει
την αυτοκριτική της και να είναι έτοιµη να συναινέσει και προπα-
ντός είχατε τους θεσµικούς παράγοντες της αυτοδιοίκησης και
την ΕΝΑΕ και την ΚΕ∆ΚΕ µε οµόφωνες αποφάσεις τους, έτοιµοι
να αυτοκαταργηθούν οι περισσότεροι προκειµένου να συµβά-
λουν, να συµφωνήσουν σε µια µεταρρύθµιση που την έχει ανά-
γκη η Ελλάδα.

Αγαπητή κυρία Υπουργέ, ουσιαστικά η υπόθεση της µεταρ-
ρύθµισης για την Κυβέρνησή σας τελείωσε όταν ο πανικός της οι-
κονοµικής κρίσης σας υποχρέωσε να εντάξετε κι αυτό το
νοµοσχέδιο στο σχέδιο Σταθερότητας, να εξοικονοµήσετε πό-
ρους δηλαδή. Και είναι τραγικό να παίζουµε µε τους θεσµούς,
είναι τραγικό να δηµιουργούµε ψευδαίσθηση µεταρρυθµίσεων
την ώρα που ούτε καν οργανωτική παρέµβαση δεν επιχειρούµε.

Και για να συνεννοηθούµε µεταξύ µας, για να γίνει η µεταρ-
ρύθµιση θέλει παρέµβαση στο θεσµικό, παρέµβαση στο οικονο-
µικό, παρέµβαση στο χωροταξικό. Ο χρόνος είναι πολύ
περιορισµένος για να το αναπτύξω. Προϋποθέτει ότι το κεντρικό
κράτος περιορίζεται στο στρατηγικό του ρόλο και η Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση αναλαµβάνει την ανάπτυξη στην περιφέρεια και την
παροχή υπηρεσιών στους πολίτες. Αυτό δεν το κάνει.

Να πω στο χρόνο που προλαβαίνω, ότι και µόνο το γεγονός
ότι προβλέπει την έκδοση εκατόν δεκαοκτώ προεδρικών διαταγ-
µάτων και υπουργικών αποφάσεων ενώ σε πέντε µήνες έχουµε
την κορυφαία λειτουργία της αυτοδιοίκησης, τις εκλογές, δεν
είναι αυτό η πιο ωµή παράκαµψη της Βουλής; ∆εν είναι η πιο ωµή
οµολογία αδυναµίας να έχουµε ένα συγκροτηµένο νόµο για να
κάνουµε µεταρρύθµιση;

Εκεί βεβαίως που είναι για κλάµατα, είναι η παρέµβασή σας
στο χωροταξικό. ∆εν υπάρχει κανείς που να µη γνωρίζει ότι οι
µόνοι µε τους οποίους συζητήσατε είναι οι Βουλευτές και τα κοµ-
µατικά στελέχη του ΠΑΣΟΚ. Υπάρχει Βουλευτής άλλου κόµµατος
-όχι µόνο της Νέας ∆ηµοκρατίας- που να ρωτήθηκε;

Όλες οι προϋποθέσεις που σας έθεσε η αυτοδιοίκηση τις
αγνοήσατε. Σήµερα είναι καταχωρηµένη και της ΚΕ∆ΚΕ και της
ΕΝΑΕ και των Τοπικών Ενώσεων, η διαµαρτυρία τους. Γιατί τους
περιφρονήσατε, τους αγνοήσατε.

Θα σταθώ λίγο στον Α’ Βαθµό αυτοδιοίκησης. Ορθώς πρέπει
να περιοριστεί ο αριθµός των µονάδων του Β’ Βαθµού αυτοδιοί-
κησης. Στον Α’ Βαθµό δεν είναι απαραίτητα το θέµα ποσοτικό,
είναι ποιοτικό καθώς και υποδοµών.

Πάντως, να τονίσω µε όση δύναµη πολιτική διαθέτω, ότι η Ελ-
λάδα δεν είναι ένα πληθυσµιακό µέγεθος δέκα ή έντεκα εκατοµ-
µυρίων µόνο καταναλωτικών πολιτών. Είµαστε ένα έθνος και ένα
εθνικό κράτος που έχουµε µια ιστορική διαδροµή αγώνων, θυ-
σιών και δηµιουργίας πολιτισµών. Αυτές τις εστίες δηµιουργίας
πολιτισµού, που τις προσφέρουµε σε όλη την ανθρωπότητα και
εθνικών αγώνων, δεν µπορεί καµµία διοικητική µεταρρύθµιση να

τις εξαφανίζει.
Είστε η Κυβέρνηση που χωρίς να το έχετε πει πριν στον ελλη-

νικό λαό, καταργήσατε το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης, µε
ό,τι αυτό συµβολικά ενέπνεε τους Έλληνες και µε τις εκκρεµό-
τητες τις εθνικές που είχαµε. Έρχεστε σήµερα και καταργείτε το
∆ήµο Βεργίνας και το ∆ήµο Μεγάλου Αλεξάνδρου! Τόσο ανα-
γκαίο ήταν;

Έρχεστε και καταργείτε το ∆ήµο Μυστρά, τους ιστορικούς και
µαρτυρικούς δήµους. Αυτοί που είναι η ιστορία µας, η ταυτότητά
µας. Ποια ανάγκη; Ποια διοικητική µεταρρύθµιση µπορεί να απαι-
τεί τέτοια εξαφάνιση της εθνικής µας ιστορίας;

Είχατε πει ότι θα έχετε ενιαία κριτήρια, ότι δήµους που είναι
πληθυσµιακά άνω των είκοσι πέντε χιλιάδων δεν θα τους επιβα-
ρύνατε. Αυτό ίσχυε ως ένα βαθµό στην Αθήνα, αλλά δεν ισχύει
στη Θεσσαλονίκη.

Είχατε πει κάθε νησί θα είναι και ένας δήµος, εκτός αν είναι
πολύ µικρό και έχει συγκοινωνιακή πρόσβαση πολύ εύκολα.

Εγώ, λοιπόν, σας ερωτώ. Σε τι διαφέρει η Αντίπαρος που γί-
νεται δήµος απέναντι από την Πάρο, δίπλα από την Πάρο και
αυτό δεν αφορά τους Οθωνούς, το Μαθράκι και την Ερείκουσα
στην Κέρκυρα, που την ενώνετε µε την Κέρκυρα µε έναν υπερ-
δήµο. Όλοι γνωρίζουν σε τι διαφέρει.

Καταργείτε το ∆ήµο Μυστρά στη Λακωνία, από την οποία έχω
την τιµή να κατάγοµαι, και δηµιουργείτε ∆ήµο Ελαφονήσου.

Στην Ελαφόνησο από τη Νεάπολη –που καταργείτε το ∆ήµο
Νεάπολης- πάµε και µε τα πόδια, όχι µόνο µε βάρκα. Είναι δίπλα.

Ενώνετε τα Αντικύθηρα µε τα Κύθηρα. Ορθώς, αν θέλετε. Αλλά
εκεί για να πας από τα Κύθηρα στα Αντικύθηρα, πρέπει να περι-
µένεις το χειµώνα ένα µήνα τουλάχιστον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πουθενά τα ενιαία κριτήρια; Πουθενά ο σεβασµός στα πολιτι-
σµικά; Καταργείτε το ∆ήµο Κύµης. Και ένας άπειρος αριθµός τέ-
τοιων περιπτώσεων που µας κάνει όχι µόνο να λυπόµαστε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Η Ελλάδα χάνει µία µεγάλη ευκαιρία. Μία ευκαιρία έχετε. Να

αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο. Να αναβληθεί. Να γίνει ο διά-
λογος που δεν έγινε µεταξύ όλων των κοινωνικών φορέων, της
αυτοδιοίκησης και να προχωρήσουµε για τις επόµενες εκλογές.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ, σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Λάρισας του ΠΑΣΟΚ κ. Έκτο-

ρας Νασιώκας.
ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος διοικητικός χάρτης της

χώρας, η αποκέντρωση αυτής της κεντρικής εξουσίας, η προ-
σπάθεια αποκέντρωσης, είναι ένα µεγάλο, αναγκαίο και δύσκολο
εγχείρηµα, κυρία Υφυπουργέ. Και ένα µεγάλο στοίχηµα, όχι για
την Κυβέρνηση, για τη χώρα, για το µέλλον των παιδιών µας, για
τον τόπο µας.

Θα ήθελα να ξεκινήσω µε µία παρατήρηση, γιατί θα προσπα-
θήσω να µιλήσω στην ουσία στο λίγο χρόνο που έχω στη διά-
θεσή µου και να πω ότι περίµενα αυτό το νοµοσχέδιο να το
ψηφίσουν κι άλλες παρατάξεις. Ιδιαιτέρως η παράταξη της Νέας
∆ηµοκρατίας που µιλούσε µέχρι τώρα για τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ ΙΙ»
που προσπαθούσε τόσα χρόνια και που δεν τολµούσε να το κα-
ταθέσει και να το ψηφίσει.

Και θα έλεγα ακόµη ότι ένιωσα µεγάλη λύπη που προέβαλε λό-
γους αντισυνταγµατικότητας χωρίς να προτείνει καµµία άλλη
λύση. Και θυµάµαι και θυµάται και ο ελληνικός λαός ότι έτσι
έκανε και στον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», µια επαναστατική τοµή τότε για
τα πράγµατα της αυτοδιοίκησης. Έλεγε µάλιστα, ότι θα τον κα-
ταργήσει µε τοπικά δηµοψηφίσµατα. ∆εν το έκανε βέβαια. Κα-
τάφερε βέβαια, να διασπάσει δύο-τρεις κοινότητες.

Κυρία Υπουργέ –τέρµα αυτή η παρατήρηση για να µπούµε
στην ουσία- αυτό το εγχείρηµα γίνεται σε µία περίοδο που η οι-
κονοµική κατάσταση της χώρας είναι πολύ δύσκολη. Θα έλεγα,
τραγικό το παρόν και γκρίζο το µέλλον.
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Έτσι λοιπόν, η οικονοµική στήριξη που πραγµατικά έχει ανά-
γκη αυτή η µεταρρύθµιση, η οικονοµική στήριξη του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» είναι µικρή. ∆εν είναι όση θα θέλαµε ή όσο είναι
αναγκαίο και άρα, δεν γίνεται υπό τις καλύτερες συνθήκες.

Γίνεται ακόµα κάτω από ασφυκτική πίεση χρόνου. Και το κα-
ταλαβαίνω αυτό γιατί η προεργασία –είπα πριν- των προηγούµε-
νων κυβερνήσεων δεν είχε ολοκληρωθεί και τώρα έπρεπε να
απαντηθεί ένα δίληµµα, αν θα γίνει η µεταρρύθµιση τώρα, το
2010 ή το 2014;

Είµαστε η µόνη χώρα µε αυτό το συγκεντρωτικό, γραφειο-
κρατικό σύστηµα και µ’ αυτούς του ΟΤΑ. Και απαντήσατε «ναι»,
και σωστά απαντήσατε «ναι». Γίνεται όµως υπό πίεση χρόνου.

Βεβαίως το σηµαντικότερο κατά την άποψή µου και η µεγαλύ-
τερη δυσκολία είναι ότι γίνεται υπό τεράστια θεσµική κρίση, όταν
το πολιτικό µας σύστηµα αµφισβητείται στο σύνολό του.

Έτσι, λοιπόν, αυτό το εγχείρηµα γίνεται ακόµη δυσκολότερο,
αλλά και περισσότερο αναγκαίο για να πετύχει. Χρειάζεται χρή-
µατα και πόρους τα οποία δεν έχουµε. Αλλά δεν χρειάζεται µόνο
χρήµατα και πόρους. Κυρίως χρειάζεται συστράτευση νέων δυ-
νάµεων και να δηµιουργηθεί ένα κίνηµα αυτοδιοίκησης, ένα
ρεύµα, να δηµιουργήσουµε δηλαδή, προοπτική σ’ αυτό, κάτι που
ακόµα δεν το καταφέραµε, µέσα στο λίγο χρόνο που γίνεται η
διαβούλευση.

Αν πιστεύουµε ότι µπορεί να δηµιουργηθεί και να πετύχει ο
νέος διοικητικός χάρτης της χώρας, µε το σηµερινό µόνο δυνα-
µικό της αυτοδιοίκησης, τότε είναι βέβαιο ότι υπάρχει µεγάλη
δυσκολία στο να πετύχει.

Κυρία Υφυπουργέ, τέσσερα πράγµατα πρέπει να δούµε και να
διορθώσουµε και πιθανόν είναι ατέλειες του νοµοσχεδίου µας.

Το πρώτο και σηµαντικό κατά την άποψή µου είναι η αποτελε-
σµατικότητα. Η χώρα πρέπει να διοικείται και πρέπει να διοικεί-
ται σωστά και αποτελεσµατικά. ∆εν µπορούµε να λέµε µόνο
λόγια και να µη γίνεται τίποτα.

Το δεύτερο -που είναι συνάρτηση του πρώτου- είναι η περι-
φερειακή και η δηµοτική συνείδηση. Αν δεν χτυπηθεί ο κακώς εν-
νοούµενος τοπικισµός, όχι η αγάπη για τον τόπο µας και τη
γενέτειρά µας, είναι βέβαιο ότι θα αποτύχει.

Το τρίτο, είναι αναπτυξιακή δυναµική και η προοπτική που πρέ-
πει να δώσουµε στο νοµοσχέδιο και όχι µόνο η χωροθέτηση και
η συνένωση.

Το τέταρτο είναι η ουσιαστική αποκέντρωση, που είναι µια δια-
δικασία που θα συνεχίζεται, αλλά µε αυτοδιοίκηση.

Υπάρχουν σ’ αυτό το νοµοσχέδιο πάρα πολλές θετικές προϋ-
ποθέσεις και βήµατα, πολλά από τα οποία θα τονίσω στην κατ’
άρθρον οµιλία µου, αν θα έχω τη δυνατότητα.

Τώρα θα ήθελα να τονίσω τέσσερις αλλαγές που προτείνω να
γίνουν, κυρία Υπουργέ.

Το πρώτο, κατά την άποψή µου. ∆εν χρειάζονται οι επτά απο-
κεντρωµένες διοικήσεις. Ούτε κατά το αρχικό στάδιο. Όχι µόνο
γιατί θα είναι πάνω από τις περιφερειακές αυτοδιοικήσεις και θα
δηµιουργείται ένας άλλος βαθµός διοίκησης, αλλά γιατί δηµι-
ουργεί επιπλέον γραφειοκρατία. Οι αποκεντρωµένες κρατικές
υπηρεσίες που δεν θα ενσωµατωθούν στην αυτοδιοίκηση µπο-
ρούν να υπαχθούν σε µία γενική γραµµατεία του Υπουργείου
Εσωτερικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το δεύτερο η εκλογή των δηµοτικών συµβούλων και των περι-
φερειακών συµβούλων πρέπει να γίνεται στο σύνολο της περι-
φέρειας ή του δήµου και βεβαίως να υπάρχει αναλογική
εκπροσώπηση των πρώην δήµων ή των νοµών που καταργούνται,
αλλά στα όρια για να χτυπήσουµε τον τοπικισµό και στην ουσία
να εκλέγονται οι φυσικοί ηγέτες µιας περιοχής και όχι ενός τµή-
µατος µόνο.

Το τρίτο οι αντιδήµαρχοι και οι αντιπεριφερειάρχες πρέπει να
ορίζονται από τους περιφερειάρχες και τους δηµάρχους, από
τους δηµοτικούς συµβούλους δηλαδή και τους περιφερειακούς
συµβούλους και µόνο µε αρµοδιότητες καθ’ ύλη και όχι κατά
τόπον. Στους τόπους µπορούν να υπάρχουν προϊστάµενοι διοι-
κητικών υπηρεσιών. ∆εν χρειάζεται να έχουµε δέκα αντιπεριφε-
ρειάρχες ή αντιδηµάρχους. Αυτοί πρέπει να είναι λίγοι στην έδρα

του δήµου και της περιφέρειας για να βοηθούν το δήµαρχο και
τον περιφερειάρχη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, τα τοπικά συµβούλια δηλαδή οι τοπικές κοινότητες, οι
δηµοτικές κοινότητες, σ’ αυτούς νοµίζω ότι ήρθε η ώρα -και µπο-
ρούµε να το κάνουµε- να εκλέγονται µε απλή αναλογική. Στη
βάση δηλαδή, του να εκπροσωπούνται σωστά οι κοινότητες και
σαν πρώτο βήµα, προτού µπει η απλή αναλογική, πριν κάνουµε
το µεγάλο βήµα της απλής αναλογικής και στους δήµους σε επό-
µενο βήµα ως χώρα. Έτσι να εκπροσωπούν πραγµατικά τη το-
πική κοινωνία.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε -ξέρω ότι ο χρόνος περνάει πολύ γρή-
γορα δυστυχώς- λέγοντας ότι τη χωροθέτηση και τη χωροταξία
δεν την κάνουν τα κοµµατικά όργανα και δεν τη κάνουν οι Βου-
λευτές. Την κάνουν οι επιστήµονες, οι εισηγήσεις και η πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου µε βάση κανόνες και αρχές. Και όπου τη-
ρήσατε αυτούς τους κανόνες, κύριοι Υφυπουργοί, τα πράγµατα
πήγαν καλά. Όπου υπάρχουν µικρές παρεκκλίσεις και ξεφύγατε
από τις πρώην επαρχίες, εκεί υπάρχουν µικρότερα ή µεγαλύτερα
προβλήµατα. Το σηµαντικό όµως δεν είναι η χωροθέτηση ούτε η
έδρα. Το σηµαντικότερο είναι, αν έχει αναπτυξιακή δυναµική ο
νέος χάρτης και, βεβαίως, αν η χώρα θα προχωρήσει και αν οι
πολίτες θα εξυπηρετούνται για τις τοπικές και τις κρατικές υπο-
θέσεις στον τόπο που κατοικούνε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Συµεών Κεδίκογλου.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα που η πορεία της χώρας κρί-

νεται, ποιος πράγµατι µπορεί να αµφισβητήσει ότι η αιτία του ελ-
ληνικού προβλήµατος δεν είναι και το πελατειακό, σπάταλο και
τελικά συγκεντρωτικό και αναποτελεσµατικό κράτος; Ποιος Έλ-
ληνας πολίτης δεν έχει ζήσει την ταλαιπωρία του κεντρικού κρά-
τους που πολλές φορές δεν γνωρίζει τα τοπικά προβλήµατα κάθε
τόπου, που έχει διαµορφώσει σχέσεις πελατειακής εξάρτησης
και δεν µπορεί να συντονίσει την αναπτυξιακή προσπάθεια;

Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι µια καθοριστική πρωτοβουλία για την
Ελλάδα και την προοπτική της, γιατί πάνω απ’ όλα σπάει αυτό το
συγκεντρωτικό σύστηµα που ταλαιπωρεί πολίτες, φορείς, την αυ-
τοδιοίκηση και τελικά τον ίδιο τον κόσµο.

Είναι το τέλος της εποχής για το πιο συγκεντρωτικό κράτος
στην Ευρώπη, όπως είπε χθες ο Πρωθυπουργός και είναι η ανα-
πτυξιακή επανεκκίνηση της χώρας µας. Εγώ στο σύντοµο χρόνο
που έχω θα ήθελα να αναφερθώ στις τεράστιες εξοικονοµήσεις,
συγχωνεύσεις και οικονοµίες κλίµακας αλλά και στους αυστη-
ρότερους ελέγχους που εισάγει, πράγµα για εµένα πολύ σηµα-
ντικό.

Η δηµοσιονοµική ανάταξη που επιτυγχάνεται από τις δραστι-
κές συγχωνεύσεις δοµών στην αυτοδιοίκηση µεταφράζεται σε
εξοικονοµήσεις στο 60% και σε απόλυτα νούµερα συνολική ετή-
σια εξοικονόµηση 1.185.000.000 από περιορισµό δαπανών και
ορθολογική αξιοποίηση των πόρων.

Επιπλέον εξοικονόµηση 75.000.000 ευρώ, ανά εκλογική πε-
ρίοδο, λόγω της σύµπτωσης µε τις Ευρωεκλογές. Αλλά για εµένα
πάρα πολύ σηµαντικό είναι ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» εισάγει έννοιες
στην αυτοδιοίκηση, όπως η λογοδοσία. Ένα πλαίσιο που συµπε-
ριλαµβάνει τον οικονοµικό έλεγχο και την εποπτεία της αυτοδι-
οίκησης, ώστε να εξασφαλίζεται η διαφάνεια και η προάσπιση
στο τελευταίο ευρώ που δίνει ο Έλληνας φορολογούµενος.

Έτσι σ’ αυτήν την κατεύθυνση τίθενται αυστηρές προϋποθέ-
σεις και διαδικασίες για τη λήψη δανείου από τους ΟΤΑ, για να
µην υπάρξουν ξανά στο µέλλον περιπτώσεις υπερδανεισµένων
δήµων, όπως είχαµε µέχρι τώρα. Οι δαπάνες όλων των δήµων
και των περιφερειών όλων των νοµικών προσώπων και επιχειρή-
σεων υπάγονται στον προληπτικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου.

Σήµερα καµµία επιχείρηση ή νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου δεν υπάγεται στον προληπτικό αυτόν έλεγχο. Το Ελεγκτικό
Συνέδριο πραγµατοποιεί γενικευµένο προσυµβατικό έλεγχο νο-
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µιµότητας στις συµβάσεις άνω των 100.000 ευρώ, την οποία συ-
νάπτουν οι δήµοι, οι περιφέρειες και τα νοµικά τους πρόσωπα,
καθώς και οι επιχειρήσεις. Σήµερα ο έλεγχος αυτός ήταν για συµ-
βάσεις άνω του 1.000.000 ευρώ και δεν αφορά νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου και επιχειρήσεις της αυτοδιοίκησης. Με συµ-
µάχους αυτούς τους αποτελεσµατικούς ελεγκτικούς µηχανι-
σµούς οι αιρετοί θα πρέπει και αυτοί πλέον να αναλάβουν τις
ευθύνες τους και να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων, γιατί
δυστυχώς, στο παρελθόν είχαµε περιπτώσεις κακοδιαχείρισης
και είχαν πολλοί από τους ΟΤΑ µετατραπεί σε «άσπρες τρύπες»
για τον προϋπολογισµό.

Είναι γεγονός ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι µια βαθιά αλλαγή
που µεταβάλλει πολλά δεδοµένα, πολλά κεκτηµένα και όπως
κάθε βαθιά αλλαγή, έχουµε και εδώ την εναντίωση της Νέας ∆η-
µοκρατίας, η οποία όταν ήταν κυβέρνηση συζητούσε για µεγάλο
χρονικό διάστηµα το νοµοσχέδιο, αλλά όταν έφυγε ήταν τα συρ-
τάρια άδεια. Ακούσαµε ότι βασικό επιχείρηµα είναι η κρίση. Η
κρίση, όµως, αν δεν κάνω λάθος, ήρθε στον τελευταίο χρόνο της
διακυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας. Είδαµε, λοιπόν, πού οδή-
γησε η επανίδρυση του κράτους. Σε τίποτε άλλο από το πελα-
τειακό κράτος, τη σπατάλη, την αυθαιρεσία και την αδιαφάνεια.

Κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να δούµε τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», ως µια από τις τελευταίες ευκαιρίες για
ανάπτυξη. Στην πραγµατικότητα είναι ψήφος εµπιστοσύνης στις
τοπικές κοινωνίες και σίγουρα δεν είναι µία αναδιάταξη διοικητι-
κών ορίων, µεταξύ των ΟΤΑ. Αλλά µεγάλο µέρος της συζήτησης
ήταν γύρω και από τις συγχωνεύσεις και από το χωροταξικό, τα
οποία βεβαίως, όπως είπε και ο συνάδελφος πριν, δεν είναι από
τα πιο βασικά στοιχεία του νοµοθετήµατος, αλλά µπορούν να
υπονοµεύσουν το µέγεθος του εγχειρήµατος σε τοπικό επίπεδο.
∆ήµοι και φορείς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης είναι γεγονός ότι
ζητούσαν περαιτέρω διάλογο και διαβούλευση απ’ αυτή που συ-
ντελέστηκε τους τελευταίους µήνες. Προκρίθηκε ωστόσο η ανά-
γκη να προλάβουµε τις επόµενες εκλογές και τις τεράστιες
εξοικονοµήσεις πόρων που φέρνει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», γιατί απλά
δεν είχαµε άλλα χρονικά περιθώρια.

Υπάρχουν βέβαια και κάποιες περιπτώσεις, όπου η λύση δεν
ήταν ούτε εύκολη, ούτε προφανής. Από το νοµό τον οποίον κα-
τάγοµαι µια τέτοια περίπτωση ήταν η συνένωση της Κύµης µε το
Αλιβέρι. Πράγµατι, ίσως θα ήταν χρήσιµο να δούµε κάποιες ελά-
χιστες περιπτώσεις –νοµίζω ότι είναι ένας αριθµός της τάξεως
των εννέα µε δέκα περιπτώσεων- της Επιτροπής Αξιολόγησης
της ΚΕ∆ΚΕ της 3ης Μαΐου που προτείνει να επανεξεταστούν.
Στην περίπτωση της συνένωσης της Κύµης µε το Αλιβέρι, προ-
τείνει τη λύση νούµερο ένα που ήταν στην αρχή διαβούλευση,
δηλαδή δύο ξεχωριστούς δήµους. Θα πρέπει να δούµε αυτές τις
περιπτώσεις που προτείνονται κάποιες τροποποιήσεις στην έδρα
ή το χωροταξικό, όσο αυτό είναι δυνατόν βέβαια στα ασφυκτικά
χρονικά πλαίσια που έχουµε, να υπάρχει εκ νέου η άποψη των
φορέων γι’ αυτές τις περιπτώσεις, ώστε αν µεν το Υπουργείο
καλώς προχωρά, να πεισθούν οι τοπικές κοινωνίες, ενώ στην
αντίθετη περίπτωση να κάνουµε τις όποιες τροποποιήσεις για πι-
θανά σφάλµατα που µπορεί να έχουν γίνει. Στατιστικώς, όταν κά-
νεις τόσες πολλές αλλαγές είναι δυνατόν σε κάποιες
περιπτώσεις να έχουµε κάποιες παρεκκλίσεις. Ας το ξαναδούµε,
ούτως ώστε να εκλείψει το άλλοθι της έλλειψης διαλόγου.

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό που έχει σηµασία είναι ότι ο «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗΣ» δεν είναι ένα νέο οργανόγραµµα, αλλά είναι ένα
όχηµα δηµοκρατίας συµµετοχής του πολίτη και ανάπτυξης. Αυτό
που αντιµετωπίζει σήµερα η χώρα είναι µία δύσκολη δηµοσιονο-
µική κατάσταση από τη µια, αλλά και ένα αναπτυξιακό πρόβληµα
από την άλλη. Μόνο µέσα από δοµικές αλλαγές για τη ριζική ανα-
σύνταξη του κράτους µπορεί να δοθεί η απάντηση στην πολύ-
πλευρη κρίση. Και µια τέτοια είναι και ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» που
φέρνει στη Βουλή η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ που υπήρξε ανέκα-
θεν το κίνηµα της αυτοδιοίκησης.

Η νέα αρχιτεκτονική δεν αφορά τωρινούς δήµαρχους και αντι-
πάλους, δεν αφορά στενές προσωπικές µικροπολιτικές σε το-
πικό, αλλά και κεντρικό επίπεδο. Αφορά τις επόµενες γενιές και
όλοι οφείλουµε να αναλάβουµε τις ευθύνες µας και ενώνοντας
τις προσπάθειές µας να φέρουµε σε πέρας, κατά τον καλύτερο

τρόπο, αυτόν τον εθνικής σηµασίας στόχο.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο κ. Αθανάσιος Νάκος,

Βουλευτής Μαγνησίας της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εθνικό

συµφέρον επέβαλε η απαραίτητη διοικητική µεταρρύθµιση της
χώρας να έχει ως προϋπόθεση την αναγκαία στήριξη των υπο-
δοµών και την ενίσχυση των πόρων της αυτοδιοίκησης. Η βαθιά,
όµως, οικονοµική κρίση απέτρεψε την κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας από το να προχωρήσει σε µια τέτοια µεταρρύθµιση,
χωρίς να ικανοποιείται αυτή η απαραίτητη προϋπόθεση και την
ανέβαλε για προσφορότερο χρόνο. Σήµερα που οι συνθήκες
έχουν πάρει τη µορφή της κατάστασης έκτακτης ανάγκης, φυ-
σικό είναι να µην ικανοποιούνται οι παραπάνω προϋποθέσεις και
να απουσιάζει το απαραίτητο επιχειρησιακό σχέδιο που θα κα-
θόριζε τη διαδικασία και τα διατιθέµενα µέσα για την επιτυχή
εφαρµογή του προγράµµατος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ)

Γιατί τότε η Κυβέρνηση επείγεται; Μήπως για να πείσει τους
ελεγκτές του ∆ΝΤ, ή µήπως για να ικανοποιήσει κοµµατικές σκο-
πιµότητες; Πιστεύω και τα δύο. Γιατί; Η διογκωµένη µείωση των
κρατικών δαπανών που επαγγέλλεται, δεν οφείλεται σε οικονο-
µίες κλίµακος, αλλά στη δραστική µείωση των πόρων της αυτο-
διοίκησης. Οι κοµµατικές σκοπιµότητες και η φρούδα ελπίδα σας
να αλιεύσετε ψήφους από την Αριστερά, είναι η πραγµατική αιτία
που επαναφέρετε το 50% και το κόστος της δεύτερης Κυριακής,
αδιαφορώντας για το ότι επαναφέρετε τις ευκαιριακές ή και ανίε-
ρες συµµαχίες ή και τους χρηµατισµούς που παρατηρήθηκαν
στο παρελθόν, µεταξύ της πρώτης και της δεύτερης Κυριακής.
Ανοίγετε µια µεγάλη πόρτα στη συναλλαγή και δηµιουργείτε έναν
ακόµη λόγο απαξίωσης του καταρρακωµένου πολιτικού µας συ-
στήµατος. Αλήθεια, γιατί οι αντιπεριφερειάρχες να µην ορίζονται
µε απόφαση του περιφερειάρχη µετά τις εκλογές, όπως συµβαί-
νει µε τους αντιδηµάρχους και να προεπιλέγονται προ των εκλο-
γών; Θέλετε µε διορισµένους από το κόµµα αντιπεριφερειάρχες
να ελέγξετε την κατάσταση και θα προσπαθήσετε και εδώ να εκ-
µεταλλευτείτε την Αριστερά. Αδιαφορείτε για τα προβλήµατα
που θα ανακύψουν, αν για λόγους τοπικιστικούς δεν υπάρξει η
απαραίτητη συνοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε οι κοµµατικές σκοπιµότη-
τες που περιέχονται στο σχέδιο νόµου είναι δυνατόν να κρυ-
φτούν, ούτε η προσπάθεια να παρουσιαστεί η αναδιάρθρωση,
ως µέγα εξυγιαντικό των οικονοµικών του κράτους επίτευγµα,
γιατί στην πραγµατικότητα µε τη χωρίς επιχειρησιακό σχέδιο
ανακατανοµή των αρµοδιοτήτων, χωρίς λεπτοµερές χρονοδιά-
γραµµα εφαρµογής, µετάβαση στο νέο καθεστώς, χωρίς την
πρόνοια του τρόπου προσαρµογής των υπαλλήλων στις νέες
συνθήκες και στους νέους εργοδότες και κυρίως µε την ανε-
πάρκεια των διατιθέµενων πόρων στην αυτοδιοίκηση, το όλο εγ-
χείρηµα καθίσταται εκτός από επισφαλές και επικίνδυνο.

Προβλέπεται η µεταφορά αρµοδιοτήτων και προσωπικού από
τη σηµερινή κρατική περιφέρεια στους δυο βαθµούς αυτοδιοί-
κησης και η ανακατανοµή των αρµοδιοτήτων, µεταξύ των δήµων
και των σηµερινών νοµαρχιών που µετασχηµατίζονται σε περι-
φέρειες. Μέχρι σήµερα, όµως, η δαπάνη µισθοδοσίας του προ-
σωπικού που υπηρετούσε, τόσο στις κρατικές περιφέρειες, όσο
και στις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις επιβάρυνε τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό. Με το νοµοσχέδιο η δαπάνη αυτή θα επιβαρύνει
τους προϋπολογισµούς των αυτοδιοικήσεων. Το κόστος των µε-
ταφερόµενων αρµοδιοτήτων περιλαµβανοµένης φυσικά και της
δαπάνης µισθοδοσίας των είκοσι πέντε χιλιάδων και πλέον υπαλ-
λήλων, προσδιορίζεται από το Γενικό Λογιστήριο στην έκθεσή
του στο ποσό των 2.189.000 ευρώ. Στην ίδια έκθεση προσδιορί-
ζονται µε εξόφθαλµη υπερτίµηση οικονοµίες κλίµακος από τη συ-
νένωση δήµων και τη συγχώνευση πάσης φύσεως νοµικών
προσώπων συνδέσµων και επιχειρήσεων αυτών, σε 780.000.000
ευρώ. Έτσι, όµως, δηµιουργείται καθαρή επιβάρυνση της αυτο-
διοίκησης, λόγω της µεταφοράς αρµοδιοτήτων σε σηµερινές
τιµές 1.409.000 ευρώ. Το άθροισµα των πόρων τώρα που θα ει-
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σπράξουν και οι δυο βαθµοί αυτοδιοίκησης µε τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» από το φόρο εισοδήµατος, το φόρο προστιθέµενης
αξίας και το φόρο ακίνητης περιουσίας, σε τιµές φετινού προϋ-
πολογισµού, ανέρχεται στα 5.600.000 ευρώ.

Εάν εκτελεστούν τα προβλεπόµενα στον προϋπολογισµό του
2010, τότε η αυτοδιοίκηση θα εισπράξει 4.217 εκατοµµύρια. ∆η-
λαδή 650.000.000 λιγότερα από το 2009, που εισέπραξε 4.870.
Αυτό είναι γεγονός που έχει οδηγήσει την αυτοδιοίκηση σε από-
γνωση αυτή τη χρονιά, µια που δεν µπορεί να καλύψει τις ανε-
λαστικές λειτουργικές δαπάνες της.

Συµπερασµατικά η αυτοδιοίκηση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και των
δύο βαθµών θα πάρει 5.600 µείον 4.870, δηλαδή 730.000.000 πε-
ρισσότερα από το 2009 και θα κληθεί να καλύψει στην καλύτερη
περίπτωση 1.409 εκατοµµύρια αυτών του κόστους των µεταφε-
ροµένων αρµοδιοτήτων µείον τις οικονοµίες κλίµακος. Ξεκινάει
µε έλλειµµα τουλάχιστον 700.000.000 ευρώ.

Αν στο κόστος των µεταφεροµένων αρµοδιοτήτων προσθέ-
σουµε τις νέες δαπάνες για υλικοτεχνικές υποδοµές και το κό-
στος των νέων θεσµών, όπως πάσης φύσεως επιτροπές, ο
συµπαραστάτης του δηµότη, οι περιφερειακοί συµπαραστάτες,
ο εκτελεστικός γραµµατέας της περιφέρειας κ.λπ., καθώς και το
κόστος οργάνωσης της αυτοδιοίκησης σε λογιστικό επίπεδο και
σε επίπεδο παροχής απολογιστικών στοιχείων, για την ακίνητη
περιουσία, για τα οικονοµικά αποτελέσµατα, τότε το έλλειµµα
µεγαλώνει.

Από το ότι για τον προσδιορισµό του κόστους των οικονοµιών
κλίµακος που θα προκύψουν από τη συνένωση των δήµων,
295.000.000, και τη συνένωση των πάσης φύσεως νοµικών προ-
σώπων, 330.000.000, χρησιµοποιήθηκε δηµιουργική λογιστική,
αποδεικνύεται από το ότι αφ’ ενός τα κτήρια και οι εγκαταστά-
σεις των σηµερινών δήµων θα χρησιµοποιηθούν από τις δηµοτι-
κές και τοπικές κοινότητες, αφ’ ετέρου το προσωπικό που
υπηρετεί στους οργανισµούς δεν απολύεται, αλλά συνεχίζει -και
καλά κάνει- και εργάζεται, αλλά σε καµµία περίπτωση οι οικονο-
µίες κλίµακος από την κατάργηση διοικητικών συµβουλίων δεν
µπορούν να φθάνουν τα 330.000.000.

Ενώ, λοιπόν, από αυτούς τους απλούς υπολογισµούς προκύ-
πτει ότι µε τους προβλεπόµενους πόρους δεν καλύπτονται τα
λειτουργικά έξοδα των µεταφεροµένων αρµοδιοτήτων, το νοµο-
σχέδιο προβλέπει τµήµα αυτών να διατίθεται για επενδυτικές
δραστηριότητες. Με αυτές τις ρυθµίσεις είναι βέβαιο ότι για µεν
τους δήµους επανερχόµαστε στο προσφιλές στο ΠΑΣΟΚ καθε-
στώς, αυτό της παρακράτησης φόρων και στην προ του «Θησέα»
επενδυτική άπνοια, για δε τις περιφέρειες στο προηγούµενο κα-
θεστώς, όταν οι νοµαρχίες αφέθηκαν από αυτούς που τις δηµι-
ούργησαν χωρίς πόρους, χωρίς έργα.

Το δε αποκαλούµενο Πρόγραµµα «ΕΛΛΑ∆Α», το οποίο θεσµο-
θετείται υποτίθεται για την υποστήριξη των νέων δήµων και πε-
ριφερειών, για την ενίσχυση της τοπικής και περιφερειακής
ανάπτυξης, είναι µία υπόσχεση χωρίς αντίκρισµα. Γιατί ο πρώ-
τος άξονας του «ΕΛΛΑ∆Α», δηλαδή η χρηµατοδότηση µέσω
ΕΣΠΑ, δεν είναι περισσότερη από 400.000.000 ευρώ που κατευ-
θύνονται στην αυτοδιοίκηση όχι για έργα, αλλά για τεχνική βοή-
θεια και εκπαίδευση. Ο δεύτερος, το αναπτυξιακό πρόγραµµα
όπως ο γνωστός «ΘΗΣΕΑΣ» του οποίου αποτελεί αντίγραφο,
χρηµατοδοτείται από πόρους της αυτοδιοίκησης και ένα τµήµα
αυτού, 175.000.000 για το 2009, από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων
Επενδύσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό ακόµα θα ήθελα.
Η Κυβέρνηση το ποσοστό συµµετοχής του Προγράµµατος ∆η-

µοσίων Επενδύσεων, παρά τις πιέσεις µας, αρνήθηκε να το προσ-
διορίσει. Κατά συνέπεια, είναι δυνατόν µε βάση τα παραπάνω να
ισχυριστεί κανείς ότι µε το πρόγραµµα «ΕΛΛΑ∆Α» θα στηριχθούν
οι νέοι δήµοι και θα ενισχυθεί η τοπική και περιφερειακή ανά-
πτυξη;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, αν κάτι απαιτεί
σήµερα η κοινή γνώµη είναι η αλήθεια. Η ωραιοποίηση των πραγ-
µάτων, ιδίως σε περιόδους σαν και αυτή που διανύουµε, ισοδυ-
ναµεί µε εξαπάτηση. Οι τακτικές ωραιοποίησης είναι που µας

οδήγησαν εδώ που φθάσαµε. Το εθνικό συµφέρον πρέπει να
προτάσσεται και όχι οι µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. Αυτή την
αρχή δυστυχώς ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και η Κυβέρνηση την παρα-
βλέπουν. Καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, και έναν πίνακα µε τα οικο-
νοµικά στοιχεία του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. Αθανάσιος Νάκος
καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε, κύριε

Νάκο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα Εργαστήρι ∆ηµοκρατίας, που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής για τον κοινοβουλευτισµό και τη ∆ηµοκρατία δέκα πέντε
µαθητές και ένας εκπαιδευτικός από το 2ο ∆ηµοτικό Σχολείο Κε-
ρατσινίου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ζητήσω την άδειά
σας για την παράκληση που υποβάλλει η Αντιπρόεδρος της Βου-
λής, κυρία Βέρα Νικολαΐδου, να προηγηθεί λόγω εκτάκτων συν-
θηκών που έχει να αντιµετωπίσει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Βεβαίως, βεβαίως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστώ.
Κυρία Νικολαΐδου, έχετε το λόγο για έξι λεπτά.
ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ κατ’ αρχάς, για την άδειά σας.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο µέχρι χθες «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ ΙΙ»

µεταλλάσσεται σήµερα σε «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Πρόκειται για µία ση-
µαντική τοµή παρέµβασης στην οργάνωση του αστικού κράτους,
για να παίξει αποφασιστικό ρόλο στην ενίσχυση της ανταγωνι-
στικότητας, της επιχειρηµατικότητας και την προσέλκυση επεν-
δύσεων.

Η ουσία του νοµοσχεδίου, για να µας καταλαβαίνουν και αυτοί
που µας παρακολουθούν, βρίσκεται κατά την άποψή µας στην
απάντηση που δίνεται στο βασικό ερώτηµα: «Για ποιον γίνεται
και ποιον εξυπηρετεί η διοικητική µεταρρύθµιση και τι θα αλλά-
ξει µε τα µέτρα;» Τα µέτρα δεν αφορούν απλά και µόνο τις συ-
νενώσεις δήµων σε µεγαλύτερους δήµους. Με την προώθηση
αυτού του σχεδίου επιχειρείται η ιδιωτικοποίηση των δραστη-
ριοτήτων των δήµων, η επιβολή µε κάθε τρόπο των Συµπράξεων
Ιδιωτικού και ∆ηµοσίου Τοµέα, η ελάφρυνση του κράτους από
τα πολλά βαρίδια της κοινωνικής πολιτικής στους τοµείς παι-
δείας, υγείας και πρόνοιας. Στην κυριολεξία το σύνθηµα και το
µέσο των σταθεροποιητικών προγραµµάτων είναι «για ό,τι κάνεις
θα ξαναπληρώσεις».

Άλλωστε αυτή η λογική εδώ και δεκαπέντε χρόνια είναι η τα-
κτική που έχει προχωρήσει µέσα στους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Ξεκίνησε µε τους παιδικούς σταθµούς, ακολού-
θησαν οι σχολικοί φύλακες, η ∆ηµοτική Αστυνοµία και πολλά
άλλα, µε τη γνωστή τακτική, στην αρχή µε µία προγραµµατική
σύµβαση και µετά στις «πλάτες» των ΟΤΑ. Τώρα, µε τα νέα µέτρα
θα διασπαστεί η ενιαία αντιµετώπιση των κοινωνικών τοµέων και
θα απογυµνωθούν και άλλο από το δηµόσιο χαρακτήρα τους,
ενώ το κόστος θα κληθούν µέσω των δήµων να πληρώσουν οι
δηµότες, οι οποίοι θα φορτωθούν νέους φόρους, νέα δηµοτικά
τέλη, νέες εισφορές.

Όσο για τους εργαζόµενους, που είναι οι άµεσα θιγόµενοι
στους ΟΤΑ, από αυτά που περιγράφετε τους περιµένουν πραγ-
µατικά καθηµερινοί εφιάλτες. Πάνω από διακόσιες χιλιάδες θα
απολυθούν ή θα µεταταχθούν µε τις συγχωνεύσεις που ήδη
έχουν προχωρήσει, το κλείσιµο νοµικών προσώπων, δηµοτικών
επιχειρήσεων, υπηρεσιών και άλλα. Χιλιάδες, λοιπόν, θα απολυ-
θούν και σε αβεβαιότητα θα πέσουν όλοι οι εργαζόµενοι αορί-
στου χρόνου, οι οποίοι θα χρησιµοποιούνται ως εργαλείο
πολιτικής χειραγώγησης και εκβιασµού.

Από το προσχέδιο νόµου υπάρχουν πάρα πολλά στοιχεία που
συνηγορούν σε αυτά που υπογραµµίζουµε. Θα σταθώ µόνο σε

7778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δύο. Η χρηµατοδότηση των νέων ΟΤΑ τόσο των δήµων όσο και
των περιφερειών θα προέρχεται καθαρά από φορολογία µε δια-
φορετικά ποσοστά –δεν έχει σηµασία πού θα είναι µεγαλύτερο
και περισσότερο-, από το φόρο εισοδήµατος φυσικών και νοµι-
κών προσώπων, τον ΦΠΑ, το Φόρο Ακίνητης Περιουσίας. Εν τω
µεταξύ σταµατάει η χρηµατοδότηση από τα τέλη κυκλοφορίας,
ενώ εξακολουθεί να υφίσταται ως έσοδο το ΤΑΠ.

Προβλέπεται όµως, και αυτό είναι το καταπληκτικό, ότι οι Ορ-
γανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης στη διοικητική περιφέρεια των
οποίων αποδίδει η φορολογία -είναι λίγες οι περιοχές, αλλά
υπάρχουν- θα παίρνουν µπόνους. ∆ηλαδή περισσότερα χρήµατα
από αυτά που θα τους αναλογούν και σε δυσαναλογία µε τους
υπόλοιπους ΟΤΑ, µέσω του ΤΑΠ. ∆ηµιουργείται έτσι ένα αυτο-
διοικητικό σύστηµα πολλαπλών ταχυτήτων και οι νέοι ΟΤΑ µετα-
τρέπονται σε φοροκυνηγούς εσόδων και σε µηχανισµό πίεσης
προς τους φορολογούµενους, αφού θα έχουν ίδιο όφελος από
την απόδοση.

∆εύτερον, είναι γνωστό σε όλους σας, πολλοί από τους Βου-
λευτές κι ας µην είναι τώρα µέσα στην Αίθουσα, έχουν θητεύσει
και στον Α’ και στο Β’ Βαθµό της αυτοδιοίκησης, ξέρουν, λοιπόν,
και ξέρει πολύ καλά και η Κυβέρνηση ότι οι περισσότεροι δήµοι
που αυτή προσπαθεί σήµερα να συνενώσει, αντιµετωπίζουν τε-
ράστια οικονοµικά προβλήµατα, τα οποία δεν δηµιουργήθηκαν
κυρίως από κακοδιαχείριση, υπάρχει και αυτή η πλευρά και κα-
νείς δεν την αµφισβητεί. ∆ηµιουργήθηκαν, όµως, κύρια από το
γεγονός ότι το κράτος χρωστά δισεκατοµµύρια στους ΟΤΑ µέσα
από τη µακροχρόνια παράνοµη παρακράτηση των θεσµοθετη-
µένων πόρων, που ανέρχονται σε πολλά δισεκατοµµύρια, ανε-
ξάρτητα από τη συµφωνία που επιτεύχθηκε από την ΚΕ∆ΚΕ και
την προηγούµενη κυβέρνηση και από τη µη απόδοση πόρων από
τη µεταφορά αρµοδιοτήτων.

Επίσης, γνωστό το έργο το οποίο το βλέπουµε συνεχώς. Το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προβλέπει όµως σε σχέση µε τα οικο-
νοµικά µε τους χρεοκοπηµένους δήµους, διαδικασία εξυγίανσης,
µε το σχετικό άρθρο. ∆ηλαδή, δήµοι και περιφέρειες µετά από
σχετικό αίτηµά τους ή µετά από απόφαση του Υπουργού µπαί-
νουν κατά τα πρότυπα όµως της προσφυγής της Κυβέρνησης
στον ευρωπαϊκό µηχανισµό ή στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
µε όλους τους πιεστικούς όρους, ελεγκτής νοµιµότητας, τριµη-
νιαία έκθεση κ.λπ..

Θα υπάρχει παρακολούθηση της εξέλιξης του προγράµµατος.
Όχι µόνο δεν λύνεται το οικονοµικό πρόβληµα των δήµων -αλλά
φαίνεται δεν σας απασχολεί- αλλά µπαίνει στην κυριολεξία τα-
φόπλακα στους δήµους που έχουν οικονοµικά προβλήµατα και
µάλιστα εάν από τους καινούργιους δήµους, ένας δήµος προ-
κύψει από έναν δήµο υπερχρεωµένο και από τον άλλο υγιή οι-
κονοµικά δήµο, τότε όλος αυτός ο έλεγχος γίνεται στον
χρεωµένο δήµο. Ειλικρινά, δεν καταλαβαίνω µε ποια λογική θα
υπάρχει αυτός ο διαχωρισµός και µετά. ∆ηµιουργείται βέβαια
ένα Ταµείο Αλληλεγγύης της Αυτοδιοίκησης, όπου εκεί µε τα
λεφτά των δήµων θα γίνεται κουµάντο και δήθεν θα τους επιχο-
ρηγείτε.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Ειπώθηκε ήδη, σχετικά µε το Πρόγραµµα «ΕΛΛΑ∆Α» που έχει
σχέση µε τα οικονοµικά της αυτοδιοίκησης και δήθεν θα τη συν-
δράµει, ότι κύρια γίνεται από τα λεφτά της αυτοδιοίκησης. ∆η-
λαδή, τα λεφτά των εργαζοµένων µέσω φορολογίας θα
πηγαίνουν στους ιδιώτες που θα αναλαµβάνουν τα έργα.

Θέλω να πω ένα µικρό σχόλιο σε σχέση µε τον εκλογικό νόµο.
Πολύ ακούστηκε σήµερα και από τα δύο κόµµατα που έχουν κυ-
βερνήσει και κυβερνούν µέχρι σήµερα, η απλή αναλογική. Κοι-
τάξτε, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος πάρα πολλές φορές
έχει καταθέσει στο παρελθόν πρόταση νόµου, αλλά κατέθεσε και
πριν µερικές ηµέρες. Πάρτε, λοιπόν, καθαρή θέση και οι µεν και
οι δε για την απλή αναλογική και όχι να έρχεστε τη µία να θέλετε
το 42% και την άλλη το 50% συν 1, ανάλογα µε το ποιος βρίσκε-
ται στην κυβέρνηση. Μην κοροϊδεύουµε τον κόσµο. Πάρτε θέση
στη συγκεκριµένη πρόταση νόµου.

Κλείνοντας, θέλουµε να πούµε, ότι αυτή η αντίσταση, αυτή η
αντίδραση που εµφανίζεται -γιατί θίγονται οι πάντες και τα

πάντα- απέναντι στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» από εργαζόµενους και από
αιρετούς -βέβαια κύρια σε σχέση µε τη γεωγραφική κατανοµή
και όχι µε τα βασικά προβλήµατα που αντιµετώπιζε, αντιµετωπί-
ζει και θα αντιµετωπίζει, η αυτοδιοίκηση και έχει καταντήσει µόνο
τοπική διοίκηση- για να έχει λοιπόν νόηµα αυτή η αντίδραση και
για να έχει αποτέλεσµα, πιστεύουµε ότι θα πρέπει η αντίδραση
αυτή να µην είναι γεωγραφική ή επιµέρους αλλά να είναι µία πο-
λιτική αντίδραση, να συνδεθεί µε την καταδίκη συνολικά της αντι-
λαϊκής πολιτικής µέρος της οποίας είναι και ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».
Να προσπαθήσουν να κάνουν όλο και περισσότεροι, ένα βήµα
συµπόρευσης µε το λαϊκό εργατικό κίνηµα, στον αγώνα για κα-
τακτήσεις, για ανατροπή του πολιτικού συστήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς, από αυτή τη σκοπιά καταψηφίζουµε και λέµε ένα «όχι»

στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε,

κυρία Πρόεδρε.
Το λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος για έξι λεπτά.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαβάζω µία φράση: «Η χώρα

έχει παραµείνει τελευταίο προπύργιο συγκεντρωτισµού στην Ευ-
ρώπη. Η οπισθοφυλακή της αναποτελεσµατικής διοίκησης που
ταλαιπωρεί, βασανίζει και καταρρακώνει τον πολίτη. Μνηµείο της
εκµαυλισµένης και ταυτόχρονα εξοντωτικής γραφειοκρατίας».
Ποιος λέει αυτή τη φράση; Το ΠΑΣΟΚ στην εισηγητική του έκ-
θεση του ν. 2539/1997, του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ». Τα ίδια είπε χθες το
βράδυ, κύριε Υπουργέ, και ο Πρωθυπουργός σας. Παρέλειψε να
µας πει ότι από τα δεκατέσσερα χρόνια από τότε µέχρι σήµερα,
κυβερνήσατε τα οκτώ. Για να δείτε την αξιοπιστία την οποία
έχουν οι λόγοι σας, αυτά τα συναισθηµατικά που ακούσαµε χθες
το βράδυ, τα καλολογικά στοιχεία, ο τρόπος µε τον οποίο πα-
ρουσιάζετε σήµερα το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Αλλά, όταν
δεν κάνετε πολιτική αρχών και κάνετε πολιτική κοµµατικών σκο-
πιµοτήτων, αναστατώνετε τον τόπο.

Και ξεκινώ από την πατρίδα µου. Αναστατώσατε την Αρκαδία
µε τις επιλογές σας. Εγκαταλείψατε τις όποιες αρχές µας είπατε
ότι θα τηρήσετε. Αρχές µε τις οποίες υποτίθεται ότι σχεδιάσατε
τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Πότε υπηρετούσατε αρχές; Όταν προτείνατε
επτά δήµους στην Αρκαδία και τρεις εξ αυτών στην Γορτυνία; Ή
τώρα µε πέντε δήµους στην Αρκαδία και η επαρχία Γορτυνίας
ένας δήµος; Πού είναι τα κριτήρια για ορεινούς δήµους; Χάθηκαν
µεταξύ πρώτου και δεύτερου σχεδίου του Προγράµµατος «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗΣ»; ∆εν είναι ορεινό χωριό το Περδικονέρι, το Σπάθαρι,
το Μοναστηράκι, η Κοντοβάζαινα και είναι µόνο τα χωριά στον
ορεινό όγκο του Λεωνιδίου; Γιατί δύο δήµους η Κυνουρία και η
Γορτυνία ένας; Γιατί όχι δύο η Γορτυνία µε γνώµονα τα γεωοι-
κονοµικά και αναπτυξιακά κριτήρια της ευρύτερης περιοχής του
Λάδωνα; Γιατί όχι και τρεις σύµφωνα µε τον δικό σας αρχικό σχε-
διασµό;

Ρωτήσατε κανέναν; Ρωτήσατε τους τοπικούς παράγοντες; Κά-
νατε διαβούλευση. Καµµία διαβούλευση δεν κάνατε! Πρόχειρα
καταθέτω εδώ και θα τα αναφέρω και θα κατατεθούν στα Πρα-
κτικά, απόφαση του ∆ηµοτικού Συµβουλίου Τροπαίων, προτά-
σεις δηµοτικών συµβουλίων µεταξύ των οποίων ο κ. Ζούνης, οι
θέσεις του συλλόγου των απανταχού Βυτιναίων, η Τοπική Ένωση
∆ήµων και Κοινοτήτων Αρκαδίας, οι αποφάσεις του δηµοτικού
συµβουλίου του ∆ήµου Λεβιδίου, η απόφαση του ∆ήµου Βυτί-
νας, η απόφαση του ∆ήµου της βόρειας Κυνουρίας, οι προτά-
σεις της Πολιτιστικής Οικολογικής Κίνησης «ΚΟΣΜΑ», όλα αυτά
δεν τα λάβατε υπ’ όψιν.

Αγνοήσατε πέραν της Αρκαδίας, τους ιστορικούς δήµους.
Είναι δυνατόν να µην υπάρχει στον χάρτη της Ελλάδος η Βερ-
γίνα -αντιλαµβάνεσθε ποια ζηµιά επιφέρετε στις εθνικές µας υπο-
θέσεις;- να µην υπάρχει ο Μυστράς; Τόσο πολύ εύκολα
ξεπερνάτε αυτές τις σοβαρές εθνικές υποθέσεις στο όνοµα του
αφανισµού της ταυτότητας της ελληνικής πατρίδας; Σας εµπι-
στεύτηκαν, σας πίστεψαν εκδότες, σας υπερασπίστηκαν. Στην
Αρκαδία η εφηµερίδα «ΓΟΡΤΥΝΙΑ» πανηγύριζε -δεν ανήκει στον
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χώρο σας, είναι αξιοπρεπής και σοβαρός ο εκδότης της, ο κ. Κα-
λύβας- και γυρίσατε και τους προδώσατε µε τις αλλαγές αυτές
τις οποίες αποφασίσατε µόνοι σας!

Ήρθατε χθες και µας είπατε -και δια στόµατος Πρωθυπουρ-
γού- ότι όλα αυτά εξυπηρετούν τον αγώνα τον οποίο κάνετε σή-
µερα εναντίον του κράτους. Οι κατ’ εξοχήν κρατιστές, οι ιδρυτές
αυτού του απέραντου, αδιαφανούς και αναποτελεσµατικού κρά-
τους ξιφουλκείτε εναντίον.

Εγώ, λοιπόν, θα καταθέσω αύριο µία ερώτηση σε όλους τους
Υπουργούς και θα ζητώ να µου πουν πότε ιδρύθηκαν οι οργανι-
σµοί του κράτους, τους οποίους θέλετε να καταργήσετε. Πότε;
Επί ποίων Κυβερνήσεων; Και τι αριθµό υπαλλήλων απασχολούν;
Για να σταµατήσει αυτή η εύκολη πολιτική ότι η Νέα ∆ηµοκρατία
διόγκωσε το κράτος. Να µου πείτε επίσης, πότε διογκώθηκε το
δηµόσιο χρέος το οποίο σήµερα µας ταλαιπωρεί; Πότε διογκώ-
θηκε το κράτος από πλευράς υπαλλήλων; ∆ιαβάστε τη «Μετέ-
ωρη Χώρα» το βιβλίο του κ. Καρακούση, επανεκδόθηκε τώρα
προσφάτως από το «ΒΗΜΑ». Ολόκληρα χωριά τακτοποιήθηκαν
επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ, εάν θέλετε να έχετε κάποια πληροφό-
ρηση. «Κράτος Σοβιετικού Τύπου» µας είπε χθες το βράδυ ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός. Όταν το λέγαµε εµείς της Νέας
∆ηµοκρατίας, µας χλευάζατε, λέγατε: «Μα, είναι δυνατόν, να
αποκαλείτε την Ελλάδα κοµµουνιστική χώρα Σοβιετικού τύπου;».
Εσείς τα είπατε. Ποιος ζητούσε όµως την επανακρατικοποίηση
της Ολυµπιακής; Ποιος ζητούσε όµως την επανακρατικοποίηση
του ΟΤΕ; Ποιος αποκαλούσε τη σύµβαση στα λιµάνια αποικιο-
κρατική; Και ποιοι τρέχουν τώρα πίσω από τους Κινέζους επεν-
δυτές; Αυτά όλα περί κράτους και περί κρατικής και σοβιετικού
τύπου οικονοµίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να έρχεστε και να λέτε όλα αυτά
χωρίς να συναισθάνεστε τις ευθύνες σας, χωρίς να έχετε υπ’
όψιν ότι οι δικές σας επιλογές δηµιούργησαν αυτές τις τροµα-
κτικές επιπτώσεις.

Είµαστε υπέρ της περιφερειακής ανάπτυξης, της νέας διοικη-
τικής δοµής της χώρας αλλά όχι µε κοµµατικά κριτήρια και δυ-
στυχώς προτάξατε τον κοµµατισµό.

Στην πατρίδα µου, όπως σας ανέφερα προηγουµένως, και σε
άλλες περιοχές όπως στην ανατολική Αιγιαλεία αλλά και στους
άλλους νοµούς της Πελοποννήσου έχετε συµπεριφερθεί κατ’
αυτόν τον τρόπο. Να ξέρετε ότι αυτό δεν περάνει απαρατήρητο
από τους συµπατριώτες µας, από τους συµπολίτες µας, από την
τοπική µας κοινωνία. Να ξέρετε -και προσέξτε τη φράση που σας
λέω- ότι παρά τις ετερόκλητες συµµαχίες τις οποίες σχεδιάζετε
στην ευρύτερη περιφέρεια Πελοποννήσου και για τον περιφε-
ρειάρχη και για τους δήµους θα πάρετε συντριπτική απάντηση.

∆ιότι η περηφάνια των πολιτών του Μοριά, της Αρκαδίας, αντι-
στέκεται στις επιθέσεις του κοµµατισµού, αντιστέκεται σ’ αυτές
τις µεθοδεύσεις τις οποίες κάνετε, αντιστέκεται στο γεγονός ότι
παραγνωρίζετε τις αναπτυξιακές και γεωοικονοµικές δυνατότη-
τες της περιοχής και θα επιλέξει ως εκπροσώπους της στην Το-
πική Αυτοδιοίκηση εκείνους τους οποίους θα υποστηρίξουν
άλλες πολιτικές δυνάµεις και όχι το κόµµα σας!

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. Ανδρέας Λυκου-

ρέντζος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Λυκουρέντζο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί από το 2ο ∆ηµοτικό Σχολείο Αλιβερίου
Ευβοίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Φώτης Κουβέλης.

Ορίστε, κύριε Κουβέλη, έχετε το λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γε-

γονός ότι η χώρα µας έχει ανάγκη από διοικητική µεταρρύθµιση
και πράγµατι θα πρέπει η Τοπική Αυτοδιοίκηση να περάσει σε µε-
γαλύτερα ολοκληρώµατα, προκειµένου να καθίσταται αποτελε-
σµατική, να µπορεί να εξυπηρετεί αναπτυξιακά σχέδια, να µπορεί
να υπηρετεί αποτελεσµατικότερα την προστασία του περιβάλ-
λοντος και βεβαίως να εξυπηρετεί αποτελεσµατικότερα τους Έλ-
ληνες πολίτες.

Ταυτόχρονα, µέσα από µια διοικητική µεταρρύθµιση είναι προ-
φανής η διεκδίκηση να περιορίζονται τα έξοδα λειτουργίας των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Όµως το παρόν σχέδιο νόµου, παρά το γεγονός ότι είχε εξαγ-
γελθεί πως ήταν πρόθεση της Κυβέρνησης να εξυπηρετήσει αυ-
τούς τους στόχους, φοβάµαι ότι δεν θα τους εξυπηρετήσει. ∆ιότι
παραµένει το «υδροκέφαλο» κράτος, οι µεταβιβαζόµενες αρµο-
διότητες από το κεντρικό κράτος προς την Τοπική Αυτοδιοίκηση
είναι εξαιρετικά περιορισµένες και είναι χαρακτηριστικό το γε-
γονός ότι για τις µεταβιβαζόµενες αρµοδιότητες προβλέπεται η
δαπάνη των 180.000.000 ευρώ, σύµφωνα µε την έκθεση του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους.

Κατά συνέπεια θα έχουµε µια ανασυγκροτηµένη Τοπική Αυτο-
διοίκηση, κατά την πρόβλεψη του νοµοσχεδίου, και ταυτόχρονα
από την άλλη µεριά θα έχουµε ένα «υδροκέφαλο» κράτος, το
οποίο θα κρατά το σύνολο ή, αν θέλετε, το µέγιστο µέρος των
αρµοδιοτήτων που αναφέρονται στην κρατική λειτουργία και έτσι
η Τοπική Αυτοδιοίκηση, ανασυγκροτηµένη, όπως εισηγείται το
νοµοσχέδιο, δεν θα έχει εκείνες τις αρµοδιότητες που θα επέ-
τρεπαν σ’ αυτήν την Τοπική Αυτοδιοίκηση να υπηρετήσει και την
περιφερειακή συγκρότηση, αλλά και την επί της ουσίας αποκέ-
ντρωση της λειτουργίας –επαναλαµβάνω, της λειτουργίας- του
κράτους.

Έτσι, λοιπόν, ο πρώτος στόχος της διοικητικής µεταρρύθµι-
σης δεν εξασφαλίζεται.

Το δεύτερο είναι το εξής. Είχα τη δυνατότητα και χθες ανα-
πτύσσοντας την άποψή µου για την αντισυνταγµατικότητα της
ρύθµισης να υποστηρίξω την άποψη ότι όταν δεν γίνεται ταυτό-
χρονη και αντίστοιχη µεταβίβαση πόρων, αντίστοιχη προς τις µε-
ταβιβαζόµενες αρµοδιότητες, πέρα από την αντισυνταγµατικότητα
για την οποία έκρινε η Βουλή κυριαρχικά, δηµιουργείται, εγείρεται
ένα τεράστιο ζήτηµα. Πού θα στηριχθεί αυτή η ανασυγκροτούµενη
Τοπική Αυτοδιοίκηση, σε ποιους πόρους θα στηριχθεί, όταν µάλι-
στα καταγράφεται απ’ όλες τις πλευρές το οικονοµικό αδιέξοδο
των ήδη υπαρχόντων Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης;

Κατά συνέπεια και ο δεύτερος στόχος, το δεύτερο στοιχείο
δεν υπάρχει, που να δικαιολογεί αυτή την ευφορία και αυτή την
άνεση µε την οποία η Κυβέρνηση αναφέρεται στο σχέδιο νόµου
που εισηγείται στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Το τρίτο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η περίφηµη χω-
ροθεσία, την οποία θεωρώ κεντρικό, αξονικό ζήτηµα. Για ακού-
στε, κύριοι συνάδελφοι. Η Κυβέρνηση έθεσε ως ένα από τα
κριτήρια το πληθυσµιακό. Το ετήρησε αυτό το κριτήριο ή το ελα-
στικοποίησε µε έναν εξαιρετικά προφανή τρόπο, για να εξυπη-
ρετήσει δικούς της σχεδιασµούς και, όπως οι πάντες λένε, ακόµη
και να εξυπηρετήσει και κοµµατικές ιδιοτέλειες;

Το παράδειγµα ίσως διευκολύνει την κατανόηση του πολιτικού
µου ισχυρισµού. Πού είναι το πληθυσµιακό κριτήριο για την Κυ-
βέρνηση όταν, για παράδειγµα, -και δεν είναι η εκλογική µου πε-
ριφέρεια, το αντιλαµβάνεστε- στο ∆ήµο Ευπαλίου καθιστά έδρα
το Λιδορίκι κι όχι το Ευπάλιο, όταν τα πληθυσµιακά στοιχεία µαρ-
τυράνε τα ακόλουθα; Ευπάλιο, στο νόµιµο πληθυσµό του δήµου,
41,32%. Λιδορίκι: 29,16%. Στις Εθνικές Εκλογές του 2009, ένα
άλλο στοιχείο αποδεικτικό του πληθυσµού, είχαµε: Ευπάλιο:
42,31%, Λιδορίκι: 26,85%. Πού είναι το πληθυσµιακό κριτήριο στο
οποίο οµνύει η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Επι-
προσθέτως, τι άλλαξε, όταν στον αρχικό σχεδιασµό για τον ∆ήµο
∆ωρίδας έδρα ονοµαζόταν το Ευπάλιο και δεκαπέντε µέρες µετά
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έδρα ονοµάστηκε το Λιδορίκι;
∆εν έχω τίποτε µε καµµία από τις δύο πόλεις. Είναι εξαιρετικά

αγαπητές και αυτές και οι κάτοικοί τους. Απλώς ελέγχω την Κυ-
βέρνηση και την ελέγχω για την εγκατάλειψη του πληθυσµιακού
κριτηρίου και κυρίως για την ελαστικοποίηση αυτού του κριτη-
ρίου για την εξυπηρέτηση άλλων σκοπιµοτήτων. ∆εν εγείρεται
δικαιολογηµένα αν όχι η βεβαιότητα τουλάχιστον η υποψία ότι
παρενέβησαν κοµµατικοί παράγοντες, προκειµένου να υπάρξει
αυτή η διαφοροποίηση, όταν µάλιστα η ίδια η Κυβέρνηση στην
αρχική της εξαγγελία άλλη έδρα ήθελε για το ∆ήµο ∆ωρίδας, το
Ευπάλιο, και άλλη δεκαπέντε ηµέρες µετά; Κύριε Υφυπουργέ,
λυπάµαι ειλικρινά. Αλλιώς τα είχατε ονοµάσει στην αρχή κι αλ-
λιώς τα τροποποιήσατε.

∆εν διστάζω να υιοθετήσω το παράδειγµα του κ. Λυκουρέ-
ντζου. Και πάλι δεν είναι η εκλογική µου περιφέρεια η Αρκαδία.
Όµως τι µεσολάβησε ώστε να τάµετε την Κυνουρία στα δύο, να
αλλάξετε την κατάταξη στη Γορτυνία; Και ο χορός καλά κρατεί!
Τι σας έπεισε, ποιο κριτήριο σας έπεισε, κύριε Υφυπουργέ, να
ονοµάσετε «έδρα» την Τιθορέα και όχι την Αµφίκλεια, όταν γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά ότι δεν υπάρχει σύγκριση ανάµεσα στις
δύο αυτές µικρές πόλεις;

Αυτά είναι στοιχεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα οποία
πείθουν ότι στο βασικό στοιχείο, στο βασικό κριτήριο που έχει
σχέση µε τον πληθυσµό –θα αναφερθώ και σε άλλα κριτήρια- δεν
υπήρξε η οφειλόµενη προσήλωση εκ µέρους της Κυβέρνησης
για να υπηρετήσει τη διοικητική µεταρρύθµιση.

Ένα άλλο κριτήριο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η ορει-
νότητα και θα µπορούσα να ιστορώ σειρά περιπτώσεων, για να
αποδείξω ότι ορεινές κωµοπόλεις και ορεινά χωριά, που θα µπο-
ρούσαν να συγκροτούν ένα µεγάλο δήµο υπηρετώντας µάλιστα
και την ανάπτυξη του ορεινού όγκου, κατέβηκαν σε καµπίσιους
δήµους. Χαρακτηριστική είναι η περίπτωση της νοτίου Πίνδου
στο Νοµό Τρικάλων.

Τα παραδείγµατα περισσεύουν και θα µπορούσα να αναφερθώ
διά µακρόν σε πάρα πολλά από αυτά. ∆εν αναγνωρίζετε το πα-
σίδηλο, την ορεινότητα των Καλαβρύτων! ∆εν αναγνωρίζετε την
ορεινότητα των Καλαβρύτων, κύριε Υφυπουργέ, που δεν είναι
ανάγκη να συζητήσουµε αν η περιοχή είναι ορεινή. Γι’ αυτό και
είπα ότι η ορεινότητα αυτή είναι πασίδηλη.

Έχετε, λοιπόν, ελαστικοποιήσει το κριτήριο αυτό. Το έχετε
προσαρµόσει στις δικές σας ανάγκες, στις δικές σας σκοπιµό-
τητες, γι’ αυτό και δεν είστε πειστικοί αναφορικά µε αυτό το στοι-
χείο, το οποίο έχει σχέση µε εκείνα τα κριτήρια που θα
µπορούσαν πράγµατι να αναδεικνύονται ως δεσµευτικά για την
οποιαδήποτε επιλογή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκε χθες και από τον ει-
δικό αγορητή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς ότι
υπάρχουν και περιοχές στην Ελλάδα, οι οποίες προσδιορίζονται
µε µία ιστορικότητα, που δεν είναι µουσειακό µέγεθος, αλλά είναι
ένα στοιχείο το οποίο µπορεί να κινεί στο παρόν και στο µέλλον
µνήµες και να τις αξιοποιεί και να τις εντάσσει σε µια επί της ου-
σίας παραγωγική και αναπτυξιακή διαδικασία.

Όσον αφορά την ονοµασία του Κοµµένου στην Άρτα. Μου
έλεγε ο Μανώλης Γλέζος ότι στο Κοµµένο έχουν δολοφονηθεί
από τα στρατεύµατα κατοχής παιδιά δέκα ετών. Πρόκειται για
µία ηρωική περιοχή, για µια µαρτυρική περιοχή, η οποία είναι
γνωστή σε ολόκληρη την Ευρώπη. Και η Κυβέρνηση δεν θέλει να
δώσει το όνοµα «Κοµµένο» στο συγκεκριµένο δήµο για να τιµή-
σει µνήµες, να οργανώσει τις µνήµες, προκειµένου αυτές -και
στο επίπεδο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης- να εγείρονται και να συ-
γκροτούν συγκεκριµένη, συλλογική κοινοτική συνείδηση.

Οφείλω να σας πω ότι δεν µεροληπτώ σε καµµία περίπτωση,
όταν αναφέροµαι σε τέτοιες περιοχές. Γιατί θέλετε το πείραµα
της Απειράνθου για την άµεση δηµοκρατία να το εντάξετε σε µία
άνευ όρων και -θα έλεγα- και χωρίς πολιτική ευαισθησία συγχώ-
νευση κοινοτήτων και δήµων. Και αρνείσθε τα ιδιαίτερα στοιχεία
που προσδιορίζουν, όχι µόνο την περιοχή της Απειράνθου, αλλά
και άλλες περιοχές της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάνει απεργία πείνας ο ∆ήµαρ-
χος του Ελληνικού ο κ. Γκορτζίδης. Βεβαίως, γνωρίζει ότι το πλη-
θυσµιακό κριτήριο εκεί µπορεί να µην εξασφαλίζεται για πολύ

µικρό αριθµό πολιτών. Όµως, σας είπα λίγο πριν ότι αλλού έχει
εγκαταλειφθεί για άλλους λόγους το πληθυσµιακό κριτήριο. Στην
περίπτωση του Ελληνικού, δεν αναγνωρίζεται επί παραδείγµατι
το γεγονός ότι είναι ένας οργανωµένος δήµος, δεν οφείλει ούτε
1 ευρώ, έχει στέρεα οικονοµικά κι έχει µία τεράστια περιοχή προς
τη θάλασσα. ∆ηλαδή, έχει εξαιρετικά νοικοκυρεµένο το θαλάσ-
σιο µέτωπο όλης της ευρύτερης περιοχής προς τη θάλασσα.

Λυπάµαι, αλλά ένα τέτοιο σηµαντικό ζήτηµα, όπως η διοικη-
τική µεταρρύθµιση, οδηγείται στην ασφυξία των σκοπιµοτήτων,
των µεροληψιών, αλλά και των πολιτικών ιδιοτελειών. Και λυπά-
µαι για το λόγο ότι η χώρα δεν έχει περιθώρια άλλης αναµονής.

Έπρεπε να περάσουµε στη διοικητική µεταρρύθµιση µε δια-
δικασίες επί της ουσίας συναινετικές. Χρειάζεται η χώρα τα µε-
γάλα αυτοδιοικητικά ολοκληρώµατα, τις περιφέρειες. Χρειάζεται
ο νέος αυτοδιοικητικός χάρτης να προσδιορίζεται έντονα από
την παρουσία των ίδιων των πολιτών. Και πώς µπορεί να προσ-
διορίζεται; Όταν όλα τα όργανα της αιρετής αυτοδιοίκησης του
Α’ και του Β’ Βαθµού, να εκλέγονται µε το σύστηµα της απλής
αναλογικής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας βεβαιώνω ότι δεν πρόκειται για κάποια ιδεοληψία της Αρι-

στεράς, όταν ζητάει την απλή αναλογική και ιδιαίτερα για το
χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, διότι εκεί µπορεί να γίνονται µε
τη απλή αναλογική οι µέγιστες δυνατές κοινωνικές συνθέσεις.
Γιατί η Τοπική Αυτοδιοίκηση είναι το κατ’ εξοχήν πρόσφορο πεδίο
για την ανάπτυξη µιας συλλογικότητας, η οποία δεν πρέπει να
ασφυκτιά σε εκλογικά συστήµατα που δηµιουργούν ανισότητες
και τραυµατίζουν ακριβώς αυτή τη συλλογικότητα που είναι το
βάθρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Κουβέλη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Θα µπορούσα να
έχω το λόγο για µία σύντοµη παρέµβαση δύο-τριών λεπτών;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριοι συνάδελ-
φοι, κάνω την παρέµβαση γιατί όταν βλέπει κανείς και τον κ.
Κουβέλη ακόµη να στέκεται σε ορισµένα ζητήµατα µε έναν τρόπο
που είναι άδικος κατά τη γνώµη µου, τότε πραγµατικά υπάρχει
κίνδυνος να δηµιουργηθούν ψευδείς εντυπώσεις.

Όσον αφορά τα κριτήρια. Υπάρχουν απόλυτα κριτήρια, κύριε
Κουβέλη, τα οποία τηρήσαµε κατά γράµµα. Παραδείγµατος
χάριν, στο λεκανοπέδιο της Αθήνας δεν υπάρχει δήµος που να
παρέµεινε µόνος του κάτω των είκοσι πέντε χιλιάδων κατοίκων.

Έτσι, λοιπόν, στο Ελληνικό δεν µπορούσε να γίνει µία εξαί-
ρεση. Και γνωρίζετε πολύ καλά ότι η οποιαδήποτε εξαίρεση δη-
µιουργεί ντόµινο εξαιρέσεων και αυτό θα µας δηµιουργούσε
άλλο πρόβληµα. Πιστεύω ότι εσείς θα ήσασταν από τους πρώ-
τους, οι οποίοι θα µας το επεσήµαναν και θα µας το τόνιζαν.

Υπάρχουν άλλα κριτήρια. Το θέµα της ορεινότητας. Ποτέ δεν
είπαµε ότι είναι απόλυτο κριτήριο. Υπάρχουν ορεινοί δήµοι, οι
οποίοι λόγω της ορεινότητάς τους και χαρακτηριζόµενοι ως τέ-
τοιοι, έγιναν και έµειναν δήµοι και υπάρχουν άλλοι δήµοι, οι
οποίοι δεν έγιναν. Ποια κριτήρια το έκαναν αυτό; ∆ιαπιστώσαµε
ότι κάποιοι ορεινοί δήµοι έχουν µία πολύ καλή επικοινωνία µε
αστικά κέντρα κοντινά, συνήθως µε το κέντρο του νοµού. Σε
αυτές τις περιπτώσεις, κρίναµε ότι δεν είναι απαραίτητο να τους
κάνουµε δήµους, παρά το ότι έχουν το κριτήριο της ορεινότη-
τας. Υπάρχουν δήµοι που είναι ορεινοί, αλλά δεν χρειαζόταν να
χρησιµοποιήσουµε το κριτήριο της ορεινότητας για να τους κρα-
τήσουµε δήµους. Παραδείγµατος χάριν, ο ∆ήµος Καλαβρύτων,
στον οποίο αναφερθήκατε, δεν χρειάζεται. Έχει τα πληθυσµιακά
κριτήρια. Έγινε, λοιπόν, δήµος.

Υπάρχουν εστίες έντασης, κύριοι συνάδελφοι, οι οποίες δηµι-
ουργήθηκαν και έχουν βάση οι επιχειρηµατολογίες των ανθρώ-
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πων που στεναχωριούνται, αντιδρούν και αντιπαρατίθενται. Εµείς
έχουµε µία επιχειρηµατολογία, επαρκέστατη πιστεύουµε. Υπάρ-
χει και µία επιχειρηµατολογία από τις αντιπαρατιθέµενες αυτές
περιπτώσεις, πλευρά, η οποία έχει µία βάση. Σ’ αυτές τις περι-
πτώσεις, η πολιτική ηγεσία είναι υποχρεωµένη να αναλάβει την
ευθύνη και να πάρει µία απόφαση. Να είστε βέβαιοι ότι κι αν
ακόµη είχαµε πάρει την άλλη άποψη, θα είχαµε το πρόβληµα το
ίδιο µε διαφορετικούς πρωταγωνιστές.

Αναφερθήκατε σε συγκεκριµένα παραδείγµατα. Νοµίζω ότι
δεν το συνηθίζετε. Αναφερθήκατε στο παράδειγµα της Τιθωρέας
που αλλάξαµε την πρωτεύουσα Λιδορίκι και Έδρα, Λιδορίκι και
Ευπάλιο.

Πράγµατι, κάναµε κάποιες επιλογές. ∆ιαπιστώθηκε στη συνέ-
χεια ότι αυτές οι επιλογές µας δεν ήταν απόλυτα σωστές. Πώς το
διαπιστώνει κανείς; Με παρεµβάσεις κοµµατικές; Για το θεό, όχι!
Εάν κατηγορούµαστε για κάτι από τη συντριπτική πλειονότητα
των στελεχών του ΠΑΣΟΚ είναι ότι επιχειρήσαµε να διαµορφώ-
σουµε ένα χάρτη, χωρίς να λάβουµε υπ’ όψιν κοµµατικά κριτήρια.

Εσείς αναφέρεστε σε κάποια παραδείγµατα. Εγώ µπορώ να
αναφερθώ σε δεκάδες παραδείγµατα. Είναι απολύτως άδικο -και
δεν θέλω σε αυτήν τη Αίθουσα να χρησιµοποιήσω άλλη έκ-
φραση- να µας αποδίδετε κοµµατική προσέγγιση στη διαµόρ-
φωση των χαρτών.

Εκείνο, το οποίο θέλω να τονίσω είναι ότι οι όποιες αλλαγές
έγιναν στην επιτροπή, έγιναν γιατί τα µηνύµατα τα οποία είχαµε,
οι διαπιστώσεις τις οποίες κάναµε, µας οδήγησαν στο να κά-
νουµε αυτές τις αλλαγές, κύριοι συνάδελφοι και αγαπητέ κύριε
Κουβέλη, γιατί θεωρήσαµε ότι έτσι θα αποκαθιστούσαµε καλύ-
τερα τα πράγµατα σ’ αυτές τις περιοχές και γνωρίζοντας πολύ
καλά ότι η οποιαδήποτε αλλαγή δηµιουργεί ακόµη µεγαλύτερη
ένταση.

Σας ευχαριστώ.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: θα µπορούσα να έχω το λόγο, κύριε Πρό-

εδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ορίστε, κύριε Κου-

βέλη, έχετε το λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, θέλω να σας ρωτήσω

κάτι σε συνάφεια µε τα όσα είπατε. Έχετε ακολουθήσει ένα στά-
διο διαβούλευσης. Σήµερα, στην Βουλή των Ελλήνων γίνεται µια
άλλη διαβούλευση. Ακούγοντάς σας, µπορώ να υποθέσω ότι
αυτή τη διαβούλευση, αυτή τη συζήτηση στο Κοινοβούλιο δεν θα
τη λάβετε υπ’ όψιν σας. Εδώ κατατίθενται επιχειρήµατα από όλες
τις πλευρές. Ο καθένας διεκδικεί την ακεραιότητα του δικού του
επιχειρήµατος.

Και το ερώτηµα µου, κύριε Υφυπουργέ, είναι εάν, προϊούσης
της διαδικασίας στο ελληνικό Κοινοβούλιο, είστε διατεθειµένοι,
κάποιες τουλάχιστον από τις προτάσεις που ακούστηκαν, ακού-
γονται και θα ακουστούν, να τις υιοθετήσετε. ∆ιότι µόνο έτσι έχει
ουσιαστικό νόηµα και περιεχόµενο η συζήτηση στο Κοινοβούλιο.
Αυτό είναι το ερώτηµα, το οποίο σας απευθύνω και σας ζητώ να
µου απαντήσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Σε µία δεύτερη
παρέµβασή µου, θα τοποθετηθώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος για έξι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, είναι προφανές –κατά την εκτίµησή µου και είναι και µία
ακόµη πρόκληση προς την πολιτική ηγεσία που σήµερα εισηγεί-
ται αυτό το νοµοσχέδιο- γιατί ο Υπουργός δεν απήντησε σ’ αυτά
που είπε ο κ. Κουβέλης.

Το λέει η ιστορία του ΠΑΣΟΚ, το λέει δηλαδή, η νοοτροπία του
κόµµατος που σήµερα στηρίζει αυτήν την Κυβέρνηση. ∆εν πρό-
κειται να δεχθείτε καµµία ουσιαστικά παραίνεση -δεν λέω υπό-
δειξη- παρατήρηση συζήτηση, διαφωνία, η οποία θα ειπωθεί σ’
αυτήν την Αίθουσα. Αν θέλετε να το κάνετε, πείτε το όµως. Και
δεν θα το κάνετε αυτό, διότι δεν είχατε καν τη δηµοκρατική ευ-
αισθησία να ζητήσετε κατά τη διάρκεια της εικονικής διαβού-
λευσης, την οποία κάνετε και θα στοιχειοθετήσω το εικονικής,
τις απόψεις των Βουλευτών του ελληνικού Κοινοβουλίου για τις

περιοχές τους, για κάτι το οποίο θα χαρακτηρίσει την περιφε-
ρειακή ανάπτυξη και την Τοπική Αυτοδιοίκηση για µισό αιώνα από
εδώ και πέρα.

Γιατί, αυτό κάνετε και το κάνετε χωρίς οραµατισµό, το κάνετε
χωρίς ουσιαστική συζήτηση και δεν µας ζητήσατε καν τις από-
ψεις µας, έτσι για την ιστορία. ∆εν κουβεντιάσατε µε την τοπική
κοινωνία, δεν κουβεντιάσατε ουσιαστικά µε κανέναν. Αποφασί-
σατε µέσα στα κοµµατικά γραφεία, κόψατε και ράψατε µε την
κοµµατική µοδίστρα µαζί, µε βάση αυτό που εσείς πιστεύετε και
πριν από λίγο ο κύριος Υφυπουργός παραδέχθηκε, ότι τα κριτή-
ρια τα οποία βάλατε µπροστά σε ορισµένες περιπτώσεις που
εσείς αποφασίσατε, τα αλλοιώσατε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ: Αυτό είπε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και τα αλλοιώσατε, γιατί

η «κοµµατική» µοδίστρα σας είπε, εγώ έτσι κατάλαβα και έτσι τον
ερµηνεύω.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ: Ερµηνεύετε αυτό που είπε; Πα-
ρερµηνεύετε αυτά που είπε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και έτσι τον ερµηνεύει και
η κοινωνία, κύριε συνάδελφε. Και αν θα πάτε έξω στην κοινωνία,
στις περιοχές οι οποίες διαµαρτύρονται, θα σας πουν ότι πάντα
πίσω από µία λαθεµένη απόφαση υπάρχει ένα κοµµατικό συµ-
φέρον, υπάρχει ένας παράγων, υπάρχει ένας επίδοξος δήµαρ-
χος του ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Το ίδιο
συµβαίνει στη δική µου περιοχή στην Εύβοια.

Όταν αποφασίσατε να διαχωρίσετε του δήµους, ξεχάσατε
τους ιστορικούς, την Αιδηψό, την Κύµη. Τους ξεχάσατε και τους
αφανίσατε από τους τίτλους και αποφασίσατε να ενώσετε την
Κύµη µε το Αλιβέρι, όταν και η Κύµη και το Αλιβέρι θέλουν χωρι-
στούς δήµους διότι κοµµατικοί σας παράγοντες µόνο το ήθελαν.

Πριν από λίγο, ήρθα από µεγάλη συγκέντρωση στη γέφυρα
της Χαλκίδας -ευτυχώς, ήµουν ο µόνος Βουλευτής εκεί και τους
παρακάλεσα και άφησαν ανοικτή τη γέφυρα, παρά τη µεγάλη συ-
γκέντρωση που έρχεται έξω από το Υπουργείο σας- γιατί ήθελαν
και θέλουν να σας πουν ότι το λατινικό αλφάβητο ξεκίνησε από
την Κύµη, γι’ αυτό και η Κύµη λέγεται Cuma στα λατινικά, γιατί το
«υ» διαβάζεται «ου» στα λατινικά. Γιατί η Κύµη είναι το αρχαιό-
τερο λιµάνι εξόδου προς το Αιγαίο, τέσσερις χιλιάδες χρόνια πριν
και γιατί εσείς αποφασίζετε µια τουριστική περιοχή, την Κύµη να
την ενώσετε µε ένα βιοµηχανικό κέντρο ηλεκτροπαραγωγής το
Αλιβέρι, όταν και οι δύο περιοχές µπορούν άνετα να αναπτυ-
χθούν χωριστά και καλύτερα µε διαφορετικούς δήµους. Και για
να το κάνετε αυτό, επειδή έτσι ήθελε η «κοµµατική µοδίστρα»,
ενώσατε σαράντα επτά δηµοτικά διαµερίσµατα, το 50% του
νοµού, για να αφήσετε ένα µικρό δήµο δίπλα, της Ερέτριας µε
τον Αµάρυνθο µε δώδεκα χιλιάδες «κουτσουρεµένους» πολίτες.

Την Αιδηψό την ξεχάσατε, ούτε ως ιστορική έδρα δεν τη δώ-
σατε. Άρα λοιπόν, δεν έχετε κριτήρια ή έχετε κριτήρια εξαιρετι-
κά ελαστικά, εξαιρετικά πολιτικά και πάντως όχι τοπικοαυτοδιοι-
κητικά, ιστορικά και πολιτιστικά.

Και αν η Νέα ∆ηµοκρατία δεν σας στηρίζει σ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο, δεν είναι γιατί σας κατηγορούµε ότι δεν δώσατε πόρους
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, βρισκόµαστε στην περιδίνηση µιας
κρίσης, δεν υπάρχουν χρήµατα και πρέπει να περισταλούν.

Σας κατηγορούµε όµως, γιατί κάνατε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
χωρίς λεφτά. Κάνατε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» µε χειρότερες συνθήκες
απ’ ό,τι είχατε κάνει τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», που απέτυχε σας θυ-
µίζω και την πρώτη και τη δεύτερη τετραετία του. ∆ιότι, όλες οι
περιφερικές κοινότητες και τα δηµοτικά διαµερίσµατα ατύχησαν
στους µεγάλους δήµους γιατί τους ξέχασαν οι δήµαρχοι των µε-
γάλων πόλεων, τους ξέχασαν τελείως και τους ξέχασαν και στην
ανάπτυξη, τους ξέχασαν και στην επαφή.

Και τώρα θα κάνετε ένα βήµα παραπάνω, µε λιγότερα χρήµατα
απ’ ό,τι πριν και θέλετε να πετύχετε. ∆εν µπορείτε. Και δεν είναι
το ζητούµενο τώρα να αποτύχετε, το ζητούµενο είναι, πώς µπο-
ρούµε να συνεννοηθούµε, αν µπορούµε να συνεννοηθούµε σ’
αυτήν την Αίθουσα.

Και αν θέλατε να γλιτώσετε χρήµατα, δεν θα κάνατε το 50%
για τη δεύτερη Κυριακή, γιατί αυτά είναι πρόσθετα έξοδα. Αυτά
δεν τα υπολογίζετε, τα βλέπετε µόνο µέσα από το διαθλαστικό
φακό τον οποίο θέλετε. Πιστεύετε ότι πολιτικά θα βγείτε κερδι-
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σµένοι. Σας λέω ότι θα βγείτε πολύ χαµένοι και ξέρετε γιατί θα
βγείτε πολύ χαµένοι; Πρώτον, γιατί οι πολίτες έχουν απασφαλί-
σει από τα κόµµατα και, δεύτερον, γιατί οι τοπικές κοινωνίες τι-
µωρούν αυτούς που τους ξεχνούν την κρίσιµη ώρα.

Κύριε Υπουργέ, είναι βέβαιο, ότι έχετε κάνει µια µεγάλη προ-
σπάθεια. Θέλετε, έχετε την ευαισθησία και τη φιλοδοξία να πα-
ρουσιάσετε ένα σχέδιο νόµου, το οποίο θα αφήσει ιστορία στο
βάθος του χρόνου σε ό, τι αφορά την απόδοση. ∆εν είναι τυχαίο
ότι ακούτε τα ίδια πράγµατα απ’ όλες τις πολιτικές δυνάµεις. ∆εν
είναι τυχαίο ότι αν µαζέψετε όλες τις παρατηρήσεις των Βου-
λευτών του ΠΑΣΟΚ, που στηρίζουν το νοµοσχέδιο σας, στην επι-
τροπή, βγάλετε τα ονόµατα από µέσα αυτών που τα λένε και
βάλετε τις παρατηρήσεις, θα δείτε µόνο τις παρατηρήσεις της
Αντιπολίτευσης.

Αυτό γιατί δεν το λαµβάνετε υπ’ όψιν; Γιατί δηλαδή, µε τον
τρόπο µε τον οποίο πολιτεύεστε ως Κυβέρνηση, δεν αφήνετε τον
εαυτό σας ελεύθερο να αντιληφθεί και να δώσει, αν το θέλετε,
ένα βήµα στην κοινωνία, να σας χειροκροτήσει, για το γεγονός
ότι πρέπει να είστε πάντοτε και πράγµατι τοπικοαυτοδιοικητικός
και όχι κοµµατικός. Στην πράξη µετράει αυτό.

Κλείνω, λέγοντας το εξής. Ακόµα και έτσι που το κάνετε, µε
τους διορισµένους, µε τους εκλεγµένους περιφερειάρχες για
όλη την τετραετία, ουσιαστικά τις αποτυχηµένες επιλογές που
πάντα υπάρχουν τις χρεώνετε στην τοπική κοινωνία. Και ενώ,
τους αποτυχηµένους διοικητές τους διώχνετε, τους αποτυχηµέ-
νους αντιπεριφερειάρχες θα τους κρατήσετε, όπως κρατάτε και
µερικούς από τους αποτυχηµένους Υπουργούς, που δεν εµφα-
νίζουν αποτελέσµατα, όπως, µε τη χθεσινή αποκάλυψη, ότι η
φαρµακευτική πολιτική αυξήθηκε το πρώτο τετράµηνο κατά
7,8%.

Πάρτε κάποτε µία απόφαση και αποφασίστε, ότι αυτό που κά-
νετε στην κοινωνία, αυτό που κάνετε στις εφορίες µε τον τρόπο
που το κάνετε, αυτό που κάνετε στους διευθυντές της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης, που τους αφαιρείτε τα προσόντα τους και τη διευθυ-
ντική τους δυνατότητα επειδή απέτυχαν, να το κάνετε και στην
Κυβέρνησή σας.

Ευχαριστώ πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε, κύριε
Μαρκόπουλε.

Το λόγο τώρα έχει, ο κ. Ιωάννης Ιωαννίδης για έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ µε µία οµιλία του κυρίου Υπουργού, στο Υπουργικό

Συµβούλιο. Όπως είναι φυσικό και αναντίλεκτο για τις µητροπο-
λιτικές περιοχές των πολεοδοµικών συγκροτηµάτων Αθηνών και
Θεσσαλονίκης το παραπάνω όριο –µιλάµε για το πληθυσµιακό
όριο- προσδιορίζεται στις είκοσι πέντε χιλιάδες κατοίκους. Οι
λόγοι είναι προφανείς, η φυσική πυκνότητα κ.λπ. Προφανές είναι
ότι το όριο αυτό δεν αποκλείει -και το τονίζουµε αυτό- τη δυνα-
τότητα κάποιων δήµων να συνενωθούν, εφόσον οι ίδιοι το επι-
θυµούν συνεκτιµώντας ότι µπορούν έτσι καλύτερα να
ανταποκριθούν στην ευθύνη και στην αποστολή των δηµοτών.
Ακόµα, βέβαια και σ’ αυτήν την περίπτωση αν κάποιος υπερβαί-
νει το όριο που µόλις προαναφέρθηκε, για εµάς αυτό είναι κρί-
σιµη προϋπόθεση, κύριε Υφυπουργέ, όπως αναφέρατε
προηγουµένως, η οποία σαφώς και µπορεί να γίνει αποδεκτή αν
δε θέλει ένας δήµος, ο οποίος είναι τριάντα ή σαράντα χιλιάδων
κατοίκων, να συνενωθεί.

Αυτό λοιπόν, εφαρµόσατε στην Αθήνα και δεν το εφαρµόσατε
στη Θεσσαλονίκη. ∆εν το εφαρµόσατε λοιπόν και λένε πάνω –και
τα ξέρετε γιατί είστε βόρειος- ότι για µια ακόµα φορά, το αθη-
νοκεντρικό κράτος κάνει αυτό το οποίο θέλει και είναι ριγµένες
η Μακεδονία και η βόρειος Ελλάδα.

∆εν γίνεται, να απολογούµεθα εµείς ότι δεν συµβαίνει αυτό το
πράγµα. Εδώ είχατε σαράντα κοινότητες, εκατόν είκοσι τρεις δή-
µους τους κάνατε εξήντα έξι, δηλαδή δε βγάλατε σχεδόν τίποτα
και στη Θεσσαλονίκη σαράντα πέντε δήµους τους κάνατε δεκα-
τέσσερις. Αν αυτό λέγεται δικαιοσύνη, από εκεί και πέρα δεν κά-
νετε διαβούλευση και για το Νοµό Θεσσαλονίκης, αφού θέλετε
διαβούλευση, είκοσι τέσσερις Βουλευτές όλων των κοµµάτων και
του ΠΑΣΟΚ µέσα έχουν στείλει και ζητούν να ισχύσουν τα ίδια

κριτήρια.
Άρα, λοιπόν, δεν µπορώ να καταλάβω τι σηµαίνει Κοινοβου-

λευτική ∆ηµοκρατία. Σηµαίνει ότι έρχεται εδώ το οποιοδήποτε
θέµα για να µιλήσουµε και αν δεν είναι κάτι σωστό να διορθωθεί.

Έχετε εκατόν εξήντα βουλευτές, δε χρειάζεται να τα φέρνετε
στη Βουλή, αφού ούτως ή άλλως όλα τα κάνετε µε προεδρικά
διατάγµατα και µε υπουργικές αποφάσεις. Θα δούµε τι θα γίνει
εκεί. Αλλά και σ’ αυτό το οποίο φέρνετε, δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν
το Κοινοβούλιο; Και λέµε ότι έχουµε Κοινοβουλευτική ∆ηµοκρα-
τία; Μετά γι’ αυτόν το λόγο υποβαθµίζονται οι Βουλευτές και για
οτιδήποτε γίνεται φταίνε οι Βουλευτές.

Έχω λοιπόν, την αίσθηση ότι άλλα λέγατε όταν ήσασταν αντι-
πολίτευση και άλλα λέτε τώρα και αυτό αποδεικνύεται από το Συ-
νέδριο της ΚΕ∆ΚΕ, της Κυλλήνης το ’07, αναφορικά µε τη
διαδικασία της διοικητικής µεταρρύθµισης που είχε τότε ξεκινή-
σει. Είχε καλέσει τότε η κυβέρνηση να µην προχωρήσει στη δε-
δοµένη χρονική συγκυρία µια τέτοια µεταρρύθµιση αν πρώτα δεν
πληρούνταν µία σειρά από προϋποθέσεις, όπως είναι ο ολοκλη-
ρωµένος διάλογος, οι υποδοµές, οι πόροι. Πού είναι, λοιπόν, όλα
αυτά που λέγατε τότε;

Αυτήν τη στιγµή εγώ πιστεύω ότι αυτό που κάνετε δεν είναι
µόνο το κοµµατικό, που λένε οι συνάδελφοι. Εκτός του κοµµατι-
κού, είναι ότι θέλετε να δείξετε ότι είστε καλά παιδιά, ότι πράγ-
µατι θα βγάλετε µέλι από το τίποτα, έναντι του ∆ιεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου. Και γι’ αυτό το λόγο, ενώ η ΙΤΑ ξεκίνησε
µε τετρακόσιους πενήντα δήµους, εσείς προαναγγείλατε τρια-
κόσιους εβδοµήντα και τώρα έχουµε τριακόσιους είκοσι πέντε.

Είστε από νησί. Έχετε κάτι µε τους ορεινούς όγκους; ∆εν
µπορώ να καταλάβω γιατί έχουν καταστραφεί όλοι οι ορεινοί
όγκοι. Στη Θεσσαλονίκη υπάρχει Σοχός, Αρέθουσα, Βερτίσκος,
υπάρχει ο Χορτιάτης. Τον βλέπουν από µακριά. Μόλις τον σκε-
πάσει το σύννεφο, ξέρουµε ότι θα βρέξει στη Θεσσαλονίκη. Και
ενώνετε το Χορτιάτη µε την Πυλαία; Μα ο Χορτιάτης είναι ιστο-
ρικός ∆ήµος. Η Πυλαία είναι ο πρώτος ∆ήµος, ο οποίος υπάρχει
από το 1918. Και συνενώνετε τη θάλασσα, που είναι η Πυλαία,
το αεροδρόµιο, µε τον Χορτιάτη όπου πάµε στη λίµνη Βόλβη; Ο
∆ήµος Νεάπολης δεν πληροί τις προϋποθέσεις για να είναι αυ-
τόνοµος; Τον είχατε αυτόνοµο και µετά από δεκαπέντε ηµέρες το
αλλάξατε. Και δεν είναι δικός µας ∆ήµος. Το ίδιο ακριβώς ο
∆ήµος Αµπελοκήπων και το ίδιο ο δήµος Ευόσµου. Είναι τόσο
δύσκολο να αφεθούν τέτοιοι δήµοι; Ο Εύοσµος έχει εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες κατοίκους. Η Πυλαία αυτή τη στιγµή έχει εξήντα
χιλιάδες κατοίκους. Και θα πηγαίνει κάποιος από την Πυλαία στη
λίµνη Βόλβη; Λίγο ακόµα και θα φτάσουµε στην Καβάλα για να
µπορέσουµε να γυρίσουµε έναν τόσο µεγάλο δήµο.

Για την ιστορικότητα: Το ∆οξάτο, για παράδειγµα. Λέµε
«∆ήµος ∆οξάτου» και η έδρα µεταφέρεται αλλού; Αν είναι δυνα-
τόν! Είχαµε το βιβλίο της Ιστορίας. Τώρα θα έχουµε τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» µε αυτά τα δεδοµένα; Το πλήρωσε τότε ένας Υπουργός.
Για ποιον λόγο δεν υπηρετούµε την ιστορία µας; Γιατί αυτός που
δεν σέβεται την ιστορία του, θα καταστραφεί στο µέλλον. Είναι
για να µην κάνουµε τα ίδια λάθη. Έχουµε τον Κολινδρό, έναν
ορεινό όγκο στην Πιερία. Πάει και αυτός. Είναι δυνατόν ποτέ
στην πεδιάδα να ξέρουν να λειτουργούν τους ορεινούς όγκους;
∆εν είναι δυνατόν.

Εµείς σαν βόρειος Ελλάδα και σαν Θεσσαλονίκη απαιτούµε,
εφόσον θέλετε διαβούλευση κοινοβουλευτική, να γίνει διά µέσου
όλων των Βουλευτών. ∆εν είναι ένας Βουλευτής για να λέει το
δικό του ούτε θα χρεωθεί υπέρ του κάτι. Θα χρεωθούν όλοι και
µε πρώτους τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, που έχουν και τη µε-
γαλύτερη δύναµη, που έχουν την ίδια γνώµη. Ο ∆ήµος Μενεµέ-
νης, ο ∆ήµος Ευόσµου, ο ∆ήµος Νεάπολης -και θα δείτε και την
Πυλαία ορεινό ∆ήµο, όπως είναι ο ∆ήµος Σοχού, χωρίς το Λα-
χανά, όπως λέγατε, το καταλαβαίνω αυτό- µαζί µε την Αρέθουσα
και το Βερτίσκο θα πρέπει να γίνουν και να προχωρήσουν.

Πράγµατι είµαστε υπέρ της µεταρρύθµισης. Μακάρι να πετύ-
χει και να µείνετε στην ιστορία –το λέω µε την ψυχή µου- αλλά
δεν πρέπει να έχουµε έπαρση. ∆εν πρέπει να υπολογίζουµε ότι
έχουµε εκατόν εξήντα Βουλευτές και µε το «έτσι θέλω» τα περ-
νάµε. Χρειάζεται διαβούλευση. Η αντίδραση που υπάρχει στην
κοινωνία, τόσο από τους εργαζόµενους, από τους πολίτες όσο
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και από τους δηµάρχους, αποδεικνύει ότι υπάρχει πρόβληµα,
όπως ακριβώς το έχετε φέρει.

∆ιορθώστε το, κύριε Υπουργέ. Οι µεγάλοι άνδρες παραδέχο-
νται ότι κάτι µπορεί να είναι λάθος και το διορθώνουν. Οι µικροί
είναι αυτοί που προσπαθούν µε την µη αλλαγή να δείξουν ότι
είναι µεγάλοι.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε, κύριε
Ιωαννίδη.

Το λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννης για έξι λεπτά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και

Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης κ. Ιωάννης Ραγκούσης συνοµιλεί
µε Βουλευτές της Συµπολίτευσης)

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα περι-
µένω να τελειώσει η µικρή σύσκεψη, η διαβούλευση µε στελέχη
και Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος, µπας και µας δώσει
απάντηση η Κυβέρνηση σε αυτό που ρώτησε πολύ εύστοχα ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπισµού, ο κ. Κουβέ-
λης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, κύριοι
Βουλευτές, καθίστε στις θέσεις σας για να µπορέσει να συνεχι-
στεί η συζήτηση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Περιµένω να τελειώσει η
διαβούλευση µε τους συναδέλφους µας από την κυβερνώσα πα-
ράταξη. Περιµένω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αυτό που βλέπουµε, κύριε
Πρόεδρε, είναι θετικό στοιχείο, µιας και καθ’ όλη τη διάρκεια σύ-
νταξης και συζήτησης του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, τέτοιου
είδους διαβούλευση µε Βουλευτές άλλων κοµµάτων πλην του κυ-
βερνώντος, ουσιαστικά δεν έγινε. Άρα είναι ένα θετικό στοιχείο,
έστω και την τελευταία στιγµή, έστω και µέσα στο Κοινοβούλιο,
οι αρµόδιοι Υπουργοί να συζητούν τα συγκεκριµένα θέµατα και
ιδιαίτερα για το χωροταξικό.

Κύριε Πρόεδρε, δεν ενθυµούµαι πραγµατικά ποτέ στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο Πρωθυπουργό –και γι’ αυτό επικαλούµαι τους
παλαιότερους των συναδέλφων- ο οποίος να έρχεται στις δέκα
το βράδυ για να τοποθετηθεί σε συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Εδώ
τίθενται πολλά ερωτήµατα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ: Κακό είναι αυτό;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τι φοβάται ο Πρωθυπουρ-

γός; Σε ποιον στέλνει µηνύµατα; Τι πληροφορίες έχει που ενδε-
χοµένως δεν έχουµε εµείς; Συνήθως οι Πρωθυπουργοί έρχονται
για να είναι και στα δελτία των 20.00’, να τους παρακολουθήσει
και ο ελληνικός λαός.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ: Εσείς το δηµιουργήσατε µε την
αίτηση αντισυνταγµατικότητας…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Σκουλάκη, σας
παρακαλώ, µη διακόπτετε. ∆εν έχετε το δικαίωµα.

ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Είχε ένσταση αντισυνταγµατικότητας,
κύριε Πρόεδρε. Πώς θα ερχόταν;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μας κατηγορεί η Πλειο-
ψηφία, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν ψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο
όπως ακριβώς, κατά τη ρήση των στελεχών της κυβερνώσας πα-
ράταξης, δεν ψηφίσαµε και το νοµοσχέδιο για το Σύµφωνο Στα-
θερότητας. Μα, ακριβώς γι’ αυτά που συµβαίνουν σήµερα,
ακριβώς γι’ αυτά που παθαίνει ο συνάδελφός σας Υπουργός, ο
κ. Λοβέρδος, ο οποίος ετοιµάζει ένα νοµοσχέδιο. Άλλα ψηφίζατε
ως Κυβέρνηση και εσείς της Μειοψηφίας για το συνταξιοδοτικό,
για τα σαράντα χρόνια πλήρους εργασίας για να πάρει κάποιος
σύνταξη και άλλα για λόγους επικοινωνιακούς προτείνει, υποτί-
θεται, ο Υπουργός για διαβούλευση στην Κυβέρνηση.

Κύριε Πρόεδρε, για τα οικονοµικά της Τοπικής Αυτοδιοίκησης
µας τα είπαν στην Επιτροπή η ΚΕ∆ΚΕ και η ΕΝΑΕ. Τα είπαν και
στον αγαπητό κύριο Υπουργό και στον αγαπητό κύριο Υφυ-
πουργό και οι συνάδελφοι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, ιδιαίτερα άν-
θρωποι που έχουν σχέση µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση, όπως ο
συνάδελφος από την Κοζάνη, ο κ. Κουκουλόπουλος. Τα είπε
πάρα πολύ καλά και ο δικός µας ο συνάδελφος που έχει βαθιά

γνώση των οικονοµικών, ο κ. Νάκος.
Αλλά αυτό που τίθεται ως ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι µε

µειωµένα έσοδα, µε ισοσκελισµένους προϋπολογισµούς και µε
έσοδα, µε τα οποία οι δήµοι δεν µπορούν να καλύψουν στοιχει-
ώδεις ανάγκες των αρµοδιοτήτων που υποτίθεται ότι τους µετα-
βιβάζονται, ποιο θα είναι το αποτέλεσµα; Ποιος θα πληρώνει
τους υπαλλήλους; Σε αυτά που εσείς προβλέπετε για τα οικονο-
µικά των δήµων, συµπεριλαµβάνεται και η µισθοδοσία των υπαλ-
λήλων των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης; Αυτό µπορείτε
να µας το διευκρινίσετε; Γιατί εάν συµπεριλαµβάνεται και η µι-
σθοδοσία, ουσιαστικά θα οδηγηθούµε το πρόβληµα των οικονο-
µικών του κράτους να το οδηγήσει η Κυβέρνηση στο να το λύσει
η Τοπική Αυτοδιοίκηση, οδηγώντας σε απολύσεις ακόµα και µο-
νίµων δηµοσίων υπαλλήλων. Και αυτό πρέπει να διευκρινιστεί σή-
µερα για να µην κληροδοτήσουµε τη χρεοκοπία του δηµοσίου
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση.

Κύριε Πρόεδρε, δύο µύθοι υπάρχουν σε αυτό το νοµοσχέδιο:
ο µύθος της διαβούλευσης και ο µύθος των κριτηρίων µε βάση
το χωροταξικό.

Για ποια διαβούλευση µιλάτε, κύριε Υπουργέ; Με ποιους δια-
βουλευθήκατε; Πού διαβουλευθήκατε; Πότε καλέσατε Βουλευ-
τές της Αντιπολίτευσης για συζήτηση; ∆ιαβουλευθήκατε σε
κλειστά γραφεία; ∆ιαβουλευθήκατε σε κοµµατικά γραφεία; ∆ια-
βουλευθήκατε στα γραφεία του ΠΑΣΟΚ; ∆ιότι εµείς δεν είχαµε
καµµία επαφή µε το Υπουργείο σας, παρά µόνο όταν ήµασταν
φορείς µεταφοράς παραπόνων για συγκεκριµένους δήµους στο
γραφείο σας µε όλους τους Βουλευτές των άλλων κοµµάτων.
Αλλά στο σχεδιασµό, στη διαβούλευση της συζήτησης, το πώς
θα γίνει αυτή η χωροταξία, δε µας καλέσατε ποτέ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, µη διακό-

πτετε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Όµως, παράλληλα καλέ-

σατε πάρα πολλές φορές τους συναδέλφους Βουλευτές του κυ-
βερνώντος κόµµατος σε όλες τις περιοχές και στην περιοχή της
Κρήτης και του Ηρακλείου.

Το δεύτερο θέµα είναι το χωροταξικό. Με ποια κριτήρια το κά-
νατε; Ο Υφυπουργός κ. Ντόλιος, στην παρέµβασή του πριν λίγα
λεπτά, µας είπε ότι είχε απόλυτα κριτήρια. Ποια είναι τα απόλυτα
κριτήρια; Το κριτήριο της µαρτυρικότητας; Το κριτήριο της ορει-
νότητας, που εσείς ο ίδιος το αναλύσατε στη συνέχεια των επι-
χειρηµάτων σας; Το κριτήριο το πληθυσµιακό; Το κριτήριο µία
επαρχία, ένας δήµος;

Έχω και εγώ την ανάγκη να σας πω για τους συγκεκριµένους
δήµους της περιοχής του Νοµού Ηρακλείου. Ο ∆ήµος του
Ζαρού, παραδείγµατος χάριν, είναι ορεινός. Έχω έγγραφο εδώ
που φέρει τις υπογραφές όλων των Βουλευτών και του Πανελ-
λήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος, εκτός από την κ. Σκραφνάκη η
οποία παρευρίσκεται. Τι θα πείτε στον κ. Στρατάκη που υπογρά-
φει πρώτος; Τι θα πείτε στον κ. Κεγκέρογλου που υπογράφει
δεύτερος; Τι θα πείτε στον κ. Κριτσωτάκη; Τι θα πείτε στο συνά-
δελφό µου τον κ. Αυγενάκη; Τι θα πείτε στον κ. Παρασύρη, που
είναι συνάδελφός σας στο ΠΑΣΟΚ; Και τι θα πείτε και στην τα-
πεινότητά µου για τον ορεινό ∆ήµο του Ζαρού, όταν έχετε θε-
σµοθετήσει ορεινούς δήµους σε άλλες περιοχές και δεν έχετε
θεσµοθετήσει αυτό το δήµο;

Τι θα πείτε για το ∆ήµο της Αλικαρνασσού, που γελοιοποιείτε
την ιστορία της Κρήτης, ονοµάζοντάς τον ιστορικό δήµο; Κά-
ποιος έπρεπε να σας πει ότι η ιστορία του Χάνδακα, που αφορά
όλα αυτά που έγιναν στο παρελθόν µέχρι και την Ενετοκρατία,
αφορά την πόλη του Ηρακλείου. Ο ∆ήµος Αλικαρνασσού είναι ο
δήµος ο οποίος σχηµατίστηκε από τον ξεριζωµό του ελληνισµού,
από τις χαµένες πατρίδες της Μικράς Ασίας. Αν θέλετε πραγµα-
τικά να τονίσετε την ιστορικότητα του ∆ήµου της Αλικαρνασσού,
έπρεπε να τον αφήσετε ξεχωριστό δήµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αλλά για να κάνετε κοµµατικές τακτοποιήσεις, για να κάνετε τα
χατίρια των ηµετέρων, για να κάνετε -του φίλτατου σε µένα- το
χατίρι του ∆ηµάρχου Ηρακλείου, του κ. Κουράκη, κατάπιατε το
∆ήµο της Αλικαρνασσού. Για να κάνετε το χατίρι συναδέλφου
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σας Βουλευτή και Υπουργού, δηµιουργήσατε ένα δήµο από το
πουθενά, δίπλα στο Ηράκλειο. Για να κάνετε δεν ξέρω ποιανού το
χατίρι, δεν προχωρήσατε, παρά το ότι εσείς δώσατε δεύτερο κρι-
τήριο, στη δηµιουργία ενός δήµου στα βόρεια του νοµού, µε τη
συµµετοχή του Καστελίου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε συντοµεύετε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Υπάρχει και το αεροδρό-
µιο. Γιατί κοροϊδέψατε τον κόσµο; Γιατί εκτεθήκατε και εσείς σ’
αυτόν τον κόσµο; Κλείνω κύριε Πρόεδρε. Γιατί δεν κάνατε το
∆ήµο του Τυµπακίου, που είναι µία επαρχία, ένας δήµος; Τι έχετε
να πείτε στο Ρούβα;

Υποτίθεται πως είστε το Υπουργείο Εσωτερικών και Ηλεκτρο-
νικής ∆ιακυβέρνησης. Το «Google Earth» δεν το έχετε στο γρα-
φείο σας; Μόνο χάρτη σχολικής αίθουσας του 1960 έχετε; ∆ιότι
αν µπαίνατε εκεί θα βλέπατε ότι ο ∆ήµος Ρούβα …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Κεφαλογιάννη,
αν µ’ ακούτε, σας παρακαλώ κλείστε εδώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: … πάνε µόνο µε αερο-
πλάνο. Βρήκατε ένα τετράγωνο, το ορίσατε εκεί. Τι θα πείτε στην
Αγία Βαρβάρα; Τι θα πείτε στα Μάλια;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): ∆εν µπορεί να τα πει
όλα κύριε Κεφαλογιάννη. Σας παρακαλώ, έχετε υπερβεί κατά
πολύ το χρόνο. Κλείστε εδώ, σας παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: …ακριβώς για να κάνετε
κοµµατικές τακτοποιήσεις και να ωφελήσετε συγκεκριµένα στε-
λέχη του κόµµατός σας στο Νοµό Ηρακλείου.

Ξαναδείτε τη χωροταξία και τουλάχιστον δεχθείτε εκεί που
συµφωνεί η πλειοψηφία των συναδέλφων Βουλευτών…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Λήξη του χρόνου σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: …όλων των κοµµάτων,

όπως το ∆ήµο του Ζαρού.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ο κύριος Υπουργός

έχει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Παρακολουθώ-
ντας µία ακόµη τοποθέτηση συναδέλφων της Αντιπολίτευσης για
τα θέµατα τα οποία άπτονται του άρθρου 1 και όχι σε µία συζή-
τηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου, δε θα παρασυρθώ, γιατί
είναι προφανής η σκοπιµότητα τοποθετήσεων, οι οποίες ούτε
λίγο ούτε πολύ έχουν τη λογική τους, έχουν και τη στόχευσή
τους.

Αν παρακολουθήσατε τώρα, ο κ. Κεφαλογιάννης περίπου είπε
ότι πρέπει να κάνουµε άλλους δέκα, δεκαπέντε δήµους. Ανέφερε
όλους του δήµους του Ηρακλείου. Τον άκουσαν στο Ηράκλειο,
έγινε καλός ο κ. Κεφαλογιάννης, γιατί χάιδεψε τ’ αυτιά όλων
αυτών. Αυτή είναι η Ελλάδα, που µε βάση το πολιτικό κόστος
µέχρι τώρα, οδηγήθηκε στα πρόθυρα της καταστροφής.

Όµως, δε θα πω αυτό, κύριε Κεφαλογιάννη. ‘Όταν έρθει η ώρα
θα τοποθετηθούµε και για τη διαβούλευση και για τα κριτήρια.
Και σας παρακαλώ, θα τεθούν όλα αυτά στην κρίση σας, για να
πείτε και σεις ό,τι νοµίζετε κ.ο.κ.. Όµως, θα πω κάτι το οποίο νο-
µίζω ότι ξεπερνάει το όριο µιας -κατά τη γνώµη µας- όχι ορθής
προσέγγισης σε µία τόσο σοβαρή αλλαγή, σε ένα τόσο σοβαρό
νοµοσχέδιο.

Είπατε για τον Πρωθυπουργό ότι διάλεξε να µιλήσει δέκα η
ώρα το βράδυ; Και το λέτε αυτό γνωρίζοντας ότι δηµιουργείτε
ψευδείς εντυπώσεις και στο Κοινοβούλιο, αλλά και δια µέσου της
τηλεοπτικής µετάδοσης σε όσους παρακολουθούν, αφού γνω-
ρίζετε ότι από στοιχειώδη δεοντολογική, αλλά και κοινοβουλευ-
τική υποχρέωση ο Πρωθυπουργός, ως όφειλε αλλά και όπως
ήθελε, έπρεπε πρώτα να ακούσει τους πέντε εισηγητές των κοµ-
µάτων και µόλις ο πέµπτος εισηγητής από το Συνασπισµό ολο-
κλήρωσε, τότε πήρε το λόγο; ‘Ήταν απόφαση του
Πρωθυπουργού αυτό να γίνει στις δέκα η ώρα το βράδυ, µιας
και είχε ή αφού είχε µια σειρά ερωτήσεων που έπρεπε στην αρχή
να απαντηθούν και γι’ αυτό είχε αποφασίσει το Προεδρείο;

Και ξεκινάτε µια τοποθέτηση, που κατά τη γνώµη µου το ξα-
ναλέω, ξεπερνά κάθε όριο του ανεκτού όλης της διάθεσης της µι-

κροπολιτικής, που µπορεί να έχει κανείς για να προσεγγίσει ένα
τέτοιο θέµα; Και µιλάτε γιατί ο Πρωθυπουργός µίλησε στις δέκα
η ώρα το βράδυ;

Και δεν σας απαντούµε και δεν λέµε ότι για πρώτη φορά Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης απέφυγε µετά τον Πρω-
θυπουργό να πάρει το λόγο. ∆εν φτάνουµε µέχρι εκεί. ∆ιότι δεν
πρέπει στο επίπεδο µιας τέτοιας συζήτησης και για ένα τέτοιο
θέµα να πάµε εκεί την κουβέντα. Σας παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
το λόγο για ένα λεπτό επί προσωπικού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Όχι. Κύριε Κεφαλο-
γιάννη, δεν έχετε το λόγο. ∆εν υπάρχει προσωπικό. Σας παρα-
καλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Να εξηγήσω το προσω-
πικό, για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ορίστε, κύριε Κεφα-
λογιάννη. Σε τι συνίσταται το προσωπικό; Έχετε ένα λεπτό.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κοιτάξτε, νοµίζω ότι δια-
στρεβλώνει εσκεµµένα ο κύριος Υπουργός τα λεγόµενά µου.
Εµένα το ερώτηµά µου είναι σαφές για τον κύριο Πρωθυπουργό:
Εάν ήρθε να µιλήσει εσπευσµένα στη Βουλή, γνωρίζοντας ότι
υπάρχουν θέµατα µε Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, όπως υπήρξαν
κατά τη διάρκεια συζήτησης του Σύµφωνου Σταθερότητας; Αυτό
είναι σαφές.

Και ο κύριος Υπουργός απέφυγε να απαντήσει εκεί που υπο-
γράφουν όλοι οι Βουλευτές, όλων των κοµµάτων, συµπεριλαµ-
βανοµένων και των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ, αν δέχεται αυτό που
του προτείνουµε όλοι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Κεφαλογιάννη,
αυτό δεν είναι προσωπικό, σε καµµιά περίπτωση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: …και τα υπόλοιπα …
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): ∆εν έχει καµµία σχέση
µε προσωπικό.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Γκιουλέκας για έξι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, χαίροµαι γιατί είναι και ο Υπουργός Εσωτερικών στην Αί-
θουσα την ώρα που παίρνω το λόγο.

Κύριε Υπουργέ, πριν από λίγες µέρες είχαµε µια δεύτερη δια-
δήλωση, µια µαζική διαδήλωση έξω από το Κοινοβούλιο. Στην
πρώτη διαδήλωση, δυστυχώς, θρηνήσαµε και τρία αθώα θύµατα.
Το λέω αυτό, γιατί θα έπρεπε όλοι να τείνουµε ευήκοα ώτα στους
συµπολίτες µας, που έξω από το Κοινοβούλιο στέλνουν ένα µή-
νυµα. Αλλάξτε ρότα, αλλάξτε πολιτική, αλλάξτε συνήθειες, αλ-
λάξτε το πολιτικό σύστηµα. Σταµατήστε τον ξύλινο πολιτικό
λόγο.

Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να σας πω ότι δεν τον αλλάζετε
τον ξύλινο πολιτικό λόγο. Άλλα λέγατε κάποτε ως Αντιπολίτευση,
άλλα λέτε σήµερα ως Κυβέρνηση. Και λυπάµαι ειλικρινά, αλλά
είµαι υποχρεωµένος να τα καταθέσω στη Βουλή. Ο κ. Καστανί-
δης, Υπουργός του Τοµέα Εσωτερικών όταν µιλούσε το 2008 για
τη µεταρρύθµιση που η τότε κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας
µε τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ ΙΙ» προωθούσε, έλεγε «Όλα αυτά γίνονται,
µόνο και µόνο γιατί η Νέα ∆ηµοκρατία ενδιαφέρεται για τους
εκλογικούς συσχετισµούς και τα εκλογικά παιχνίδια σε τοπικό
επίπεδο. Εµείς ως ΠΑΣΟΚ βάζουµε προτεραιότητες. Η προτε-
ραιότητά µας, η θεµελιώδης προϋπόθεση είναι να λυθούν τα οι-
κονοµικά, τα τεχνικά, τα διοικητικά προβλήµατα. Η Κυβέρνηση
οφείλει πρώτα να εξοφλήσει όλες τις οφειλές της προς το Α’ και
Β’ Βαθµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης». Θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά. Έχετε πληρώσει τα παρακρατηθέντα, κύριε Υπουργέ;
Έχετε εξοφλήσει τις οφειλές του κράτους προς την Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση;

Και συνεχίζω. Συνέδριο της ΚΕ∆ΚΕ 2008. Ο σηµερινός Πρω-
θυπουργός, ο Γεώργιος Παπανδρέου, τότε Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, καταγγέλλει: «Είναι προφανές», λέει,
«ότι πριν από την έναρξη µιας νέας διοικητικής µεταρρυθµιστικής
προσπάθειας δεν µπορεί παρά να αντιµετωπιστούν τα σηµερινά
οικονοµικά προβλήµατα της Αυτοδιοίκησης. Θεωρούµε αναγκαία
και επιτακτική τη χρηµατοδότηση της Αυτοδιοίκησης µε τη διεύ-
ρυνση των κεντρικών αυτοτελών πόρων, την απόδοση των πα-
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ρακρατηθέντων, τόσο των προηγουµένων ετών, όσο και του τρέ-
χοντος έτους». Τάδε έφη Γεώργιος Παπανδρέου στο Συνέδριο
της ΚΕ∆ΚΕ το 2008. Θα το καταθέσω σε λίγο.

Και σε κάποια άλλη οµιλία του ο κ. Παπανδρέου ως Αρχηγός
της αξιωµατικής αντιπολίτευσης µιλάει και αναφέρεται σε διοικη-
τικό έγκληµα, µιλώντας για την προωθούµενη από τότε κυβέρ-
νηση αυτοδιοικητική µεταρρύθµιση µε τον τίτλο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ
ΙΙ».

Αυτά τα λέγατε ως αντιπολίτευση. Σήµερα, ως Κυβέρνηση
ξαφνικά, χωρίς να έχετε λύσει οτιδήποτε, χωρίς να έχετε πλη-
ρώσει αυτά που εσείς λέγατε, έρχεστε και λέτε «ξέρετε, προω-
θούµε µία µεταρρύθµιση, από την οποία µάλιστα όχι δεν δίνουµε
επιπλέον πόρους, όπως όλοι οµολογούσαµε ότι απαιτείται, αλλά
περικόπτουµε και 1,2 δισεκατοµµύρια». Γιατί αυτό καταθέσατε
στο Σχέδιο Σταθερότητας και αυτό καταθέσατε και στην τρόικα
και στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, ότι µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
θα εξοικονοµήσουµε πόρους. Προωθείτε µία διοικητική µεταρ-
ρύθµιση. Όλοι οµολογούµε ότι για µία τέτοια µεταρρύθµιση χρει-
άζονται πόροι. Και εσείς έρχεστε και διαφηµίζετε ότι µε τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» περικόπτετε και πόρους. Και ερωτώ: Ποιος έχει
δίκιο; Εσείς; Ή µήπως ο αείµνηστος συνταγµατολόγος, ο ∆ηµή-
τριος Τσάτσος, ο δικός σας Ευρωβουλευτής, το δικό σας στέλε-
χος, ο οποίος έλεγε ότι για να προωθηθεί µία σωστή διοικητική
µεταρρύθµιση στον τόπο –ένας δεύτερος «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» τότε-
απαιτείται τουλάχιστον 1.000.000.000 µε 1.500.000.000 ετησίως;

Επιτέλους, αποφασίστε. Τα δικά σας στελέχη, κορυφαίοι συ-
νταγµατολόγοι, όπως ο ∆ηµήτριος Τσάτσος, ο αείµνηστος, έλε-
γαν άλλα. Εσείς λέγατε άλλα ως χθες. Σήµερα ως Κυβέρνηση
έχετε λύσει δια µαγείας όλα τα προβλήµατα και προχωρείτε. Και
προχωρείτε σε µία µεταρρύθµιση για την οποία δεν ρωτήσατε
κανέναν.

Έρχονται στην αρµόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή όλοι οι εκ-
πρόσωποι των αυτοδιοικητικών φορέων, ΕΝΑΕ, ΚΕ∆ΚΕ, ΠΟΕ,
ΟΤΑ –και δεν πιστεύω να κατηγορείτε όλους αυτούς ότι συνω-
µοτούν µε τη Νέα ∆ηµοκρατία για να πλήξουν το εγχείρηµά σας-
και σας λένε «δεν ερωτηθήκαµε ποτέ». Και µάλιστα πού; Στο µεί-
ζον, στο χωροταξικό.

∆ιαβάζω: «Σήµερα συνήλθε το Συµβούλιο της ΚΕ∆ΚΕ, 11
Μαΐου 2010, στα γραφεία της ΚΕ∆ΚΕ και κατέληξε στις εξής προ-
τάσεις». Αυτά στις 11 Μαΐου, ηµέρα Τρίτη. Και στις 12 Μαΐου,
ηµέρα Τετάρτη, σας καταθέτει τις προτάσεις της για το χωρο-
ταξικό. Πριν καλά περάσουν είκοσι τέσσερις ώρες, στις 14
Μαΐου, ηµέρα Παρασκευή, έχετε καταθέσει το σχέδιο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ». Γιατί ζητάτε προτάσεις, κύριε Υπουργέ; Γιατί ζητάτε να
γίνει µία παρωδία διαβούλευσης; Μόνο και µόνο για να µπορείτε
να πείτε στον ελληνικό λαό «κοιτάξτε να δείτε, σε µία µέρα µέσα
εµείς διαβουλευτήκαµε τα πάντα, τελειώσαµε και το χωροταξικό,
καταδικάζουµε τις τοπικές κοινωνίες, µε ένα σύστηµα που µας
γυρίζει πολλά χρόνια πίσω, που θυµίζει το «αποφασίζοµεν και
διατάσσοµεν», να ακολουθήσουν αυτό που εµείς σε κλειστά γρα-
φεία έχουµε αποφασίσει»; Γιατί δεν καλέσατε την ΚΕ∆ΚΕ, δεν
καλέσατε την ΕΝΑΕ, δεν καλέσατε τους τοπικούς Βουλευτές; Εν-
δεχοµένως, καλέσατε µόνο τους δικούς σας Βουλευτές, αλλά
αυτό δεν είναι διαβούλευση µε την κοινωνία, αυτό είναι κοµµα-
τική διαβούλευση.

Οι αρµοδιότητες και οι πόροι πώς προβλέπονται και πως δια-
τίθενται; Με είκοσι έξι προεδρικά διατάγµατα και ενενήντα δύο
κοινές υπουργικές αποφάσεις, που θα εκδοθούν και θα υπογρα-
φούν, προκειµένου σε πέντε, σε επτά µήνες από τώρα να λει-
τουργήσει αυτή η διοικητική µεταρρύθµιση;

Εάν η Νέα ∆ηµοκρατία έφερνε µία διοικητική µεταρρύθµιση
πέντε µόλις µήνες πριν από τις εκλογές για την Τοπική Αυτοδιοί-
κηση, αλλάζοντας το εκλογικό σύστηµα και µάλιστα παρέχοντας
και ψήφο στους µετανάστες για να αλλοιώσει το εκλογικό σώµα,
θα είχατε καταλύσει το κράτος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
προκαλώντας αντιδράσεις και βγάζοντας τον κόσµο στους δρό-
µους. Και σήµερα, έρχεστε µε προφανή κοµµατικά κριτήρια και
σκοπιµότητες να πείτε «όλα αυτά θα ολοκληρωθούν, θα είµαστε
έτοιµοι και µε το έτσι θέλω θα περάσουµε τη διοικητική µεταρ-
ρύθµιση».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα που θα µπορούσε κανείς να

αναφέρει για όλα αυτά. Θα έρθω πολύ γρήγορα µόνο στη Θεσ-
σαλονίκη...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Συγγνώµη, κύριε Γκι-
ουλέκα. Επειδή είναι πάρα πολλοί οι οµιλητές –είναι εκατόν εβδο-
µήντα έξι και έχουν µιλήσει ούτε το 1/4 εξ αυτών- και όλοι
παραβιάζουν το χρόνο και θεωρείται ως κεκτηµένο να παραβιά-
ζεται δύο και τρία λεπτά, καταλαβαίνετε ότι θα φθάσουµε µέχρι
την Κυριακή να συζητάµε επί της αρχής και δεν θα έχουµε τε-
λειώσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Το αντιλαµβάνοµαι απόλυτα,
κύριε Πρόεδρε. Θα ολοκληρώσω πολύ, πολύ γρήγορα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, λοιπόν,
κλείστε εδώ και ας ρυθµίσουν όλοι το χρόνο τους στα έξι λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Θα ολοκληρώσω πολύ γρή-
γορα.

«Επιθυµούµε να εκφράσουµε την έντονη δυσαρέσκεια, έκ-
πληξη και αγανάκτησή µας για το νοµοσχέδιο που κατέθεσε
προς ψήφιση στη Βουλή η Κυβέρνηση. Ο ∆ήµαρχος και το ∆η-
µοτικό Συµβούλιο Νεαπόλεως Θεσσαλονίκης Ναθαναήλ Λαδό-
πουλος». Έχουν εκλεγεί µε τη σηµαία του ΠΑΣΟΚ.

Οι άνθρωποι αυτοί έρχονται και αναρωτιούνται τι άλλαξε µέσα
σε µία εβδοµάδα και τη µία αφήνετε τη Νεάπολη µόνη και µετά
τη συνενώνετε. Αντίθετα σε άλλους δήµους που θέλουν να συ-
νενωθούν τα δηµοτικά συµβούλια και οι δήµαρχοί τους –δηλαδή
θέλουν οι τοπικές κοινωνίες, όπως εκφράζονται µε τα αυτοδιοι-
κητικά τους όργανα- όπως συµβαίνει στο ∆ήµο Μενεµένης, στο
∆ήµο Ελευθερίου Κορδελιού στη Θεσσαλονίκη, εκεί τους το αρ-
νείστε το δικαίωµα, δεν εισακούγεται τίποτα και µάλιστα πηγαί-
νετε και κολλάτε το ∆ήµο Ελευθερίου Κορδελιού σε ένα δήµο
ήδη µαµούθ, το ∆ήµο Ευόσµου και αντίθετα το ∆ήµο Μενεµένης
τον κολλάτε και τον κάνετε να απορροφηθεί ουσιαστικά από έναν
άλλο µεγάλο δήµο της Θεσσαλονίκης, το ∆ήµο Αµπελοκήπων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Και αυτά, όταν στην Αθήνα ισχύουν άλλα κριτήρια. Γιατί το
∆ήµο Καισαριανής µε είκοσι πέντε χιλιάδες άτοµα, δεν τον πει-
ράζετε και τον αφήνετε έτσι. Το ∆ήµο Βριλησσίων, το ∆ήµο Με-
ταµόρφωσης, το ∆ήµο Αγίας Βαρβάρας, που έχουν πληθυσµιακά
κριτήρια που κυµαίνονται από τριάντα χιλιάδες έως τριάντα πέντε
χιλιάδες κατοίκους, τους αφήνετε µόνους τους. Αντίστοιχα στη
Θεσσαλονίκη δύο δήµους που θέλουν να συνενωθούν, οι ∆ήµοι
Μενεµένης και Κορδελιού και αποτελούν µία διοικητική οντότητα
τριάντα επτά χιλιάδων κατοίκων, τους αγνοείτε. Όλα αυτά τα
αγνοείτε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, έστω και

τούτη την ώρα, την ύστατη ώρα που συζητούµε το νοµοσχέδιο,
µπορείτε τουλάχιστον κάποια απ’ αυτά να τα βελτιώσετε. Υπάρ-
χουν πάρα πολλές στρεβλώσεις στο νοµοσχέδιο. Μπορείτε να
το κάνετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, κύριε Γκι-
ουλέκα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέ-
γοντας ένα πράγµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Τι σηµαίνει «κλείνω»;
Μα, ήδη έχετε µιλήσει δυόµισι λεπτά παραπάνω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Σας είπα και στην Επιτροπή,
κύριε Υπουργέ, ότι η γυνή του Καίσαρος και πρέπει να είναι και
να φαίνεται τίµια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Στην προκειµένη περίπτωση,

όχι µόνο δεν φαίνεστε τίµιοι, αλλά στο νοµοσχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ» δεν είστε ούτε πολιτικά έντιµοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ως οµιλη-

τές να είµαστε συνεπείς σε αυτά που λέµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µας βάζετε να µαλώνουµε

για το ένα λεπτό, ενώ εδώ η διαδικασία θα έπρεπε είναι τέτοια
που να δίνει τη δυνατότητα στους Βουλευτές να µιλούν.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μα, είναι άχαρος και ο
ρόλος του Προεδρεύοντος. Συµφωνήσαµε στα έξι λεπτά.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. ∆ηµήτριος Παπου-
τσής.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν θέλω να απαντήσω στα όσα επί της ουσίας µόλις πριν ο

κατελθών από το Βήµα κ. Γκιουλέκας καταλόγισε, αλλά σίγουρα
τα όσα ανέφερε κονιορτοποιούν το επιχείρηµά τους για δήθεν
κοµµατική ιδιοτέλεια στα όσα αποφάσισε συνολικά για την Επι-
κράτεια η ηγεσία του Υπουργείου µε το παρόν σχέδιο νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τα όσα απαισιόδοξα µη-
νύµατα προκύπτουν από τη στάση κυρίως της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, εξακολουθώ να πιστεύω ότι θα συνειδητοποιήσουµε
στο τέλος όλοι τη µεγάλη ανάγκη για ευρύτερες δοµικές αλλα-
γές στη λειτουργία του κράτους τόσο σε κεντρικό διοικητικό, όσο
και σε αυτοδιοικητικό επίπεδο, αφού προφανώς είναι κοινή πε-
ποίθηση όλων ότι έχουµε φθάσει στην εξάντληση του µεταπολι-
τευτικού µοντέλου διακυβέρνησης της χώρας.

Εκτιµώ ότι καµµία νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
µέχρι σήµερα –και αυτές δεν ήταν ούτε λίγες, ούτε στερούνταν
περιεχοµένου και ποιότητας- δεν απαντά καλύτερα στην ανάγκη
για δηµιουργικές ανατροπές και αλλαγές παντού, όσο απαντά
αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία µας που αφορά στη νέα αρχι-
τεκτονική για την αυτοδιοίκηση και την αποκεντρωµένη διοίκηση,
γνωστή και ως Πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Άλλωστε, η πρό-
θεση του ΠΑΣΟΚ για µεγάλες τοµές στο χάρτη, στην ουσία, αλλά
και στη φιλοσοφία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης, ήταν γνωστή πολύ πριν από τις εκλογές του Οκτώ-
βρη του 2009, καθώς αποτέλεσε το θεµέλιο λίθο των
προγραµµατικών µας δεσµεύσεων τα τελευταία χρόνια.

Θυµίζω ότι είχε παρουσιαστεί από τον Πρωθυπουργό µας
Γιώργο Παπανδρέου πριν από τις εκλογές και αποτελεί επίσης
σαφές περιεχόµενο και της λαϊκής εντολής της 4ης Οκτώβρη
2009.

Το υπό ψήφιση αυτό θεµελιώδες νοµοσχέδιο εντάσσεται σε
µία δέσµη µεγάλων θεσµικών αλλαγών και τοµών που έχουν ως
στόχο την εξυγίανση και την ανασυγκρότηση του κράτους, της
διοίκησης και της αυτοδιοίκησης στη βάση των αρχών της αξιο-
κρατίας, της διαφάνειας και των πληρέστερων δηµοκρατικών
διαδικασιών.

Το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» αποτελεί τη φυσική αυτονόητη συ-
νέχεια των πρόσφατα ψηφισθέντων από την Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ νόµων του κράτους για την υπαγωγή όλων των προσλή-
ψεων στο ΑΣΕΠ, όπως και την υπαγωγή των κρίσεων των διευ-
θυντών και προϊσταµένων του δηµοσίου και ευρύτερου δηµοσίου
τοµέα σε Ανεξάρτητη Αρχή, όπως το ΥΣΕΠ.

Ως γνωστόν η επόµενη νοµοθετική πρωτοβουλία µας θα είναι
άλλη µία πρωτοποριακή επιλογή, αυτή που θα υποχρεώνει νο-
µικά για την ανάρτηση όλων των αποφάσεων των δηµοσίων
αρχών, αλλά και των νόµων στο διαδίκτυο.

Πιστεύω ότι έτσι διαµορφώνουµε ένα βασικό θεσµικό πλαίσιο,
τη δική µας αντίληψη και φιλοσοφία, για το πώς θα πρέπει να
είναι η κεντρική και η αποκεντρωµένη διοίκηση και αυτοδιοίκηση,
δηλαδή ένα βασικό πλαίσιο µέσα στο οποίο θα κινηθούµε στα
επόµενα πολλά, πιστεύω, χρόνια διακυβέρνησής µας. Σ’ αυτό το
βήµα για µία χρηστή, αλλά και χρήσιµη για τον τόπο διακυβέρ-
νηση, δεν προχωράµε µόνοι ούτε «αποφασίζουµε και διατά-
ζουµε», όπως άδικα, ανεύθυνα µας καταλογίζει η Αντιπολίτευση,
κατηγορώντας µας επίσης για δήθεν κοµµατική ιδιοτέλεια και
άλλες ατεκµηρίωτες κατηγορίες. Λυπάµαι γιατί το «κάτι ανεύ-
θυνα και αναπόδεικτα».

Η νέα αρχιτεκτονική για την αυτοδιοίκηση και την αποκεντρω-
µένη διοίκηση ενσωµατώνει τόσο τις παρατηρήσεις του υπουρ-
γικού συµβουλίου, όσο και τις προτάσεις της ΚΕ∆ΚΕ, της ΕΝΑΕ,
όπου µάλιστα σε ένα ποσοστό 80% περίπου αυτών των προτά-
σεων, βρίσκονται αυτές ενσωµατωµένες στο υπό ψήφιση σή-
µερα, ενώπιον της Βουλής, σχέδιο νόµου.

Άρα και εδώ είναι ανυπόστατες οι αιτιάσεις περί του αντιθέ-
του από τη Αντιπολίτευση.

Στο σηµείο αυτό, θέλω να κάνω επίσης µνεία και των όσων και
µετά τις εκλογές του Οκτώβρη µε βάση τις αποφάσεις για τον

καθορισµό του κυβερνητικού σχήµατος, τότε από τον Πρωθυ-
πουργό, είχαν προκύψει και που µας καταλόγιζαν η Νέα ∆ηµο-
κρατία και για την κατάργηση του Υπουργείου Μακεδονίας -
Θράκης.

Εν µέσω διαφόρων άλλων ουσιαστικών απαντήσεων, τί έχετε
να απαντήσετε και για το ότι ιδρύεται µε το σχέδιο νόµου η απο-
κεντρωµένη κρατική διοίκηση Μακεδονίας-Θράκης µε έδρα τη
Θεσσαλονίκη σε σχέση µε τις ανάγκες της αποκεντρωµένης λει-
τουργίας του κράτους;

Το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ρυθµίζει όλα τα κακώς κείµενα που
ταλάνισαν το χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης κατά τις προη-
γούµενες δεκαετίες και αυτά δεν ήταν ούτε λίγα ούτε ήσσονος
σηµασίας.

Παρά τις µεγάλες προηγούµενες σηµαντικές τοµές και θεσµι-
κές πρωτοβουλίες των παλαιοτέρων κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ,
όπως µε τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση το ’94 και το προηγούµενο
σχέδιο «ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» το ’97, είναι γνωστό ότι τα τε-
λευταία χρόνια η Τοπική Αυτοδιοίκηση είχε γίνει µέρος του ευ-
ρύτερου προβλήµατος της ελληνικής πολιτείας, καθώς ήταν
ευρύτατα εξαρτηµένη και µε πολλά βάρη απέναντι σε ένα γιγα-
ντωµένο και υπερσυγκεντρωτικό κράτος. Οι δράσεις που ανα-
λάµβανε ήταν αποσπασµατικές και ως προς το επιθυµητό
αποτέλεσµα και όχι ασφαλώς αντίστοιχες των αναγκών που είχε
η χώρα.

Για να προωθηθούν δράσεις και πρωτοβουλίες των βαθµών
αυτοδιοίκησης που µέχρι σήµερα λειτούργησαν στη χώρα µας,
χρειαζόταν η πίεση των τοπικών, πολιτικών παραγόντων, προς
το κέντρο των Αθηνών, σηµεία λήψης των αποφάσεων για την
πρόοδο των τοπικής σηµασίας έργων και πρωτοβουλιών.

Αυτού του είδους οι αντιλήψεις για εµάς στο ΠΑΣΟΚ ασφα-
λώς δεν είναι ούτε αυτονόητες, ούτε επιθυµητές.

Και αυτό καταδεικνύεται και από τις νοµοθετικές ρυθµίσεις
που φέραµε σε πέρας, όπως προείπα, και από το 1986 µε το ∆η-
µοκρατικό Προγραµµατισµό και το 1994 µε τη Νοµαρχιακή Αυ-
τοδιοίκηση και το 1997 µε το σχέδιο «ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ».

Οφείλω να θυµίσω, πως σε όλες αυτές τις σηµαντικές τοµές,
στρατηγικές επιλογές για τη χώρα µας, συναντήσαµε και τότε
την ισοπεδωτική πολιτική, µικροψυχία και την τελική άρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας απέναντι σε όλες αυτές τις επιλογές, όπου
και τότε σήκωνε µαύρες σηµαίες, έκαιγε λάστιχα στους δρόµους
και υποσχόταν υπερθύελλα, κατάργηση κάθε φορά αυτών των
θεσµών, όταν θα ερχόταν στην εξουσία, υποσχέσεις τις οποίες
αθετούσε στη συνέχεια, γιατί είχε πειστεί για το ορθόν αυτών
των επιλογών.

Σας ρωτάµε λοιπόν και σήµερα: Τί απαντάτε σε αυτό, αξιότιµοι
κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας; Θα καταργήσετε εάν
και όταν έρθετε στην εξουσία, αυτό το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»;

Για πολλούς και διαφόρους λόγους που έχουν ήδη ακουστεί
και όσους αντιλαµβάνεστε ως αυτονόητους, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ακόµα και τώρα δεν είναι αργά όλες οι πτέρυγες της
Βουλής να επαναπροσδιορίσουν τη θέση τους και να ψηφίσουν
«ναι» σε αυτό το ιστορικής σηµασίας σχέδιο νόµου για την πα-
τρίδα µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Βουλής κ.Φίλιππος Πετσάλνικος.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η νέα αρχιτεκτονική της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης και της περιφερειακής αυτοδιοίκησης, µια νέα αρ-
χιτεκτονική συνολικά θα λέγαµε για τον τρόπο οργάνωσης της
κοινωνίας, όχι µόνο στο επίπεδο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
αλλά συνολικά στο επίπεδο της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, αποτελεί
ένα εγχείρηµα για ένα άλµα προς τα εµπρός, ένα άλµα προς το
µέλλον.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Πράγµατι, χρειάζεται στη χώρα µας και η δηµιουργία των ισχυ-
ρών και αποτελεσµατικών Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
ισχυρών σε σχέση µε την απόδοση και την επίλυση προβληµάτων
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και αποτελεσµατικών σε σχέση µε την επαφή τους µε τον πολίτη.
Είναι ένα φιλόδοξο εγχείρηµα, όπως άλλωστε ανέλυσε χθες και
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο κ. Παπανδρέου και όπως ακούσαµε
και ακούµε αυτές τις µέρες στην Αίθουσα αυτή, είναι ένα δύ-
σκολο εγχείρηµα.

Είναι αλήθεια ότι δεν είναι εύκολο, όταν προετοιµάζει κανείς
και καταλήγει στην τελική πρόταση και από πλευράς του θεσµι-
κού πλαισίου και από πλευράς της χωροθέτησης.

Το Υπουργείο Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης –αν δεν κάνω λάθος- µε τον νέο του τίτλο, ερ-
γάστηκε πολύ τους προηγούµενους µήνες. Άλλωστε, γνωρίζουµε
όλοι ότι η συζήτηση για την αναγκαιότητα µιας ανασυγκρότησης
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης είναι µια
συζήτηση που διαρκεί αρκετά χρόνια. Ακόµη και στη διάρκεια
της προηγούµενης κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας, ήταν µια
συζήτηση σε εξέλιξη.

Είναι αυτονόητο ότι σε τέτοιες περιπτώσεις υπάρχουν δυσκο-
λίες. Είµαι σίγουρος ότι αυτές τις δυσκολίες τις συνάντησαν και
τις αντιµετώπισαν και όλοι όσοι από πλευράς του αρµόδιου
Υπουργείου, ασχολήθηκαν µε το εγχείρηµα αυτό.

Οι προϋποθέσεις όµως, για να πετύχει ένα τέτοιο εγχείρηµα,
µια τέτοια ριζική αναδιάρθρωση -όπως είπαµε- και της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, αλλά και της διοίκησης στο σύνολο, είναι οι εξής:
Πρώτα απ’ όλα η εξασφάλιση των πόρων. Η Κυβέρνηση διαβε-
βαιώνει και εξασφαλίζει τους πόρους, όπως φαίνεται άλλωστε
και από τις σχετικές Εκθέσεις που συνοδεύουν το παρόν συζη-
τούµενο νοµοσχέδιο.

Η δεύτερη προϋπόθεση είναι οι άνθρωποι που θα κληθούν να
υπηρετήσουν τους νέους πλέον θεσµούς, τη νέα µορφή της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης, τις νέες διαρθρώσεις των υπηρεσιών που
θα πρέπει να υπηρετούν τον πολίτη και την ανάπτυξη -καθορι-
στικό αυτό- την ανάπτυξη µιας περιοχής, των νέων δήµων, των
νοµών, των περιφερειών. Τους ανθρώπους θα τους εκλέξει ο
λαός το ερχόµενο φθινόπωρο. Το ανθρώπινο δυναµικό θα το επι-
λέξουν οι πολίτες.

Η τρίτη προϋπόθεση είναι η πληρότητα του θεσµικού πλαισίου.
Θα έλεγα ότι και σε αυτόν τον τοµέα, από πλευράς δηλαδή του
θεσµικού πλαισίου, έχει γίνει µια εξαιρετική δουλειά. Το θεσµικό
αυτό πλαίσιο θα δοκιµαστεί στην πράξη.

Η τέταρτη προϋπόθεση –και δεν τις βάζω κατά σειρά σηµα-
σίας ή προτεραιότητας, τη µία δίπλα στην άλλη θέτω αυτές τις
προϋποθέσεις για την επιτυχία του εγχειρήµατος αυτού- είναι το
χωροταξικό. Το πώς αποφασίζουµε, πώς να διαρθρωθούν, πώς
να συναποτελέσουν οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης που
έρχονται από την εποχή του Καποδίστρια -δήµοι και κοινότητες-
πώς πρέπει να συναποτελέσουν τους νέους δήµους, τα νέα µε-
γέθη, τις νέες µονάδες αυτές τις οργανικές δυναµικές µονάδες
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, σύµφωνα µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Όπως είπα, είναι δύσκολο το εγχείρηµα και έγιναν πολλές συ-
ζητήσεις. ∆εν αµφιβάλλω καθόλου ότι η ηγεσία του Υπουργείου
Εσωτερικών συνέλεξε απόψεις.

Θέλω όµως, να πω ότι στο διάστηµα αυτό και ιδιαίτερα τις τε-
λευταίες µέρες, -ακόµα τώρα λίγο πριν- γίνοµαι ως Πρόεδρος
της Βουλής αποδέκτης διαφόρων απόψεων, προτάσεων και πα-
ραπόνων από τοπικές κοινωνίες, από δήµους.

Χθες ήρθε ένα δηµοτικό συµβούλιο και ήθελε να επιστρέψει
σε µένα το αριστείο ανδρείας που είχε χορηγηθεί από την ελλη-
νική πολιτεία το 1945, για τις θυσίες που είχε υποστεί ο πληθυ-
σµός στη διάρκεια της Βουλγαρικής κατοχής σε περιοχή της
βόρειας Ελλάδας.

Πριν από λίγο ήρθε άλλο ∆ηµοτικό Συµβούλιο και µου επέ-
δωσε ψήφισµα. Χτες και προχτές άλλα ψηφίσµατα.

Πού επικεντρώνονται τα παράπονα και οι παρατηρήσεις; Σε
δύο θέµατα: στο χωροταξικό και στις έδρες.

Θα ήθελα λοιπόν, απευθυνόµενος προς την ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, να υπογραµµίσω ότι όσο διαρκεί η συζήτηση
–γιατί εδώ είναι η κορυφαία διαδικασία, σε αυτή την Αίθουσα γί-
νεται ο κορυφαίος διάλογος, έχει προηγηθεί διαβούλευση, έχει
γίνει διάλογος, όπως είπα, είµαι σίγουρος γι’ αυτό- για κάθε νο-
µοσχέδιο αλλά και για ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο που ση-
µατοδοτεί µια νέα αρχή και θα σηµατοδοτήσει για όλα τα

επόµενα χρόνια και τις επόµενες δεκαετίες µια νέα αρχή στην
πατρίδα µας, ακόµα και στη διάρκεια της συζήτησης θα πρέπει
να «τείνει ευήκοον ους» η ηγεσία, το αρµόδιο Υπουργείο σε
σχέση µε τις διάφορες παρατηρήσεις. ∆εν λέω ότι σε όλες τις
περιπτώσεις έχουν απόλυτα δίκιο ή έχουµε απόλυτο δίκιο όταν
καταθέτουµε τις παρατηρήσεις µας. Αλλά η δύναµη στην πολι-
τική δεν είναι η επιβολή της άποψής µου.

Η δύναµη στην πολιτική είναι να ακούω µε πολλή προσοχή,
µε πολλή σοβαρότητα και να σκύβω επάνω σε πολύ λογικά και
αντικειµενικά επιχειρήµατα και να τα αποδέχοµαι. Τότε ένα θε-
σµικό πλαίσιο εξασφαλίζει όλα τα εχέγγυα κι όχι απλά της ψήφι-
σης, γιατί εδώ δηλώνω ευθύς εξ αρχής ότι θα ψηφίσω το
νοµοσχέδιο, σαφώς. Θα ψηφίσω το νοµοσχέδιο για όλους τους
λόγους που ανέφερα. Για τη σηµαντικότητά του, για µια νέα αρχή
που θα προκαλέσει τη χώρα µας στην κατεύθυνση της ανάπτυ-
ξης της εξυπηρέτησης των πολιτών, σε ένα νέο κεφάλαιο που
ανοίγει για την Τοπική Αυτοδιοίκηση. ∆εν είναι, όµως, αυτό το
θέµα. Το θέµα είναι και εδώ σ’ αυτήν την Αίθουσα κάθε Βουλευ-
τής να δίνει την ψήφο του µε την καρδιά του. Και τη δίνουµε την
ψήφο µας µε την καρδιά µας όταν πράγµατι και η συµβολή των
συναδέλφων Βουλευτών είναι για ένα ακόµη καλύτερο τελικό
αποτέλεσµα. Όχι καλύτερο για τους εαυτούς µας, για τον εαυτό
µας, αλλά καλύτερο για την Ελλάδα, για τη χώρα, για την Τοπική
Αυτοδιοίκηση, σε τελευταία ανάλυση για τους ίδιους τους πολί-
τες.

Και εδώ φαίνεται ότι υπήρξαν ορισµένες περιπτώσεις όπου δη-
µιουργήθηκαν προβλήµατα. Θα σας φέρω ένα χαρακτηριστικό
παράδειγµα. Πριν από τέσσερις εβδοµάδες συζητήθηκε στο
άτυπο Υπουργικό Συµβούλιο και δόθηκε στη δηµοσιότητα και το
πακέτο του θεσµικού πλαισίου, αλλά και το χωροταξικό. Γνω-
στοποιήθηκε δηλαδή στην ελληνική κοινωνία και η πρόταση του
Υπουργείου σε σχέση µε το χωροταξικό του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Εκεί
υπήρχαν επτά, οκτώ ή δέκα περιπτώσεις όπου ήταν εναλλακτικές
οι προτάσεις και σε όλες τις άλλες περιπτώσεις ήταν πολύ συ-
γκεκριµένη η πρόταση και η άποψη του Υπουργείου Εσωτερικών,
δηλαδή τόσοι δήµοι.

∆εν θέλω να µπω στη συζήτηση διαφόρων περιπτώσεων σε
άλλες περιοχές της Ελλάδας για να µην παρεξηγηθώ, αλλά έχω
δικαίωµα να πω δυο λόγια για την περιοχή στην οποία όχι απλά
εκλέγοµαι από τους πολίτες επί είκοσι πέντε χρόνια Βουλευτής,
αλλά και στην οποία κατοικώ µονίµως. Κατοικώ, δεν είµαι επι-
σκέπτης κάπου-κάπου, κατοικώ µονίµως, Παρασκευή, Σάββατο,
Κυριακή, µέχρι τη ∆ευτέρα που θα επιστρέψω. Είµαι όλες αυτές
τις δεκαετίες κάτοικος στο Νοµό Καστοριάς.

∆όθηκε στη δηµοσιότητα, λοιπόν, πριν από τέσσερις εβδοµά-
δες και το χωροταξικό του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και στο Νοµό Καστο-
ριάς περιελάµβανε τέσσερις ∆ήµους, ορθά κατά την άποψή µου.
Γιατί; ∆ιότι εάν κάνεις ένα σχεδιασµό …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Θα ζητήσω την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, και την ανοχή των
συναδέλφων για µερικά λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχετε πλήρη ανοχή,
έχετε το δικαίωµα.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Όχι, θα
πρέπει και εγώ να σέβοµαι το χρόνο και τον Κανονισµό, αλλά θα
µου επιτρέψετε για να ολοκληρώσω την κατάθεση των απόψεων,
εάν δεν υπάρχει αντίρρηση από τους συναδέλφους και τις συ-
ναδέλφισσες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Καµµία αντίρρηση, αλλά να θυ-
µάστε ότι κάνατε και εσείς χρήση της ανοχής.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Πρόεδρος της Βουλής): ∆εν
υπάρχει αντίρρηση. Σας ευχαριστώ πολύ. Άλλωστε συχνά σας
δείχνω και εγώ την ανοχή µου.

Εάν κάνεις το σχεδιασµό µε βάση, όπως λέω εγώ, τον πολιτικό
χάρτη της Ελλάδας, ο σχεδιασµός γίνεται επί ενός χάρτη επίπε-
δου που έχει διάφορες κουκίδες. Εδώ η άλφα πόλη, εκεί η βήτα
πόλη, εκεί το ένα χωριό, εκεί το άλλο χωριό, πληθυσµιακά δεδο-
µένα. ∆εν αρκεί, όµως, ο πολιτικός χάρτης για να καταλήξεις
στην πιο σωστή απόφαση για την ανάπτυξη και την πορεία των
επόµενων δεκαετιών. Θα πρέπει µαζί µε τον πολιτικό χάρτη να
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έχεις βάλει και το γεωφυσικό χάρτη. Γιατί ο γεωφυσικός χάρτης
σου δείχνει εάν υπάρχουν βουνά, λαγκάδια, ποτάµια, λίµνες, πε-
διάδες, οροπέδια. ∆ίπλα σε αυτούς τους δύο χάρτες θα πρέπει
να έχεις και τον πολιτιστικό χάρτη κάθε περιοχής. Θα πρέπει να
έχεις και τον ιστορικό χάρτη κάθε περιοχής.

Μα, θα µου πει κάποιος, τόσο σηµαντικός είναι ο ιστορικός
χάρτης; Το παράδειγµα της Σιάτιστας -θα τους κακοφανεί τώρα
τους γείτονες µου της Νεάπολης αυτό που θα πω- είναι χαρα-
κτηριστικό. Καλά κάνατε και αλλάξατε, κύριε Υπουργέ και επα-
ναφέρατε την Έδρα στη Σιάτιστα Βοΐου. Γιατί όπως ξέρει και ο
φίλος ο Γιάννης ο Βλατής που είναι Βουλευτής Κοζάνης, όταν η
Σιάτιστα ήταν µια πόλη σηµαντική της ∆υτικής Μακεδονίας επί αι-
ώνες από τα αστικά τότε –αν µπορεί κανείς να µιλά για αστικά
ακόµη- κέντρα της ∆υτικής Μακεδονίας, η Κοζάνη ήταν ένα όπως
λέτε εσείς, χωριό, τότε πριν από αιώνες. Πρέπει να τα λάβεις όλα
αυτά υπ’ όψιν γιατί όλα αυτά εγγράφονται. Εντάξει, δεν ήταν λα-
σποχώρι, ήταν ένα χωριό η Κοζάνη, αλλά αυτό ήταν πραγµατι-
κότητα. Μιλάω για τους προηγούµενους αιώνες. Θα µου πείτε,
τόση σηµασία έχει η ιστορία των προηγούµενων αιώνων; Όλα
αυτά εγχαράσσονται βαθιά στη συλλογική ιστορική συνείδηση
των κοινωνιών και των γενεών που έφυγαν αλλά και των σηµερι-
νών γενεών, θα εγγράφονται και στη συνείδηση και των µελλο-
ντικών γενεών. Όλα αυτά πρέπει να τα λαµβάνουµε υπ’ όψιν για
να καταλήξουµε σε καλύτερες αποφάσεις.

Ξαναγυρίζω, λοιπόν, τώρα στο Νοµό Καστοριάς. Πριν από τέσ-
σερις εβδοµάδες δηµοσιεύεται αναλυτικά το νοµοσχέδιο του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και το χωροταξικό και ο χάρτης. Τέσσερις δήµοι
προβλέπονται στην Καστοριά, ορθώς. Με βάση όλα αυτά τα δε-
δοµένα που είπα, όχι µόνο τον πολιτικό χάρτη, αλλά και το γεω-
φυσικό και τον ιστορικό και τον αναπτυξιακό και τον πολιτιστικό
χάρτη, ο δήµος Καστοριάς µαζί µε άλλους δήµους όµορους που
συνενώνονται σε ένα µεγαλύτερο δήµο. Ο ∆ήµος Άργους Ορε-
στικού ή Ορεστίδας -εκεί ακόµη υπάρχει µια διαφοροποίηση εάν
θα τον πείτε «∆ήµος Άργους Ορεστικού ή Ορεστίδας», διαλέξτε
έναν από τους δυο τίτλους, δεν είναι τόσο σηµαντικό ίσως- µε
διπλανούς δήµους που συγχωνεύονται, συναποτελούν έναν µε-
γαλύτερο και δυναµικό δήµο µε έδρα το Άργος Ορεστικό. Ο
∆ήµος του ορεινού όγκου του Γράµµου, ορθώς, γιατί όλη αυτή
η περιοχή του Γράµµου είναι µια µεγάλη ορεινή ενότητα όπου
συγχωνεύονται οι υπάρχοντες δήµοι και οι κοινότητες, γιατί στο
Νοµό Καστοριάς ο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» είχε δηµιουργήσει δώδεκα
δήµους και τρεις κοινότητες δεκαπέντε Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Και ο ∆ήµος του Ανατολικού Τοµέα, όπου συνα-
ποτελούνταν, µε βάση τη δηµοσιοποίηση του χωροταξικού, όπως
είπα πριν από τέσσερις εβδοµάδες, από τέσσερις δήµους: Κλει-
σούρας, Αγίων Αναργύρων, Μακεδνών και Βιτσίου. Και µάλιστα
σε αυτόν του ανατολικού τοµέα επανειληµµένα αποφάσιζε το ∆η-
µοτικό Συµβούλιο και ενός πέµπτου ∆ήµου, του Ίωνος ∆ρα-
γούµη, ότι και αυτοί θεωρούσαν, κατά την άποψή µου πολύ
λογικά και δικαιολογηµένα, ότι θα πρέπει και αυτοί ως πέµπτος
δήµος να συναποτελέσουν το ∆ήµο Ανατολικού Τοµέα που έχει
τα ίδια αναπτυξιακά χαρακτηριστικά. Είναι πρωτογενής η παρα-
γωγή µε καλές υποδοµές σε αυτούς τους δήµους, αλλά πρωτο-
γενής. Έχει κοινά πολιτισµικά, ιστορικά, κοινωνιολογικά και λοιπά
χαρακτηριστικά και θα αποτελούσε ένα πάρα πολύ καλό µέλλον
για το δήµο. Οι κάτοικοι αποδέχθηκαν θετικά αυτή την «από-
φαση» σε εισαγωγικά του Υπουργείου Εσωτερικών και εγώ επι-
χειρηµατολόγησα τις εβδοµάδες που ακολούθησαν και εξήγησα
την ορθότητα της απόφασης για τους τέσσερις δήµους. Αιφνι-
δίως µε την κατάθεση του νοµοσχεδίου την περασµένη εβδο-
µάδα εξαφανίζεται ο δήµος του ανατολικού τοµέα, ο
συναποτελούµενος, όπως είπα, από τους τέσσερις δήµους και
ενσωµατώνεται και αυτός σε ένα γιγαντιαίο πλέον δήµο µε έδρα
την Καστοριά που ξεκινάει από τα όρια Καστοριάς µε Κοζάνη,
από την Κλεισούρα και φτάνει µέχρι τη Φτεριά για όσους γνωρί-
ζουν το Νοµό Καστοριάς. ∆ηλαδή γίνεται ένας γιγαντιαίος δήµος
µε ανοµοιοµορφία, ως προς τις οικονοµικές δραστηριότητες
κ.λπ. Βουνά, οροπέδια, ποτάµια, λίµνες, λαγκάδια, εν τω µεταξύ-
και εδώ υπάρχει το δικαιολογηµένο παράπονο των κατοίκων και
ίσως δεν θα έπαιρνα το λόγο αν αυτοί οι κάτοικοι όλων αυτών
των δήµων δεν µου έστελναν, όπως έχουν στείλει απ’ ό,τι βλέπω

και στον Υπουργό και σε όλα τα κόµµατα, µία διαµαρτυρία µε χι-
λιάδες υπογραφές στις οποίες λένε ότι «εµείς οι δηµότες των
παραπάνω δήµων που υπογράφουµε το παρόν έγγραφο, ψηφο-
φόροι όλων των κοµµάτων, ενδιαφερόµαστε µόνο για το ανα-
πτυξιακό µέλλον το δικό µας και των παιδιών µας και δεν µας
ενδιαφέρουν οι επιδιώξεις του οποιουδήποτε δηµοτικού άρχο-
ντα σηµερινού ή επίδοξου». Τα λένε όλα. ∆εν θα σας κουράσω µε
δυο, τρεις παραγράφους νωρίτερα που τεκµηριώνουν και κατά
τη δική τους άποψη την αναγκαιότητα του -όπως ανακοινώθηκε
και παρουσιάστηκε- να υπάρχει ο δήµος του ανατολικού τοµέα.

Το καταθέτω στα Πρακτικά γιατί θεωρώ ότι έχω µια υποχρέ-
ωση απέναντι σε αυτούς τους πολίτες, γιατί αυτή είναι η κοινω-
νία, αυτός είναι ο λαός.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Φίλιππος Πε-
τσάλνικος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Και εκτός αυτού είχα προτείνει, εφόσον θα δηµιουργούνταν ο
τέταρτος δήµος να πάρει τον τίτλο «∆ήµος Μακεδνών», από έναν
από τους τέσσερις δήµους που λεγόταν «∆ήµος Μακεδνών». Συ-
µπτωµατικά σε εκείνο το ∆ήµο Μακεδνών κατοικώ και εγώ. Και
προειδοποιώ διάφορα «παπαγαλάκια» ή διάφορους σχολιαστές
που θα πουν, «τα λέει αυτά ο Πρόεδρος της Βουλής, γιατί αφορά
το χωριό του», είναι µακριά νυχτωµένοι όσοι νοµίζουν ότι εγώ,
που δραστηριοποιούµαι στην πολιτική επί δεκαετίες, µε αυτόν
τον τρόπο σκέπτοµαι την ανάπτυξη.

Κάνουν λάθος, µέγα λάθος. Γιατί είχα προτείνει να µείνει ο τίτ-
λος «∆ήµος Μακεδνών» και στον νέο ∆ήµο του ανατολικού
τοµέα; Γιατί όπως και στον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» είχα προτείνει και
είχε χαρακτηριστεί ο ένας από τους δώδεκα ως ∆ήµος Μακεδ-
νών, γιατί πρώτον θεωρώ ότι είναι ένας πολύ εύηχος τίτλος και
δεύτερον, γιατί είναι ο µοναδικός ∆ήµος Μακεδνών σε όλη την
Ελλάδα.

Στο Υπουργείο Εσωτερικών, βέβαια, όλα τα προηγούµενα χρό-
νια δεν είχαν καταλάβει κάποιοι γραφειοκράτες τι σηµαίνουν Μα-
κεδνοί και τον έγραφαν ως «∆ήµο Μακέδνων». ∆ηλαδή, δεν είχαν
αντιληφθεί ότι το Μακεδνοί ή Μακεδόνες στην αρχαία εχρησι-
µοποιείτο για τους Μακεδόνες, από το «µάκος», µήκος γιατί ήταν
υψηλόσωµοι οι αρχαίοι Μακεδόνες. Προσιδίαζε λοιπόν, εκεί στην
Μακεδονία να έχουµε έναν ∆ήµο Μακεδνών και αυτή ήταν η πρό-
τασή µου για τον δήµο Ανατολικού Τοµέα και όχι γιατί είναι το
χωριό µου. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Φέρνοντας αυτό το παράδειγµα, θα ήθελα µε αφορµή και αυτό
να επαναλάβω προς την ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών:
Ακούστε µε προσοχή τις όποιες διαµαρτυρίες, τα όποια παρά-
πονα και για τις µετακινήσεις εδρών, που άλλες έδρες ανακοι-
νώθηκαν πριν από τέσσερις εβδοµάδες, άλλες έδρες µετά σε
άλλες περιοχές ανακοινώθηκαν ή συµπεριλαµβάνονται τώρα στο
νοµοσχέδιο, ιδιαίτερα σε ιστορικές περιοχές. Ας ακούσουµε µε
µεγαλύτερη ευαισθησία. Επαναλαµβάνω: ∆εν σχεδιάζουµε και
δεν αποφασίζουµε κάτι για τα επόµενα τρία-τέσσερα χρόνια. ∆εν
σχεδιάζουµε και δεν αποφασίζουµε κάτι απλά για τις επερχόµε-
νες δηµοτικές εκλογές. Σχεδιάζουµε και αποφασίζουµε την ανα-
πτυξιακή πορεία όλης της Ελλάδας και κάθε γωνιάς της Ελλάδας
για αρκετές δεκαετίες. Γι’ αυτό λέω ότι η σηµασία αυτής της αλ-
λαγής, δηλαδή η εφαρµογή του «Καλλικράτη», είναι πολύ µεγάλη
και περιµένει η ανάπτυξη του τόπου και οι πολίτες πάνω απ’ όλα
πολλά απ’ αυτήν.

Για όλους αυτούς τους λόγους, αγαπητοί φίλοι του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, ακούστε µε ευαισθησία και τις απόψεις και
τις παρατηρήσεις των συναδέλφων Βουλευτών. ∆εν λέω να υιο-
θετήσετε τη δική µου πρόταση και τις δικές µου απόψεις, αλλά
κανείς δεν έχασε ποτέ ακούγοντας - όχι απλά υποκρινόµενος ότι
ακούει, αλλά ακούγοντας πραγµατικά- και προβαίνοντας µετά σε
διόρθωση των αποφάσεων. Ούτε είναι επιχείρηµα «Μα, ξέρετε
πώς να έχει ο νοµός Καστοριάς τέσσερις δήµους, όταν η Ηµαθία
ζήτησε να έχει τρεις δήµους». Αυτός δεν είναι σοβαρός σχεδια-
σµός µε τον ετεροπροσδιορισµό. Ο κ. Αηδόνης ξέρει ότι η ∆ράµα
έχει πέντε δήµους και ορθώς, κατά την άποψή µας. Όλα αυτά
που είπα όχι µόνο ο πολιτικός, αλλά και ο γεωφυσικός, ο οικο-
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νοµικός…
ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ: Στην Ηµαθία ζητήσαµε πέντε δήµους, δεν

ζητήσαµε τρεις.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ξέρω τι

λέω.
∆εν είναι δυνατόν να ετεροπροσδιορίζουµε µε τέτοιο τρόπο

τις αποφάσεις ή την αναπτυξιακή πορεία κάθε περιοχής, σε
σχέση µε το τι αποφασίστηκε και συνέβη σε άλλες περιοχές.

Υπογραµµίζω: ∆ύναµη είναι να ακούς. ∆ύναµη είναι να αντα-
ποκρίνεσαι σε λογικές, σωστές προτάσεις που γίνονται. ∆ύναµη
είναι να διορθώνεις και τα µικρολάθη, όπου υπάρχουν. ∆ύναµη
είναι όλα αυτά, γιατί µε αυτόν τον τρόπο διασφαλίζεις µία πραγ-
µατικά πολύ καλύτερη, απόλυτα εξασφαλισµένη αναπτυξιακή πο-
ρεία ολόκληρης της χώρας και των επιµέρους περιοχών και πάνω
απ’ όλα διασφαλίζεις τη στήριξη όλων των πολιτών, όλου του
λαού, πέρα από τους δηµοτικούς άρχοντες, γιατί οι δηµοτικοί
άρχοντες –οι σηµερινοί ή οι επίδοξοι αυριανοί- λογικό και φυσικό
είναι να έχουν στο µυαλό και τις δικές τους προσωπικές φιλοδο-
ξίες. Πάνω απ’ όλα λοιπόν αυτός ο τρόπος είναι δύναµη, γιατί
διασφαλίζεις τη στήριξη και τη συµµετοχή στην υλοποίηση αυτού
του εγχειρήµατος όλων των Ελλήνων πολιτών.

Αυτά ήθελα να καταθέσω ενώπιόν σας και αυτή την έκθεση
ήθελα να κάνω από του Βήµατος αυτού προς το Υπουργείο Εσω-
τερικών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

Το λόγο έχει ζητήσει ο κύριος Υπουργός.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
υποχρεούµαι να πάρω το λόγο για ένα θέµα το οποίο στην πραγ-
µατικότητα αναφέρεται στο πρώτο άρθρο και όχι σε µία συζή-
τηση επί της αρχής, θεωρώντας ότι καλά έκανε ο Πρόεδρος της
Βουλής και έθεσε ένα συγκεκριµένο θέµα, που αφορά τη χωρο-
ταξία του Νοµού Καστοριάς, παρ’ ότι θεωρώ ότι σε καµµία περί-
πτωση δεν είναι πολιτικά ορθό να υποσκελίζεται σε επιµέρους
συζητήσεις, σε επιµέρους χωροταξικά ζητήµατα -υπάρχουν απα-
ντήσεις και υποχρεούµαι να τις δώσω τώρα- µία πολύ µεγάλη,
πολύ ουσιαστική και κρίσιµη για το µέλλον της χώρας συζήτηση
που προκύπτει εξ ανάγκης µε αφορµή την κατάθεση αυτού του
νοµοσχεδίου.

Είπε ο Πρόεδρος της Βουλής τρία πράγµατα. Χρησιµοποίησε
δύο παραδείγµατα και είπε στο τέλος και έχει απόλυτο δίκιο σε
αυτό και θέλω να το συνυπογράψω, ότι δύναµη είναι ν’ ακούς.
Προφανώς αυτό µας αφορά όλους. Και εµείς οφείλουµε να
ακούµε , αλλά και όλοι οφείλουµε να ακούµε.

Το λέω αυτό για να πω ότι είναι πασίγνωστο ότι η συζήτηση
για τη διαµόρφωση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και σε ό,τι αφορά τις δια-
τάξεις και σε ό,τι αφορά το χωροταξικό είναι µία συζήτηση, η
οποία πράγµατι εξελίσσεται εδώ και πολλούς µήνες, για να µην
πει κανείς ότι εξελίσσεται εδώ και πολλά χρόνια µε αφορµή την
πρώτη µελέτη, που έκανε το Ινστιτούτο Τοπικής Αυτοδιοίκησης
και επί της οποίας κλήθηκαν και πήραν θέση όλες οι τοπικές κοι-
νωνίες. ∆ιαφορετικά ήταν τα συµπεράσµατα εκείνης της µελέ-
της από τη δική µας πρόταση, παρ’ όλα αυτά υπήρχε και πριν
από δύο χρόνια, µε πρωτοβουλία της αυτοδιοίκησης, δυστυχώς,
και όχι του Υπουργείου, είχε ξεκινήσει µία πλατιά συζήτηση.

Είναι αλήθεια ότι η Κυβέρνηση έχει εξαντλήσει κάθε όριο και
κάθε περιθώριο, που µπορούσε στη συζήτηση µε τις τοπικές κοι-
νωνίες και στην άντληση στοιχείων και πληροφοριών. Είναι επί-
σης αλήθεια ότι όποιος και εάν τολµήσει να πάει τον χάρτη της
χώρας από τους χίλιους τριάντα τέσσερις δήµους που είναι σή-
µερα στους τριακόσιους είκοσι πέντε, στους τριακόσιους πενή-
ντα, στους τετρακόσιους, δεν υπάρχει µαθηµατική πιθανότητα
να καταλήξει στο τέλος και να έχει µία Ελλάδα να οµοφωνεί και
να οµονοεί. ∆εν υπάρχει καµία αµφιβολία -κάθε νοήµων και λο-
γικός άνθρωπος µπορεί να το κατανοήσει αυτό- ότι η τελική λύση
θα έχει κάποιους που θα έχουν διαφορετική γνώµη για τα χωρο-
ταξικά θέµατα, για τα θέµατα των εδρών, ακόµη και για τα θέ-

µατα των ονοµάτων.
Πρώτη διαπίστωση είναι ότι µοιάζει σαν µία αυτονόητη προ-

σέγγιση να λέει κανείς ότι υπάρχουν και θα υπάρχουν διαφωνίες
και προβλήµατα. Η γνώµη µας και τη λέω θαρρετά, κύριε Πρόε-
δρε, είναι ότι εµείς σε καµµία περίπτωση δεν µπορούσαµε να φι-
λοδοξούµε στην αρχή αυτού του εγχειρήµατος ότι θα τελειώνει
αυτό το εγχείρηµα µε αυτές τις περιορισµένες σε αριθµό αντι-
δράσεις σε όλη την Ελλάδα. Υπάρχουν, αλλά είναι περιορισµέ-
νες.

Θα σας πω µόνο ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Η ΚΕ∆ΚΕ
έκανε αντιπροτάσεις και διατύπωσε διαφωνίες µε τη δική µας την
πρόταση. Στο 90% και πλέον, όµως, συµφώνησε. Στην Αττική,
που αφορά η αρχιτεκτονική του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» το 40% του ελ-
ληνικού πληθυσµού, από εκατόν είκοσι δύο ΟΤΑ πηγαίνουµε
στους εξήντα έξι. Ξέρετε πόσες είναι οι διαφωνίες, που υπάρ-
χουν µε την ΚΕ∆ΚΕ ή και κατ’ επέκταση ενδεχοµένως µε τους
συναδέλφους Βουλευτές; Πόσες λέτε; Μία ήταν τότε µε την
ΚΕ∆ΚΕ, σε όλη την Αττική µε το 40% του πληθυσµού. Αυτό είναι
το ένα που ήθελα να πω.

Το δεύτερο. Είπε ο Πρόεδρος της Βουλής προηγουµένως ότι
πήγε και πράγµατι πήγε εχθές, όπως φαντάζοµαι πήγε και σε συ-
ναδέλφους βουλευτές, όπως ήρθε και σε εµάς, ένα δηµοτικό
συµβούλιο το οποίο λέει: καταθέτουµε τα µετάλλια ιστορίας…
κ.ο.κ.. Αναφέρθηκε ο Πρόεδρος της Βουλής στην περίπτωση που
µας έχει απασχολήσει και εµάς πάρα πολύ της έδρας ενός δήµου
στην ∆ράµα, εάν πρέπει αυτή η έδρα να πάει στο ∆οξάτο ή πρέ-
πει να πάει στο Καλαµπάκι. Το ∆οξάτο, το οποίο προτείνετε και
πράγµατι έχει ιστορικούς λόγους, για να διεκδικεί την έδρα, το
∆οξάτο το οποίο σήµερα δεν είναι έδρα του υφιστάµενου δήµου
-και το υπογραµµίζω αυτό- ζητά να πάρει από µας –και εννοώ µε
απόφαση της Κυβέρνησης- την έδρα, ενώ είναι γνωστό ότι όταν
δηµιουργηθεί ο δήµος µε συγκεκριµένη πλειοψηφία των 2/3 και
η έδρα µπορεί να πάει στο ∆οξάτο, και οπουδήποτε αλλού σε
όποιον δήµο της χώρας, αλλά και το όνοµα του ∆ήµου να αλλά-
ξει. Ζητά µε δική µας απόφαση και πρωτοβουλία να γίνει αυτό,
όταν εγώ σας δείχνω, και το καταθέτω και παρακαλώ να µοιρα-
στεί και αναφέρθηκε ο Πρόεδρος της Βουλής σε αυτό το παρά-
δειγµα, το Καλαµπάκι έχει αυτό εδώ το µόλις ανεγερθέν κτήριο
δηµαρχείου, 5.000.000 ευρώ, που πλήρωσε ο ελληνικός λαός, ο
Έλληνας φορολογούµενος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης κ. Ιωάννης Ραγκούσης καταθέτει
για τα Πρακτικά της Βουλής την προαναφερθείσα φωτογραφία,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ζητά να µην πάµε εδώ την έδρα, αλλά να πάµε την έδρα
στο ∆οξάτο, που ιστορικά µπορεί πράγµατι να το δικαιούται και
εµείς δεν θα έχουµε αντίρρηση αν εκείνοι µόνοι τους αύριο απο-
φασίσουν να µετακινήσουν την έδρα από το Καλαµπάκι στο ∆ο-
ξάτο. Αλλά, µας ζητά αυτό το κτήριο που πλήρωσε ο ελληνικός
λαός µε 5.000.000 ευρώ τουλάχιστον, µπορεί και παραπάνω, να
το αφήσουµε άχρηστο και να πάµε την έδρα ενός δήµου εκεί που
δεν είναι σήµερα και δεν έχει κτήρια. Με συγχωρείτε πολύ, ο αγα-
πητός Πρόεδρος είπε ότι είπε και έφυγε, εµείς µε δική µας πρω-
τοβουλία στο ελληνικό Κοινοβούλιο αυτό δεν µπορούµε να το
εισηγηθούµε.

∆εύτερον είπε ο Πρόεδρος της Βουλής για την Καστοριά -και
καλώς έπραξε- και θέλω ειλικρινά να ενηµερωθεί το Σώµα γιατί
εµείς πράγµατι στην αρχή είχαµε προτείνει τέσσερις δήµους
στην Καστοριά, µεταξύ των οποίων και το ∆ήµο Μακεδνών.
Πράγµατι εµείς στη συνέχεια στο πλαίσιο της διαβούλευσης που
έγινε και στην οποία πήραν θέση µία σειρά από παράγοντες και
τοπικούς και δηµοτικά συµβούλια και ούτω κάθε εξής, αποφασί-
σαµε αυτός ο δήµος ότι δεν µπορεί να υπάρξει και να λειτουρ-
γήσει.

Κατ’ αρχάς επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, ένα σχόλιο γενικά
για τους ορεινούς δήµους. Είναι έξω από τη λογική του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ». Είναι έξω από τη λογική τη θεσµική της χώρας για να
αλλάξουν τα πράγµατα στη αυτοδιοίκηση, να έχουµε το δίληµµα
ενός ορεινού δήµου: Τον αφήνω µόνο του, αν µπορώ να τον συν-
δέσω µ’ έναν ισχυρό δήµο ο οποίος θα λειτουργεί και υπέρ του
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ή τον συνδέω µε έναν ισχυρό δήµο. Παραδείγµατος χάριν αφήνω
ένα ορεινό δήµο που δεν έχει και ποτέ δεν θα αποκτήσει τεχνική
υπηρεσία, πολύ συγκεκριµένο και πολύ κρίσιµο για όσους έχουµε
στην αυτοδιοίκηση µία έστω µικρή εµπειρία, που θα θέλει να
κάνει µία ασφαλτόστρωση για την εξυπηρέτηση των κατοίκων
του ή τον συνδέω αν µπορώ, δεν µπορώ σε όλες τις περιπτώ-
σεις, µε έναν ισχυρό δήµο που έχει ισχυρή τεχνική υπηρεσία που
όποτε χρειαστεί µπορεί να επέµβει για να γίνουν τεχνικά έργα
εξυπηρέτησης των πολιτών και ούτω καθεξής; Αυτό είναι ένα
µόνο χαρακτηριστικό παράδειγµα.

Η απάντηση στη λογική του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», στη λογική που
θέλουµε να βάλουµε τη χώρα, στη λογική που έχει η αυτοδιοί-
κηση είναι ότι διαλέγω το δεύτερο. ∆εν διαλέγω το πρώτο, αν
υπάρχει η δεύτερη λύση. Απόδειξη για αυτό αγαπητές και αγα-
πητοί συνάδελφοι -όλα αυτά δεν θα τα έλεγα στην επί του άρ-
θρου συζήτηση- είναι ότι σύµφωνα µε την Εθνική Στατιστική
Υπηρεσία σήµερα υπάρχουν στη χώρα τριακόσιοι τόσοι δήµοι
χαρακτηρισµένοι ως ορεινοί. Μένουν κατ’ εξαίρεση «ζωντανοί»
µόνο τριάντα, τριάντα κάτι δήµοι, ακριβώς γιατί για τους υπό-
λοιπους…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

∆εν γίνεται, κύριε Πρόεδρε, να µην ολοκληρώσω την απάντησή
µου. Σας παρακαλώ, ζητώ την κατανόησή σας.

Εφόσον υπάρχει αυτή η δυνατότητα για τριάντα, τριανταπέ-
ντε δήµους µόνο τους αφήνουµε. Κατά τη γνώµη µου αν θέλετε,
στην πορεία θα ωριµάσουν και εκεί οι προϋποθέσεις και οι συν-
θήκες να µειωθεί και άλλο µετά από λίγα χρόνια ο αριθµός των
ορεινών δήµων, γιατί προοπτικά δεν υπάρχει τίποτα καλύτερο γι’
αυτούς από το να συνδεθούν µε ισχυρούς δήµους.

Πάµε τώρα να δούµε την περίπτωση του ∆ήµου των Μακεδ-
νών στον ανατολικό τοµέα της Καστοριάς. Κατ’ αρχάς, ορεινός
δήµος τι σηµαίνει; Είναι ο δήµος που µπορεί να µείνει κάτω από
δέκα χιλιάδες κατοίκους. Εµείς βάλαµε το όριο των δέκα χιλιά-
δων κατοίκων. Είπαµε ότι αυτό είναι ένα αντικειµενικό όριο και
πρέπει να σεβαστούµε τους κανόνες σε όλη την Ελλάδα. ∆εν
µπορούµε να ζητάµε εξαιρέσεις. Είπαµε ότι κάτω από δέκα χι-
λιάδες κατοίκους αυτός ο δήµος µπορεί να µείνει κατ’ εξαίρεση
ως ορεινός δήµος. Αυτός ο δήµος θα αποτελούνταν από το ∆ήµο
Κλεισούρας, από το ∆ήµο Μακεδνών, από το ∆ήµο Βιτσίου και
από το ∆ήµο Αγίων Αναργύρων. Ο ∆ήµος Κλεισούρας σύµφωνα
µε την απογραφή του 2001: Τετρακόσιοι εξήντα δύο κάτοικοι. Ο
∆ήµος Μακεδνών σύµφωνα µε την απογραφή του 2001: Τρείς χι-
λιάδες τριακόσιοι ενενήντα οκτώ κάτοικοι. Ο ∆ήµος Βιτσίου: Χί-
λιοι τετρακόσιοι τριάντα έξι. Ο ∆ήµος Αγίων Αναργύρων δύο
χιλιάδες εξακόσιοι ενενήντα. Αθροιστικά είναι κάτω από δέκα χι-
λιάδες κάτοικοι.

Όταν εµείς ανακοινώνουµε το ∆ήµο Μακεδνών, οι δύο δήµοι
που προσδίδουν το χαρακτηριστικό της ορεινότητας αυτού του
δήµου -γιατί αλλιώς ο ∆ήµος Μακεδνών και ο ∆ήµος Αγίων Αναρ-
γύρων είναι πεδινοί, είναι δίπλα στην Καστοριά- δηλαδή ο ∆ήµος
Κλεισούρας και ο ∆ήµος Βιτσίου παίρνουν αποφάσεις και λένε:
«Μας συγχωρείτε πολύ, αλλά εµείς δε θέλουµε να πάµε στο
∆ήµο Μακεδνών.» ∆ηµοτικά τους Συµβούλια: «Θέλουµε να προσ-
δεθούµε στην Καστοριά». Ήρθαν δηλαδή στη λογική που είπα
προηγουµένως του τι είναι πιο ωφέλιµο για έναν ορεινό δήµο.
Φεύγοντας αυτοί οι δύο δήµοι από το ∆ήµο Μακεδνών, ο ∆ήµος
Μακεδνών δεν µπορεί να µείνει ως εξαίρεση γιατί παύει να είναι
ορεινός. Γιατί αφαιρώντας την Κλεισούρα και το Βίτσι, µένουν
τρεις χιλιάδες τριακόσιοι ενενήντα οκτώ κάτοικοι στο ∆ήµο Μα-
κεδνών και δύο χιλιάδες εξακόσιοι ενενήντα στο ∆ήµο Αγίων
Αναργύρων, δηλαδή πέντε χιλιάδες, που είπαµε ότι αυτό δεν
µπορεί να γίνει γιατί θα αποτελούσε εξαίρεση σε όλη την Ελ-
λάδα. Και δεν µπορούµε να κάνουµε καµµία εξαίρεση, δεν µπο-
ρούµε να διασπάσουµε και να παραβιάσουµε τον κανόνα.
Φαντάζοµαι ότι ο Πρόεδρος της Βουλής δεν θα εννοούσε ποτέ
ότι κάτι τέτοιο θα επιθυµούσε να γίνει στην περιοχή της Καστο-
ριάς.

Αυτός λοιπόν ήταν και ο λόγος που αφουγκραζόµενοι αυτήν
την εξέλιξη, όχι ετεροπροσδιοριζόµενοι για το τι γίνεται στην
Ηµαθία ή δεξιά ή αριστερά, αλλά γι’ αυτή καθ’ εαυτή την Κα-

στοριά και είπαµε ότι σύµφωνα µε τον κανόνα δεν µπορεί να πα-
ραµείνει ο ∆ήµος Μακεδνών υπ’ αυτήν την έννοια.

Επίσης η λύση του να προχωρούσε κανείς στην πρόσδεση του
∆ήµου Ίωνα ∆ραγούµη, γιατί και αυτό αναφέρθηκε, δεν ήταν
ούτε αυτό λύση γιατί και σ’ αυτό το δήµο είναι µόλις τρεις χιλιά-
δες τριακόσιοι κάτοικοι.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα για την Καστοριά. Αυτοί είναι οι
λόγοι για τους οποίους εµείς επιµένουµε και εισηγούµαστε στην
Ολοµέλεια του Κοινοβουλίου, ότι δεν µπορεί σε συνθήκες «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ», σε συνθήκες νέας εποχής της αυτοδιοίκησης να επι-
βιώσουν τόσο µικροί δήµοι των πέντε και έξι χιλιάδων που θα
ήταν σε κάθε περίπτωση µία εξαίρεση -και κατά τη γνώµη µας
αδικαιολόγητη- από τον ενιαίο κανόνα της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προη-
γουµένως ξεναγήθηκαν στην Έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
των Ελλήνων, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και επτά εκ-
παιδευτικοί τους, από το ∆ηµοτικό Σχολείο Καινούργιου Φθιώτι-
δας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο συνάδελφος Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Τζα-
βάρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μία ολιγόλεπτη παρέµβαση θα
ήθελα να κάνω αναφορικά µε όσα ακούστηκαν προηγουµένως.

Χωρίς να θέλω να υπεισέλθω σε αυτήν την αντιπαράθεση που
µόλις προηγουµένως παρακολουθήσαµε µεταξύ του κυρίου Προ-
έδρου της Βουλής και του Υπουργού Εσωτερικών, απλώς θέλω
να σχολιάσω το γεγονός ότι το παράπονο του Προέδρου της
Βουλής ενδεχοµένως έτσι όπως διατυπώθηκε και αφορά την πε-
ριοχή όπου έχει την κατοικία του, δίνει σε όλους τη δυνατότητα
να επικαλεστούµε µία σειρά αδικίες οι οποίες αποτελούν µέχρι
στιγµής το λόγο της παρουσίας στη Βουλή πολλών δηµάρχων
και πολλών παραγόντων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Ο κύριος Υπουργός αµέσως προηγουµένως είπε ότι ελάχιστες
είναι εκείνες οι περιπτώσεις για τις οποίες υπάρχει αντίδραση
είτε από την ΚΕ∆ΚΕ είτε από τους δήµους. Είναι λοιπόν ευκαι-
ρία να εξαντληθούν όλα τα περιθώρια που προσφέρονται προ-
κειµένου και γι’ αυτές τις λίγες έστω περιπτώσεις να υπάρξει µία
καταλλαγή. Θα ήθελα κυριολεκτικά για κάτι να παρακαλέσω τον
Υπουργό και θεωρώ ότι έχει όλες τις ικανότητες και όλα τα προ-
σόντα για να κατανοήσει την παρατήρησή µου γιατί πράγµατι και
λόγιος είναι και µε άριστο τρόπο χειρίζεται την ελληνική γλώσσα.
Θα ήθελα να σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, τουλάχιστον στο
θέµα της οριοθέτησης των νέων δήµων, να µην χρησιµοποιείται
η λέξη χωροταξία. Εδώ δεν πρόκειται περί χωροταξικής εφαρ-
µογής κάποιων δεδοµένων της αντίστοιχης επιστήµης. Όταν µι-
λάµε για χωροταξία εννοούµε για την επιστήµη εκείνη η οποία
έχει σαν έργο να ορίζει χρήσεις γης, να τακτοποιεί µέσα στο
χώρο διάφορες καταστάσεις που είναι βεβαίως άσχετες και ανε-
ξάρτητες µε την οριοθέτηση των νέων δήµων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Κατά κυριολεξία λοιπόν µε το νοµοσχέδιο αυτό επιχειρείται κα-
τανοµή του χώρου ή καλύτερα επανακατανοµή του χώρου µε-
ταξύ των νέων θεσµών που ιδρύονται, των νέων «καλλικράτιον»
δήµων. Θεωρώ ότι µπορεί να γίνεται βέβαια όπως είπα και στη
χθεσινή µου οµιλία, µία συµβολική προσφυγή στην έννοια της
αρχιτεκτονικής, τουλάχιστον να µην κακοποιείται κατά κυριολε-
ξία η λέξη χωροταξία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι έχει έρθει στο
Προεδρείο επιστολή του Πρωθυπουργού, κ. Γεωργίου Παπαν-
δρέου, προς τον Πρόεδρο της Βουλής, κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, µε
θέµα: «Κυβερνητική µεταβολή», η οποία έχει ως εξής:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 26 ΜΑΪΟΥ 2010 (ΠΡΩΪ) 7791



«ΕΛΛΗΝΙΚΗ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
Ο ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΡΟΣ: Τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων
ΘΕΜΑ: «Κυβερνητική µεταβολή»
Κύριε Πρόεδρε,
Έχουµε την τιµή να παρακαλέσουµε όπως ανακοινώσετε στο

Σώµα ότι:
Α) µε το 36 Προεδρικό ∆ιάταγµα, που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ

77/21-5-2010, έγινε αποδεκτή η παραίτηση που υπέβαλε η Αγγε-
λική Γκερέκου του Ιωάννου από τη θέση της Υφυπουργού Πολι-

τισµού και Τουρισµού και απαλλάχθηκε από τα καθήκοντά της
και

Β) µε το 37 Προεδρικό ∆ιάταγµα, που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ
77/21-5-2010, διορίστηκε ο Γεώργιος Νικητιάδης του Νικολάου
ως Υφυπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού.

Ο ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ»

Η ανωτέρω επιστολή θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της ση-
µερινής συνεδρίασης, ως είθισται.

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Παπαδηµούλης έχει
το λόγο για έξι λεπτά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο που συζητούµε έχει ένα πάρα πολύ ωραίο

όνοµα, «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», και παραπέµπει και σ’ ένα από τα αρχι-
τεκτονικά και ιστορικά θαύµατα, για τα οποία είµαστε υπερή-
φανοι ως χώρα και ως πολιτισµός. Πολύ φοβούµαι όµως ότι το
περιεχόµενό του δεν έχει και µεγάλη σχέση µε τη λάµψη του ονό-
µατος.

Κατ’ αρχάς, ο βασικός λόγος που γίνεται αυτό το νοµοσχέδιο
είναι για να εξασφαλιστεί µια άγρια περικοπή και συµπίεση των
δηµόσιων δαπανών στο χώρο της αυτοδιοίκησης. Και αν θέλετε
αυτό είναι και το βασικό προπαγανδιστικό επιχείρηµα που
ακούµε από την κυβερνητική Πλειοψηφία υπέρ του νοµοσχεδίου,
ότι «φτιάχνουµε αυτό το νοµοσχέδιο για να εξοικονοµήσουµε πό-
ρους». Πόσους; Το γράφει το Μνηµόνιο που είχε ετοιµαστεί πριν
καν ολοκληρωθεί η προετοιµασία και η διαβούλευση περί το νο-
µοσχέδιο.

Φυσικά η επιχειρηµατολογία είναι ότι φτιάχνουµε, µε αυτήν τη
µεταρρύθµιση, –έτσι λέει η φιλοκυβερνητική Πλειοψηφία και η
Κυβέρνηση- την αυτοδιοίκηση των ονείρων µας, µε λειτουργικό-
τητα, µε αποκέντρωση, µε πόρους, µε αρµοδιότητες. Ουδέν ανα-
ληθέστερον. Γιατί; Όχι γιατί αυτή η χώρα δεν χρειάζεται
µεταρρύθµιση. Χρειάζεται µεταρρύθµιση και µάλιστα ριζική,
αλλά αυτή η µεταρρύθµιση δεν οδηγεί σε περισσότερη αποκέ-
ντρωση µε αυτοδιοίκηση, δεν µεταφέρει πόρους και αρµοδιότη-
τες από το κεντρικό κράτος στην αυτοδιοίκηση.

∆εν θα σας κουράσω µε αριθµούς. Θα σας πω µόνο δύο. Σή-
µερα, πριν τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», το σύνολο των βαθµών της Αυ-
τοδιοίκησης διαχειρίζεται το 5,5% του ελληνικού ΑΕΠ, του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος. Πόσος είναι ο µέσος όρος στην
Ευρωπαϊκή Ένωση; Είναι 12%. Με το νοµοσχέδιο αυτό το ποσο-
στό του ΑΕΠ που θα διαχειρίζεται η Αυτοδιοίκηση, µεταµορφω-
µένη µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», θα µικρύνει παραπάνω, δεν θα
µεγαλώσει. Και συνεχίζεται και µία τακτική να µεταφέρονται αρ-
µοδιότητες χωρίς µία µελέτη οικονοµοτεχνική, που να προσδιο-
ρίζει και την αντίστοιχη µεταφορά πόρων, «πόσο κάνει αυτή η
αρµοδιότητα; Μεταφέρουµε τους αντίστοιχους πόρους». Αυτός
είναι ένας βασικός λόγος που η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα,
που εκπροσωπεί ένα χώρο που αγωνίζεται για ισχυρή αποκέ-
ντρωση µε αυτοδιοίκηση δεκαετίες τώρα, θα καταψηφίσει αυτό
το νοµοσχέδιο.

Ένας δεύτερος λόγος –και θα ήθελα να σταθώ λίγο σ’ αυτόν-
είναι η εκλογική χωροταξική «µαγειρική», ότι ενώ υποτίθεται ότι
επελέγησαν κύριε Υπουργέ, µε κριτήρια αναπτυξιακά οι συνε-
νώσεις, έχουν γίνει ορισµένα «µαγικά», τα οποία υπαγορεύθηκαν
από σκοπιµότητες και δάκτυλους προεστών του ΠΑΣΟΚ.

Έχουν ακουστεί πολλά παραδείγµατα. Εγώ θα σας πω ένα,
που δεν προέρχεται από την εκλογική µου περιφέρεια, για να µην
πείτε ότι έχω κι ένα λόγο ψηφοθηρίας. Είναι η µετακόµιση του
∆ήµου Μακρύ Γιαλού Λασιθίου, ο οποίος έχει το µεγαλύτερο
µέρος του να ανήκει στην παλιά επαρχία Σητείας, στο ∆ήµο Ιε-
ράπετρας, νύχτα, την τελευταία στιγµή, µε οριακές πλειοψηφίες,
χωρίς να έχει προκύψει από καµµία διαβούλευση. Και σας
ερωτώ, κύριε Υπουργέ. Έχει ξεσηκωθεί εκεί ο τόπος. Γιατί το κά-
νετε αυτό; Οι κακές γλώσσες λένε ότι ο κ. Αθανασάκης, που έχει
µεγάλη επιρροή και καταγωγή από την Ιεράπετρα, έβαλε το δα-
κτυλάκι του. Αν είναι τόσο σωστά και αναπτυξιακά τα κριτήρια, ας
βγει ο κ. Καρχιµάκης, που εκλέγεται στην περιοχή, να µας εξη-
γήσει γιατί ο ∆ήµος Μακρύ Γιαλού πρέπει να πάει στην Ιεράπε-
τρα και όχι στη Σητεία, όπως έλεγε το αρχικό σας σχέδιο και να
µην κρύβεται ο κ. Καρχιµάκης µε την κλασική µικροπολιτική τα-
κτική που λέει «θέλω και τις ψήφους των Σητειακών, θέλω και τις
ψήφους των Ιεραπετριτών και δεν παίρνω θέση».

Επειδή, λοιπόν, λέτε ότι «εµείς θα υιοθετήσουµε αυτά που λένε
οι τοπικοί Βουλευτές ως αλλαγές», προκαλώ και τον κ. Πλακιω-
τάκη που εκλέγεται µε τη Νέα ∆ηµοκρατία και τον κ. Καρχιµάκη,
που είναι κι οι δυο Σητειακοί, να πουν καθαρά τη γνώµη τους και
να µην κρύβονται, για να λένε µετά, αφού ψηφιστεί το νοµοσχέ-
διο, ότι «εγώ το προσπάθησα, παιδιά. Μην ακούτε που δεν φά-
νηκε. Αλλά δυστυχώς δεν τα κατάφερα». Ο καθένας κρέµεται

από το ποδαράκι του.
Κι ένα τελευταίο θέλω να πω στο λεπτό που µου µένει. Καθιε-

ρώνετε µε το νοµοσχέδιο, κύριε Ραγκούση, και λυπάµαι που δεν
ακούτε εξακολουθητικά –θα έπρεπε να ακούτε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Μην το κάνετε
αυτό. ∆εν είναι σωστό.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Το κάνω διότι πρέπει να
ακούτε. ∆εν έχετε υιοθετήσει ούτε µία πρόταση που έχει έρθει
από το κόµµα της Αντιπολίτευσης. Τουλάχιστον να ακούτε.

Καθιερώνετε ισχυρά ασυµβίβαστα για τους αιρετούς δηµάρ-
χους, ισχυρότατα ασυµβίβαστα, και ζητάτε να τα εγκρίνει µια
Βουλή η οποία κατάργησε πριν από λίγους µήνες τα ασυµβίβα-
στα για τους Βουλευτές.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Τι σχέση έχουν µε
το δήµαρχο αυτά;

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Γιατί το κάνετε αυτό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Αφού ο δήµαρ-
χος είναι εκτελεστική εξουσία…

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Αν καταργήσετε τα ασυµβί-
βαστα από µία Βουλή η οποία για τους Βουλευτές κρατάει δύο
µέτρα και δυο σταθµά, δηµιουργείτε ένα πολιτικό και ηθικό θέµα
και την ίδια ώρα σπέρνετε έναν κίνδυνο. Ποιος είναι ο κίνδυνος;
Άνθρωποι που έχουν διακριθεί στη ζωή τους κοινωνικά, επαγ-
γελµατικά και µπορούν να προσφέρουν και δεν είναι µε το χέρι
απλωµένο έτσι στους εργολάβους της περιοχής και στην τοπική
διαπλοκή και που δεν έχουν βγει µέσα από τους δοκιµαστικούς
σωλήνες των κοµµατικών µηχανισµών, να κάνουν στην άκρη. Αν
κρατήσετε αυτά τα ασυµβίβαστα υπάρχει ένας κίνδυνος άξιοι άν-
θρωποι, που θέλουν να προσφέρουν, να πεταχτούν στην άκρη
προς όφελος των ευνοηµένων των κοµµατικών µηχανισµών, σε
µια εποχή που οι κοµµατικοί µηχανισµοί ως νοοτροπία και ως
αντίληψη υποχωρούν στην κοινωνία και σε όφελος και της τοπι-
κής διαπλοκής. Αν θέλετε η αυτοδιοίκηση να γεµίσει µε ανεπάγ-
γελτους, λαµόγια και κατευθυνόµενους, τότε κρατήστε αυτά τα
ασυµβίβαστα. Αλλιώς καθιερώστε ισχυρά ασυµβίβαστα, µε ίδια
µέτρα και σταθµά και για τη Βουλή και για την αυτοδιοίκηση. Και
µη µου λέτε το επιχείρηµα ότι η Βουλή είναι νοµοθετική εξουσία
και µπορεί ένας Βουλευτής να κάνει σωστά τη δουλειά του εδώ,
αλλά να κάνει και το επάγγελµά του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε συνά-
δελφε, ολοκληρώστε.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: ∆εν ισχύει αυτό. Ένας Βου-
λευτής σωστός πρέπει να είναι Βουλευτής πλήρους απασχόλη-
σης, που δεν θα του φθάνει ο εργάσιµος χρόνος για να υπηρετεί
το δηµόσιο συµφέρον µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Παπαδηµούλη,

αναφερθήκατε στον κ. Αθανασάκη, ο οποίος δεν είναι συνάδελ-
φος και δεν µπορεί να σας απαντήσει. Το σηµειώνω αυτό για τα
Πρακτικά. Έχετε ασφαλώς δικαίωµα να κάνετε ελεύθερα τις ανα-
φορές σας, αλλά κι ο κ. Καρχιµάκης δεν νοµοθετεί σήµερα. Νο-
µοθετεί ο αρµόδιος Υπουργός.

Το λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος κ. Σπυρίδων Ταλιαδούρος.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

ήθελα να επισηµάνω ότι το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα
δεν στηρίζεται σε εµπεριστατωµένη µελέτη για το σύστηµα απο-
κέντρωσης και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης που σήµερα ισχύει,
ώστε πρώτα να προκύψουν µε σαφήνεια οι αδυναµίες του, οι δυ-
σλειτουργίες του σηµερινού συστήµατος και στη συνέχεια να
προταθούν µε εµπεριστατωµένο τρόπο οι όποιες αλλαγές απαι-
τούνται. Σε ένα τόσο σηµαντικό πεδίο, όπως είναι αυτό της διοι-
κητικής οργάνωσης της πατρίδας µας, οι όποιες αποφάσεις
πρέπει να είναι προϊόν ουσιαστικού διαλόγου, εµπεριστατωµέ-
νης έρευνας και να τίθενται σαφή και συγκεκριµένα κριτήρια, κάτι
το οποίο, δυστυχώς, δεν έγινε.

Επίσης, αναπάντητα παραµένουν ερωτήµατα σχετικά µε τις
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αρµοδιότητες που προκύπτουν από τη νέα διάρθρωση της διοί-
κησης, της κοστολόγησής τους και το χρόνο έναρξης της άσκη-
σής τους.

Το πρώτο ερώτηµα αφορά στη µεταβίβαση πλήθους αρµο-
διοτήτων µαζί µε το προσωπικό από τις νοµαρχίες και τους δή-
µους. Καλώς µεταβιβάζονται; Θα µπορέσουν να προσαρµοστούν
οι εργαζόµενοι από τη µία στιγµή στην άλλη στο νέο καθεστώς;
Θα µπορέσουν οι δήµοι να ασκήσουν τις πρωτόγνωρες αρµο-
διότητες;

Το δεύτερο ερώτηµα -το οποίο είναι και κρίσιµο- είναι εάν
έχουν εξασφαλιστεί οι αναγκαίοι πόροι για να µπορέσει η αυτο-
διοίκηση να ανταποκριθεί στο νέο της ρόλο.

Το τρίτο ερώτηµα αφορά –ελέχθη και πριν- το µεγάλο αριθµό
κανονιστικών πράξεων που πρέπει να έχουν εκδοθεί µέχρι το
τέλος της χρονιάς για την εφαρµογή του νοµοσχεδίου. Είναι εφι-
κτή η έκδοση αυτών των πράξεων µέσα σε τόσο µικρό χρονικό
διάστηµα;

Το τέταρτο ερώτηµα που γεννάται είναι το εξής: Όντως θα
µπορέσει να επιτευχθεί εξοικονόµηση του 1,8 δισεκατοµµυρίου
ευρώ, που εξαγγέλλει η Κυβέρνηση, µέσω του περιορισµού Νο-
µικών Προσώπων ∆ηµοσίου ∆ικαίου και επιχειρήσεων του ΟΤΑ;
Φοβούµαι ότι και αυτός ο ισχυρισµός παραµένει ουσιαστικά ατεκ-
µηρίωτος και αποτελεί µία αόριστη εξαγγελία.

Και σε ό,τι αφορά την κατάργηση της ΤΥ∆Κ και την υποχρεω-
τική µετάταξη των υπαλλήλων που υπηρετούν σ’ αυτήν στους
δήµους που αποτελούν τις πρωτεύουσες των νοµών, γιατί δεν
προβλέφθηκε µία µεταβατική περίοδος, ώστε να ολοκληρωθούν
οι µελέτες, να παραδώσουν τα έργα που βρίσκονται σε εξέλιξη,
να κλείσουν οι εκκρεµότητες και µετά από µία µεταβατική πε-
ρίοδο, τουλάχιστον τεσσάρων ετών, να γίνει η επιλογή των υπη-
ρεσιών που θα µεταταγούν αυτοί οι υπάλληλοι;

Όλα τα παραπάνω ερωτήµατα και οι αµφιβολίες είναι µερικά
από τα πολλά που προκύπτουν για τις ρυθµίσεις του νοµοσχε-
δίου και την εφαρµογή του. ∆ηµιουργούν ανασφάλειες στο προ-
σωπικό της αυτοδιοίκησης, η οποία ανασφάλεια οδηγεί µε
µαθηµατική ακρίβεια -µεταξύ των άλλων- και σε παράλυση των
λειτουργιών των υπηρεσιών, που αποτελεί κίνδυνο οριστικής
απώλειας πολλών κοινοτικών πόρων και υπονοµεύεται έτσι η λει-
τουργία της αυτοδιοίκησης.

Θα ήθελα να σταθώ και σε δύο θέµατα του Νοµού Καρδίτσας.
Η δηµιουργία έξι συνενώµενων δήµων δεν ανταποκρίνεται πλή-
ρως στους γεωµορφολογικούς και ιστορικούς παράγοντες του
τόπου µας. ∆εν διασφαλίζεται η προοπτική της ανάπτυξης της
αυτοδιοίκησης και του πολίτη. Η µη υιοθέτηση από την Κυβέρ-
νηση της οµόφωνης πρότασης όλων των φορέων του Νοµού
Καρδίτσας για τη δηµιουργία και δύο άλλων δήµων, της λίµνης
Σµοκόβου και Παµίσου Σελλάνων, αποτελεί µία αρνητική εξέλιξη.
Θέτει σε κίνδυνο την διατήρηση του ιδιαίτερα πολιτιστικού και
ιστορικού χαρακτήρα των περιοχών που εµείς οφειλούµε µε κάθε
κόστος να περιφρουρήσουµε.

Ειδικότερα, από τη συνένωση του ∆ήµου Παµίσου µε το ∆ήµο
Σελλάνων θα προκύψει ένας αµιγώς πεδινός δήµος. Πληροί τα
αναγκαία πληθυσµιακά κριτήρια. Είναι αγροτικός και αναπτυξια-
κός. Συνδυάζει τις τρεις δοµές µορφής απασχόλησης, πρωτο-
γενή, δευτερογενή και τριτογενή τοµέα. Και θα καταθέσω στα
Πρακτικά όλο το ψήφισµα µε τα στοιχεία, ώστε να τα λάβει υπ’
όψιν της η Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Ταλιαδούρος
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, σκόπιµη είναι η δηµιουργία ενός δήµου στην περιοχή
της λίµνης Σµοκόβου που θα περιλαµβάνει τα δηµοτικά διαµερί-
σµατα του ∆ήµου Ρεντίνας, του ∆ήµου Μενελαΐδος και Ταµασίου.
Ο ∆ήµος αυτός έχει οµοιόµορφα αναπτυξιακά χαρακτηριστικά,
αναπτυγµένες δοµές παραγωγής, καλές οδικές υποδοµές, ια-
µατικό τουρισµό, αγροτουρισµό και έχει πλούσιο θρησκευτικό
και αρχαιολογικό και ιστορικό πλούτο, καθώς και µεγάλη δασική
έκταση. Έχει τα αναγκαία δηµογραφικά χαρακτηριστικά. Είναι
βιώσιµος. Υπάρχουν ενεργοί αγρότες και κτηνοτρόφοι που µπο-
ρεί να ενώσουν αναπτυξιακά τον πρωτογενή µε το δευτερογενή

τοµέα. Πληροί δε και τις προϋποθέσεις ορεινότητας. Και υπάρ-
χει πλήρης οµοφωνία όλων των πολιτικών παραγόντων στη Καρ-
δίτσα.

Επίσης, θα έπρεπε να προβλεφθεί ο καταργούµενος ιστορικός
δήµος Ρεντίνας και το ιστορικό δηµοτικό διαµέρισµα του Μαυ-
ροµατίου, που γεννήθηκε ο Γεώργιος Καραϊσκάκης, να χαρα-
κτηριστούν ως ιστορικές έδρες των δήµων.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι η απα-
ραίτητη διοικητική µεταρρύθµιση της χώρας µας θα έπρεπε να
πραγµατοποιηθεί, αφού προηγουµένως προηγηθεί ουσιαστική
διαβούλευση µε όλους τους Βουλευτές όλων των κοµµάτων και
όχι επιλεκτικά, να υπάρξει µία εµπεριστατωµένη έρευνα και µε-
λέτη και –όπως είπα πριν- σαφή και αντικειµενικά κριτήρια, χωρίς
µικροπολιτικά κριτήρια και κοµµατικές επιδιώξεις και εφόσον βε-
βαίως, διασφαλιστούν στην πράξη και όχι στη θεωρία οι ανα-
γκαίοι πόροι.

∆υστυχώς, αυτό το νοµοσχέδιο δεν ανταποκρίνεται σ’ αυτές
τις ανάγκες, δεν περιλαµβάνει αυτούς τους στόχους, δεν έχει
αυτά τα κριτήρια και γι’ αυτό το καταψηφίζουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προη-
γουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής εί-
κοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
από το 7 ∆ηµοτικό Σχολείο Θήβας Βοιωτίας

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η συνάδελφος Βουλευτής κ. Ελπίδα Τσουρή.
ΕΛΠΙ∆Α ΤΣΟΥΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς να

θέλω να µπω επί της ουσίας της αντιπαράθεσης –εντός ή εκτός
εισαγωγικών, όπως θέλει ο καθένας το παίρνει- του Προέδρου
της Βουλής και του Υπουργού Εσωτερικών, εγώ πολιτικά οφείλω
να καταθέσω την βαθύτατη ικανοποίησή µου, κύριε Υπουργέ,
γιατί αποδείχθηκε µε περίτρανο τρόπο ότι έγινε προσπάθεια να
εφαρµοστούν ενιαία και αντικειµενικά κριτήρια στη χάραξη των
νέων ενοποιηµένων δήµων, αλλά και γιατί κατέρρευσε µε τον πιο
εκκωφαντικό τρόπο το επιχείρηµα - το οποίο κατά κόρον ακού-
γεται δύο ηµέρες σ’ αυτήν την Αίθουσα και ειδικά από τους συ-
ναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας- ότι η χάραξη των νέων δήµων
έγινε σε κοµµατικά γραφεία, µε κοµµατικά κριτήρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ουδείς εντός ή εκτός αυτής της
Αίθουσας -ακόµη και όσοι διαφωνούν- αµφισβητεί ότι βρισκόµα-
στε σε µία µεγάλη και τολµηρή διοικητική µεταρρύθµιση, η οποία
θα επηρεάσει βαθιά την ίδια την αναπτυξιακή προσπάθεια της
χώρας, τη φυσιογνωµία των τοπικών κοινωνιών, αλλά και σε τε-
λική ανάλυση την ίδια την καθηµερινότητα του πολίτη.

Τα βήµατα –θα µπορούσα να πω και τα άλµατα- που πραγµα-
τοποιούνται µε την εφαρµογή του σχεδίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ισο-
δυναµούν µε την ευρύτατη αναδιάρθρωση του αυτοδιοικητικού
χάρτη της χώρας, µε την προσαρµογή του στα σηµερινά δεδο-
µένα, µε την ενδυνάµωση των αυτοδιοικητικών θεσµών και την
ισχυροποίηση της τοπικής δηµοκρατίας.

Πιστεύω απολύτως ότι αυτές τις αλλαγές, αυτή τη µεγάλη
προσπάθεια πρέπει να τις αντιµετωπίσουµε –αν µη τι άλλο- µε
τρόπο θετικό, µε πνεύµα δηµιουργικής συµβολής στις αλλαγές
και διασφάλισης µιας γόνιµης και δηµιουργικής πορείας της αυ-
τοδιοίκησης τα επόµενα χρόνια. Η περιχαράκωση σε αρνητικές
θέσεις δεν βοηθά, δεν συµβάλλει στην κατεύθυνση αυτή.

Xωρίς διάθεση αντιπαράθεσης, οφείλω να υπενθυµίσω ότι, δυ-
στυχώς, σε προηγούµενα αντίστοιχα βήµατα, όπως µε την κα-
θιέρωση της Nοµαρχιακής Aυτοδιοίκησης το 1994 ή την
εφαρµογή του σχεδίου «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» το 1997, η Αντιπολίτευση
-και ειδικά η Νέα ∆ηµοκρατία- βρέθηκε εγκλωβισµένη σε µία αρ-
νητική στάση, την οποία εκ των υστέρων και εκ των πραγµάτων
υποχρεώθηκε να αναθεωρήσει, αλλά και χωρίς αυτό να είναι
επαρκές να διδαχθεί από το µέλλον, όπως φαίνεται από τη ση-
µερινή ακριβώς, επίσης, αρνητική θέση της στο θέµα.

Μέσα στο σύνολο των αλλαγών που επιφέρει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ» –και τις οποίες ανέλυσαν σε βάθος πολλοί συνάδελφοι- θα
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επιµείνω σε τρεις βασικές αλλαγές.
Η πρώτη είναι η διαµόρφωση ισχυρών και αποτελεσµατικών

δήµων µε όλα τα εχέγγυα για την ανάληψη κοµβικών για την το-
πική κοινωνία αρµοδιοτήτων, δήµων που διασφαλίζουν τη λήψη
αποφάσεων κοντά στον πολίτη και συνδιαµορφώνουν το νέο σκη-
νικό της αυτοδιοίκησης µε βασικό πυλώνα τη συµµετοχή και τη
διαφάνεια.

Η δεύτερη καινοτοµία, η εισαγωγή του αιρετού βαθµού αυτο-
διοίκησης σε επίπεδο περιφέρειας, χρόνιο αίτηµα της προοδευ-
τικής παράταξης. Με την αιρετή περιφερειακή διοίκηση
προωθείται η αποκέντρωση και ο επιτελικός ρόλος των περιφε-
ρειών, µε ιδιαίτερη έµφαση στον αναπτυξιακό σχεδιασµό και
στην ορθολογική απορρόφηση των πόρων.

Τρίτο σηµείο, ιδιαίτερης σηµασίας είναι η δηµιουργία αυτοτε-
λούς και ανεξάρτητης υπηρεσίας εποπτείας των ΟΤΑ από την
άποψη της νοµιµότητας. Σηµειώνω ιδιαίτερα το σηµείο αυτό,
επειδή ειδικά στην εποχή στην οποία ζούµε έχουµε υποχρέωση
όλοι και όλες να απαλλάξουµε το χώρο της αυτοδιοίκησης από
παθογένειες και από οποιαδήποτε σκιά αφορά στη διαχείριση
δηµόσιου χρήµατος και πόρων.

Η επικαιρότητα και η αναγκαιότητα των σηµείων που προανέ-
φερα, αποκτά ιδιαίτερη βαρύτητα όταν προσεγγίζουµε το χώρο
της νησιωτικής Ελλάδας. Αυτό το φαινόµενο που χαρακτηρίζει
τη χώρα µας µοναδική σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι
ισχυροί, λειτουργικοί και αποτελεσµατικοί δήµοι, καθώς και η επι-
τελική, αποκεντρωµένη και αναπτυξιακή περιφερειακή διοίκηση
αποτελούν ισχυρά εργαλεία για την ανάπτυξη και την αυτοδιοί-
κηση των ελληνικών νησιών.

Πολύ σωστά στις διατάξεις του παρόντος σχεδίου νόµου, γί-
νεται ιδιαίτερη αναφορά επιτέλους στο νησιωτικό χώρο. Περιµέ-
νουµε, κύριε Υπουργέ και θα εργαστούµε γι’ αυτό, αυτή η
ιδιαίτερη προσέγγιση στα νησιά να διαπεράσει και την εφαρµογή
του νόµου σε κάθε λεπτοµέρειά του.

Και επειδή γνωρίζω ότι ασκούνται πιέσεις -προσωπικά δεν έχω
καταλάβει µε ποια επιχειρήµατα και ποια κίνητρα- για τη µετα-
φορά της αποκεντρωµένης διοίκησης Αιγαίου, σε κάποιο νησί
του νοτίου Αιγαίου, στα ∆ωδεκάνησα συγκεκριµένα αντί για τον
Πειραιά που προβλέπει το σχέδιο νόµου, θα σας παρακαλέσω
να µην υποκύψετε σε τοπικιστικές λογικές και διεκδικήσεις οι
οποίες µπορεί να είναι θετικές για δύο ή πέντε ή δέκα νησιά είναι
όµως καταστροφικές για µια ολόκληρη περιφέρεια, όπως είναι
η περιφέρεια βορείου Αιγαίου.

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στο χώρο των ερ-
γαζοµένων στην αυτοδιοίκηση. Πιστεύουµε και γνωρίζουµε όλοι
ότι οποιαδήποτε µεταρρύθµιση και οποιαδήποτε µεγάλη προ-
σπάθεια δεν µπορεί να επιτύχει αν δεν κινητοποιήσει, εάν δεν
εµπνεύσει αυτούς στους οποίους θα στηριχθεί και δεν είναι
άλλοι και στη συγκεκριµένη περίπτωση από τους εργαζόµενους.
Η Τοπική και Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, κύριε Υπουργέ, διαθέτει
προσωπικό υψηλής ποιότητας και εξειδίκευσης. Άρα και θέλουµε
και πρέπει να αξιοποιήσουµε τις δυνατότητες που έχουν αυτοί
οι άνθρωποι και θέλουν να προσφέρουν και ειδικά για το νησιω-
τικό χώρο η διασφάλιση των θέσεων εργασίας στα νησιά, χωρίς
αναίτιες µετακινήσεις αποτελεί για εµάς σηµείο κλειδί για την
επιτυχία της προσπάθειας.

Σας καλώ, κύριε Υπουργέ, να αντιµετωπίσετε µε θετικό µάτι, µε
θετική σκέψη, τα αιτήµατα τα οποία έχουν υποβάλει οι σύλλογοι
εργαζοµένων των νοµαρχιακών αυτοδιοικήσεων των νησιών σχε-
τικά θα καταθέσω ψήφισµα των συλλόγων από τους Νοµούς Λέ-
σβου, Χίου και Σάµου.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ελπίδα Τσουρή καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου απλά να επισηµάνω ότι θα είµαστε
ενεργοί συµµέτοχοι και συµπαραστάτες σ’ αυτή τη µεγάλη προ-
σπάθεια. ∆ηλώνουµε και καταθέτουµε τη συµµετοχή µας, όχι
µόνο µε τη θετική ψήφο στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου αλλά
και µε την αρωγή και τη συνεργασία µας κατά τη διαδικασία
εφαρµογής. Είµαι βέβαιη ότι το µέλλον θα µας δικαιώσει.

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει τώρα η

Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Αριάδνη Αγάτσα.
ΑΡΙΑ∆ΝΗ ΑΓΑΤΣΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, σήµερα σ’ αυτήν την Αίθουσα συζητούµε ένα νοµοσχέ-
διο που θα σφραγίσει τον αυτοδιοικητικό χάρτη της πατρίδας
µας για µια νέα διοικητική δοµή της χώρας µας.

Πρόκειται για ένα σχέδιο που δεν θα διορθώσει απλώς τη δοµή
οργάνωσης της χώρας µας, αλλά θα επιφέρει δοµικές αλλαγές,
σε όλες τις βαθµίδες.

Όπως χαρακτηριστικά επισήµανε, ο Πρωθυπουργός µας, Γε-
ώργιος Παπανδρέου, το νοµοσχέδιο για την Τοπική Αυτοδιοίκηση
µε τη συµβολική ονοµασία «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», είναι µια ριζοσπα-
στική, δοµική αλλαγή που θέτει νέα και σταθερά θεµέλια στη λει-
τουργία και δοµή της πολιτείας.

Το ΠΑΣΟΚ για µια ακόµα φορά σφραγίζει τις θεσµικές αλλα-
γές στην αυτοδιοίκηση της χώρας µας, µε τη δηµιουργία ενι-
σχυµένου ρόλου και αρµοδιοτήτων του δήµου, µε τη δηµιουργία
ισχυρών δήµων.

Για την Κυβέρνηση του Γεώργιου Παπανδρέου, το αποκε-
ντρωµένο και αποτελεσµατικό κράτος, που ο πολίτης θα είναι
πρωταγωνιστής στο κέντρο των αποφάσεων και του ελέγχου της
εξουσίας αποτελεί ιδεολογικοπολιτικό στίγµα της δίκαιης κοινω-
νίας που οραµατιζόµαστε και που υλοποιούµε µε τοµές όπως
προβλέπει το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Σ’ αυτήν την προσπάθεια θα έπρεπε, όλες οι πτέρυγες της
Βουλής να συνεισφέρουν στο δηµιουργικό διάλογο και όλοι µαζί
να οικοδοµήσουµε αυτή τη νέα προοπτική για την αυτοδιοίκηση.
Όµως, για µια ακόµα φορά η Νέα ∆ηµοκρατία παραµένει αρνη-
τικός πρωταγωνιστής των εξελίξεων όπως συνέβη µε την αλή-
στου µνήµης εποχή των µαύρων σηµαιών στον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ».

Γι’ αυτό θα πρέπει η Νέα ∆ηµοκρατία, να αναλογιστεί εκείνη τη
στάση της και τις περιβόητες δηλώσεις για κατάργηση του «ΚΑ-
ΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» µόλις αναλάβει την εξουσία και τη µετέπειτα αλλαγή
των θέσεων της. Και αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι δεν είναι
θετική προσφορά στον τόπο και την ανάπτυξη της χώρας µας
και θα πρέπει σήµερα να θέσουµε όλοι το συµφέρον της χώρας
πέρα και πάνω από µικροκοµµατικές σκοπιµότητες.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσαµε
να πούµε για το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» πως είναι εναρµονι-
σµένο µε όλη την κυβερνητική αντίληψη του Γεωργίου Παπαν-
δρέου για τη δοµή διακυβέρνησης που ξεκινάει από τη
λειτουργία του υπουργικού συµβουλίου, στο πως δηλαδή, σή-
µερα αντιλαµβανόµαστε τη νέα κοινωνία στον τοµέα διοίκησης.

Ενδεικτικά για το σηµερινό σχέδιο διοικητικής µεταρρύθµισης
θα ήθελα επιγραµµατικά να επισηµάνω τα σηµαντικά σηµεία αλ-
λαγών, τις βασικές τοµές που έχουν προωθηθεί και σήµερα και
εναρµονίζονται µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Πρώτον, δώσαµε δείγµα γραφής και εµπιστοσύνης στον Έλ-
ληνα πολίτη µε την κατοχύρωση της αξιοκρατίας µέσω της υπα-
γωγής όλων των προσλήψεων στο δηµόσιο αλλά και όλων των
εποπτευόµενων φορέων µέσω του ΑΣΕΠ.

Κατοχυρώσαµε την πλήρη διαφάνεια και αξιοκρατία στις δια-
δικασίες επιλογής των στελεχών της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης γεγο-
νός που καθιστά τη λειτουργία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης σταθερή
και χωρίς το φόβο της κοµµατικής κυβερνητικής παρέµβασης
στην απρόσκοπτη λειτουργία.

Τρίτον, η διαφάνεια είναι το κύριο χαρακτηριστικό συστατικό
νοµοθετικών µας πρωτοβουλιών που σηµατοδοτείται από την
ανάκτηση και δηµοσιοποίηση όλων των αποφάσεων κρατικών λει-
τουργών, σε όλες τις βαθµίδες διοίκησης, αλλά ειδικότερα για
το εν λόγω νοµοσχέδιο, για τις αποφάσεις τις αυτοδιοίκησης.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Γιώργος Πα-
πανδρέου είχε τονίσει προεκλογικά την ιστορική αναγκαιότητα
ενός νέου σχεδίου, µιας νέας αρχιτεκτονικής για την Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση. Έτσι σήµερα, µια ουσιαστική προγραµµατική δέ-
σµευση της Κυβέρνησης είναι πραγµατικότητα και εµείς εδώ σ’
αυτήν την Αίθουσα καλούµαστε να συζητήσουµε δηµιουργικά και
να αποφασίσουµε αν θέλουµε να οικοδοµήσουµε µια χώρα µε
ένα καλύτερο κράτος για τους πολίτες της. Να αποφασίσουµε
αν θέλουµε την πρόοδο και την ευηµερία του τόπου.
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Τα λόγια και οι φανφάρες για τη σηµερινή κατάσταση έχουν
ένα µεγάλο αντίπαλο την τραγική πραγµατικότητα. Από τους χί-
λιους τριάντα τέσσερις δήµους της χώρας µας, µόνο διακόσιοι
δεκατρείς µπόρεσαν να έχουν πιστοποίηση διαχειριστικής επάρ-
κειας. Πεντακόσιοι δήµοι, δηλαδή σχεδόν το 50% του συνόλου
σε ολόκληρη την Ελλάδα λειτουργούν, θα έλεγα, υπολειτουρ-
γούν, το πολύ µε ένα µηχανικό. ∆ιακόσιοι πενήντα δήµοι δεν
έχουν ούτε ένα επιστήµονα οικονοµολόγο, ενώ πεντακόσιοι πε-
ρίπου δήµοι έχουν έναν, το πολύ δύο, οικονοµολόγους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η πραγµατικότητα νοµί-
ζετε ότι µπορεί να παραµείνει ίδια τον 21ο αιώνα και µε τα τόσο
σοβαρά προβλήµατα που έχουµε κληρονοµήσει από τη Νέα ∆η-
µοκρατία;

Εµείς είµαστε αποφασισµένοι και ο Πρωθυπουργός µας ση-
µατοδοτεί αυτή µας την απόφαση για µια νέα πορεία στη ραχο-
κοκαλιά της διοίκησης στην οποία εντάσσεται η Τοπική
Αυτοδιοίκηση.

Με τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» έχουµε µία ειρηνική επανάσταση που
θέτει τέλος στην υποβάθµιση και στη µιζέρια βάζοντας τη χώρα
σε µια νέα πορεία. Τέλος στη γραφειοκρατία, την κακή εξυπη-
ρέτηση και αντιµετώπιση του πολίτη, τέλος στο λαβύρινθο των
πολυδιασπασµένων υπηρεσιών που πληρώνει ο πολίτης. Τέλος
στη σπατάλη, στη διαφθορά, στο απαράδεκτο δηµοσιονοµικό κό-
στος που είναι παράγοντες αναποτελεσµατικότητας και ανυπέρ-
βλητα εµπόδια για την περιφερειακή ανάπτυξη της χώρας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο χρόνο που έχω στη διάθεσή
µου, προσπαθώ µε επιγραµµατικές αλλά ουσιαστικές επισηµάν-
σεις, να καταθέσω τα σηµεία εκείνα του νοµοσχεδίου που µας
επιβάλλουν τη σύγκλιση για την πορεία της χώρας.

∆εν πρέπει να διαφύγουν της αντίληψής µας, τρία σηµαντικά
ζητήµατα: Ότι το νοµοσχέδιο εισάγει την ανεξαρτητοποίηση, την
οικονοµική αυτοδυναµία της αυτοδιοίκησης από την κεντρική Κυ-
βέρνηση, αφού για τους δήµους έχουµε το 20% του φόρου φυ-
σικών και νοµικών προσώπων. Ότι µε το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου από χίλιοι τριάντα τέσσερις οι δήµοι µειώνονται σε
τριακόσιοι είκοσι πέντε και καταργούνται οι νοµαρχίες και αντι-
καθίστανται από δεκατρείς αιρετές περιφέρειες. Και ότι οι δα-
πάνες των δήµων και των περιφερειών θα υπάγονται στον
προληπτικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Ο νέος αυτοδιοικητικός χάρτης της χώρας µας είναι µια επα-
ναστατική τοµή που είχε ανάγκη ο τόπος, εδώ και πολλές δεκα-
ετίες. Η ενίσχυση της εσωτερικής αποκέντρωσης, η ηλεκτρονική
διακυβέρνηση, ο θεσµός του συµπαραστάτη του δηµότη και της
επιχείρησης είναι οι νέοι θεσµοί διαβούλευσης, η πρόθεση της
ποιότητας ζωής, η δηµοτική αποκέντρωση, το εκλογικό σύστηµα
που εγγυάται από τον τρόπο σταυροδοσίας την αντιπροσώπευση
όλων των συνενωµένων περιοχών, είναι ορισµένα από εκείνα τα
ζητήµατα που µας υποχρεώνουν όλους σε αυτήν την Αίθουσα να
γυρίσουµε σελίδα.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω
ότι χρειαζόµαστε, χωρίς αµφιβολία, δήµους και περιφέρειες που
είναι λιγότερες σε αριθµό, µεγαλύτερες σε έκταση, πλουσιότε-
ρες σε πόρους, προσωπικό και αρµοδιότητες, που είναι πιο απο-
τελεσµατικοί, πιο οικονοµικοί, πιο διαφανείς και επιπλέον, πιο
δηµοκρατικοί, πιο ανοικτοί στην κοινωνία και πιο κοντά στον πο-
λίτη.

Το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι η λύση. Σηµαίνει το τέλος της
εποχής για το πιο συγκεντρωτικό κράτος της Ευρώπης και ταυ-
τόχρονα την αρχή µιας νέας πορείας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Το λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης, Βουλευτής του ΛΑΟΣ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, όταν ερχόµαστε εδώ πέρα να µιλήσουµε

για ένα τέτοιο νοµοσχέδιο και στη µεν επιτροπή είχαµε χρόνο έξι
λεπτά και για τα άρθρα έξι λεπτά, που είναι δεκαέξι νοµοσχέδια,
όπως έχει πει ο Υπουργός, αυτοµάτως καταλαβαίνουµε ότι κά-
νουµε µια κουβέντα µε τίτλους.

∆εν θέλω να σταθώ σε –αν θέλετε- τοπικά κριτήρια, όπως πολ-

λοί συνάδελφοι που έρχονται ειδικά από την επαρχία και είναι
λογικό να έχουν τις πιέσεις –εγώ έχω την τύχη να εκλέγοµαι στην
Α’ Αθηνών και εκεί δεν έχουµε τέτοιες πιέσεις- σε αυτό το επί-
πεδο. Πρέπει να δούµε ουσιαστικά τι γίνεται µε αυτή τη µεταρ-
ρύθµιση.

Αυτή τη στιγµή έχουµε αναρωτηθεί για ποιο λόγο η Ευρωπαϊκή
Ένωση θέλει περιφέρειες πανίσχυρες; Έχουµε ουσιαστικά µια
επίθεση στο έθνος-κράτος και εµείς το λέµε συχνά αυτό το
πράγµα. Η Ευρωπαϊκή Ένωση αυτήν τη στιγµή πρέπει να έρχε-
ται σε µια επαφή µε κεντρικές κυβερνήσεις και για τα κονδύλια
που θα δώσει και για τους πόρους και για την κάθε στρατηγική.

Τι πετυχαίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση; Τι πετυχαίνουν τα κέντρα
αποφάσεων στις Βρυξέλλες µε τις περιφέρειες τις ισχυρές; Πε-
τυχαίνουν, πλέον, να αποδυναµώνεται το έθνος-κράτος και ο διά-
λογος να γίνεται απ’ ευθείας µε τις περιφέρειες. Είναι µια
προσπάθεια ολοκλήρωσης της παγκοσµιοποίησης, που θέλουµε
να κάµψουµε τις αντιστάσεις που µπορεί να φέρει µια κεντρική
εθνική κυβέρνηση.

Για εµάς αυτό είναι ένα βασικό θέµα ιδεολογικό, που δεν έχει
να κάνει µε το πώς θα γίνουν οι περιφέρειες ή δεν θα γίνουν. Ανη-
συχούµε όταν βλέπουµε να γίνονται πανίσχυρες περιφέρειες.
Ανησυχούµε όταν βλέπουµε παράλληλα να προσπαθούν να προ-
άγουν µια τάση αυτονοµιστική σε ορισµένες περιφέρειες. Αυτά
όλα είναι θέµατα τα οποία θα συναντάµε. Και είναι πραγµατικά το
βασικό επίπεδο που εµείς διαφωνούµε µε τη γιγάντωση και τις
πανίσχυρες αυτές περιφέρειες, µε τους µικρούς Πρωθυπουρ-
γούς που δεν θα έχουν σχέση µε την κεντρική εξουσία.

Τι γίνεται τώρα; Με το πλαίσιο των δήµων χρειάζονται να γί-
νουν κάποιες συνενώσεις; Θα πω, ναι. Οπωσδήποτε χρειάζονται
στο επίπεδο των δήµων. Οπωσδήποτε οι δήµοι ήταν πάρα πολ-
λοί. ∆εν πρέπει, όµως, να ξεχνάµε ότι σε αυτήν εδώ τη χώρα
υπάρχουν κάποιες ιδιαιτερότητες. ∆εν είµαστε Γερµανία µε οµό-
σπονδα κράτη, όπως πάει να γίνει τώρα η Ελλάδα, ουσιαστικά,
οµόσπονδα κρατίδια. Εδώ πέρα υπάρχουν και γεωγραφικές ανα-
γκαιότητες, υπάρχουν και ιστορικές αναγκαιότητες, υπάρχουν
και οικονοµικές αναγκαιότητες.

Και δεν µπορώ να καταλάβω, γιατί είναι τόσο κακό να πηγαί-
ναµε µε τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» τώρα και σοβαρά να συζητούσαµε
τις αλλαγές που πρέπει να γίνουν; Πως είναι δυνατόν µέσα σε
τέσσερις µήνες, που είχατε να χειριστείτε τόσα θέµατα, να κα-
ταφέρετε τις καλύτερες δυνατές ζυµώσεις; ∆εν αντιλαµβάνεστε
ότι αυτοµάτως αυτή τη στιγµή πηγαίνετε σε µια διαδικασία, χωρίς
να έχουµε τα αποτελέσµατα του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ»; Πείτε µου, κύ-
ριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, ποια είναι τα αποτελέσµατα του
«ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ»; Έχουµε αυτή τη στιγµή αποτελέσµατα για τον
«ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», για να πούµε ποια ήταν τα σωστά, ποια ήταν τα
λάθη, πώς πάµε παρακάτω; Όχι.

Αυτή τη στιγµή θέλει να κερδίσει την ευκαιρία η Κυβέρνηση να
κάνει το χωρισµό, όπως η ίδια επιθυµεί, προκειµένου να έχει κά-
ποια κοµµατικά οφέλη. Και εµείς το λέµε, οι πανίσχυρες περιφέ-
ρειες θα δηµιουργήσουν πρόβληµα στον εθνικό κορµό και θα το
πληρώσουµε τα επόµενα χρόνια. Οι δε δήµοι όπως ενώνονται,
χωρίς να γίνουν οι έρευνες στο επίπεδο των αναγκαιοτήτων, µπο-
ρεί να δηµιουργήσει εξίσου σηµαντικούς προβληµατισµούς.

Εγώ σε τοπικό επίπεδο, κύριε Υπουργέ, έχω ασχοληθεί µόνο
µε ένα θέµα. Ούτε εκλέγοµαι στην περιοχή ούτε έχω κάποιο ιδιο-
τελές συµφέρον. Στο ∆ήµο Πωγωνίου, όµως, που κάνετε έδρα
το Καλπάκι, πρέπει να είναι έδρα το ∆ελβινάκι. Είναι ο δήµος ο
οποίος συνορεύει µε τη Βόρειο Ήπειρο. Είναι ο δήµος ο οποίος
κρατά τον ελληνισµό, που έχει τη Μητρόπολη. Και δεν µπορώ να
καταλάβω την εµµονή σας.

Μπορεί να γίνουν λάθη σε όλη την Ελλάδα, δεν πρέπει όµως
να γίνουν λάθη εκεί που είναι οι ακρίτες. Εκεί πρέπει να υπάρχει
προσοχή.

∆εν καταλαβαίνω. ∆ιαβούλευση γίνεται αυτή τη στιγµή, κύριε
Υπουργέ; Το βλέπουµε σε όλη τη διάρκεια αυτό το πράγµα. Οι
Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ έρχονται και σας µιλάνε, για να δείξουν
ότι εργάζονται προς αυτήν την κατεύθυνση, αλλά αυτοί τελικά
θα ευθύνονται που θα τον ψηφίσουν. Και το να υπογράφουν έγ-
γραφα και να σας τα φέρνουν και να λένε να µην ενωθεί ο τάδε
δήµος µε τον τάδε δήµο, άπαξ και ψηφίσουν το άρθρο 1, θα
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έχουν πάρει πίσω την υπογραφή τους.
Εδώ πέρα είµαστε νοµοθετικό σώµα. Μην κάνετε διαβούλευση

µε τους δήµους. Πείτε στους δηµότες που θα πάτε αύριο ότι
«εµείς ψηφίσαµε τη συνένωση». Μη τους λέτε ότι «υπέγραψα το
αίτηµά σας, αλλά ψήφισα µετά τη συνένωση επειδή αναγκά-
στηκα».

Βλέπω να φέρνουν έγγραφα οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ που να
λένε ο τάδε δήµος να είναι ορεινός. Τότε γιατί αύριο θα ψηφί-
σετε το άρθρο 1, αφού θεωρείτε ότι κακώς ο τάδε δήµος δεν
είναι ορεινός; Αναλάβετε την ευθύνη σας.

Και αυτό που θέλω να καταλήξω, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής.
Λέµε για αυτοδιοίκηση. Όσο θα βγαίνουν κόµµατα και θα πανη-
γυρίζουν ότι θα έχουν πάρει δήµους, όσο θα υπάρχουν δήµαρ-
χοι που θα παίρνουν κοµµατική ταυτότητα και όσο τελικά όλοι οι
αιρετοί άρχοντες θα χρησιµοποιούν την αυτοδιοίκηση για να βρε-
θούν στο εθνικό Κοινοβούλιο, εγώ δεν πιστεύω ότι υπάρχει αυ-
τοδιοίκηση.

Και το Νοέµβριο, εσείς του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας
θα τσακώνεστε πόσες περιφέρειες και πόσους δήµους πήρατε.
Αυτό από µόνο του υποβαθµίζει την αυτοδιοίκηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ακούγεται χειροκρότηµα

εις το βάθος.
Βεβαίως, κύριε Πλεύρη, οι συνάδελφοι Βουλευτές έχουν κα-

τοχυρωµένο το δικαίωµα δι’ ολίγον να απασχολούν τους Υπουρ-
γούς και δεν έπρεπε να κάνετε παρατήρηση. Έχουν το δικαίωµα,
όχι για πολύ. Ήταν για δευτερόλεπτα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ο Υπουργός είναι εκεί για να ακούει
τους οµιλητές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εγώ είδα ότι ήταν για
δευτερόλεπτα µόνο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Για διαβούλευση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει τώρα ο συ-

νάδελφος Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεώργιος Βλά-
χος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση και

η ψήφιση στη Βουλή της διοικητικής µεταρρύθµισης της χώρας
είναι µια πολύ σοβαρή υπόθεση που αφορά όλους τους πολίτες.
Και τους αφορά γιατί προσδιορίζει και θα προσδιορίζει τους κα-
νόνες της ζωής τους για τις επόµενες δεκαετίες.

Μια τέτοια πρωτοβουλία, κατά τη γνώµη µας, πρέπει να έχει
ως στόχο την οργάνωση των τοπικών κοινωνιών σε νέα βάση, πιο
λειτουργική, πιο αποτελεσµατική, για τη ζωή των συµπολιτών
µας, για τη ζωή των ανθρώπων. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει µε κάθε
τρόπο να αποφευχθούν λάθη και σκοπιµότητες που θα αλλοίω-
ναν τη µεγάλη αποστολή αυτής της σπουδαίας µεταρρύθµισης.

Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, έχοντας πλήρη επίγνωση
της σοβαρότητας αυτών των αλλαγών, άνοιξε διάλογο µε τα στε-
λέχη της αυτοδιοίκησης, προκειµένου να προκύψει µια πρόταση
αποδεκτή από την συντριπτική πλειοψηφία, όχι µόνο της αυτο-
διοίκησης, αλλά και της κοινωνίας.

Ήταν επίσης δεδοµένο για µας ότι οι αρµοδιότητες των νέων
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης θα έπρεπε να έχουν πλή-
ρως αποσαφηνισµένους τους οικονοµικούς τους πόρους. Προ-
τιµήσαµε σ’ εκείνη τη δύσκολη οικονοµικά εποχή -και που
συνεχίζουµε να περνάµε σήµερα- να παγώσουµε την προώθηση
του σχεδίου, αφού για µας ήταν κορυφαία πολιτική επιλογή και
όχι αυτοσκοπός. ∆εν ήταν αυτοσκοπός για δηµόσιες σχέσεις και
για επικοινωνιακούς λόγους.

Τελικά η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ επέλεξε να φέρει το σχέδιο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ξεχνώντας, κατά τη γνώµη µας, το πιο βασικό,
ότι για να πετύχει µια τέτοια µεγάλη µεταρρύθµιση, µια τέτοια
µεγάλη προσπάθεια, χρειάζεται διάλογος, διάλογος πραγµατι-
κός.

Με συνοπτικές διαδικασίες, επιτρέψτε µου να πω, και κριτήρια
πολλές φορές προσωπικά, πολλές φορές κοµµατικά, φέρνετε
στη Βουλή ένα σχέδιο, που όπως φαίνεται και από τις αντιδρά-
σεις που υπάρχουν σε πάρα πολλές περιοχές της χώρας -ακόµη
και σήµερα στους γύρω δρόµους, ακόµη και στο περιστύλιο εκ-
πρόσωποι δήµων απ’ όλη την Ελλάδα είναι εδώ δίνοντας τη δική

τους µάχη για να κλείσουν εκκρεµότητες που ανοίγει αυτό το
σχέδιο- αφήνει πολλά θέµατα ανοιχτά, πολλές εκκρεµότητες στις
τοπικές κοινωνίες. Πολλές από τις τοπικές κοινωνίες προσπα-
θούν µε τις αιτιολογηµένες απόψεις τους να µεταφέρουν την
αγωνία τους προς την Κυβέρνηση, ωστόσο δεν µπορούν να φτά-
σουν εύκολα στα κυβερνητικά κέντρα λήψης αποφάσεων. Και
αναγκάζετε, θα µου επιτρέψτε να πω, τους πολίτες να κλείνουν
τους δρόµους, προκειµένου να γίνουν δεκτοί από σας, κάτι που
θα έπρεπε να είναι αυτονόητο, να θέλετε εσείς να ακούσετε τις
προτάσεις των τοπικών κοινωνιών, µέσα από την αγωνία σας
µήπως κάπου κάνετε λάθος, µήπως κάποιους αδικείτε. Είστε
τόσο σίγουροι γι’ αυτό που φέρνετε για ψήφιση; Και είναι πράγ-
µατι αυτή η σιγουριά αποτέλεσµα της γνώσης ή της αλαζονείας;

Θα µας επιτρέψετε εµείς να κρατούµε πολλές επιφυλάξεις για
τον τρόπο και τη µεθόδευση αυτής της προσπάθειας που ακούει
στο όνοµα διοικητική µεταρρύθµιση. Φαίνεται για σας δεν είναι
αρκετό ένα τεκµηριωµένο υπόµνηµα ενός δήµου, µιας τοπικής
κοινωνίας. Χρειάζεται κάτι περισσότερο.

Να έρθω στην Περιφέρεια Αττικής, στη δική µου εκλογική πε-
ριφέρεια και να γίνω πιο συγκεκριµένος. ∆εν απαντάτε καθόλου
στο αίτηµα των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης της βόρειας
Αττικής για δύο δήµους στην ευρύτερη περιοχή. Προσκοµίζονται
στοιχεία από τους συγκεκριµένους ΟΤΑ, διατυπώνονται επιχει-
ρήµατα από τους κοινοτάρχες των Αφιδνών, του Καπανδριτίου,
του Πολυδενδρίου, του Βαρνάβα, καθώς και από τον ∆ήµαρχο
Καλάµου. Και εσείς δεν νιώθετε την ανάγκη να τους δεχτείτε και
να τους απαντήσετε. ∆εν νιώθετε την ανάγκη να ασχοληθείτε µε
το θέµα τους. Αυτό είναι το τραγικό. Γιατί πέντε ΟΤΑ µε πληθυ-
σµό περίπου δεκατρείς χιλιάδες κατοίκους -µε βάση την απο-
γραφή του 2001, γιατί σήµερα ο πληθυσµός είναι περίπου
διπλάσιος- δεν µπορούν να αποτελέσουν έναν ξεχωριστό δήµο,
σ’ έναν δήµο που σήµερα προσδιορίζεται σε έκταση σχεδόν εξα-
κόσιες χιλιάδες στρέµµατα; Γιατί δεν µπορεί να γίνουν δήµοι;
Ποιο είναι το κριτήριό σας; Τι απαντάτε στους πολίτες; Για να το
πούµε και εµείς και να τους ζητήσουµε να γίνει σεβαστό. Γιατί,
για παράδειγµα, οι κάτοικοι της Κοινότητας Βαρνάβα, που κα-
λύπτουν τις ανάγκες των σχολείων αλλά και του Κέντρου Υγείας,
από το γειτονικό Καπανδρίτι στα πέντε χιλιόµετρα, πρέπει να ξε-
νιτεύονται κάπου είκοσι χιλιόµετρα πιο πέρα; Τι απαντάτε στους
δηµότες της Κερατέας, ενός άλλου µεγάλου δήµου σε έκταση
και σε πληθυσµό, που βρέθηκε στο πουθενά, την ώρα που άλλοι
ΟΤΑ µε τον πληθυσµό της Κερατέας έχουν µείνει µόνοι τους, ξε-
χωριστοί δήµοι; Μήπως η υποβάθµιση της Κερατέας –και εδώ να
είµαστε ξεκάθαροι, κύριε Υπουργέ, γιατί η ζωή είναι µπροστά
µας- έχει σχέση µε αυτό που όλοι φοβόµαστε, ότι δηλαδή µε συ-
νοπτικές διαδικασίες και αστυνοµικά µέτρα, θα εγκαταστήσετε
τον εργολάβο της χωµατερής στην Κερατέα; Αν είναι έτσι, που
εύχοµαι να µην είναι, ξεχάστε το. Ανοίγετε τον ασκό του Αιόλου.
∆εν γίνονται µε τετελεσµένες αποφάσεις τέτοιες ρυθµίσεις. Πρέ-
πει να έχουν τη σύµφωνη γνώµη της τοπικής κοινωνίας.

Αποφάσεις χωρίς εµάς για εµάς στην Αττική δεν θα περάσουν.
Και όσο νωρίτερα το καταλάβετε, τόσο καλύτερα για όλους µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, τι απαντάτε στους δηµότες της Οινόης, των Βιλίων και
των Ερυθρών στο ερώτηµα ότι χρειάζεται να µετακινούνται σα-
ράντα χιλιόµετρα να πάνε και σαράντα χιλιόµετρα να επιστρέ-
ψουν για να φτάσουν στην έδρα του δήµου; Τι επιβάλλει σώνει
και καλά να µην είναι ένας ξεχωριστός δήµος; Σας ενδιαφέρει η
λειτουργικότητα; Σας ενδιαφέρει η αποτελεσµατικότητα; Σας εν-
διαφέρει η εξυπηρέτηση των πολιτών; Ή εν πάση περιπτώσει
µήπως µέσα από αυτές τις πρωτοβουλίες κρύβετε άλλες σκοπι-
µότητες; Και όταν εµφανιστούν και τα συγκεκριµένα ψηφοδέλ-
τια, εν’ όψει εκλογών αυτοδιοίκησης, θα λυθούν πολλές απορίες,
που σήµερα φαίνεται να µην έχουν απαντηθεί.

Τι απαντάτε στους δηµότες της Βούλας, της Βάρης και της
Βουλιαγµένης που σας ζητάνε να συµφωνήσετε σε ένα κοινό
όνοµα; Τι πάει να πει «Βάρη, Βούλα, Βουλιαγµένη»; Επιλέξτε κάτι
να πείτε. Θέµατα ονοµασίας βάζουν και άλλοι δήµοι. Ο ∆ήµος
Άνω Λιοσίων, ο ∆ήµος Ζεφυρίου, ο ∆ήµος Νέας Μάκρης.

Όλοι αυτοί κάτι λένε, κάτι σας προτείνουν. Και δεν τους ακούει
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κανείς και κυρίως δεν τους απαντά κανείς. ∆εν θέλετε να ακού-
σετε τα επιµέρους προβλήµατα για να µην τα ξέρετε. Και αφού
δεν τα ξέρετε, για σας δεν υπάρχουν. Όµως, αυτά τα µικρά για
σας προβλήµατα είναι σηµαντικά για τις τοπικές κοινωνίες. Αν µη
τι άλλο απαιτούν τεκµηριωµένη απάντηση.

Όλα αυτά, όµως, είναι αποτέλεσµα της έλλειψης διαλόγου και
ουσιαστικής διαβούλευσης. Το πρόβληµα αυτό έχει εντοπιστεί
έγκαιρα από την πλευρά µας.

Και σε ό,τι µε αφορά, απέστειλα στον Υπουργό υπόµνηµα µε
σειρά προτάσεων και το έκανα αυτό, όχι για να µε ευχαριστήσει
ο κύριος Υπουργός, αλλά για να λάβει υπ’ όψιν του τις προτά-
σεις που καταγράφτηκαν στη διάρκεια της συνάντησης των αν-
θρώπων της αυτοδιοίκησης της Περιφέρειας Αττικής, που έγινε
µε δική µου πρωτοβουλία. Η έλλειψη διαλόγου µας ανάγκασε
ακόµη και κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, να σας δίνουµε ση-
µειώµατα εργαζοµένων, που καταγράφουν, όχι µόνο την αγωνία
τους για το µέλλον τους, αλλά πραγµατικά, υπαρκτά προβλή-
µατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς λέµε ότι δεν µπορούµε να ψηφίσουµε αυτό το συγκε-

κριµένο νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ ολοκληρώ-

στε. Έχετε φθάσει τα οκτώ λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Μία φράση.
Εσείς σήµερα ποµπωδώς επαναλαµβάνετε όλα εκείνα τα επι-

κοινωνιακά τρικ που µας λέγατε για τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» και για
την αιρετή Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Θεσµοί που κατέρρευσαν.
Και πράγµατι έρχεστε σήµερα να επαναλάβετε τα ίδια επιχειρή-
µατα. Ελπίζουµε –το φοβόµαστε- να µη συµβεί, ότι και το σχέδιο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» θα έχει την ίδια τύχη που είχαν και τα προη-
γούµενα σχέδια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ κ. Ευστάθιος Κουτµερίδης έχει το λόγο.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, κάποιοι άλλοι στο χώρο της Νέας ∆ηµο-

κρατίας µας λένε ότι έχουµε εξαντλήσει το διάλογο και τη δια-
βούλευση. Εσείς µας λέτε «χωρίς διαβούλευση». Τελικά
συµφωνήστε, έχουµε πολλή διαβούλευση ή …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ποιος το λέει αυτό;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ: Οι δικοί σας. Πολλοί συνάδελ-

φοί σας µιλούν για πολύ µεγάλη διαβούλευση, για πολύ µεγάλη
συζήτηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Μη βάζετε στα στόµατα των συναδέλ-
φων της Νέας ∆ηµοκρατίας πράγµατα που δεν έχουµε πει.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ: Τέλος πάντων, συµφωνήστε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα τη µεγαλύ-

τερη διοικητική µεταρρύθµιση που έγινε ποτέ στη χώρα µας µε το
σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» καθιερώνει
στη χώρα µας τη νέα αρχιτεκτονική της αυτοδιοίκησης και της
αποκεντρωµένης διοίκησης µε σύγχρονους και αναπτυξιακούς
όρους. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» αποτελεί τη µητέρα των µεταρρυθµί-
σεων που µέσα του θα γεννηθούν διαδοχικές δευτερογενείς αλ-
λαγές και µεταρρυθµίσεις, για ένα σύγχρονο κράτος πιο
αποκεντρωµένο, πιο ευέλικτο, πιο διαφανές, πιο αποτελεσµατικό.
Ένα σύγχρονο κράτος κοντά στον πολίτη, πρώτα για τον πολίτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα πάµε ένα βήµα µπρο-
στά την αυτοδιοίκηση. Από τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» προχωρούµε
στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». ∆εν καταργούµε και δεν ενταφιάζουµε τον
«ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», αλλά πάνω στα θεµέλιά του χτίζουµε τον «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ». Χτίζουµε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και µαζί µε αυτόν τι-
µούµε όλους τους δηµιουργούς και τους εµπνευστές του
«ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», δηλαδή αυτή την πρωτογενή διοικητική µεταρ-
ρύθµιση που αποτέλεσε το θεµέλιο λίθο του νέου διοικητικού οι-
κοδοµήµατος της χώρας µας. Η µετάβαση από τον
«ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» αποτελεί σήµερα µία αυ-
τοδιοικητική αναγκαιότητα και επιταγή για να αλλάξουµε ριζικά
το πιο συγκεντρωτικό, το πιο πελατειακό διεφθαρµένο και αντι-

παραγωγικό κράτος που υπάρχει στη χώρα µας.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, αισθάνοµαι ιδιαίτερα υπερήφανος

όχι µόνο ως πολιτικός αλλά και ως πολίτης.
Γιατί πραγµατικά στην Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και σε εσάς

έλαχε ο κλήρος να προχωρήσετε σε αυτό το σηµαντικό µεταρ-
ρυθµιστικό βήµα για τη θεµελιακή αναµόρφωση µιας νέας αρχι-
τεκτονικής αντίληψης και φιλοσοφίας για την αυτοδιοίκηση, για
την αποκέντρωση, για την περιφερειακή ανάπτυξη.

Η νέα αρχιτεκτονική της αυτοδιοίκησης θα υπηρετήσει µε
επάρκεια θεµελιώδεις θεσµούς και κανόνες της λαϊκής κυριαρ-
χίας και της συµµετοχικής δηµοκρατίας.

Οι δήµοι και οι περιφέρειες θα συγκροτούν τον Α’ και Β’ βαθµό
Τοπικής Αυτοδιοίκησης και θα κατοχυρώνουν υποχρεώσεις και
δικαιώµατα των πολιτών προς το κράτος, αλλά και θα οικοδοµή-
σουν µια νέα σχέση µεταξύ κράτους και πολίτη.

Οι αποκεντρωµένες διοικήσεις συγκροτούνται ως ενιαίες µο-
νάδες και ασκούν γενικές, αποφασιστικές αρµοδιότητες και κρα-
τικές υποθέσεις των περιφερειών.

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε αποτελεί µια σύνθετη νοµοθε-
τική παρέµβαση για όλα τα θέµατα που αφορούν τη σύσταση, τη
συγκρότηση της αυτοδιοίκησης και της αποκεντρωµένης διοίκη-
σης, τον Α’ και Β’ βαθµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης, τους δήµους
και τις περιφέρειες, την συγκρότηση αποκεντρωµένων κρατικών
διοικήσεων, θέµατα εκλογικών διαδικασιών, συστήµατα διακυ-
βέρνησης, αρµοδιότητες αιρετών, θέµατα που αφορούν τη µε-
ταφορά αρµοδιοτήτων από τη κεντρική εξουσία στο Α’ και Β’
βαθµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης, τη µεταφορά και την κατοχύρωση
πόρων, θέµατα διαδηµοτικών διαδικασιών και νοµικών προσώ-
πων, θέµατα που αφορούν τη σύσταση των µητροπολιτικών πε-
ριφερειών, θέµατα εποπτείας, λογοδοσίας και ελέγχου. Και
τέλος, θέµατα που αφορούν το διοικητικό προσωπικό των ΟΤΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντισταθήκαµε στις όποιες µί-
ζερες και συντηρητικές αντιλήψεις που πηγάζουν µόνο από το-
πικιστικά συναισθήµατα και από προσωπικές στρατηγικές και
φιλοδοξίες. Προχωρήσαµε στο αναγκαίο και στο αυτονόητο.

∆υστυχώς οι δυνάµεις της αδράνειας, της στασιµότητας και
της καθυστέρησης αρνούνται και πάλι να ταυτίσουν το κόµµα
τους, έστω και µε µία γενναία και αυτονόητη µεταρρύθµιση. Βρί-
σκονται δυστυχώς µακριά και έξω από τα κελεύσµατα της επο-
χής. Βρίσκονται πίσω από τις επιταγές της κοινωνίας.

Στο εκβιαστικό δίλληµα «αναγκαία µέτρα ή χρεοκοπία» ψήφι-
σαν «υπέρ» της χρεοκοπίας της χώρας µας.

Στο πολιτικό δίλληµα «υπεύθυνη πολιτική στάση ή µικροκοµ-
µατικό συµφέρον» ψήφισαν καιροσκοπικά και µικροκοµµατικά.

∆υστυχώς, µε αυτή τους την κίνηση ψήφισαν τη χρεοκοπία και
την πτώχευση του ίδιου του κόµµατός τους.

∆υστυχώς, όπως και το 1997, αφού καταψήφισαν τον πρώτο
αυτοδιοικητικό σχεδιασµό, τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» και αφού επί
τόσα χρόνια δεν έκαναν ούτε ένα θετικό βήµα για την αναβάθ-
µιση της αυτοδιοίκησης στη χώρα µας, έρχονται σήµερα, σαν να
µη πέρασε µια µέρα, σαν να µη διδάχθηκαν τίποτα από το κακό
παρελθόν τους, σταθεροί αρνητές του εκσυγχρονισµού και των
µεταρρυθµίσεων στη χώρα µας και καταψηφίζουν και τον «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ».

Κυρία Υπουργέ, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» στο Νοµό Σερρών είναι
πάρα πολύ καλός. ∆ηµιουργείτε επτά Καλλικρατικούς δήµους.
Η πρότασή µας όµως ήταν να δηµιουργήσουµε οκτώ δήµους.

Θεωρούµε ότι η δηµιουργία ενός αγροτικού, πεδινού δήµου
θα ήταν πραγµατικά αναγκαία, γιατί δεν µπορούµε να συνενώ-
σουµε το αστικό κοµµάτι του ∆ήµου Σερρών, µε ένα καθαρά
αγροτικό και πεδινό δήµο.

Παράλληλα προτείνουµε –και προτείνω προσωπικά εγώ, έχο-
ντας και την οµόφωνη απόφαση των δηµοτικών συµβουλίων- για
δύο δήµους οι οποίοι δηµιουργούνται, να αποκτήσουν µια διπλή
ονοµασία.

∆ηλαδή, όσον αφορά τη συνένωση του ∆ήµου Νέας Ζίχνης και
Αλιστράτης, µε οµόφωνη απόφαση του ∆ήµου Αλιστράτης, ζη-
τούν τη διπλή ονοµασία ως ∆ήµου Νέας Ζίχνης-Αλιστράτης.

Επίσης, για το ∆ήµο Σιντικής που δηµιουργείται να υπάρχει και
πάλι διπλή ονοµασία, ∆ήµος Κερκίνης-Σιντικής.

∆ιότι, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, το πιο σηµαντικό τουριστικό
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προϊόν που έχει ο νοµός µας είναι η ίδια η λίµνη Κερκίνη.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου

οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, κύριε συ-

νάδελφε.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς θα συνεχίσουµε τον αγώνα µας. Εµείς θα συνεχίσουµε

όλες αυτές τις αναγκαίες αλλαγές και µεταρρυθµίσεις που τόσο
έχει ανάγκη η χώρα µας, γιατί στόχος µας είναι να αλλάξει επι-
τέλους πορεία η χώρα µας.

Θα τιµήσουµε το συµβόλαιο τιµής που συνυπογράψαµε µε τον
ελληνικό λαό. Θα τηρήσουµε την εθνική, κοινωνική συµφωνία µε
τους Έλληνες πολίτες. Η χώρα µας θα τα καταφέρει. Θα βγούµε
από αυτήν τη δύσκολη κατάσταση και θα προχωρήσουµε στο
δρόµο της ανάπτυξης και της ευηµερίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες
και τέσσερις εκπαιδευτικοί από το 14ο ∆ηµοτικό Σχολείο Χανίων
Κρήτης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο συνάδελφος Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας
κ. Αλέξανδρος Κοντός.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε το σχέδιο

«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» προχωρεί σε µια µεγάλη διοικητική µεταρρύθ-
µιση, τα αποτελέσµατα της οποίας όµως, είναι βέβαιο ότι θα προ-
καλέσουν µεγάλους τριγµούς στη διοίκηση, σοβαρή αρρυθµία
στην ελληνική κοινωνία και κυρίως σε µια περίοδο που η χώρα
πλήττεται από τη µεγαλύτερη οικονοµική κρίση, σηµαντικές κα-
θυστερήσεις και διακοπή πολλών αναπτυξιακών προσπαθειών
που έχουν σαν βάση την αυτοδιοίκηση.

∆εν υπήρξε επαρκές χρονικό περιθώριο, έτσι ώστε να σχεδια-
στεί σε σωστές βάσεις και να αναπτυχθούν στρατηγικές υλοποί-
ησης των σχεδίων ανάπτυξης για την ουσιαστική και βιώσιµη
εφαρµογή του.

∆εν υπήρξε ουσιαστικός, αλλά στη πραγµατικότητα υπήρξε
κοµµατικός διάλογος. ∆εν έγινε διαβούλευση επί της ουσίας
αλλά υπήρξε µόνο προσχηµατική συζήτηση και αγνοήθηκαν προ-
κλητικά οι προτάσεις της ΚΕ∆ΚΕ, της ΕΝΑΕ και των εκπροσώ-
πων της αυτοδιοίκησης σε τοπικό επίπεδο. ∆εν διασφαλίστηκαν
οι πόροι που απαιτούνται για την υλοποίηση του σχεδίου, αλλά
απεναντίας το σχέδιο κινείται στη λογική των περικοπών και όχι
της εξεύρεσης πόρων που θα στηρίξουν τις νέες περιφέρειες και
θα δώσουν ανάσα στους δήµους.

Αγνοήθηκαν στην κατάρτιση του χωροταξικού σχεδιασµού ση-
µαντικά κριτήρια όπως αυτά για τη χωροθέτηση των νησιωτικών
και ορεινών δήµων καθώς και των δήµων µε µεγάλη ιστορική ση-
µασία.

Ειδικά για το νοµό µου το Νοµό Ξάνθης η ανακοίνωση του χω-
ροταξικού σχεδιασµού προκάλεσε έντονες αντιδράσεις σε µε-
γάλη µερίδα των πολιτών του νοµού αφ’ ενός διότι δεν
ελήφθησαν υπ’ όψιν οι προτάσεις των εκπροσώπων της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης της περιοχής και αφ’ ετέρου δε διότι ούτε καν
υπήρξε από το Υπουργείο οποιαδήποτε δηµοκρατική διαβού-
λευση µαζί τους.

Τα παρακάτω ερωτήµατα, λοιπόν, που τίθενται είναι και πολλά
και σηµαντικά. Είναι όµως βέβαιο ότι µε την αλαζονεία που χα-
ρακτηρίζει τη σηµερινή Κυβέρνηση και το Υπουργείο δεν πρό-
κειται να δοθούν έστω αληθοφανείς απαντήσεις.

Πρώτο ερώτηµα: Με ποιους φορείς του Νοµού Ξάνθης συζή-
τησε το µείζον αυτό θέµα το Υπουργείο πέραν των δύο κυβερ-
νητικών Βουλευτών; Και άντε να προσθέσουµε και κάποιο

δήµαρχο που ανήκει στο χώρο του ΠΑΣΟΚ.
∆εύτερον: Με ποια κριτήρια ένας ιστορικός και κατά 82,94%

ορεινός δήµος στο σύνολό του σύµφωνα µε τα στοιχεία της Εθνι-
κής Στατιστικής Αρχής ο ∆ήµος Σταυρούπολης δεν παρέµεινε
αυτόνοµος αλλά συνενώνεται µε το ∆ήµο Ξάνθης; Πρόκειται για
ένα δήµο, µοντέλο ανάπτυξης µε οικοσυστήµατα σπάνιου φυσι-
κού κάλους και µε πληθώρα υπηρεσιών του δηµοσίου και του ευ-
ρύτερου δηµοσίου τοµέα. Ένας δήµος που τηρεί όλα τα κριτήρια
που τέθηκαν για τη χωροθέτηση των νησιωτικών και ορεινών
δήµων. Ορµητήριο του µεγαλύτερου συνεταιριστή που ανέδειξε
ο τόπος µας του Αλέξανδρου Μπαλτατζή ο οποίος είναι απαραί-
τητο να διατηρήσει την αυτοτέλειά του για να µην οδηγηθεί σε
συρρίκνωση και εγκατάλειψη.

Κυρία Υπουργέ, σας ζητώ να µη προχωρήσει η συνένωση του
∆ήµου Σταυρούπολης µε το ∆ήµο Ξάνθης, γιατί τα αποτελέ-
σµατα θα είναι ολέθρια για την περιοχή και βέβαια την ευθύνη
ακεραία θα την έχετε εσείς εφόσον γίνει αυτό το καταστροφικό
εγχείρηµα.

Έχουµε έναν ιστορικό δήµο, το ∆ήµο Αβδήρων, κορυφαία
πόλη της αρχαιότητας, τα Άβδηρα, µε σπάνια ιστορική, πολιτι-
στική και πνευµατική κληρονοµιά. Κοιτίδα πολιτισµού, πατρίδα
των σπουδαιότερων φιλοσόφων της αρχαιότητας, παράλληλα,
όµως και ένα δυναµικό κέντρο περιφερειακής και βιώσιµης ανά-
πτυξης. Με µεγάλες προοπτικές και δυνατότητες ο δήµος αυτός
χάνει την αυτοτέλειά του και αποτελεί πλέον µέρος ενός ευρύ-
τερου δηµοτικού διαµερίσµατος.

Κυρία Υπουργέ, οφείλατε να σεβαστείτε την ιστορία του
δήµου. Την ανάπτυξη που µε κόπο έχει επιτευχθεί. Κυρίως, όµως,
τις προοπτικές που έχει στο µέλλον σε όλους τους τοµείς, στη
γεωργία, στον τουρισµό, τη βιοτεχνία. Σε αυτό το δήµο έγινε από
την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας ένα πολύ σύγχρονο κέ-
ντρο υγείας, ένα µικρό νοσοκοµείο και πάµε σήµερα, το συνε-
νώνουµε µε τους άλλους δήµους, χάνει την αυτοτέλειά του και
χάνει και τις προοπτικές που έχει ο δήµος αυτός για την ανά-
πτυξη. Οι πολίτες του δήµου έχουν αγανακτήσει. Σήµερα βρί-
σκονται έξω από τη Βουλή και διαδηλώνουν µε οργή, διότι
υπήρξε και ένας άλλος εµπαιγµός. Αρχικά ορίστηκε έδρα του
δήµου, ο ∆ήµος Αβδήρων και σε δεύτερη φάση έφυγε η έδρα
από το ∆ήµο Αβδήρων και πήγε σε ένα γειτονικό οικισµό.

Εκείνο που σας προτείνω είναι να αφήσετε το ∆ήµο Αβδήρων,
όπως έχει, να είναι ένας αυτόνοµος δήµος µε έδρα τον οικισµό
των Αβδήρων, όπως είναι σήµερα. Και βέβαια, το ερώτηµα που
προκύπτει είναι γιατί στην περιοχή ο µοναδικός αυτόνοµος
δήµος που έµεινε είναι ο ∆ήµος Τοπείρου; Γιατί απλούστατα ο
∆ήµαρχος πρόσκειται στο ΠΑΣΟΚ. Επίσης, ένα άλλο ερώτηµα
που µπαίνει είναι γιατί ο ∆ήµος Σελέρου δεν συνενώνεται µε το
∆ήµο Μύκης; Είναι ένας ηµιορεινός δήµος, έχει ίδια χαρακτηρι-
στικά µε αυτόν, αλλά συνενώνεται µε τους πεδινούς δήµους της
περιοχής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Κυρία Υπουργέ, και στο Νοµό Ξάνθης, όπως και σε όλη την
Ελλάδα ξεσηκώσατε θύρα διαµαρτυριών και αντιδράσεων. Προ-
καλέσατε την οργή και την αγανάκτηση των πολιτών. Πολλές το-
πικές κοινωνίες βρίσκονται σε αναβρασµό και αυτός πιστέψτε µε
είναι και ο κυριότερος λόγος που ελαχιστοποιεί τις πιθανότητες
επιτυχίας του εγχειρήµατός σας µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Κοντό.
Τον λόγο έχει ο κ. Νικολόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

όλοι συµφωνούµε πως η διοικητική µεταρρύθµιση της χώρας θα
έπρεπε να είναι η ευκαιρία για ουσιαστικό και µε σύγχρονο τρόπο
επανασχεδιασµό του ελληνικού χάρτη. Επίσης, ότι όλοι θα πρέ-
πει ενωµένοι να αντιµετωπίσουµε τα κοινά προβλήµατα µε απο-
φασιστικότητα στις νέες προκλήσεις για να κρατήσουµε την
ελπίδα ζωντανή. Όλη η αυτοδιοικητική κοινωνία συζητά το µέλ-
λον της, αλλά µε αλαζονεία και µε έπαρση η Κυβέρνηση απο-
φεύγει να απαντήσει στα ζητήµατα που ορθώνονται µπροστά
της.
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Η Κυβέρνηση φαίνεται ότι δεν θέλει τη συναίνεση. Με απο-
γοήτευση, λοιπόν, παρακολουθούµε η νέα αρχιτεκτονική δοµή
του κράτους να εξελίσσεται σε ένα σεισµόπληκτο οικοδόµηµα
και να ακολουθεί την κακή µοίρα του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» που ποτέ
δεν αποτίµησε και συνεχίζει τα στραβά και τα ανάποδά του.
Απέρριψε, λοιπόν, τις πιο ουσιώδεις προτάσεις της ΚΕ∆ΚΕ και
της ΕΝΑΕ, όπως η κατανοµή αρµοδιοτήτων µε τους αντίστοιχους
πόρους. Συνεργάστηκε, όµως στην καταµέτρηση των κουκιών µε
τους Βουλευτές της Πλειοψηφίας και τους πράσινους αυτοδιοι-
κητικούς παράγοντες, αλλά µόνο µε αυτούς, ώστε να καταλή-
ξουν ποια θα είναι τα σύνορα των νέων δήµων µε τη λογική, ας
βάψουµε πράσινο τον ελληνικό χάρτη το Νοέµβριο και πέραν
τούτου, ουδέν. Αλλά αυτή θα είναι και η µεγάλη µπανανόφλουδα
που θα πατήσει το ΠΑΣΟΚ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µικρότεροι και χρεωµένοι
δήµοι θα µετατραπούν σε µεγάλους γραφειοκρατικούς όµως και
υπερχρεωµένους, µε πολύ περισσότερες αρµοδιότητες, αλλά
χωρίς πόρους. Κάτι σαν ελβετικά καντόνια, µε δηµαρχοκεντρική
φυσιογνωµία, καθώς επίσης το δηµοτικό συµβούλιο σε µια συ-
νοµοσπονδία δηµοτικών κρατιδίων, ενώ οι περιφερειάρχες θα
παραµείνουν µε το χέρι απλωµένο προς το κεντρικό κράτος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα όσα ανέφερα ασφαλώς δεν
συνιστούν µεταρρύθµιση αλλά µια απορρύθµιση πολλών µικρο-
κοµµατικών σκοπιµοτήτων. Γι’ αυτό, λοιπόν, επιµένουµε πως θα
πρέπει να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο και να επανέλθει µετά από
µια ουσιαστική αληθινή διαβούλευση, αφού τώρα έχουµε α-δια-
βούλευση. Και αυτό το µαρτυρούν οι δεκάδες φωνές της δίκαιης
διαµαρτυρίας έξω από τη Βουλή που ρωτούν, πού είναι η δια-
βούλευση και η συνδιαµόρφωση µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση;
Αυτό που υποσχέθηκε ο κύριος Υπουργός ότι θα συνοµιλήσει η
Κυβέρνηση µε τους πολίτες για το χωροταξικό και για τα θε-
σµικά, πότε έγινε; Μήπως στα κλειστά υπουργικά και κοµµατικά
γραφεία ερήµην των τοπικών κοινωνιών; Γιατί οι κάτοικοι της ανα-
τολικής Αιγιάλειας έκλεισαν την Εθνική Οδό όλες τις προηγού-
µενες ηµέρες και σήµερα από το πρωί βρίσκονται εδώ στο
Σύνταγµα, έξω από τη Βουλή; Γιατί κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης, το Υπουργείο έθεσε στη διαβούλευση το θέµα της δηµι-
ουργίας, δυο ή ενός δήµου στην Αιγιάλεια.

Τα δηµοτικά συµβούλια, λοιπόν, της Αιγείρας, της Ακράτας,
του ∆ιακοφτού αποφάσισαν τη δηµιουργία ∆ήµου ανατολικής Αι-
γιάλειας, σύµφωνα µε την πρώτη πρόταση που το Υπουργείο είχε
εµφανιστεί να προτείνει, αλλά ταυτόχρονα που υποστήριζε το Ιν-
στιτούτο Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αλλά αυτή ήταν και η πρόταση
της ΚΕ∆ΚΕ και µετά από τρεις αλλεπάλληλες λαϊκές συνελεύ-
σεις.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα προβλέπει ακριβώς τα
αντίθετα. Τη δηµιουργία ενός δήµου σε όλη την Αιγιάλεια και η
ετσι-θελική απόφαση της Κυβέρνησης έχει φέρει µια τέτοια ανα-
στάτωση που δεν τα λέει η Αντιπολίτευση, αλλά γι’ αυτήν την κα-
τάφωρη αδικία φωνάζουν χιλιάδες Αιγιαλείς έξω από τη Βουλή.
Το ίδιο όµως δεν θελήσατε να ακούσετε και τη φωνή των δηµο-
τικών συµβουλίων των ∆ήµων Κλειτορίας, Παϊων και Αροανίας
που ζητούν ένα ξεχωριστό ορεινό δήµο στην Επαρχία Καλαβρύ-
των.

Κύριοι της Κυβέρνησης, έχω την εντολή επίσης να µιλήσω για
την ονοµασία του τρίτου µεγάλου ∆ήµου της Αχαΐας ανιστόρητα
και αυθαίρετα. Τον βαπτίζετε ως ∆ήµο ∆υτικής Αχαΐας και όχι ως
∆ήµο ∆ύµης ή ∆ήµος ∆υµαίων. Γιατί αλήθεια επιµένετε; Νέος
δήµος καλύπτει τα γεωγραφικά και διοικητικά όρια του ιστορι-
κού ∆ήµου ∆ύµης. Κάνω έκκληση να ληφθεί υπ’ όψιν η απαίτηση
όλων των κατοίκων, όπως εκφράστηκε µε οµόφωνες αποφάσεις
των δηµοτικών τους συµβουλίων, αλλά και της Γενικής Συνέλευ-
σης της Τοπικής Ένωσης ∆ήµων και Κοινοτήτων του Νοµού
Αχαΐας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρώτος Κυβερνήτης Καποδί-
στριας και οι επιστηµονικοί συνεργάτες του σεβόµενοι την ιστο-
ρία και την παράδοση το 1828, καθόρισαν τα όρια του ∆ήµου
∆ύµης που επισηµοποιήθηκε επί Όθωνα το 1835 και λειτούργησε
άριστα µέχρι το ’12 οπότε και καταργήθηκαν επί Βενιζέλου. Από
τότε µέχρι σήµερα ονοµάζονται ∆υµαίοι και απαιτούν να τους
αποδοθεί το ιστορικό και παραδοσιακό όνοµα, που είναι ένα και

µόνο, ∆ήµος ∆ύµης ή έστω ∆ήµος ∆υµαίων.
Ένα ακόµα τρανταχτό παράδειγµα, πέραν των ορίων της

Αχαΐας, είναι αυτό του ∆ήµου ∆ωρίδος. Μιλούν για πραξικόπηµα
στο ψήφισµά τους. Το Ευπάλιο, ως ∆ήµος, έχει το 45% του συ-
νολικού πληθυσµού των τεσσάρων δήµων που συνενώνονται.
Έχει πληθυσµό δύο χιλιάδων κατοίκων, ενώ οι άλλοι δεν ξεπερ-
νούν τους οκτακόσιους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» έχει
γίνει επί του προχείρου, χωρίς περίσκεψη, για τις κοινωνικές αλ-
λαγές που θα επιφέρει. Όπως έχει σχεδιαστεί, κινδυνεύουµε να
χάσουµε εκείνα τα κοινωνικά χαρακτηριστικά, τα οποία συντη-
ρούν αποτελεσµατικά τα αντανακλαστικά του θεσµού στο πρό-
βληµα του πολίτη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Στις εποχές που ζούµε, όµως, η χώρα χρειάζεται καθαρές νο-

οτροπίες και βαθιές τοµές. Πρέπει να µπει τέρµα στις κοµµατικές
λογικές του παρελθόντος. Το πρωθυπουργικό και αθηνοκεντρικό
σύστηµα δεν µπορεί να παριστάνει το δερβέναγα και η αποκέ-
ντρωση δεν µπορεί να παραµένει σχήµα λόγου, χωρίς καµµιά
πρακτική αξία. Η αναγέννηση των αξιών και των οραµάτων και η
ανασυγκρότηση της χώρας δεν µπορεί να ξεκινήσει από το
φθαρµένο και κορεσµένο κέντρο, αλλά από την Ελλάδα της πε-
ριφέρειας. Εκεί όπου οι αρχές και οι αξίες δεν έχουν καταπέσει
ακόµα και που οι άνθρωποι ακόµα ελπίζουν και ονειρεύονται ένα
καλύτερο µέλλον για τους ίδιους και τα παιδιά τους.

Ως Βουλευτής της περιφέρειας το υποστηρίζω µε πάθος, γιατί
το βλέπω και το ζω. Λέµε, όχι, λοιπόν, στον πράσινο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», γιατί οραµατιζόµαστε τον άλλον Καλλικράτη, εκείνον
που έκτισε κάποτε έναν Παρθενώνα και εκείνον που µπορεί αύριο
να κτίσει µια καλύτερη χώρα. Λέµε, όχι, στον πράσινο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», γιατί δεν θέλουµε να έχει τη µοίρα του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε το Βου-
λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικολόπουλο.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. ∆ηµήτριος Κουσε-
λάς.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητούµε

σήµερα αποτελεί µία µεγάλη ριζοσπαστική τοµή στα αυτοδιοι-
κητικά πράγµατα της χώρας µας, µία ριζοσπαστική τοµή στη
δοµή και τη λειτουργία του ελληνικού κράτους. Στοχεύει σ’ ένα
κράτος αποκεντρωµένο και αποτελεσµατικό, που δεν θα λει-
τουργεί πλέον ως βαρίδι για την ανάπτυξη και ιδιαίτερα για την
περιφερειακή ανάπτυξη. Σ’ ένα κράτος που θα σέβεται τα χρή-
µατα, που πληρώνει ο Έλληνας πολίτης, αλλά και τα δικαιώµατά
του. Σ’ ένα κράτος, που πρέπει να είναι κοντά στον πολίτη, όταν
ο πολίτης το έχει ανάγκη ως αρωγός και συµπαραστάτης και όχι
ως δυνάστης. Αυτή είναι, λοιπόν, η µεγάλη αλλαγή, που εµείς θέ-
λουµε να κάνουµε µέσα από αυτό το σχέδιο νόµου. Είναι αντά-
ξια όλων των αλλαγών και των µεταρρυθµίσεων για το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, για τη δηµόσια δωρεάν εκπαίδευση, για τους
δηµοκρατικούς θεσµούς, που χτίσαµε µέχρι σήµερα στη χώρα
µας.

∆ηµιουργούµε ισχυρούς δήµους µε ουσιαστικές αρµοδιότη-
τες, που δεν θα λειτουργούν ως µεσίτες και ως µεσάζοντες,
όπως χαρακτηριστικά είπε ο εισηγητής µας. ∆ηµιουργούµε αι-
ρετές περιφέρειες, που σχεδιάζουν και υλοποιούν την ανάπτυξη,
έχοντας τα κατάλληλα χρηµατοδοτικά εργαλεία. ∆ηµιουργούµε
ένα αποκεντρωµένο, επιτελικό και αποτελεσµατικό κράτος.

Η Νέα ∆ηµοκρατία για άλλη µια φορά εµφανίζεται κατώτερη
των περιστάσεων. Ούτε θέλει ούτε µπορεί να πραγµατοποιήσει
τέτοιες µεταρρυθµίσεις. ∆ύο χρόνια τώρα συζητούσε, όχι για
έναν «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αλλά για το χωροταξικό ενός «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑ ΙΙ» και αυτό το άφησε στη µέση. Η ηγεσία της σήµερα αδει-
άζει ακόµη και τα αυτοδιοικητικά της στελέχη. Αποδεικνύεται
άτολµη, συντηρητική, δέσµια παλαιοκοµµατικών αντιλήψεων και
κατεστηµένων συµφερόντων ή µικροσυµφερόντων, που κρατούν,
όµως, καθηλωµένη την ελληνική κοινωνία.
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Εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, τολµάµε. Αλλάζουµε τον αυτο-
διοικητικό χάρτη. Προχωράµε µπροστά µαζί µε τους πολίτες, που
µοχθούν και τους ενδιαφέρει η ανάπτυξη της χώρας και της πε-
ριφέρειας, µαζί µε τους πολίτες, που θέλουν, να σταµατήσουν
πλέον οι αποφάσεις να παίρνονται στο Αθηνοκεντρικό κράτος
και να παίρνονται στην περιφέρεια. Είµαστε µε τους πολίτες που
θέλουν να εξυπηρετηθούν άµεσα και χωρίς να τρέχουν από τον
Άννα στον Καϊάφα, όπως λέει ο λαός µας. Είµαστε µαζί µε τους
πολίτες που αγανακτούν και οργίζονται όταν τους ζητούν να πλη-
ρώσουν «γρηγορόσηµο», προκειµένου να εξυπηρετηθούν σε µια
τους ανάγκη.

Κύριοι της Αντιπολίτευσης, η χώρα περνά µία πολύ µεγάλη
κρίση και η κρίση αυτή δεν είναι ευκαιρία για µικροπολιτική εκ-
µετάλλευση. Είναι ευκαιρία για µεγάλες αλλαγές και τοµές, για
να µπορέσουµε να βγούµε από το τέλµα, για να µπορέσουµε να
πάµε µπροστά, αλλαγές που θα οδηγήσουν στην ανάπτυξη και
στην ευηµερία. Επιτέλους, ο τόπος µας, ο λαός µας έχει ανάγκη
από ένα νέο όραµα και ιδιαίτερα η νεολαία, τα νέα παιδιά που
τους το έχουµε αφαιρέσει. Αυτό το όραµα πρέπει να το δώσουµε
σήµερα µέσα από ριζοσπαστικές αλλαγές και τοµές.

Σε ό,τι αφορά το χωροταξικό και την ιδιαίτερη πατρίδα µου τη
Μεσσηνία, ζήτησα και στην επιτροπή, αλλά και στο ξεκίνηµα της
συζήτησης, να υπάρξουν κάποιες διορθώσεις σε σχέση µε το χω-
ροταξικό. ∆ιορθώσεις που σε ό,τι αφορά τη Μεσσηνία θα µπο-
ρούσαν να βοηθήσουν στη δηµιουργία οκτώ δήµων. Ας µην
ξεχνάµε ότι η Μεσσηνία µέχρι σήµερα είχε είκοσι εννέα δήµους
και δύο κοινότητες. Με την πρόταση που γίνεται πάµε ουσιαστικά
στους πέντε δήµους και έναν ακόµη ορεινό. Ένα τέτοιο σχήµα
είναι πολύ καλό σχήµα, που ανταποκρίνεται και στις επιθυµίες
των τοπικών κοινωνιών και δηµιουργεί, αν θέλετε, βιώσιµες κα-
ταστάσεις. Είναι το καλύτερο.

Σήµερα θέλω να καταθέσω µία κοινή πρόταση, που έχω υπο-
βάλει µε τρεις ακόµη συναδέλφους µου για τη δηµιουργία ενός
δήµου στη νότια Τριφυλλία, ενός δήµου µε έδρα τους Γαργα-
λιάνους. Είναι µία πρόταση, η οποία στέκει από κάθε πλευρά. Ο
δήµος αυτός έχει όλες τις δυνατότητες και τις πληθυσµιακές και
τις υποδοµές να λειτουργήσει και να είναι βιώσιµος. Είναι µία
πρόταση που στηρίζεται διακοµµατικά.

Θέλω να παρακαλέσω, κύριοι Υπουργοί, αυτές τις απόψεις µας
και τις παρατηρήσεις να τις λάβετε υπ’ όψιν σας σε ό,τι αφορά
τις τελικές σας αποφάσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. ∆ηµήτριος Κουσελάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να καλέσω όλους τους συναδέλφους, ανεξάρτητα από
τις όποιες επιµέρους απόψεις τους, να στηρίξουν συνολικά αυτό
το σχέδιο νόµου, γιατί αυτό είναι ένα σχέδιο νόµου, που θα πάει
τη χώρα µπροστά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε πολύ, τον
κ. Κουσελά.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση, υπό το βάρος
των αποφάσεων και των επιλογών της στο µεγάλο θέµα της οι-
κονοµίας, προσπαθεί ετούτες τις µέρες να δείξει πως έχει ένα
διαφορετικό πρόσωπο από αυτό που έχουν κατανοήσει στη συ-
ντριπτική τους πλειοψηφία οι Έλληνες πολίτες. Αυτό το πρό-
σωπο µιας δήθεν µεταρρυθµιστικής δύναµης, που θέλει να
επιβάλει µεταρρυθµίσεις και τοµές που ανοίγουν την προοπτική
στη δοµή της διοικητικής διάρθρωσης της χώρας και σπάνε τη
χρόνια παθογένεια του διοικητικού συστήµατος. Έλα, όµως, που
δεν µπορεί να πείσει ούτε τα ίδια τα µέλη της κυβερνητικής κοι-
νοβουλευτικής πλειοψηφίας ότι είναι µία µεταρρυθµιστική δύ-
ναµη.

Παρακολουθώ σχεδόν όλες τις τοποθετήσεις των Βουλευτών
της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας και όλοι από συνήθεια τοπο-

θετούνται, λέγοντας ότι είναι µία τοµή, την οποία πρέπει να προ-
ωθήσουµε. Ο καθένας, όµως, κρατάει για τον εαυτό του µία εξαί-
ρεση, τον τόπο καταγωγής του.

Παρακολούθησα και πριν από λίγο τα µέσα ενηµέρωσης, γιατί
δεν ήµουν στην Αίθουσα, κάτι το οποίο δεν είναι σύνηθες, να κα-
τεβαίνει από την Έδρα ο Πρόεδρος της Βουλής και να έρχεται σ’
αυτό εδώ το Βήµα και να εγκαλεί –επιτρέψτε µου την έκφραση-
τον Υπουργό Εσωτερικών, διότι δεν ακούει, δεν αφουγκράζεται
τις τοπικές κοινωνίες. Αυτή τη στιγµή η συντριπτική πλειοψηφία
των τοπικών κοινωνιών είναι στο πόδι.

Πώς µπορείτε να πείσετε ότι είστε µία µεταρρυθµιστική δύ-
ναµη και θέλετε να προχωρήσετε µεταρρυθµίσεις, έχοντας τη
συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών στο πόδι; Ακόµα και αν εγώ
αποδεχτώ ότι υπάρχουν στοιχεία θετικά, όταν οι τοπικές κοινω-
νίες δεν µπορούν να υιοθετήσουν κανένα θετικό, καµµία θετική
προοπτική και αντιλαµβάνονται ως µία επιθετική κίνηση αυτό το
νοµοσχέδιο, πώς πιστεύετε ότι µπορεί να υλοποιηθεί;

Βεβαίως, δεν µπορείτε να πείσετε ότι είστε µεταρρυθµιστική
δύναµη, κύριοι της Κυβέρνησης, διότι εδώ και µήνες, όσους
µήνες κυβερνάτε, σε όλα τα ζητήµατα προχωράτε είτε µε παλι-
νωδίες είτε µε ψέµατα, σε κάθε περίπτωση, όµως, σε όλα τα θέ-
µατα προχωράτε έχοντας τη συντριπτική πλειοψηφία των
πολιτών απέναντι, έχοντας την κοινωνία απέναντι, έχοντας τους
ψηφοφόρους σας απέναντι. ∆είχνετε αυτό να µη σας νοιάζει κα-
θόλου, δείχνετε να το αγνοείτε.

Είναι χαρακτηριστική, βεβαίως, η προσπάθεια δηµιουργίας
ενός κλίµατος αντιπερισπασµού και αποπροσανατολισµού της
κοινής γνώµης από το κύριο ζήτηµα, που είναι η οικονοµική πο-
λιτική.

Και χαρακτηριστική ήταν η τοποθέτηση χθες απ’ αυτό το Βήµα
του Πρωθυπουργού, ο οποίος µεταξύ άλλων είπε το εξής: «Ο
πυρήνας του ελληνικού προβλήµατος, η κύρια αιτία της δηµο-
σιονοµικής κατάρρευσης είναι το πελατειακό κράτος της ανα-
ξιοκρατίας, της αδιαφάνειας και της διαφθοράς». Βεβαίως,
κοινοτοπίες θα πει κανείς. Κάτι το οποίο αποδέχεται σχεδόν ο
κάθε Έλληνας πολίτης. Βεβαίως, θα συµπληρώσουµε σε όλα
αυτά και τις νοµικές αδυναµίες ενός συστήµατος συσσώρευσης
πλούτου στα χέρια λίγων και ισχυρών.

Αλλά ο µέσος Έλληνας πολίτης αποδέχεται σήµερα ότι αιτία
των προβληµάτων είναι αυτό το κράτος της διαφθοράς και της
αναξιοκρατίας. Αλήθεια όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, πόθεν
προέκυψε αυτό το κράτος; Από παρθενογένεση; ∆εν είναι τέκνο
των κυβερνήσεων του δικοµµατισµού, τριάντα πέντε χρόνια τώρα
στις οποίες τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ τουλάχιστον, σχεδόν
πάντα και ο κ. Παπανδρέου, που απ’ αυτό εδώ το Βήµα αναφέρ-
θηκε σ’ αυτό το κράτος της διαφθοράς, ήταν σχεδόν πάντα
µέλος των κυβερνήσεων;

Μας µιλάτε εσείς για σκάνδαλα και για διαφθορά, θέλοντας µ’
αυτό τον τρόπο, ενδεχοµένως να δείξετε ότι είστε αποφασισµέ-
νοι να ξεµπερδέψετε µε τα αίτια της παθογένειας του πολιτικού
συστήµατος. Αλλά δεν µπορείτε να µας µιλάτε εσείς για σκάν-
δαλα και για διαφθορά ούτε εσείς της Κυβέρνησης ούτε εσείς
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όταν είστε συνυπεύθυνοι για
τα µεγαλύτερα σκάνδαλα, που έχουν συµβεί σ’ αυτό τον τόπο
και για άλλα που συµβαίνουν την ώρα που µιλάµε. Όταν είστε
συνυπεύθυνοι για το µεγαλύτερο σκάνδαλο που ήταν η Ολυ-
µπιάδα, οι Ολυµπιακοί Αγώνες που στοίχισαν στον ελληνικό λαό
50.000.000.000. Ποιος το έκανε αυτό το σκάνδαλο; Μήπως οι πο-
λίτες, που αγανακτισµένοι από την αδυναµία τους να επιβιώσουν,
βγαίνουν στους δρόµους και η Αριστερά που ευνοεί τις κινητο-
ποιήσεις;

Το σκάνδαλο της «SIEMENS» ποιος το έστησε; ∆ιαχρονικό
σκάνδαλο. Τα δύο κόµµατα του 2%. Ποιου 2%; Όχι σε ποσοστό,
80% έπαιρναν σε ποσοστό, 2% ήταν το ποσοστό της µίζας για
κάθε ανάθεση, που µε βάση όσα είπε ο κ. Χριστοφοράκος πή-
γαιναν στα δύο κόµµατα εξουσίας διαχρονικά. Και να δούµε τι
άλλο θα βγει, όταν θ’ αρχίσει να ανοίγει το καπάκι. Πριν από λίγο
είχαµε και µια άλλη εξέλιξη. Να δούµε τι άλλο θα µάθουµε.

Ποια είναι όµως σήµερα τα σκάνδαλα που γίνονται αυτή την
ώρα; ∆εν θα σας µιλήσω για κάποια πράγµατα που δεν γνωρί-
ζετε. Θα σας µιλήσω για τα µεγάλα σκάνδαλα που γίνονται ανοι-
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χτά, φανερά, υπό το φως της δηµοσιότητας και βεβαίως καµµία
εξεταστική επιτροπή δεν τα εξετάζει. Ενδεχοµένως, κάποτε οι
ίδιοι οι πολίτες να ζητήσουν το λογαριασµό και τις πολιτικές ευ-
θύνες. ∆ιότι δεν είναι σκάνδαλο οι πενήντα οκτώ διαφορετικές
φοροαπαλλαγές των εφοπλιστών; ∆εν είναι σκάνδαλο η προ-
κλητική ασυλία των τραπεζιτών; ∆εν είναι σκάνδαλο, που κατα-
ντάτε τη σύνταξη προνοιακό επίδοµα, µετά από σαράντα χρόνια
εργασίας; ∆εν είναι σκάνδαλο η απελευθέρωση των απολύσεων;
Οι µισθοί µαθητείας για 590 ευρώ µεικτά; ∆εν είναι σκάνδαλο
που η Κυβέρνηση µε τις επιλογές της και τις παλινωδίες της κα-
τήντησε τη χώρα πειραµατόζωο των διεθνών αγορών; Ή µήπως
δεν είναι σκάνδαλο, οι εδώ και µήνες απλήρωτοι συµβασιούχοι;
Το ότι διαρκώς µεταχειρίζεστε το Σύνταγµα της χώρας ως κου-
ρελόχαρτο και µετατρέπετε τη Βουλή των Ελλήνων σε λέσχη συ-
ζητήσεων;

Η αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι η Κυβέρ-
νησή σας δεν τα πάει πολύ καλά µε το Σύνταγµα. Και αυτό το
διαπιστώσαµε σε µια σειρά από νοµοσχέδια τα οποία φέρατε και
για την εργασιακή ασφάλεια, όπου η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής αποφάνθη ότι είναι αντισυνταγµατικές οι διατάξεις. Ήταν
καταπέλτης η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής µε αυτή την
τοποθέτηση που έκανε. Αντισυνταγµατική επίσης, η κατάργηση
της δέκατης τρίτης και δέκατης τέταρτης σύνταξης. Αντισυ-
νταγµατικές διατάξεις για το ασφαλιστικό, παρά το γεγονός ότι
στα νοµοσχέδια αυτά την κύρια ευθύνη έχει ο κ. Λοβέρδος που
είναι συνταγµατολόγος. Θέµα αντισυνταγµατικότητας και στον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Οι οµιλητές µας χθες επεσήµαναν την αντισυνταγµατικότητα
του σχεδίου νόµου που καταθέτετε σε δύο σηµεία. Στην µη ταυ-
τόχρονη µεταβίβαση πόρων προς τις αντίστοιχες µεταβιβαζόµε-
νες αρµοδιότητες και στο ότι κατά τη χωροθεσία δεν ελήφθησαν
υπόψη τα τοπικά κριτήρια. Βεβαίως, δεν είδαµε καµµία επί της
ουσίας αντίδραση από τον Υπουργό και από την Κυβέρνηση σ’
αυτές τις επισηµάνσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ» κατά την εκτίµησή µας δεν είναι ούτε δηµοκρατική ούτε
αποκεντρωτική µεταρρύθµιση. Πόρω απέχει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
από την αναγκαία δηµοκρατική και διοικητική µεταρρύθµιση, που
έχει ανάγκη ο τόπος. Το µόνο που θα πετύχετε µ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο, µ’ αυτό το νόµο που θα ψηφίσετε απ’ ό,τι φαίνεται, είναι
να µειώσετε τη χρηµατοδότηση του κράτους προς την αυτοδιοί-
κηση, να ιδιωτικοποιήσετε τις λειτουργίες της και να ανοίξετε
φαρδιά πλατιά την πόρτα σε ανεξέλεγκτες απολύσεις στο χώρο
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Μιλάµε για χιλιάδες χαµένες θέσεις
εργασίας. Και το χειρότερο όλων είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο
διαπνέεται από µια λογιστική αντίληψη, από µια νεοφιλελεύθερη
αντίληψη, διότι ξέρετε, δεν είναι δηµοσιονοµικό θέµα η τοπική
κοινωνία και η άµεση δηµοκρατία.

Όσο βλέπετε έτσι τα πράγµατα, το πιθανότερο είναι ενδεχο-
µένως να καταφέρετε να µειώσετε κάπως τα κόστη. ∆εν ξέρω αν
θα καταφέρετε κατά 1.000.000.000 ή λιγότερο, αν θα καταφέ-
ρετε µ’ αυτό τον τρόπο δηλαδή να µειώσετε το δηµοσιονοµικό
έλλειµµα. Το σίγουρο όµως είναι ότι αυτό που θα επιτύχετε είναι
ένα εκρηκτικό κοινωνικό έλλειµµα.

Αυτή τη στιγµή, έξω από το Ελληνικό Κοινοβούλιο είναι δεκά-
δες πολίτες που δεν είναι τροµοκράτες και έχει τρεις διµοιρίες
των ΜΑΤ να τους αντιµετωπίσουν. Ειρηνική διαδήλωση κάνουν.
Και λένε: δίνουµε το παρών από άκρο σε άκρο της χώρας. Και
είναι δεκάδες τα µηνύµατα, που παίρνουµε που ζητούν συµπα-
ράσταση από τον Έβρο ως την Κρήτη, από την Κέρκυρα έως τη
Ρόδο. ∆εκάδες τα µηνύµατα που παίρνουµε για δεκάδες δήµους.

Όλοι αυτοί, κύριε Υπουργέ, είναι συντεχνίες και τοπικιστές;
Είναι λαϊκιστές; Οι µόνοι δηλαδή που αντιλαµβάνονται την πρό-
οδο, τον εκσυγχρονισµό, την προοπτική είστε εσείς, που µάλι-
στα κατά οµολογία και του αξιότιµου Προέδρου της Βουλής, δεν
ακούτε; ∆εν ακούτε την κοινωνία;

∆εν είναι, λοιπόν, δηµοκρατική µια µεταρρύθµιση που προχω-
ράει σε αναγκαστικές συνενώσεις µε την τοπική κοινωνία απέ-
ναντι. ∆εν είναι δηµοκρατική µεταρρύθµιση, µια µεταρρύθµιση
που αφήνει χωρίς αρµοδιότητες και πόρους την τοπική αυτοδι-
οίκηση. ∆εν είναι δηµοκρατική µεταρρύθµιση αυτό που δεν απο-

κεντρώνει αρµοδιότητες του κράτους προς την αυτοδιοίκηση.
∆εν είναι µεταρρύθµιση η επιχείρηση απόλυσης ή µετάταξης χι-
λιάδων υπαλλήλων στους δήµους. Είναι συντηρητική απορρύθ-
µιση. ∆εν είναι µεταρρύθµιση ένα νοµοσχέδιο που επιχειρεί να
εδραιώσει µε το ζόρι τον δικοµµατισµό, έστω και αν βρίσκεται
στα χειρότερά του στις τοπικές κοινωνίες και υποκρύπτει και µελ-
λοντικά σχέδια µε εκλογικούς νόµους εκτρώµατα, που ετοιµάζε-
στε να φέρετε µεσούσης της θερινής περιόδου στο ελληνικό
Κοινοβούλιο.

Από τη δική µας πλευρά, έγκαιρα επισηµάναµε τα προβλήµατα
της µεταρρύθµισης. Έγκαιρα επισηµάναµε ότι το σηµερινό αυ-
τοδιοικητικό τοπίο έχει ανάγκη µεταρρύθµισης και σας το λέω
εγώ που εκπροσωπώ µια παράταξη που έχει ανθρώπους, οι
οποίοι έδωσαν τη ζωή τους για την Τοπική Αυτοδιοίκηση και για
την ανάγκη µιας ουσιαστικής µεταρρύθµισης. Αλλά ο νέος αυ-
τοδιοικητικός χάρτης που προωθείται µέσα από τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» δεν έχει σχεδιαστεί ούτε µε κριτήριο την αποκέντρωση
ούτε µε κριτήριο τη συµµετοχή των πολιτών στις αποφάσεις,
ούτε µε κριτήριο την ουσιαστική µεταβίβαση εξουσιών σ’ ένα χα-
µηλότερο και πιο άµεσο επίπεδο. Με το µόνο κριτήριο που έχει
σχεδιαστεί, είναι µε την εξοικονόµηση πόρων. Απόδειξη γι’ αυτό
άλλωστε είναι ότι συµπεριλαµβάνεται στο πρόγραµµα σταθερό-
τητας που καταθέσατε στις Βρυξέλλες. Έγινε και αυτό κουρε-
λόχαρτο µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Ένα δεύτερο σηµείο που αξίζει αναφοράς -αν το πρώτο ση-
µείο είναι ότι δεν µπορείς να κάνεις διοικητική µεταρρύθµιση µε
κόντρα την κοινωνία και µε µοναδικό στόχο την εξοικονόµηση
πόρων- είναι ότι δεν επιτυγχάνετε την αποκέντρωση, αλλά τον
ακόµα ισχυρότερο συγκεντρωτισµό.

Και θα σας πω γιατί. ∆ιότι πάνω από τη δοµή της αυτοδιοι-
κούµενης περιφέρειας δηµιουργείται η κρατικά ελεγχόµενη
υπερπεριφέρεια, την οποία ονοµάζετε «Γενική ∆ιεύθυνση». Στην
ουσία δηλαδή την ίδια στιγµή που θεσµοθετείται η περιφερειακή
Αυτοδιοίκηση, την ίδια στιγµή ακυρώνεται, αφού οι αποφάσεις
και οι δραστηριότητές της θα υπάγονται σ’ έναν κρατικό εντε-
ταλµένο µε δικαιοδοσίες και αρµοδιότητες υπερυπουργού, ιδίως
στις µεγάλες περιφέρειες.

Παράλληλα, ο τρόπος εκλογής των περιφερειακών και δηµο-
τικών συµβούλων ενισχύει τον αρχηγικό περιφερειαρχοκεντρικό
και δηµαρχοκεντρικό χαρακτήρα της διοίκησης. Αναπαράγεται
δηλαδή ένα από τα πιο σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζει
σήµερα η Αυτοδιοίκηση.

Η Ανανεωτική και Ριζοσπαστική Αριστερά χρόνια τώρα αγω-
νίζεται και θα συνεχίσουµε να επιµένουµε ότι η Αυτοδιοίκηση
µπορεί να προχωρήσει µόνο µέσα από την εµπέδωση της δηµο-
κρατίας και της συµµετοχής. Και το πρόβληµα της Αυτοδιοίκη-
σης σήµερα είναι ότι στην ουσία δεν είναι αυτοδιοίκηση. Είναι
ετεροδιοίκηση. Οι πολίτες δεν αισθάνονται αυτό το θεσµό κοντά
τους. ∆εν τον αισθάνονται κοντά τους και αισθάνονται ότι αυτός
ο θεσµός, όχι µόνο δεν µπορεί να τους βοηθήσει, αλλά είναι κι
αποξενωµένος από τα πραγµατικά προβλήµατα που αντιµετωπί-
ζουν. Και το σηµερινό σχέδιο δυσχεραίνει ακόµα περισσότερο
αυτή την άσκηση, διότι διατηρεί και το καλπονοθευτικό σύστηµα
εκλογής περιφερειαρχών και δηµάρχων και φυσικά αποφεύγει
µε προκλητικό τρόπο την προώθηση συµµετοχικών θεσµών σε
τοπικό επίπεδο.

Τέλος, η αποκέντρωση και η ενεργός συµµετοχή και µε αυτό
το σχέδιο συνεχίζουν να θεωρούνται άκρως επικίνδυνες έννοιες
για τη σταθερότητα της κυβερνητικής εξουσίας, ειδικά στη ση-
µερινή κατάσταση, ενώ η απαραίτητη µεταβίβαση πόρων, που
θα διασφάλιζε την πραγµατική και ουσιαστική αυτοδιοίκηση, δεν
εξετάζεται καν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Τσίπρα)

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ένα λεπτό
δώστε µου παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, για να κάνω µία ειδικό-
τερη αναφορά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Βεβαίως. Συνεχίστε.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): ∆εν ξέρω
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ποιο δήµο να διαλέξω απ’ όλους αυτούς που µε έχουν βρει, µου
έχουν ζητήσει συµπαράσταση. Είµαι βέβαιος ότι έχουν βρει και
πολλούς από τους Βουλευτές όλων των κοµµάτων και δεν µπορώ
να διανοηθώ ότι δεν µπορεί ο Υπουργός να δεχθεί και κανέναν
απ’ αυτούς να συζητήσει µαζί του.

Σε καµµία περίπτωση όµως δεν µπορώ να δεχθώ –γιατί θα
κάνω µόνο µια αναφορά- ότι δεν µπορείτε να δεχθείτε, κύριε
Υπουργέ, και να συνοµιλήσετε µε το ∆ήµαρχο του Ελληνικού, το
Χρήστο Κορτζίδη, που επιλέγει µια µορφή διαµαρτυρίας, η οποία
κατά πολλούς θα είναι ακραία, αλλά ακραίες είναι και οι κυβερ-
νητικές επιλογές τους τελευταίους µήνες κι η επίθεση που δέχε-
ται η ελληνική κοινωνία. Βρήκε µ’ αυτό τον τρόπο να εκφράσει τη
διαµαρτυρία, που δεν είναι δικιά του διαµαρτυρία. Είναι του
λαού, των δηµοτών του Ελληνικού.

Και γιατί αναφέροµαι στο δήµο του Ελληνικού; ∆ιότι είναι ένας
δήµος που θα έπρεπε να αποτελεί παράδειγµα για σας, τον
Υπουργό. Θα έπρεπε να είναι ένας δήµος που να αποτελεί πα-
ράδειγµα για όλους µας, διότι προσπάθησε να τα βάλει µε τα µε-
γάλα συµφέροντα, όχι για να φέρει τα κανάλια, όπως έκανε ο
Πρωθυπουργός και να δείξει ότι γκρεµίζει ένα ρηµάδι, που είναι
εκτός λειτουργίας εδώ και δέκα χρόνια, αλλά τα έβαλε µε τα µε-
γάλα συµφέροντα για να πέσουν τα κάγκελα, να ανοίξει η παρα-
λία και να έχουν τη δυνατότητα οι δηµότες του να πηγαίνουν
χωρίς εισιτήριο. ∆ιότι τα µεγάλα συµφέροντα της νύχτας είχαν
επιβάλει εισιτήριο στους δηµότες του Ελληνικού κι όλης της ευ-
ρύτερης περιφέρειας, που πηγαίνουν για µπάνιο το καλοκαίρι σ’
αυτό το ∆ήµο.

Και τι ζητάει αυτός ο δήµος, που παλεύει µε τα θηρία για να
φτιαχτεί χωρίς εκπτώσεις το µητροπολιτικό πάρκο στο πρώην
αεροδρόµιο, που είναι ένας δήµος υπόδειγµα οικονοµικής δια-
φάνειας και λαϊκής συµµετοχής; Ζητάει να µην σβηστεί από το
χάρτη και ζητάει να τον ακούσετε. Και δεν τον ακούτε.

Εµείς θα επιµείνουµε να στηρίζουµε τα δίκαια αιτήµατα των
πολιτών, θα επιµείνουµε να διεκδικούµε µια ουσιαστική, δηµο-
κρατική διοικητική µεταρρύθµιση του κράτους µε αιρετές περι-
φέρειες, µε εσωτερική αποκέντρωση στις νοµαρχίες και µε
δήµους ικανούς να επιτελούν το έργο τους. ∆ιότι δήµος ικανός
δεν είναι ο µαζικός δήµος. Ισχυρός δήµος δεν είναι ο µεγάλος
δήµος. Είναι άλλα τα κριτήρια. Και θα επιµείνουµε επίσης για την
ανάγκη µιας ριζικής φορολογικής µεταρρύθµισης, χωρίς επιβολή
νέων φόρων στους πολίτες και µε ανακατανοµή των πόρων και
των εξουσιών υπέρ των αυτοδιοικητικών θεσµών.

Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», κύριε Υπουργέ, πνίγει την αυτοδιοίκηση,
όπως κι η πολιτική της Κυβέρνησης πνίγει την ελληνική κοινωνία.
Το αν θα εφαρµοστεί ή όχι δεν είναι θέµα των δηµάρχων ή των
δηµοτικών συµβουλίων. Είναι θέµα όλων των εργαζόµενων, είναι
θέµα όλων των φορέων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, είναι θέµα
όλου του ελληνικού λαού. Οι άνθρωποι της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης έχουν ήδη τοποθετηθεί: «Όχι» από την ΚΕ∆ΚΕ, «όχι» από την
ΕΝΑΕ, «όχι» από τις τοπικές κοινωνίες, «όχι» κι από µας, κύριε
Υπουργέ.

Έχω την αίσθηση ότι θα εισπράξετε σύντοµα κι ένα µεγαλό-
στοµο «όχι» και από τη συντριπτική πλειοψηφία της δικής σας
εκλογικής βάσης και συνολικά της ελληνικής κοινωνίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Τσί-

πρα.
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Με προσοχή πα-
ρακολουθώντας κι εγώ, όπως κι οι συνάδελφοι Βουλευτές, την
παρέµβαση του κ. Τσίπρα θα ήθελα να πω πως νοµίζω ότι η πα-
ρέµβασή του προσφέρεται για µερικά πολύ σηµαντικά συµπε-
ράσµατα, τα οποία κατά πολύ ξεπερνούν τη συζήτηση για το
Πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

Υπήρξαν οι γνωστές, σεβαστές απόψεις της Αριστεράς, του
ΣΥΡΙΖΑ, –το ΚΚΕ τις έχει- για το εκλογικό σύστηµα. Υπήρξαν
αναφορές που ήταν ανακριβείς, γιατί, για παράδειγµα, ο κ. Τσί-
πρας µίλησε για απολύσεις που φέρνει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Υπήρ-
ξαν, µάλιστα, και ανακρίβειες που είχαν σχέση µε το ρόλο της
αποκεντρωµένης κρατικής διοίκησης «που θα µπει», είπε και

ισχυρίστηκε, «ως «καπέλο» πάνω στην αιρετή Αυτοδιοίκηση». Η
Αυτοδιοίκηση δεν µπορεί να µην έχει την εποπτεία του κράτους,
δεν µπορεί, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, να µην υπάρχουν οι απο-
κεντρωµένες κρατικές διοικήσεις.

Υπήρξε όµως για µένα, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
πιο σηµαντικό και απ’ αυτά και νοµίζω ότι ειλικρινά οφείλω να εκ-
φράσω τη δυσάρεστη έκπληξή µου. Το πελατειακό κράτος, το
κράτος που κατέστρεψε την Ελλάδα, το κράτος το οποίο ποτέ
δεν λειτούργησε µε κανόνες, το κράτος το οποίο πάντοτε λει-
τούργησε µε εξαιρέσεις, ήταν πράγµατι ένα κράτος που χαρα-
κτηρίζει το παρελθόν της χώρας και για το οποίο υπάρχουν
πολιτικές ευθύνες διαχρονικές. Όταν όµως, κύριε Τσίπρα, έρχε-
ται η ώρα αυτό το κράτος να το αλλάξουµε, όταν έρχεται η ώρα
να βάλουµε κανόνες σ’ αυτό το κράτος, σεβαστούς απ’ όλους,
ακούµε την κοινωνία, γιατί αυτό είναι που µας ζητά η κοινωνία
και είναι αυτό για το οποίο, σε τελική ανάλυση, κατά τη γνώµη
µας την ταπεινή, µας έδωσε και τη δυνατότητα αυτή τη στιγµή να
διαθέτουµε κοινοβουλευτική πλειοψηφία στο Ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Αυτό το κράτος όµως για να αλλάξει πρέπει να είναι ένα
κράτος το οποίο θα σταµατήσει τις εξαιρέσεις.

Αυτό είπα –γιατί το επικαλεστήκατε δύο φορές- προηγουµέ-
νως και για την περίπτωση της Καστοριάς στον Πρόεδρο της
Βουλής, ότι ακούµε την κοινωνία, αλλά δεν µπορούµε να ακούµε
την κοινωνία που συνεχίζει να µας ζητά εξαιρέσεις. Και λυπάµαι
πάρα πολύ που κρίνατε ότι έπρεπε να κλείσετε µια τοποθέτηση,
ζητώντας κι εσείς µία ακόµη εξαίρεση, σε µια Αττική όπου βά-
ζουµε το όριο των 25.000, για να µπορεί ένας δήµος να παρα-
µείνει, να κλείνετε την τοποθέτησή σας και να κρίνετε
απαραίτητο ότι πρέπει να υπερασπιστείτε τη µία και µοναδική
εξαίρεση, που είναι να ζήσει ένας δήµος των 12.000 κατοίκων και
να µην µπορεί κανείς, µετά να σταθεί όρθιος, γιατί θα τον ρωτή-
σουν όλοι οι υπόλοιποι δήµοι «γιατί καταργείς εµάς και αφήνεις
το Ελληνικό;»

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ζητάτε, κύριε Τσίπρα, µε άλλα λόγια, να αναπαράγουµε τη λο-

γική και τη νοοτροπία των εξαιρέσεων, που οδήγησε στο πελα-
τειακό κράτος, που οδήγησε στην καταστροφή της Ελλάδας. Και
θα µε υποχρεώσετε να επισηµάνω σ’ αυτό το σηµείο ότι δεν είναι
η πρώτη φορά που το κάνετε αυτό. Το «όχι» που λέτε στον «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ» µε τη λογική του ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» δεν αφήνει τις
εξαιρέσεις από τον κανόνα, το είπατε και όταν ψηφίσαµε το νόµο
για τις προσλήψεις, όπου ενώ εντάσσαµε όλες τις προσλήψεις
στο σύστηµα της αξιοκρατίας και του ΑΣΕΠ, καταψηφίσατε,
όπως επίσης είπατε και ένα µεγαλοπρεπές «όχι», πάλι ζητώντας
εξαιρέσεις από τον κανόνα, όταν φέραµε το νόµο για το Ειδικό
Συµβούλιο Επιλογής Προϊσταµένων, εγκαθιστώντας για πρώτη
φορά αντικειµενικές και αξιοκρατικές προαγωγές των διευθυ-
ντών στο δηµόσιο.

∆εν µπορεί άλλο να συνεχίζεται η Ελλάδα των εξαιρέσεων!
Αυτό την έχει καταστρέψει. Εµείς την πολιτική ευθύνη την ανα-
λαµβάνουµε, για να αλλάξουµε αυτό το κράτος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υπουργό.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικης Αριστεράς): Κυρία Πρό-
εδρε, παρακαλώ το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ορίστε, κύριε Τσίπρα,
έχετε το λόγο.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Μόνο για µια
αναφορά. ∆εν θα απαντήσω σε όσα είπε ο κύριος Υπουργός, σε
σχέση µε το πώς είπε ότι θα λειτουργήσει η Γενική ∆ιεύθυνση.
Είναι γνωστό ότι έχουµε τελείως διαφορετική αντίληψη, τελικά.
Θα ήθελα να πω όµως το εξής: Μου λέτε ότι ζητάω εξαιρέσεις.
Εγώ επί της ουσίας και επί της αρχής εξέφρασα την αντίθεσή
µου µε τον πυρήνα της µεταρρύθµισης αυτής, διότι, ξέρετε, για
µας που έχουµε αγωνιστεί στην Αυτοδιοίκηση, µας θυµίζει ένα
στίχο του Σαββόπουλου, που λέει «παίρνεις τις ιδέες µου και µου
τις κάνεις λιώµα».

Παίρνετε την ανάγκη, δηλαδή, για µια πραγµατική αναδιάρ-
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θρωση του διοικητικού χάρτη και φτιάχνετε αυτό το πράγµα, που
είναι σε πλήρη αντίθεση µε την συντριπτική πλειοψηφία των το-
πικών κοινωνιών.

Αλλά, θέλω να τοποθετηθώ µονάχα στο εξής, κύριε Υπουργέ:
Είπα εγώ για εξαίρεση; Εγώ σας βάζω ένα θέµα, το οποίο είναι
µείζον πολιτικό ζήτηµα. Ο ∆ήµος του Ελληνικού είναι «φιλέτο»,
δήµος-«φιλέτο». Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά.

Με ποια λογική, λοιπόν, εσείς εντάσσετε ένα κριτήριο, το οποίο
δεν έχει πολιτικό βάθος και είναι αριθµητικό; Τα πάντα είναι αριθ-
µοί γύρω µας; Όχι µόνο είναι δήµος-«φιλέτο», αλλά είναι και
βορά µεγάλων οικονοµικών συµφερόντων, που θέλουν να τον κα-
τασπαράξουν. Αλλά, πέραν αυτού και άλλοι δήµοι µπορεί να
είναι. Προφανώς.

Εγώ, λοιπόν, έφερα ένα παράδειγµα για να σας αποδείξω ότι
τα κριτήρια που βάζετε, δεν είναι πολιτικά κριτήρια. Τα αριθµη-
τικά κριτήρια, χωρίς να κοιτάνε -εγώ δε λέω µε πελατειακούς
όρους, αλλά µε αντικειµενικούς όρους- κατ’ εξαίρεση κάθε πε-
ρίπτωση, δεν έχουν καµµία λογική και πολιτική βάση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Υπουργέ, έχετε το
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Νοµίζω ότι δεν
πρέπει να επιµένετε σε αυτό το επιχείρηµα και σ’ αυτή τη συλ-
λογιστική, αλλά αυτή είναι γνώµη µου και πιθανόν να κάνω λάθος.

Εµένα ήρθαν και µε συνάντησαν οι εκπρόσωποι του ∆ήµου του
Ελληνικού και µου έθεσαν τους προβληµατισµούς τους. Η συζή-
τηση έφτασε στο εξής πάρα πολύ απλό ερώτηµα, που είναι και
ένα ερώτηµα προς εσάς: Τι θα συµβεί, αρνητικό, δυσµενές για
τους κατοίκους του Ελληνικού ή της Αργυρούπολης, αν οι ίδιες
αντιλήψεις, οι ίδιες λογικές, οι ίδιες αποφάσεις -που κατά τη
γνώµη σας κατέστησαν το ∆ήµο Ελληνικού ως ένα δήµο-πρό-
τυπο- κυριαρχήσουν και στον ενιαίο ∆ήµο Αργυρούπολης-Ελλη-
νικού; Πού είναι το µείζον θέµα, το µείζον πρόβληµα, ώστε να
µην µπορέσει κανείς να συνενώσει το Ελληνικό µε την Αργυρού-
πολη, ώστε να συναποτελέσουν ένα τέτοιο ∆ήµο;

Αυτή, ξέρετε, κύριε Τσίπρα, είναι και η µεγάλη δύναµη -γιατί το
είπατε τρίτη φορά και οφείλω να απαντήσω επί αυτού του εγχει-
ρήµατος- και έτσι εξηγείται, γιατί παρά τη δική σας την άποψη,
αυτό που καταγράφουν όλες οι έρευνες της κοινής γνώµης είναι
ότι η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών έχουν αγκα-
λιάσει το εγχείρηµα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», γιατί ακριβώς εισάγει
την Ελλάδα σε µια νέα εποχή και το κράτος, επιτέλους, σε δια-
δικασίες κανόνων και σε διαδικασίες, οι οποίες επιτρέπουν στους
πολίτες την αξιοπρέπειά τους.

Τίποτα παραπάνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Καρατζαφέρη, θα πάρετε όλο το χρόνο την οµιλία σας;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ελπίζω να µπορέσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει ο Πρόεδρος

του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Καρατζαφέρης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Λένε: «καλύτερα να σε πάρει µία πέτρα στο
κεφάλι, παρά στα νεφρά». Μία τέτοια πέτρα µου δηµιούργησε
τεράστια προβλήµατα για δέκα ηµέρες και βρέθηκα εκτός Κοι-
νοβουλίου. Να ευχαριστήσω όλες και όλους για τη συµπαρά-
σταση και τις ευχές.

Σκέφτηκα πολύ αυτές τις ηµέρες, κύριε Υπουργέ και θέλω να
δω πού το πάει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Σας είπα την άλλη
φορά –και το λέω και τώρα- ότι ναυαγήσαµε, βουλιάξαµε. Παρά
το σύνθηµα που λέτε, βουλιάξαµε. Όταν πήγαµε στην επαιτεία,
όταν βάλαµε αφεντικά στο κεφάλι µας, όταν τίποτα δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε γιατί είναι το µνηµόνιο, είναι οµολογία ότι βου-
λιάξαµε. Και ενώ έχουµε βουλιάξει, ναυαγήσει και προσπαθούµε
να κολυµπήσουµε για να φτάσουµε σε µία ξηρά, εσείς ασχολεί-
στε αν θα βάλετε αντηλιακό ή όχι! Περί αυτού πρόκειται. Αντη-
λιακό βάζετε! Η Ελλάδα χάνεται και εσείς ψάχνετε για αντηλιακό!

Προσπαθώ να καταλάβω πού το πάτε και τι κάνετε. Γιατί δεν
υπάρχει η πρώτη, ουσιαστική, πρωταρχική και πρωτεύουσα µέ-
ριµνα πώς θα βγάλουµε τη χώρα από την κρίση. ∆εν έχουµε ξε-

περάσει την κρίση. Η κρίση είναι µπροστά µας.
Πέντε λεπτά πριν έλθω στη Βουλή, άκουγα από το ραδιόφωνο

ότι το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης προσανατολίζεται
ξανά να βρει λεφτά. Έχουν περάσει µόλις οκτώ ηµέρες από την
ηµέρα που ξοφλήσαµε και δεν πτωχεύσαµε. Και ευτυχώς που
υπήρξαν εκείνες οι ώριµες φωνές και είπαν το «ναι». ∆εν είπαµε
το «ναι» σε σας. Μην έχετε καµµία ψευδαίσθηση. Το «ναι» το εί-
παµε στην Ελλάδα, για να υπάρχει σήµερα Ελλάδα και να µιλάµε.
Γιατί αν είχε επικρατήσει το «όχι», σήµερα θα είχαµε πτωχεύσει
και θα είχαµε πολλά δεινά και δεν ξέρουµε σε ποια κατάσταση θα
ήταν και το Βουλευτήριο.

Αλλά, εν πάση περιπτώσει, ευτυχώς που υπήρξαν άνθρωποι
που είχαν θέληση και ψυχή και είπαν αυτό το «ναι», κόντρα αν
θέλετε στους λαϊκισµούς, όπως αυτοί υφίστανται και έρπουν.

Εν πάση περιπτώσει, αυτό το «ναι» είχε µία συνέπεια, αλλά είχε
και µία υποχρέωση, να δώσετε δείγµατα γραφής. Ποια είναι τα
δείγµατα γραφής; Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»; Το πρώτο θέµα που
έπρεπε ν’ ασχοληθεί η Ελλάδα ήταν ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»;

Μα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόλις δώδεκα χρόνια ζωής
έχει ο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ». ∆ώδεκα χρόνια! Φρέσκο, δικό σας αντι-
κείµενο, δικό σας θέµα, δικιά σας σκέψη, δικιά σας ιδέα, του Αλέ-
κου Παπαδόπουλου. Εκτός κι αν ο κ. Παπαδόπουλος σας
δηµιουργεί τόση απέχθεια, που θέλετε να πετάξετε ό,τι έκανε.
Έχουµε νόµους του Τρικούπη -λειτουργεί η Ελληνική ∆ηµοκρα-
τία από την εποχή του Τρικούπη- του Βενιζέλου -που εφαρµόζο-
νται σήµερα- αναγκαστικούς νόµους, του 1936 και του 1967
ακόµη σήµερα, µεσούσης της ∆ηµοκρατίας.

Αν θέλετε λοιπόν, να αλλάξετε κάτι, να πάµε ένα βήµα προς
τα εµπρός, να πετάξετε αυτά τα παλιά. Ο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» των
δώδεκα ετών πρέπει να πεταχθεί; Γιατί το κάνετε; Το κάνετε για
ένα λόγο. Πρώτα-πρώτα, όταν υπήρχε η θύελλα «υπάρχουµε, δεν
υπάρχουµε», «τι πιστεύει η Ευρώπη», «τι λέει η Ευρώπη», «θα
βρούµε λεφτά», «θα πάµε στο Σαρκοζί», «θα πάµε στην Ουάσιν-
γκτον», «θα πάµε να βρούµε στο Βερολίνο την κ. Μέρκελ», εσείς
εκεί, να περάσετε το νόµο των µεταναστών. ∆ηλαδή, να κατα-
σκευάσετε πεντακόσιους τριάντα δύο χιλιάδες Έλληνες, κατά τη
δική σας οµολογία, που αύριο το πρωί θα είναι µια νέα δεξαµενή
ψηφοφόρων-µισθοφόρων. Έτσι, λοιπόν, έχουµε µια νέα δεξα-
µενή ψηφοφόρων-µισθοφόρων, γιατί αντιλαµβάνεται ο καθένας
–είστε αρκετά έµπειροι ως Κυβέρνηση, ως κόµµα µάλλον, γιατί
ως Κυβέρνηση δεν είστε- ότι θα τους χρειαστείτε αύριο το πρωί.

Έρχεται ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» αµέσως µετά. Το πρώτο θέµα µας
είναι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»; Θα σωθεί η πατρίδα από τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ»; Και σχεδιάζετε έτσι τις περιοχές, µε το νόµο που φέρ-
νετε για να στήσετε προκάτ κάλπες. Αυτό πηγαίνετε να κάνετε.
Πηγαίνετε να αρπάξετε τις εκλογές.

Γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ -και δεν ξέρω το µειδίαµά
σας τι απάντηση είναι- ότι είστε εκεί που είστε, επειδή η Νέα ∆η-
µοκρατία δεν µπόρεσε να βρει το ρυθµό της, να υπάρχει µία αξιό-
πιστη λύση και αντί να προσθέτει, αφαιρεί, αντί να
πολλαπλασιάζει, διαιρεί. ∆ιαφορετικά, θα ήσασταν σε κρισιµό-
τατη θέση. ∆εν κερδίσατε εκλογές. Μην έχετε ψευδαίσθηση. Σας
τις παραχώρησε ο κ. Καραµανλής µε εκείνα τα συνθήµατα τα
οποία έλεγε τότε «κάθε ψήφος στο ΛΑΟΣ είναι ψήφος στο
ΠΑΣΟΚ». Ήσασταν πολύ χαµηλότερα και θα φανεί αυτό πολύ σύ-
ντοµα, αρκεί εκείνη η πλευρά να αποκτήσει στοιχειώδη αυτοπε-
ποίθηση και να αντιληφθεί ότι, όπως το πάει, θα πάρετε και τους
δεκατρείς «πρωθυπουργούς», γιατί περί αυτού πρόκειται.

Όµως, κύριε Υπουργέ, έχετε στήσει µία µηχανή εξασφαλίσεως
της εξουσίας. Ξέρετε ότι ο κόσµος τις αποβάλλει. Ξέρετε ότι ο
λαός όλα αυτά τα οποία ήρθαν, δεν τα αντέχει. Το ξέρετε.

Άρα, λοιπόν, χρησιµοποιείτε τεχνικές για να µπορέσετε την
επόµενη ηµέρα να είστε ξανά στην εξουσία. Εµείς αυτό δεν θα το
επιτρέψουµε, δεν θα το ανεχθούµε. Αυτό εµείς θα το πολεµή-
σουµε. Είδατε και διαπιστώσατε, σε όλους αυτούς τους µήνες
που είσαστε Κυβέρνηση, ότι είµαστε εξαιρετικά προσεκτικοί. ∆εν
παραχωρήσαµε µε σοβαρότητα και τη σωφροσύνη ποτέ στις
Κασσάνδρες και στις «Κίρκες» του λαϊκισµού. Από εκεί και πέρα,
όµως, δεν θα µας επιβάλετε µια δικιά σας λογική δηµιουργίας
καθεστωτικής αντίληψης στον τόπο.

∆εν είχατε κανένα λόγο να κάνετε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Κανένα
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απολύτως λόγο, τέτοια στιγµή, µε τέτοια κρίση, µε τέτοια κατά-
σταση! Τι θα άλλαζε, αν το κάνατε σε δύο ή τρία χρόνια; Γιατί
µία τετραετία ολόκληρη δεν βγάζετε. Τι θα άλλαζε; Για ποιο λόγο,
λοιπόν; ∆εν ξέρατε πώς έχουν τα πράγµατα;

∆εν ξέρατε ότι αύριο το πρωί έρχεται ένα ασφαλιστικό βάρ-
βαρο, το οποίο είναι σίγουρο ότι θα το ψηφίσει πάλι η κοινοβου-
λευτική οµάδα του ΠΑΣΟΚ και πάλι θα βάζετε χωροφύλακες να
ψάξουν ποιοι είναι οι πιθανοί που θα ψηφίσουν «παρόν». ∆εν το
γνωρίζετε αυτό; ∆εν γνωρίζετε ότι το καλοκαίρι, µε τις σκέψεις
που πρυτανεύουν για τον εκλογικό νόµο, θα υπάρξουν Βουλευ-
τές, οι οποίοι γνωρίζουν εκ προοιµίου ότι δεν θα είναι Βουλευτές
αύριο το πρωί; Εσείς τι κάνετε;

Επειδή, όλα αυτά τα βλέπετε πιθανά µπροστά σας, σχεδιάζετε
την επόµενη εκλογική ηµέρα του ΠΑΣΟΚ και όχι την επόµενη
µέρα της δηµοκρατίας. Η διαφορά µας είναι τεράστια. Και πρέ-
πει ν’ αντιληφθείτε ότι εµείς δεν µπορούµε να παρακολουθή-
σουµε αυτούς τους βηµατισµούς. ∆ιαφωνούµε µε την πολιτική
σας.

∆εν δεχτήκατε την πρόταση για µία οικουµενικής αντιλήψεως
κυβέρνηση. Γιατί αυτή, αν θέλετε, η αλαζονεία, ο εγωισµός; Είναι
κακό; Πότε η χώρα πέρασε µια τέτοια κρίση; ∆εν θα µπορούσαµε
να καθίσουµε κάτω και να πούµε ποιοι είναι οι καλύτεροι για να
βγάλουν τη χώρα από την κρίση, να ακούσουµε τις προτάσεις
όλων εκείνων οι οποίοι θέλουν να συνεισφέρουν; Γιατί κάποιοι
µπορεί να µην θέλουν.

Και προσπαθείτε, µε µία κυβέρνηση αναιµική -και γνωρίζετε σε
ποιά σηµεία είναι αναιµική- η οποία ήδη µπαίνει στο σκόπευτρο
σκανδάλων, αποποµπές, ανακριτικές επιτροπές -δικές σας εσω-
τερικές µέσα στο ΠΑΣΟΚ- µέσα σε εφτά µήνες. ∆εν είναι έτσι,
όταν εσείς ξεκινάτε να κάνετε κάποια πράγµατα, τα οποία δεν
είναι και τόσο διαφανή; Ήταν διαφανής η διαδικασία µε το Σκα-
ραµαγκά; Είστε υπερήφανος, κύριε Υπουργέ, ότι άρχισε να µπαι-
νοβγαίνει ξανά στο Πεντάγωνο ο κ. Χάλακ; Άτυπος σύµβουλος
του κ. Βενιζέλου σήµερα, ο κ. Χάλακ. Όλοι γνωρίζουν τι σηµαίνει
Χάλακ, όλοι ξέρουν τις προµήθειες του κ. Χάλακ. Όλοι ξέρουµε
τι έκανε ο κ. Χάλακ και όλοι ξέρουµε πώς βοήθησε ο κ. Χάλακ,
όταν χρειάστηκε να βοηθήσει.

Εποµένως, δεν είναι αυτή η σωστή περπατησιά και αν ακόµα
«δεν έχουν χτυπήσει οι καµπάνες», κύριε Υπουργέ, είναι γιατί πι-
στεύω ότι λαδώνουν το καµπαναριό! Θα δείτε πολύ σύντοµα και
θα έχετε τέτοια πράγµατα και τέτοια πρωτοσέλιδα. Προς το
παρόν, ασχολούνται µόνο µε τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Εποµένως, κάτι δεν πάει καλά. Κάτι δεν πάει καθόλου καλά,
κύριε Υπουργέ. ∆εν έχετε λύση. Ποιά είναι η πρότασή σας, για να
βγάλετε τη χώρα από την κρίση; Φέρνετε δικές µας ιδέες, που τις
καταθέσαµε στη Βουλή πριν από ενάµιση χρόνο, ιδέες τις οποίες
κατέθεσα στον κ. Καραµανλή, τον εξαφανισµένο κ. Καραµανλή.
Και όπως σήµερα, είχα πει από την πρώτη µέρα, ότι αν δεν αφαι-
ρέσουµε, δεν κόψουµε τα τέλη προσγειώσεως και σταθµεύσεως
όλων των αεροσκαφών που πιάνουν στα ελληνικά αεροδρόµια,
δεν θα έρθουν τσάρτερς. Το κάνανε µε καθυστέρηση ενάµιση
χρόνο όλος ο υπόλοιπος κόσµος και οχτώ µήνες εσείς.

Πήρατε τους ηµιυπαίθριους χώρους, σας κάναµε µία πρόταση,
τη χαλάσατε. Είναι δυνατόν να µην έχουν γίνει ούτε πεντακόσιες
αιτήσεις σε τόσα διαµερίσµατα που έχουν το πρόβληµα; Χαλάτε
τις καλές ιδέες. Από έλλειψη εµπειρίας; Ίσως. Από δογµατισµό;
Ενδεχοµένως.

Ποιά είναι η αισιοδοξία την οποία δίνουµε; Αν σας ρωτήσουν
µε το χέρι στην καρδιά -όχι εδώ µέσα στη Βουλή ή οι ψηφοφό-
ροι σας ή το κόµµα σας- και σας πουν: Θα βγούµε από την κρίση;
Τί θα πει η καρδιά σας;

∆ε βλέπετε πώς πάνε τα πράγµατα; ∆εν αντιλαµβάνεστε, ότι
δεν σας εµπιστεύεται κανείς; Πού είναι το Ελληνικό Χρηµατιστή-
ριο; Τάρταρα. ∆εν σας εµπιστεύεται η ελληνική αγορά. Πού είναι
η γνώµη και η άποψη των ξένων αγορών; ∆εν έχετε πείσει κανέ-
ναν και για τίποτα.

Πήραµε την εγγύηση 110.000.000.000 –βεβαίως πολύ λιγό-
τερα έχουν µπει στο ταµείο µας και δεν ξέρω αν θα µπουν και
πόσα θα µπουν το καλοκαίρι- και όµως τα spread είναι στα πε-
ντακόσια και πλέον.

∆εν έχετε πείσει, κύριε Υπουργέ, δε δείχνετε να ξέρετε το

δρόµο για το πώς θα βγει η χώρα από την κρίση. Μας παρακο-
λουθούν απ’ έξω. Οι καλές δηµόσιες σχέσεις του Πρωθυπουρ-
γού δεν φτάνουν. Θυµάστε ότι εσείς οι ίδιοι φωνάζατε και
ουρλιάζατε για το λιµάνι του Πειραιά. Και υπήρξαν κάποιες σύγ-
χρονες φωνές, που έλεγαν να µην πετάξουµε τους Κινέζους από
το λιµάνι. Και τώρα οι Κινέζοι φαντάζουν ως όαση, κάνουµε αµάν
µήπως και οι Κινέζοι βοηθήσουν. Γιατί να σας εµπιστευθούν;

Πήγατε στη Ρωσία. Έγιναν κάποια λάθη µε την κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Εν πάση περιπτώσει εσείς είστε καινούρια
κυβέρνηση και κλωτσάτε τους Ρώσους. Είχανε συµφωνήσει κά-
ποια πράγµατα οι νεοδηµοκράτες, είχαµε εξευµενίσει λίγο τον
Πούτιν, είχαµε προχωρήσει σε µία συζήτηση και έρχεστε εσείς
και τον δίνετε στην αγκαλιά της Τουρκίας. Πήγε πάνω ο κ. Βενι-
ζέλος και ακύρωσε το οτιδήποτε είχε συµφωνηθεί. Χάνουµε, λοι-
πόν, απ’ τον Πούτιν και δεν έχουµε τη δυνατότητα να
εισπράξουµε.

Μιας και είστε και Υπουργός Εσωτερικών, πρέπει να σταµατή-
σετε τις βίζες για τους Ρώσους. Αφήστε να έρθουν οι Ρώσοι του-
ρίστες. Είναι δυνατόν να εγκρίνουν πεντακόσιες χιλιάδες βίζες
στη Φινλανδία και εµείς µόλις τριάντα µε σαράντα χιλιάδες; Αφή-
στε να µας φέρουν λεφτά. Ο Αµερικανός δεν έρχεται στη Χαλκι-
δική, ο Ρώσος έρχεται. Μαζέψτε κεφάλαια, γιατί έχουµε ανάγκη
από λεφτά. Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, αν πρόκειται να
παραµείνει κάποιος στην Ελλάδα, ας παραµείνει κάποιος που να
είναι οµόδοξος.

Εποµένως, δεν έχετε κάποια γραµµή. Ούτε εξωτερική πολιτική
υπάρχει ούτε εθνική οικονοµική πολιτική υπάρχει. Ήρθε εδώ ο
Ερντογάν και τα πήρε όλα και τον βοηθάτε και εσείς τώρα µε
αυτά που κάνετε στα νησιά. Είναι δυνατόν; Το κάθε νησί θα
έπρεπε να έχει το δήµαρχό του ακόµα και αν έχει πενήντα κα-
τοίκους ή τριάντα κατοίκους. Να έχει την πολιτεία του.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Έτσι γίνεται.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Όχι ακριβώς, κύριε Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ακριβώς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Θα δείτε ότι υπάρχουν νησιά, τα οποία
έχετε προσπεράσει. Όπως οι Οινούσσες

Θέλουµε, λοιπόν, αυτή τη στιγµή να έχουµε τα µάτια µας ανοι-
χτά. Η αντίληψη της Άγκυρας από το 1974, ήταν η εξής: «Τα νη-
σάκια και υφαλοκρηπίδες δεν θα µπορούσαν να έχουν τα
προνόµια που έχουν οι ηπειρωτικοί χώροι». Και εσείς έρχεστε
λοιπόν, να τα κάνετε νησάκια. Άκουσα τον κ. Πάγκαλο, ο οποίος
λέει: «τα νησάκια». ∆εν είναι «τα νησάκια», είναι τα µεγάλα στα-
θερά αεροπλανοφόρα που έχει η χώρα. Μη σκάβουµε, λοιπόν,
µόνοι µας τον τάφο µας. ∆εν είναι δυνατόν.

Και βεβαίως, ακούσατε τόσες παρατηρήσεις για κάποιες
έδρες, αλλαγές νοµών. ∆εν θα µπω σ’ αυτό το θέµα. Θα µπο-
ρούσα να σας λέω από τη γενέτειρα µου την Αρκαδία, µέχρι -
µιας και µιλάµε για Αιγαίο- για τη Ρόδο ως και την περιφέρεια.
∆εν θα µπω σ’ αυτά τα πράγµατα. Καλώς ή κακώς, πήρατε κά-
ποιες αποφάσεις.

Όµως, οι αποφάσεις σας, κύριε Υπουργέ, δεν πάρθηκαν µε
εθνικό συµφέρον. Πάρθηκαν, αναλόγως µε το τι εξυπηρετεί το
ΠΑΣΟΚ και µάλιστα, όχι το σύνολο του ΠΑΣΟΚ. Κάποιους «ηµέ-
τερους», Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ.

Θα σας πω µόνο ένα περιστατικό. Αρναία - Ιερισσός, δεν προ-
χωράω παραπέρα. Ξέρετε, ακριβώς πώς έγινε. Και όχι η Αρναία
που έχει τα διοικητικά κτήρια, καινούργια -µιας πενταετίας- και
πάει στην Ιερισσό. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Αλλά, δεν είναι
αυτό το µείζον. Το µείζον είναι ότι «τέτοια στιγµή, τέτοια λόγια».
Η χώρα χάνεται και εσείς ασχολείστε, µε εντελώς επουσιώδη θέ-
µατα, πράγµατα, που θα µπορούσαµε να µετατοπίσουµε. ∆εν
χάλαγε η Ελλάδα αν περιµέναµε δύο χρόνια. Να συζητήσουµε,
να ανταλλάξουµε απόψεις και να φτιάξουµε ένα καινούριο αυτο-
διοικητικό χάρτη.

Τώρα, µέσα σ’ αυτό το χαµό, δεν νοµίζω ότι είναι το πλέον απο-
τελεσµατικό. Θέλω να πιστεύω ότι θα συνειδητοποιήσετε στην
Κυβέρνηση, ότι δεν βαδίζετε καθόλου καλά και υπάρχει µεγάλος
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κίνδυνος, εξαιτίας αυτής της πολιτικής σας η χώρα να πέσει σε
µεγάλη δύνη.

(Χειροκροτήµατα από την Πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κα-
ρατζαφέρη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κατ’ αρχάς εγώ
προσωπικά, αλλά φαντάζοµαι και όλοι οι συνάδελφοι, κύριε Κα-
ρατζαφέρη, σας εύχονται, σιδερένιος και περαστικά. Είναι προ-
φανές, το δεκαήµερο αποχής σας από τα πολιτικά δρώµενα του
Κοινοβουλίου, γιατί απ’ ό,τι φαίνεται όλο αυτό το διάστηµα εί-
χατε τη δυνατότητα να µαζέψετε πάρα πολλά πράγµατα, γενικά
και πολιτικά. Κάποια απ’ αυτά αφορούν τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», για
το οποίο θέλω να σας πω δυο τρία στοιχεία.

Πρώτον, υποχρεούµαι να σας πω για µια ακόµη φορά, γιατί
εξακολουθεί και παραµένει ως βαριά µοµφή, η οποία σε καµµία
περίπτωση δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα, ότι αυτοί οι
πεντακόσιες τριάντα δύο χιλιάδες νόµιµοι µετανάστες που απέ-
κτησαν το δικαίωµα να ζητήσουν -και θα δούµε πόσοι απ’ αυτούς
αξίζουν να πάρουν ελληνική ιθαγένεια- αν θέλαµε να τους στρα-
τολογήσουµε ψηφοθηρικά, είχαµε µε το προηγούµενο νοµικό κα-
θεστώς τη δυνατότητα µε υπογραφή Υπουργού, χωρίς να
λογοδοτήσουµε πουθενά, χωρίς να δώσουµε σε κανέναν εξηγή-
σεις, να τους είχαµε ήδη κάνει Έλληνες, όπως αποδείξαµε µε
πάρα πολλά ντοκουµέντα, ότι αυτό γινόταν στο παρελθόν.

∆εύτερον, θα ήθελα σας παρακαλώ πάρα πολύ να γίνει σαφές
για µια ακόµα φορά κάτι για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Λέτε: Γιατί φέρ-
νετε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»; Γιατί ένας από τους πιο σηµαντικούς
λόγους, για τους οποίους ζητήσαµε την εντολή του ελληνικού
λαού ήταν για να κάνουµε αυτή την αλλαγή στην αυτοδιοίκηση
και στο κράτος. Είναι µέσα στις βασικές αρχές. Είναι µέσα στα
τρία τέσσερα µεγάλα θέµατα, για τα οποία κατ’ επανάληψη ζη-
τήσαµε και πήραµε τελικά την έγκριση και την εντολή του Ελλη-
νικού λαού. Γι’ αυτό κάνουµε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Πηγαίνω τώρα, στο δεύτερο σκέλος του ερωτήµατός σας ή
της παρατήρησής σας, το οποίο είναι: Γιατί τώρα και όχι αργό-
τερα; Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» γίνεται για δεκάδες λόγους. Αν έχετε
την ευκαιρία να ρίξετε µια µατιά στην οµιλία του Πρωθυπουργού
θα έχετε πλήρη απεικόνιση της οπτικής, της λογικής, της φιλο-
σοφίας, της στρατηγικής και των στόχων που εµπεριέχονται
µέσα στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Εγώ, θα αποµονώσω όµως, ένα από αυτά που αφορά και εσάς
και την πολιτική σας στάση µέχρι τώρα και στα µέτρα που πή-
ραµε για το πρόγραµµα σταθερότητας. Σύµφωνα µε το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους, που πιστεύουµε ότι δεν έχει µετρήσει
-γιατί δεν µπορούσε να κάνει διαφορετικά- πλήρως τις εξοικονο-
µήσεις, οι οποίες θα προκύψουν από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», έχουν
υπολογιστεί οι ετήσιες εξοικονοµήσεις από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
σε 1.200.000.000.

Εµείς πιστεύουµε, κύριε Πρόεδρε, ότι θα είναι περισσότερα,
για πολλούς λόγους. Ευχαρίστως στην οµιλία µου να το εξη-
γήσω.

Τα ξεχνάω όλα τα άλλα. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» δεν έγινε για τις
εξοικονοµήσεις. Αλλά να δεχθώ ότι µόνο γι’ αυτό θα µπορούσε
κανείς να σκεφθεί ότι έγινε. Ποιος µπορεί αυτή τη στιγµή για µια
διοικητική αλλαγή, µεγάλη θεσµική αλλαγή, που η αυτοδιοίκηση
ζητάει χρόνια -το πολιτικό σύστηµα είναι ώριµο, οι κοινωνίες φαί-
νεται ότι στη συντριπτική τους πλειοψηφία τα αποδέχονται- να
πει ότι αυτή δεν την εφαρµόζουµε το συντοµότερο δυνατόν,
ιδίως τώρα που έχουµε συνθήκες δηµοσιονοµικής χρεοκοπίας
της χώρας; Ποιος µπορεί να πει ότι δεν µε ενδιαφέρει να εξοι-
κονοµήσει η χώρα από τη λειτουργία των δήµων 1.200.000.000
ευρώ το χρόνο, που επί τέσσερα χρόνια σηµαίνει τουλάχιστον
5.000.000.000 ευρώ, ιδίως τώρα σε συνθήκες δηµοσιονοµικής
κρίσης;

Και κάτι προτελευταίο. Είπατε για τα νησιά. Κύριε Καρατζα-
φέρη, σας παρακαλώ πολύ. Εδώ κάτι δεν έχει πάει καλά µε την
πληροφόρησή σας. Τα νησιά, ακόµη και τα πολύ µικρά, και για
λόγους ουσιαστικούς, ευρύτερους και όχι µόνο αυτοδιοικητι-

κούς, έχουν γίνει δήµοι, ο Αϊ Στράτης, το Αγαθονήσι, ακόµα και
η Γαύδος, ενώ πράγµατι αυτοδιοικητικά δεν µπορούν να παίξουν
αυτόν το ρόλο, τον οποίο θα µπορούσε κανείς να περιµένει από
έναν τέτοιο δήµο. Παρ’ όλα αυτά, στους τριακόσιους είκοσι πέντε
δήµους και αυτά τα νησιά έχουν γίνει δήµοι.

Και τέλος, υποχρεούµαι να κάνω µια επισήµανση. Επειδή,
υπήρξαν στο πλαίσιο της οµιλίας σας κάποιες αναφορές σε πρό-
σωπα, σε συναδέλφους Υπουργούς κ.λπ., που προφανώς ήταν
αναφορές χωρίς κανένα στοιχείο -καµµία τεκµηρίωση, κάτι µας
αναφέρατε εδώ, για κάποιους, για κάποιον κύριο, δεν θυµάµαι
το όνοµά του κ.λπ.- ελπίζω αυτό, κύριε Πρόεδρε, να µη σηµατο-
δοτεί την έναρξη µιας νέας εποχής, η οποία θα µπορούσε να µπει
υπό τον τίτλο «αρχίζουµε τη λάσπη».

Αν υπάρχει κάτι, κύριε Πρόεδρε, να το πείτε. Και δεν λέω το
κλασικό: να πάτε στον εισαγγελέα. Να το πείτε. Να το πείτε µε
ονοµατεπώνυµο, µε στοιχεία. Κανείς, δεν υπάρχει περίπτωση, να
µη δεχθεί να το ακούσει. Αλλά γενικές αναφορές ονοµάτων, συ-
ναδέλφων Υπουργών για επισκέψεις που δέχονται, νοµίζω ότι
αυτά είναι από ένα σηµείο και µετά εκτός ορίων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Πρόεδρε του Λαϊ-

κού Ορθόδοξου Συναγερµού, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Υπουργέ, δεν είπα κανένα όνοµα.
∆ιάβασα το σχόλιο της φιλοκυβερνητικής εφηµερίδας «ΕΘΝΟΣ».
Το «ΕΘΝΟΣ» διάβασα και µάλιστα έλεγε «Χα, χα, λα, λα!». Σας
κορόιδευε ότι ο Χάλακ µπαινοβγαίνει στο Πεντάγωνο. Εάν σε σας
περιποιεί τιµή ο κ. Χάλακ στο Πεντάγωνο, είναι δική σας πολι-
τική. Εµείς δεν τον θέλουµε τον κ. Χάλακ, γιατί ξέρουµε τι συνο-
δεύει. Μην ενοχλείστε, λοιπόν, όταν αποκαλύπτεται η αλήθεια.

Όσον αφορά αυτό το οποίο είπατε στο τέλος και το οποίο δεν
µου άρεσε. Όχι. Μακρά από µας η οποιαδήποτε διάθεση «λά-
σπης», αλλά µακρά από µας το να αποκρύπτουµε κάτι το οποίο
πέφτει στην αντίληψή µας.

Είπατε πριν λίγο, κύριε Υπουργέ, ότι σας ψήφισε ο ελληνικός
λαός για µερικά -τρία, τέσσερα- µεγάλα θέµατα, µεταξύ αυτών
και τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Σας ψήφισε ο ελληνικός λαός γιατί του εί-
πατε, ότι «λεφτά, ξέρετε, υπάρχουν». Αυτό τους είπατε. Όταν η
άλλη πλευρά σάς έλεγε «µέτρα σκληρά» σαν και αυτά που εφαρ-
µόζετε, εσείς λέγατε: «λεφτά υπάρχουν». Γι’ αυτό σας ψήφισε.

Κοροϊδέψατε τον ελληνικό λαό. Τον κοροϊδέψατε. Γιατί λεφτά
δεν είδε ο ελληνικός λαός. ∆υσκολίες είδε ο ελληνικός λαός. Μεί-
ωση συντάξεων είδε ο ελληνικός λαός. Μείωση µισθών είδε ο ελ-
ληνικός λαός. Εξαφάνιση δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου
µισθού είδε ο ελληνικός λαός. Αυτά είδε ο ελληνικός λαός. Εσείς
λέγατε: «λεφτά υπάρχουν». Κοροϊδέψατε τον ελληνικό λαό να
σας ψηφίσει και µετά διαπιστώσατε.

Και βεβαίως, το ξέρετε πάρα πολύ καλά, καλύτερα παντός
άλλου, γιατί επτά, οκτώ µήνες καθυστέρηση ήταν ακριβώς για
να δικαιολογήσετε τη µεγάλη τούµπα στην πολιτική «λεφτά υπάρ-
χουν». Και χάσαµε πολύτιµο χρόνο, γιατί ναι µεν η Νέα ∆ηµο-
κρατία τα πεντέµισι χρόνια «τα έκανε µούσκεµα» τα πράγµατα,
αλλά και εσείς έχετε µια ιστορία.

Ξεχνάτε ότι το ΠΑΣΟΚ είχε εγκαθιδρύσει καθεστώς σοβιέτ
στην Ελλάδα; Τα εποπτικά συµβούλια του κ. Αρσένη στα εργο-
στάσια, τα έχετε ξεχάσει; Εποπτικά συµβούλια που έκλεισε όλη
η βαριά βιοµηχανία της χώρας, που έφυγαν, που δίπλα στο φυ-
σικό ιδιοκτήτη είχαµε βάλει και τον εκπρόσωπο των εποπτικών
συµβουλίων. Σοβιέτ!. Και από τα σοβιέτ εκείνης της δεκαετίας
του ’80 έχετε γίνει πιο νεοφιλελεύθεροι από τη Θάτσερ.

Όλες αυτές οι µεταµορφώσεις έφεραν αυτήν την κατάσταση
στη χώρα. Πτωχεύσατε τη χώρα εσείς και η Νέα ∆ηµοκρατία.
Οµολογήστε, επιτέλους, το έγκληµά σας. Ζητάτε από τον κ. Κα-
ραµανλή να βγει και να απολογηθεί και πρέπει να το κάνει. Και ελ-
πίζω να το κάνει µέσα στο Κοινοβούλιο και όχι στον κ.
Πρετεντέρη, όπως πληροφορήθηκα, γιατί θεσµικώς αυτός είναι
ο χώρος που πρέπει να ακουστεί ο κ. Καραµανλής.

Εσείς, όµως, απολογηθείτε στον ελληνικό λαό για όλα τα λάθη
του παρελθόντος. ∆εν ήταν όλα ιδανικά. Μας τρελάνατε. Από σο-
βιέτ σε Θάτσερ. Ε, διαλέξετε, λοιπόν, µια πολιτική να δούµε πώς
θα βγάλουµε αυτήν την έρηµη χώρα από την κατάντια στην οποία
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την έχετε φέρει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέργα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προη-
γουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκπαιδευτικοί-
συνοδοί τους από τα 13ο και 28ο ∆ηµοτικά Σχολεία Πάτρας
Αχαΐας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η επιχειρούµενη µεταρρύθµιση όφειλε να έχει τα εξής
χαρακτηριστικά, τα οποία δυστυχώς δεν διαθέτει.

Πρώτα απ’ όλα, έπρεπε να ήταν µια µεταρρύθµιση από τα
κάτω, από την κοινωνία, µέσα από τα βιώµατα της εφαρµογής
του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», της προηγούµενης αυτοδιοικητικής δοµής.
∆εύτερον, έπρεπε να έχει πρώτα την κοινωνική λαϊκή συναίνεση
και την εφαρµογή ακόµα και των τοπικών δηµοψηφισµάτων ως
κριτήρια για τις εθελοντικές συνενώσεις. Τρίτον, έπρεπε να έχει
ενιαία κριτήρια, κάτι το οποίο διαπιστώνουµε ότι δεν είναι πραγ-
µατικότητα και γεγονός, όσον αφορά αυτό που έρχεται προς ψή-
φιση.

Η Κυβέρνηση θεώρησε ότι βασική της αρχή για το νοµοθετικό
έργο είναι η διαβούλευση, η διαβούλευση στο διαδίκτυο, η δια-
βούλευση µε τους φορείς, η συζήτηση µε τους πολίτες, οι οποίοι
έχουν το συµφέρον, αλλά και τη γνώµη να εκφράσουν τη δικιά
τους προσέγγιση. Όταν η διαβούλευση περιορίζεται στη σύ-
σκεψη των Υπουργών µε τους Βουλευτές του κυβερνητικού κόµ-
µατος της περιοχής, έχουµε οµοφωνία όσον αφορά τις διεδρικές
-πιθανή οµοφωνία στις διεδρικές- και αρχίζει από εκεί και πέρα να
υπάρχει και διχογνωµία ακόµα.

Όµως, δυστυχώς, οι Βουλευτές του κυβερνητικού κόµµατος
όταν καλούνται αυτοί να αποφανθούν για την περιοχή τους, µοι-
ράζουν και τα ιµάτιά τους. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι
αυτό που γίνεται στην Αχαΐα. Τι συµβαίνει στην Αχαΐα; Στην Αι-
γιάλεια κατασκευάζεται ένας δήµος τεράστιος µε πενήντα τρεις
χιλιάδες κατοίκους, µε πάρα πολλούς δήµους συνενούµενους
αναγκαστικά.

Ένας Βουλευτής καταγόµενος από την Αιγιάλεια, ο κ. Σπηλιό-
πουλος, φέρεται και ως ο επόµενος δήµαρχος αυτού του δήµου,
ως έχει δηλωθεί δηµοσίως. Extra large το κοστούµι, τόσο πολύ
που θα έλεγα ότι δεν του πάει τελείως του αγαπητού συναδέλ-
φου. Οι υπόλοιποι τρεις συνάδελφοι, για να τον ξεφορτωθούν,
για να πάρουν τις ψήφους του, οµοφωνούν µαζί του «Αιγιάλεια,
ένας ∆ήµος». Ένας λιγότερος, λεηλασία ψήφων.

Αν αυτό αποτελεί κριτήριο νοµοθέτησης! Νοµίζω ότι δεν απο-
τελεί. Ήδη είδατε ότι η ανατολική Αιγιάλεια διαδηλώνει έξω από
τη Βουλή. Οµόφωνα όλοι αυτοί οι κάτοικοι της µεγάλης περιοχής
µε δεκαπέντε χιλιάδες κατοίκους ζητάνε –το είχατε πει ότι είναι
στη διαβούλευση- δήµο ανατολικής Αιγιάλειας. Αλλά αφού οµο-
φώνησαν οι τέσσερις κυβερνητικοί Βουλευτές, αµέσως καταλα-
βαίνετε ότι οι υπόλοιποι κυβερνητικοί παράγοντες συναίνεσαν
στο έγκληµα.

Χαρακτηριστικό του πνεύµατος. Υπάρχει µια περιοχή στη δυ-
τική Αχαΐα. Κατ’ αρχάς, να πω ότι όσον αφορά την ανατολική Αι-
γιάλεια, δεν είναι ότι κλείνουν τους δρόµους. Είναι
αποφασισµένοι ως δήλωσαν στις εκλογές, αν γίνουν, να κατεβά-
σουν και χωριστά ψηφοδέλτια, να µη συµµετέχουν σε ενιαίες
εκλογές και να να κληθεί η Κυβέρνηση εκ των υστέρων να ανα-
γνωρίσει δηµοκρατικά πραγµατοποιηµένες τις εκλογές αυτόνο-
µου δήµου, για να καταλάβετε ότι θα απέχουν από το άλλο
παιχνίδι, γιατί θεωρούν ότι εµπαίζονται.

∆υτική Αχαΐα. Ποια δυτική Αχαΐα; Σαν να λέµε την Ελλάδα,
νότια Βαλκάνια; Ονοµαζόταν ∆ήµος ∆ύµης και όλοι συµφωνούν
εκεί και η ΤΕ∆Κ «∆ήµος ∆ύµης». Ποιος σας είπε στο αφτί ότι θα
ονοµάζετε «∆υτική Αχαΐα» αυτή την περιοχή που ιστορικά ονο-

µάζεται «∆ήµος ∆ύµης»; ∆εν έχετε ενιαία κριτήρια, διότι κατα-
σκευάσατε ∆ήµο Φαρρών Τριταίας µε ελάχιστους κατοίκους,
πραγµατικούς κατοίκους, γιατί µένουν στην Πάτρα και στο ∆ήµο
Μεσάτιδας και στην Αθήνα µε δυο, τρεις χιλιάδες κατοίκους και
στα χαρτιά δέκα χιλιάδες. Γιατί δεν έχει η ανατολική Αιγιάλεια το
ίδιο δικαίωµα; Επειδή εκεί είναι η γενέτειρα του Υπουργού και
πρέπει να κοπεί άλλο κοστούµι;

Ο ∆ήµος Ρίου ήθελε να ενωθεί µε το ∆ήµο Ερινεού. Σιγά µην
ακούσατε. Και βέβαια στην επαρχία Καλαβρύτων τρεις δυτικοί
δήµοι ήθελαν να έχουν δικιά τους συγκρότηση. Κανείς δεν τους
ρώτησε.

Ας δούµε επίσης αυτά που τονίστηκαν προηγουµένως, τα
εγκλήµατα στην Αρναία, που πάτε να αφαιρέσετε την έδρα την
ιστορική, τη διαχρονική, εκατονταετιών. Ας δούµε το Ευπάλιο
απέναντι στη ∆ωρίδα, όπου εκεί, όλως περιέργως, ενώ έχει ανα-
κοινωθεί σωστά η έδρα του ∆ήµου να είναι στο Ευπάλιο, αφαι-
ρέθηκε για το Λιδορίκι και τώρα το ξανά σκέφτεστε και οφείλετε
να το ξανά σκεφτείτε. Τι να πω επίσης δίπλα, για τον ∆ήµο Βου-
πρασίας, του οποίου δεν του επιτρέπετε να συσταθεί, παρ’ ότι
όλη η περιοχή το ζητάει ή για το ∆ήµο στη Γορτυνία που ζητάνε
να είναι δύο δήµοι οι οκτώ και όχι ένας, γιατί τους χωρίζει ένα
ποτάµι και δεν έχουν γέφυρες επικοινωνίας, δεν έχουν τρόπο
ούτε δρόµους να επικοινωνήσουν µεταξύ τους σ’ ένα τεράστιο
ορεινό όγκο; Ή να πούµε ότι όλα τα νησιά τα κάνατε δήµους; Τα
Κουφονήσια δεν τα κάνετε δήµο και το ζητάνε επί τούτου και
είναι ισχυρός ο αυτοδιοκητικός κορµός τους και µπορεί να γίνει.

Βέβαια, θα αδικούσα συνολικά τη χώρα, αν δεν ασχολιόµουν
µε το εθνικό ζήτηµα, ότι στη Θράκη κατασκευάζετε τρεις δήµους
µε θρησκευτικά κριτήρια. Γιατί θα µπορούσαν να γίνουν και
άλλες µορφές συνενώσεων. Και εγώ δεν αντιλαµβάνοµαι τη λο-
γική των ισλαµικών δήµων.

Και ακριβώς εδώ ολοκληρώνω την παρέµβασή µου µε το αρ-
χικό ζήτηµα. Πώς συγκροτείται το ελληνικό κράτος; Οι περιφέ-
ρειες είναι δοµές αυτονοµηµένων πλέον τοπικών κυβερνητών,
όπως λέει ο Πρωθυπουργός, που θα υπάγονται σε ένα διαλυ-
µένο εθνικό κράτος απευθείας στις Βρυξέλες; ∆ηλαδή η κ. Κα-
ραχασάν, που θα την ξαναβάλετε υποψήφια περιφερειάρχη,
τηρώντας τις υποσχέσεις και τις δεσµεύσεις σας, θα µιλάει απευ-
θείας µε τις Βρυξέλες, µε τον κ. Ερντογάν, µε τον Βούλγαρο
Πρωθυπουργό; ∆οµείτε µια τέτοιου είδους σχέση αυτονόµησης
στη διαδροµή; Και ακριβώς αυτό φαίνεται ότι είναι το πνεύµα
σας.

Σ’ ένα χρόνο από τώρα, θα φανούν όλα. Σ’ ένα χρόνο από
τώρα και εσείς που κατάγεστε από µια ευαίσθητη περιοχή, κυρία
Τζάκρη, θα πρέπει να µας απολογείστε. Στο σύνθηµα «βόρεια,
νότια Μακεδονία, οµοσπονδία», τι θα απαντάτε µετά τον εγκλω-
βισµό, στον οποίο έχετε περιέλθει; Και εµείς απαντάµε: Όταν
έρθει εκείνη η ώρα, δεν θα κλείσουν ένας και δύο περιφερειακοί
δρόµοι. Όλη η Ελλάδα θα σας δώσει το σύνθηµα και το σύνθηµα
θα είναι «φύγε, φύγε, φύγε».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε και εµείς,
κύριε Χρυσανθακόπουλε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μιχαήλ
Χαλκίδης.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν λίγους µήνες η δική µας

κυβέρνηση έβλεπε πεισµατικά τη στείρα άρνηση της Αξιωµατι-
κής τότε Αντιπολίτευσης στην όποια µεταρρυθµιστική προσπά-
θεια επιχειρούσε. Η δική σας άρνηση ήταν δογµατική, ήταν
προγραµµατική, ακόµη και για νοµοθετήµατα στα οποία κατ’
αρχάς δείχνατε να συµφωνείτε.

Εδώ βρίσκεται και η µεγάλη διαφορά µας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ. Σήµερα εσείς έχετε στη διάθεσή σας,
για πρώτη φορά ίσως στη µεταπολιτευτική ιστορία του τόπου,
µια Αξιωµατική Αντιπολίτευση η οποία κατεβάζει προτάσεις, προ-
καλεί το διάλογο, προτάσσει το εθνικό συµφέρον από τις µικρο-
κοµµατικές επιδιώξεις, εγγυάται δηµοσίως και κατ’ επανάληψη
συναινετικό πνεύµα και διάθεση µπροστά στα µεγάλα προβλή-
µατα του τόπου. Και εσείς κάνετε το παν για να απαξιώσετε αυτό
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το νέο πολιτικό ήθος.
Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι ένα πρόγραµµα που σχεδιάστηκε και

συµφωνήθηκε πίσω από κλειστές κοµµατικές πόρτες, σε συνα-
ντήσεις και διαβουλεύσεις µεταξύ των Βουλευτών σας και των
τοπικών κοµµαταρχών σας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Έτσι είναι, κύριε Υπουργέ. Αυτό το καταγγέλλουν και τα δικά
σας στελέχη, σε όλη την επικράτεια κι αυτό είναι πραγµατικά
κρίµα.

Προσπαθείτε να πείσετε ότι αυτό το σχέδιο αποτελεί τη σω-
τηρία για την ελληνική περιφέρεια, για την Τοπική Αυτοδιοίκηση,
για την ανόρθωση της οικονοµίας µας, για την πάταξη της δια-
φθοράς, για τον θρίαµβο της διαφάνειας, για την έξοδο από την
κρίση, για την αντιµετώπιση κάθε προβλήµατος.

∆εκαέξι νοµοσχέδια σε συσκευασία του ενός, στεγάζει το πο-
λυώροφο αυθαίρετο του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» που έρχεται να «σώσει»
τη χώρα. Και το χαρακτηρίζουµε «αυθαίρετο», γιατί δεν είναι το
ώριµο αποτέλεσµα ανοιχτών συζητήσεων, συνθετικής διαβού-
λευσης, ελεύθερου προβληµατισµού, βαθειάς γνώσης και ευ-
κρινούς ανάγνωσης της πραγµατικότητας. ∆εν είναι το ώριµο
αποτέλεσµα ενός ειλικρινούς διαλόγου µεταξύ του κράτους, της
ΚΕ∆ΚΕ, της ΕΝΑΕ, των τοπικών κοινωνιών. ∆εν είναι το ώριµο
αποτέλεσµα της εµπεριστατωµένης µελέτης, της τεκµηριωµένης
διάγνωσης, της σαφούς στοχοθεσίας.

Η µονοµερής και αυθαίρετη επιβολή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» επα-
ναλαµβάνει µε µεγαλύτερη ένταση και κρυψίνοια τα λάθη, τις πα-
ραλείψεις, τις βιασύνες, τις ατέλειες και τις προχειρότητες
προηγούµενων υποτίθεται µεταρρυθµιστικών τοµών, την αποτυ-
χία των οποίων διαπιστώνει εκ των υστέρων ο ίδιος ο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάσχει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και
ως προς το οικονοµικό σκέλος. Οι διακηρυγµένες και συµφωνη-
µένες οικονοµικές προϋποθέσεις της µεταρρύθµισης λησµονή-
θηκαν, ενώ αντίθετα η διαβόητη «νέα αρχιτεκτονική», απέκτησε
διαστάσεις και αρετές µηχανισµού εξοικονόµησης χρηµάτων
ενταγµένη στο Σύµφωνο Σταθερότητας.

Αλήθεια, µήπως θυµάται κανείς τους πύρινους λόγους του κ.
Παπανδρέου, όταν µε την ιδιότητα του Αρχηγού της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης προειδοποιούσε την τότε Κυβέρνηση να µην
τολµήσει να αναλάβει µεταρρυθµιστικές πρωτοβουλίες, αν δεν
έχει τακτοποιήσει προηγουµένως όλες τις οικονοµικές εκκρεµό-
τητες έναντι της αυτοδιοίκησης;

Τώρα, γιατί δεν ισχύουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ, οι προειδοποιήσεις του σηµερινού Πρωθυπουργού; Σή-
µερα τι άλλαξε; Βελτιώθηκε η κατάσταση; Είµαστε πιο πλούσιοι,
λιγότερο χρεωµένοι; Είναι πιο ασφαλές το µέλλον µας; Ρητορικά
τα ερωτήµατα. ∆εν υπάρχει απάντηση. Ή αν υπάρχει, είναι «όχι»
σε όλα.

Πάσχει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και ως προς τη µεταφορά των αρ-
µοδιοτήτων, οι οποίες παρελαύνουν «ατάκτως ερριµµένες», αλλά
δεν κοστολογούνται όπως επιτάσσει το Σύνταγµα και όπως
σαφώς υποδεικνύουν πρόσφατες αποφάσεις ανωτάτων δικα-
στηρίων µας.

Πάσχει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και ως προς τα προτεινόµενα ονό-
µατα, ιδιαίτερα των νέων δήµων, πολλά από τα οποία διαγρά-
φουν ολόκληρα κεφάλαια της οικείας τοπικής και εθνικής µας
ιστορίας ή αλλοιώνουν παραδόσεις, θολώνουν τις µνήµες και
προκαλούν αναπόφευκτες συγχύσεις.

Ναι, είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα, κυρία Υπουργέ -που
είστε αυτή τη στιγµή στον υπουργικό θώκο- ότι προκαλείται µετά
την κατάργηση του Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης και την κα-
τάργηση του ιστορικού και εθνικής σηµασίας ∆ήµου Βεργίνας.
Και δεν τηρήθηκαν καθόλου, µα καθόλου, όλα αυτά που προ-
βλέπονται για το χωροταξικό από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», το δικό
σας νοµοθέτηµα. ∆ιότι προβλέπει γεωγραφικά όρια -όντως ο
Αλιάκµονας είναι αυτός που µας χωρίζει- προβλέπει πολιτιστι-
κούς, ιστορικούς, εθνικούς λόγους –όπως σας τα είπε και ο Πρό-
εδρος της Βουλής- και τίποτα δεν τηρήσατε στη δηµιουργία του
∆ήµου Βεργίνας µε έδρα τη Μελίκη. Όλες αυτές οι προϋποθέ-
σεις, πραγµατικά καλύπτονται και επιβάλλεται να γίνει ο ∆ήµος

Βεργίνας. Και την τελευταία, την ύστατη στιγµή, δείτε το.
Πάσχει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και ως προς τη χάραξη των ορίων

και τον ορισµό των εδρών, ιδιαίτερα των κρατικών διοικήσεων,
όπου δηµιουργούνται ευτράπελες έως επικίνδυνες καταστάσεις.
Πάσχει όµως και ως προς την τεράστια αναστάτωση και αβεβαι-
ότητα που προκαλεί σε δεκάδες χιλιάδες εργαζοµένους, που
εντελώς ξαφνικά, µένουν µετέωροι, αντιµέτωποι µε υποχρεωτι-
κές, προσωπικές, οικογενειακές και κοινωνικές αναπροσαρµο-
γές και ανατροπές, ακόµη και υπό το φάσµα της απόλυσής τους.

Προ ηµερών, κύριε Υπουργέ, µου γνωστοποιήθηκε µέσω του
διαδικτύου, µια πολύ σηµαντική επιστολή-πρωτοβουλία, την
οποία έχουν αναλάβει εκατόν σαράντα ένας δηµόσιοι υπάλληλοι
διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων, οι οποίοι υπηρετούν σε διά-
φορες υπηρεσίες του στενού ή και του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα και σας ζητούν το αυτονόητο: Να θεσπίσετε επιτέλους κοι-
νωνικά κριτήρια στις µετατάξεις.

Πού είναι το κοινωνικό κράτος, κύριε Υπουργέ; Που είναι η κι-
νητροδότηση που θα πρέπει να παράσχει το κράτος-εργοδότης
στους υπαλλήλους του προκειµένου αυτοί να αποδίδουν το µέ-
γιστο της αποτελεσµατικότητάς τους; Καταθέτω για τα Πρακτικά
την επιστολή.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Μιχαήλ Χαλκίδης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Πάσχει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», γιατί προκαλεί αυτή την πολυεπί-
πεδη αναταραχή, τώρα ακριβώς που απαιτείται η µέγιστη δυνατή
σύµπνοια, συνοχή και συναίνεση. Πάσχει γιατί ψευδεπίγραφα,
δήθεν, επαναφέρει την κοινοτική ορολογία στην αυτοδιοίκηση,
διαλύει όµως κάθε έννοια, κάθε ψήγµα, κάθε ιδέα κοινοτισµού
και κατασκευάζεται µια αυτοδιοίκηση που της λείπουν όλα τα συ-
στατικά της. Της λείπει ο τόπος, γιατί οι δήµοι που δηµιουργού-
νται χάνουν το τοπικό χαρακτήρα τους. Της λείπει η κοινοτική
ταυτότητα, γιατί κάθε τι το τοπικό µπαίνει υποχρεωτικά στον ανα-
δευτήρα του δήθεν ισχυρού αλλά απόµακρου νέου δήµου. Της
λείπει και η ουσία της αυτοδιοίκησης, γιατί επανέρχεται µε δια-
φορετικό µανδύα µία ποικιλία ελέγχων σκοπιµότητας.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι κάθε
σας παρέµβαση κατεβάζει τον κόσµο στο δρόµο. Κάθε σας νο-
µοθέτηµα, αντί να λύνει προβλήµατα, δηµιουργεί περισσότερα.
Ενώ όλοι συµφωνούµε ότι χρειαζόµαστε βαθιές τοµές και ανα-
τροπές, ενώ σποραδικά και διάσπαρτα βρίσκονται πράγµατι ρυθ-
µίσεις προς τη σωστή κατεύθυνση, εσείς επιλέγετε έναν
αδιέξοδο και συγκρουσιακό µονόδροµο µε κεντρικές πολιτικές
επιλογές πληµµελούς προετοιµασίας και εξαιρετικά επισφαλούς
κατάληξης και απόδοσης.

Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν µπορεί να συναινέσει σε τόσο ριψοκίν-
δυνους διοικητικούς ακροβατισµούς γι’ αυτό και καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η κυρία Θε-
οδώρα Μπακογιάννη.

ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
ελληνική κοινωνία µπαίνει σε µία περίοδο σκληρής δοκιµασίας,
σε µία περίοδο επώδυνων σκληρών µέτρων, σε µία περίοδο µε-
γάλων θυσιών, που για µία ακόµη φορά ζητούνται από εκείνους
που έχουν τη µικρότερη ευθύνη για την παρατεταµένη παρακ-
µιακή πορεία που ακολούθησε η Ελλάδα τα τελευταία τριάντα
χρόνια.

Η επιτυχής αντιµετώπιση της κρίσης που µας µαστίζει είναι µο-
νόδροµος για όλους µας. Οι διαρθρωτικές αλλαγές, οι µεγάλες
µεταρρυθµίσεις, είναι ένα απαραίτητο εργαλείο, όχι µόνο για να
αντιµετωπίσουµε τη κρίση, όχι µόνο για να καταφέρουµε να βγά-
λουµε το ταχύτερο δυνατό τη θηλιά των µέτρων από το κεφάλι
µας, αλλά κυρίως για να διαµορφώσουµε τις προϋποθέσεις µιας
ορθολογικής και βιώσιµης ανάπτυξης για την Ελλάδα της επό-
µενης µέρας.

Χωρίς αµφιβολία, µια τέτοια περίπτωση είναι και η ανάγκη δι-
οικητικής µεταρρύθµισης στη χώρα. Κακά τα ψέµατα, το σηµε-
ρινό µοντέλο διοικητικής δοµής και πολύ περισσότερο το
σηµερινό µοντέλο αυτοδιοίκησης έχει αγγίξει –αν δεν έχει ξεπε-
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ράσει- τα όριά του.
Άλλωστε, όλοι εµείς που είχαµε την τύχη και τη µεγάλη τιµή να

υπηρετήσουµε το χώρο της Αυτοδιοίκησης, έχουµε πολλές
φορές τοποθετηθεί, µέσα από τα συνέδρια της ΚΕ∆ΚΕ αλλά και
µέσα από την Επιτροπή Περιφερειών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για την ανάγκη αλλαγών που θα κάνουν το θεσµό πιο αποτελε-
σµατικό, πιο λειτουργικό, πιο ουσιαστικό στο ρόλο του δίπλα
στους ανθρώπους και τις τοπικές κοινωνίες.

Και ήταν σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο κό-
σµος της Αυτοδιοίκησης τα τελευταία χρόνια είχε πετύχει οµο-
φωνία για τις προτεραιότητες, τους στόχους για τη θεσµική αυτή
κατεύθυνση. Συνεννοηθήκαµε µεταξύ µας και συναινέσαµε σε
ανύποπτο χρόνο, σε ήρεµους καιρούς µακριά από προεκλογικές
σκοπιµότητες, να προχωρήσει µέσω του Ινστιτούτου Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης µία συνολική µελέτη υποστήριξης της διοικητικής
αναδιάρθρωσης και των νέων συνενώσεων στην αυτοδιοίκηση.

Εγώ ανήκω σε αυτούς που υποστηρίζουν χρόνια τώρα τη δι-
οικητική µεταρρύθµιση είτε από το χώρο της αυτοδιοίκησης
είστε στο κόµµα, στο οποίο ανήκα µέχρι πριν από λίγες εβδοµά-
δες.

∆εν πιστεύω ότι υπάρχει κανείς µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα –
και πάντως δεν υπάρχει κανείς στο χώρο της Αυτοδιοίκησης- που
να µη γνωρίζει ότι οι απαιτήσεις και οι στόχοι ήταν κοινοί: δηµι-
ουργία περιφερειάρχη, αιρετός περιφερειάρχης, αιρετό περιφε-
ρειακό συµβούλιο, αναδιαµόρφωση των δήµων µε συνενώσεις
ώστε να είναι ισχυροί και αποτελεσµατικοί, η Αυτοδιοίκηση να
έχει τις αναγκαίες αρµοδιότητες, να έχει συγκεκριµένους και
προκαθορισµένους πόρους, να απαλλαγεί από το βραχνά της
κακοδιαχείρισης, της διαφθοράς και της γραφειοκρατίας.

Ήρθε η Κυβέρνηση να εφαρµόσει αυτήν τη µεταρρύθµιση και
κατάφερε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάτι το µοναδικό: Επτά
µήνες µε απόλυτη συναίνεση των κοµµάτων –διότι η Νέα ∆ηµο-
κρατία, το γνωρίζετε πολύ καλά, προετοίµαζε παρεµφερές νο-
µοσχέδιο, το ΠΑΣΟΚ το ήθελε, η Αυτοδιοίκηση το ήθελε-
κατάφερε να δηµιουργήσει και να φέρει ένα νοµοσχέδιο, όπου η
µεταρρύθµιση αυτή είναι κουτσή, άνευρη, αδύναµη και ατελής.

Εγώ δέχοµαι τις καλές προθέσεις, αλλά «ο δρόµος για την κό-
λαση είναι στρωµένος µε καλές προθέσεις». Υπάρχουν δοµικές
αδυναµίες σ‘ αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτό φάνηκε. Φάνηκε από το
συνέδριο της ΚΕ∆ΚΕ και φάνηκε και από όλη τη συζήτηση, η
οποία έγινε στην Επιτροπή και εδώ στην Ολοµέλεια αυτές τις
µέρες.

Και τί ουσιαστικά φάνηκε; Ότι όπου κυριάρχησαν υστερόβου-
λες, µικροκοµµατικές επιδιώξεις, ο κόσµος είναι στο δρόµο. Αυτή
είναι η αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ. Είναι
κρίµα.

Είχα ρωτήσει τον Υπουργό µέσα στην επιτροπή: «Έχεις το ΙΤΑ.
Γιατί πας να κάνεις είκοσι πέντε εξαιρέσεις στους τριακόσιους
είκοσι πέντε δήµους; Ποιος είναι ο λόγος; Είχες µία µελέτη η
οποία είχε γίνει σε ανύποπτο χρόνο και µπορούσες να την εφαρ-
µόσεις». Τί πιο αδιάβλητο κριτήριο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Ο µακαρίτης ο Τσάτσος ήταν Πρόεδρος του ΙΤΑ. «Έχεις τη
Βουλή των Ελλήνων. Κοµπάζεις ότι µε τριακόσιους είκοσι πέντε
δήµους µπήκες και µε τριακόσιους είκοσι πέντε βγήκες».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό δεν είναι άξιο συγχαρη-
τηρίων, διότι αυτό σηµαίνει ότι η αναβάθµιση του ρόλου της Βου-
λής, η αναβάθµιση του ρόλου των Βουλευτών, αυτά τα οποία
λέµε ότι θα αποτελέσουν τα συστατικά στοιχεία του νέου πολιτι-
κού σχήµατος, του νέου πολιτικού οικοδοµήµατος, το οποίο πρέ-
πει να κτίσουµε για ένα διαφορετικό αύριο όλοι µαζί για να
µπορέσουµε να βγούµε από την κρίση είναι αέρας φρέσκος.

Όλοι οι συνάδελφοι Βουλευτές, εάν µεν ανήκαν στη Νέα ∆η-
µοκρατία δεν ερωτήθηκαν καθόλου –ή αν ανήκαν σε άλλα κόµ-
µατα- εάν ανήκαν στο ΠΑΣΟΚ ερωτήθηκαν κατ’ ιδίαν και επί της
ουσίας θεσµικά όποια παρατήρηση έγινε µέσα στην Επιτροπή
και µέσα στη Βουλή των Ελλήνων δεν εισακούστηκε. Αυτό µπο-
ρεί να αποτελεί αναβάθµιση του Κοινοβουλίου και διάλογο για
µία µεταρρύθµιση τόσο πολύ σηµαντική, τόσο πολύ σπουδαία,
η οποία θα αλλάξει το αυτοδιοικητικό χάρτη της χώρας;

Επειδή έχω πολύ λίγο χρόνο, δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες.
∆εν θα σας πω ότι τα Άγραφα δεν είναι ορεινός ∆ήµος. ∆εν

θα σας πω ότι το Νυµφαίο δεν είναι ορεινός ∆ήµος. ∆εν θα σας
πω για όλες τις περιπτώσεις για τις οποίες έχουν κατά διαστή-
µατα οι άνθρωποι δικαίως εξοργιστεί και έρχονται στα γραφεία
µας.

Θα σας πω µόνο ότι µε τον τρόπο µε τον οποίο σκέπτεται η
Κυβέρνηση αυτή, ουσιαστικά και εκεί που υπάρχει συναίνεση την
ακυρώνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και αυτό είναι ένα ιδι-
αίτερο βάρος σε µία στιγµή που η Ελλάδα δεν αντέχει.

Η Ελλάδα χρειάζεται συναινέσεις και είναι αδιανόητο αυτή η
µεταρρύθµιση να υποχρεώνει εµένα, έναν άνθρωπο ο οποίος επί
δέκα χρόνια αγωνίζοµαι γι’ αυτήν να ψηφίσω «παρούσα» όταν θα
έρθει το νοµοσχέδιο σε ψηφοφορία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Το λόγο έχει η συνάδελφος κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πα-
σχαλίδου.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ο κύριος Υπουργός προηγουµένως έκανε µία κριτική στο Πρό-
εδρο της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας τον Αλέξη τον Τσίπρα,
αλλά µάλλον ο ίδιος και η Κυβέρνηση δεν αντέχει τη κριτική.

∆ιότι τα βάζει µε το ΣΥΡΙΖΑ, τη στιγµή που κριτική έκαναν και
συνάδελφοι της συµπολίτευσης και µάλιστα και ο ίδιος ο Πρόε-
δρος της Βουλής στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.

Μας κατηγόρησε ότι ζητούµε εξαιρέσεις. Θεωρεί κανένας εδώ
µέσα ότι η βούληση των τοπικών κοινωνιών είναι εξαιρέσεις; Όχι.
Η βούληση των τοπικών κοινωνιών είναι η ουσία του ζητήµατος
της διοικητικής µεταρρύθµισης. Όλα αυτά δεν τα βλέπει δυστυ-
χώς το Υπουργείο, η Κυβέρνηση και το σχέδιο νόµου που κατα-
τέθηκε.

Εµείς απορρίπτουµε το σχέδιο νόµου για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
διότι θεωρούµε ότι το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» εντάσσεται
ευθέως µαζί µε το φορολογικό, το ασφαλιστικό, τη µείωση µι-
σθών, τις ιδιωτικοποιήσεις και το άνοιγµα των κλειστών επαγ-
γελµάτων στο Πρόγραµµα Σταθερότητας που συνδιαµορφώνει η
Κυβέρνηση από κοινού µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ∆ιεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο. Αποσκοπεί στην αυταρχική αναδιάρθρωση
της κρατικής διοίκησης, χωρίς Αυτοδιοίκηση, στη δραστική πε-
ριστολή του κοινωνικού κράτους και στις µαζικές απολύσεις ερ-
γαζοµένων.

Απορρίπτουµε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» γιατί επιβάλλει συνενώσεις
δήµων µε τη µέθοδο του αποφασίζουµε και διατάσσουµε, χωρίς
καµµία συµµετοχή των τοπικών κοινωνιών. Περιορίζει τη συµµε-
τοχή των πολιτών και καταργεί τις προϋποθέσεις Αυτοδιοίκησης.
Συντηρεί και επαυξάνει ένα συγκεντρωτικό, αδιαφανές και πρω-
θυπουργοκεντρικό σύστηµα εξουσίας των αιρετών οργάνων, µε
διακοσµητικό ρόλο των δηµοτικών και περιφερειακών συµβου-
λίων. Επαυξάνει το ληστρικό πλειοψηφικό σύστηµα που απο-
κλείει εκ προοιµίου τη συµµετοχή στις αυτοδιοικητικές εκλογές,
για ένα µεγάλο φάσµα κοινωνικών και πολιτικών δυνάµεων. ∆εν
αποδίδει τα 4.000.000.000 συν 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ που
κατά την ΚΕ∆ΚΕ και την ΕΝΑΕ απαιτεί η µεταρρύθµιση.

Αντίθετα, η σηµερινή πρακτική είναι η περιστολή των κεντρι-
κών αυτοτελών πόρων που κατανέµονται από τον κεντρικό προ-
ϋπολογισµό στην Αυτοδιοίκηση. Οι δήµοι και οι περιφέρειες
δυστυχώς θα χρεοκοπήσουν.

Προβαίνει άµεσα σε απολύσεις χιλιάδων εργαζοµένων και
θέτει σε καθεστώς επισφάλειας τους υπόλοιπους. Και εδώ θα
πρέπει να δεσµευτεί, γιατί και σ’ αυτό έκανε παρατήρηση στον
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ο κύριος Υπουργός ότι
δεν θα χαθεί ούτε µία θέση εργασίας. ∆υστυχώς, δεν µπορεί να
το κάνει γιατί από πίσω το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» κρύβει χιλιά-
δες θέσεις εργασίας «χαµένες».

Εµείς λέµε: Καµµία συνένωση δήµων χωρίς αποδοχή από τις
τοπικές κοινωνίες. Απλή αναλογική, έµµεση εκλογή δηµάρχου και
περιφερειάρχη, συµµετοχή στις εκλογές χωρίς προϋποθέσεις
πλήρων ψηφοδελτίων, για να υπάρχει µια δηµοκρατική συγκρό-
τηση δηµοτικών και περιφερειακών συµβουλίων. Αποκέντρωση
των περιφερειών σε περιφερειακά διαµερίσµατα. ∆ηµοτικές κοι-
νότητες και περιφερειακά διαµερίσµατα µε αποφασιστικές αρ-
µοδιότητες. Κεντρική χρηµατοδότηση µε θεσµοθετηµένους, στα-
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θερούς πόρους χρηµατοδότησης της µεταρρύθµισης. Καµµία βε-
βαίως απόλυση εργαζοµένων και χρόνος διαβούλευσης και ορ-
γάνωσης των νέων θεσµών, ικανός ώστε να µπορέσει να λει-
τουργήσει και να µην καταρρεύσει συνολικά η Αυτοδιοίκηση.
Αυτό θέλει ένα χρονικό περιθώριο τουλάχιστον τέσσερα χρόνια.

Και αν περάσουµε στο σχέδιο νόµου που καταθέσατε, αναι-
ρούνται όλα όσα εσείς προτάσσετε για τη διοικητική µεταρρύθ-
µιση και τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Οι διαµαρτυρίες όλων όσων
αντιδρούν µε ποικίλους τρόπους είτε είναι έξω από τη Βουλή είτε
στις τοπικές κοινωνίες είτε µοιράζοντας ψηφίσµατα στα µέλη της
Εθνικής Αντιπροσωπείας και στην Κυβέρνηση, ενισχύουν όλα
όσα προανέφερα ξεκινώντας την τοποθέτησή µου. Βέβαια, εσείς
µπορεί να θεωρείτε ότι είναι αντιπολιτευτικός λόγος, αλλά για
µας και για την ευρύτατη πλειοψηφία των κατοίκων της χώρας
είναι θέµατα ουσίας.

Εκφράζουµε τη συµπαράστασή µας στον αγωνιστή δήµαρχο
Χρήστο Κορτζίδη, που είναι απεργός πείνας για εικοστή όγδοη
µέρα. Είναι συγκεκριµένοι οι λόγοι, τους ανέφερε και ο Πρόε-
δρος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας. Θεωρούµε ότι θα πρέ-
πει να σταµατήσει η πλήρης κατεδάφιση της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, η οποία είναι προ των πυλών.

Έχουµε συγχωνεύσεις, έχουµε µείωση προσωπικού στους δή-
µους, στα σχολεία, µετατροπή των σχολικών µονάδων σε «πάρ-
κινγκ» παιδιών σχολικής ηλικίας. Έχουµε οικονοµική ασφυξία, µε
συνέπεια τα βάρη να πέσουν για άλλη µια φορά στις πλάτες των
δηµοτών και των εργαζοµένων. Τι κάνετε; Αγνοείτε τελείως ιστο-
ρικές κοινότητες και ιστορικούς δήµους. Για ποιον από όλους να
πρωτοµιλήσω; Για το Χορτιάτη Θεσσαλονίκης; Για την κοινότητα
Κοµµένου Άρτας; Για την Αιανή Κοζάνης; Ή για την Απείρανθο,
που ο Μανώλης Γλέζος έχει πρωτοστατήσει στο πείραµα της
άµεσης δηµοκρατίας; Και ό,τι απέµεινε και δεν κατάφερε να δια-
λύσει ο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ», θα το κάνει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

Βέβαια, να σας πω ότι από τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» τι έµειναν;
Μόνο τα µουσεία και η Ιστορία σε αυτό το βιβλίο «Απεραθίτικος
Πολιτισµός». Τα υπόλοιπα µάλλον θέλετε να τα πάρετε κι αυτά,
δηλαδή τα µουσεία. Νοµίζω, όµως, δε θα σας το επιτρέψουν οι
τοπικές κοινωνίες. Και αυτές αντιδρούν. ∆εν µπορούν να φιµω-
θούν.

Και όλες αυτές τις µέρες έχουµε διάφορους συµπολίτες που
έξω από τη Βουλή που φωνάζουν και λεν ότι δεν γίνονται έτσι οι
συνενώσεις. Μόνο να σας αναφέρω για το Νοµό Θεσσαλονίκης,
υπάρχει ο ∆ήµος Σοχού, ο οποίος θα µπορούσε ως ορεινός
όγκος να έχει παραµείνει µόνος του. Από τη στιγµή που ο ∆ήµος
Βερτίσκου δεν είχε κανένα πρόβληµα, µε οµόφωνη απόφαση του
δηµοτικού συµβουλίου, να πάει στο ∆ήµο Λαγκαδά και ο διπλα-
νός εκ δεξιών ∆ήµος Αρέθουσας λέει ότι θα µπορούσε και θέλει
να παραµείνει κατά πλειοψηφία στο ∆ήµο Αγίου Γεωργίου, για
ποιο λόγο ο ορεινός όγκος του Σοχού δεν µπορεί να γίνει ένας
αυτοτελής δήµος;

Αν θέλετε, στον ίδιο νοµό, η Πυλαία -µε πολύ παλιά ιστορία-
ενώ ήθελε να αυτονοµηθεί, είχε και τον πληθυσµό, δεν το εν-
στερνιστήκατε. Ο Χορτιάτης, όµως, αντιδρά ως ένα ιστορικό και
µαρτυρικό χωριό, γιατί ο τίτλος του δήµου δεν είναι «Χορτιάτης-
Πυλαία», δεν προΐσταται. Καταλαβαίνετε ότι όλα αυτά τα θέµατα
θα πρέπει να τα δείτε και να ξαναφέρετε έναν «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
γιατί πάµε σε συνενώσεις, οι οποίες είναι απίστευτες µε τερά-
στιους δήµους, µε αποστάσεις εκατό χιλιοµέτρων, αναποτελε-
σµατικούς, χωρίς δοµές, χωρίς χρηµατοδότηση. Τελικά τι θα
γίνει; Θα διαλύσετε και την Τοπική Αυτοδιοίκηση.

Εµείς θεωρούµε ότι δεν µπορεί αυτό να είναι ένας ακόµη τρό-
πος, που θα ξεπουληθεί η δηµόσια περιουσία από του µικρούς
«αυτοκράτορες»-δηµάρχους.

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο συνάδελφος κ. Μιχά-

λης Τζελέπης έχει το λόγο για έξι λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από χθες

ακούσαµε -και θα ακούσουµε σίγουρα ακόµα- πολλά. Συµπτω-
µατικά, όλα αυτά ακούγονται πάντα όταν η Κυβέρνηση παίρνει
σηµαντικές πρωτοβουλίες µε νοµοσχέδια, όπου σηµατοδοτούν

βαθιές τοµές και ρήξεις µε το κατεστηµένο. Ακούσαµε για αντι-
συνταγµατικότητα σηµείων του παρόντος νοµοσχεδίου, ότι δεν
υπάρχει απόλυτη συναίνεση των φορέων, ότι δεν υπήρχαν τα
απόλυτα χρήµατα, ότι δεν είναι η στιγµή τέτοιων σοβαρών πα-
ρεµβάσεων, πως δεν είναι ο απόλυτα σωστός σχεδιασµός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και όχι µόνο, αν περίµενε ο Έντισον τις απόλυτες συνθήκες του
εργαστηρίου του, σήµερα δεν θα φωτίζαµε µε ηλεκτρικούς λα-
µπτήρες το Κοινοβούλιο, αλλά µάλλον µε πυρσούς. Επιτέλους, η
οργάνωση του κράτους επιβάλλεται να προχωρήσει. Έστω και
αν οι συνθήκες δεν είναι ιδανικές, η αποκέντρωση των κρατικών
υπηρεσιών και η ενίσχυση της περιφέρειας είναι επιτακτική ανά-
γκη να συνεχιστεί.

Σε αυτό στοχεύει το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», να προω-
θήσει µια νέα αρχιτεκτονική για την αυτοδιοίκηση και την απο-
κεντρωµένη διοίκηση, που εντάσσεται στο συνολικό σχεδιασµό
της Κυβέρνησης για ριζική αλλαγή του πολιτικού συστήµατος και
της λειτουργίας του κράτους µέσα από θεσµικές τοµές. Σκοπός
της νοµοθετικής πρωτοβουλίας είναι ένα νέο ελληνικό κράτος µε
περιφερειακή αυτοδιοίκηση και περιφερειακούς δήµους. Πρό-
κειται για µία επανασυστατική πρωτοβουλία, η οποία ουσιαστικά
ανασυστήνει την ελληνική κρατική δοµή, µε σκοπό να προσεγγί-
σει τα πρότυπα των ανεπτυγµένων χωρών µε δηµοκρατικές δι-
ευρύνσεις.

Στο πλαίσιο αυτό οι σύγχρονες αρχές της εγγύτητας και επι-
κουρικότητας, δηλαδή η λήψη των αποφάσεων από την κατώ-
τερη διοικητική βαθµίδα, διαδραµατίζουν τον κρίσιµο ρόλο. ∆εν
είναι τυχαίο ότι οι σηµαντικότερες θεσµικές αλλαγές, που έγιναν
στην αυτοδιοίκηση µετά την Μεταπολίτευση, φέρουν τη σφρα-
γίδα των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ. Η ενίσχυση του ρόλου και
των αρµοδιοτήτων των δήµων, η αιρετή δευτεροβάθµια αυτοδι-
οίκηση, η δηµιουργία ισχυρών δήµων στην περιφέρεια µέσα από
το σχέδιο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» είναι θεσµικές αλλαγές που προώ-
θησαν οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ.

Στη συνέχεια, περιθάλποντας τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», κάνατε, κύ-
ριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης την Κοινότητα ∆ραγασίου.
Για την Κυβέρνησή µας, αποτελεσµατικό κράτος είναι το αποκε-
ντρωµένο κράτος. Ιδεολογική µας τοποθέτηση ήταν και είναι ότι,
όσο πιο κοντά στον πολίτη είναι τα κέντρα λήψης αποφάσεων,
τόσο πιο πολύ αυτά ελέγχονται, τόσο πιο αποτελεσµατικά γίνο-
νται.

Σήµερα αποτελεί κοινή συνείδηση όλων των Ελλήνων ότι η πα-
ρούσα δοµή του κράτους είναι υπεύθυνη για τη γιγάντωση του
δηµοσιονοµικού προβλήµατος της χώρας, εµπόδιο στην ανα-
πτυξιακή πορεία της, πηγή ταλαιπωρίας και ανασφάλειας του πο-
λίτη, πηγή δυσχερειών στις αναπτυξιακές πρωτοβουλίες, πηγή
αδιαφάνειας που διευκολύνει τη διαφθορά.

Ο συνολικός επανασχεδιασµός του κράτους, της αποκεντρω-
µένης διοίκησης και αυτοδιοίκησης, µε στόχευση την εξυπηρέ-
τηση των αναγκών του πολίτη και την αναπτυξιακή ώθηση της
χώρας, µέσα στο δύσκολο οικονοµικό περιβάλλον, που διαµορ-
φώθηκε, κρίνεται επιτακτικά αναγκαίος.

Πιστεύουµε ότι µε τη νέα αρχιτεκτονική επιτυγχάνονται οι στό-
χοι για τη δηµιουργία σύγχρονου επιτελικού κράτους, µε αποκε-
ντρωµένα όργανα, που θωρακίζονται µε αποφασιστικές
αρµοδιότητες και δύο λειτουργικούς βαθµούς αυτοδιοίκησης,
ικανούς να ανταποκριθούν στις ανάγκες σχεδιασµού και υλοποί-
ησης της περιφερειακής ανάπτυξης. Για να καταστούν οι αρχές
της διαφάνειας, της αξιολόγησης, της λογοδοσίας της αξιοκρα-
τίας και της ανοιχτής διακυβέρνησης, θεµελιώδεις λίθοι της νέας
διοικητικής λειτουργίας. Για τον εξορθολογισµό στις δαπάνες και
την εξοικονόµηση πόρων, που τόσο έχει ανάγκη η χώρα, καθώς
και η αξιοποίησή τους προς όφελος των πολιτών.

Η νέα αρχιτεκτονική για το νοµό Σερρών προβλέπει εφτά δή-
µους. Όλοι οι θεσµικοί φορείς της αυτοδιοίκησης του νοµού και
όχι µόνο, είχαν τη δυνατότητα να θέσουν και µάλιστα επανει-
ληµµένα τις απόψεις τους και σε ορισµένες περιπτώσεις αναι-
ρώντας αυτά που την προηγούµενη φορά έθεταν, το ίδιο και
εµείς οι Βουλευτές. Άλλωστε, το Υπουργείο δεν είχε ποτέ συρ-
µατοπλέγµατα. Απόψεις τις οποίες έχει εκθέσει στο Υπουργείο
και στις οποίες εµµένω.
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Έχω να επισηµάνω όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι
τοπικές κοινωνίες είναι πιο ώριµες και έτοιµες γι’ αυτή τη διοι-
κητική µεταρρύθµιση, από τις αγωνίες και τις αβεβαιότητες αρ-
κετών αυτοδιοικητικών νυν και τέως για το αυτοδιοικητικό τους
µέλλον στις επικείµενες εκλογές. Αλλά και από αρκετούς εξ ηµών
που υιοθετούµε άκριτα τα αιτήµατα, για να είµαστε αρεστοί πολ-
λές φορές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώνοντας µία περίοδο έντονων
εξελίξεων, µε επίκεντρο την ελληνική οικονοµία και την προσπά-
θεια της ελληνικής κυβέρνησης να δηµιουργήσει συνθήκες δη-
µοσιονοµικής σταθερότητας καθίσταται ακόµα πιο επιτακτική η
ανάγκη για µεγάλες µεταρρυθµίσεις, για µεγάλες αλλαγές σε
όλους τους κρίσιµους τοµείς της λειτουργίας της ελληνικής κοι-
νωνίας.

Θεωρούµε αναγκαίο να ξαναχτίσουµε τη χώρα από την αρχή,
µε βάση τις αρχές και τις αξίες µας. Αυτό µας επιβάλλουν οι πε-
ριστάσεις και σε µια περίοδο που ζητάµε θυσίες από τους πολί-
τες για να σώσουµε τη χώρα πρέπει να παραµερίσουµε κάθε
λογική µικροσυµφέροντος και πολιτικού κόστους.

Πρέπει να κατανοήσουµε όλοι µας ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν
αποτελεί στοίχηµα της ίδιας της κυβέρνησης, αλλά της ελληνικής
κοινωνίας γι’ αυτό και πρέπει να το στηρίξουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε και για ότι τηρήσατε το χρόνο.
Καλώ στο Βήµα το Βουλευτή Λακωνίας της Νέας ∆ηµοκρα-

τίας, κ. Αθανάσιο ∆αβάκη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν

έρθω στην ουσία του νοµοσχεδίου, το οποίο από χθες συζητά η
Εθνική Αντιπροσωπεία, θα ήθελα να παρατηρήσω το εξής: Κι
άλλες φορές έχουµε βρεθεί σ’ αυτή τη δύσκολη θέση. Το εσπευ-
σµένο του πράγµατος και τη γενικότερη διαδικασία που καλείται
η Εθνική Αντιπροσωπεία να εξετάσει, να µελετήσει και να απο-
φανθεί επί του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, ενός όχι οποιουδή-
ποτε νοµοσχεδίου, ενός νοµοσχεδίου το οποίο είναι άµεσα
συνυφασµένο µε αυτή καθ’ αυτή την ύπαρξη των µελών αυτής
της Αιθούσης. Ενός νοµοσχεδίου το οποίο παρακολουθούν µε
ιδιαίτερο ενδιαφέρον, µε κρίσιµο ενδιαφέρον όλοι αυτοί που µας
έφεραν σ’ αυτή την Αίθουσα. Παρακολουθούν µε ιδιαίτερο εν-
διαφέρον οι εντολείς των µελών της Εθνικής Αντιπροσωπείας και
βλέπουν τους Έλληνες Βουλευτές για ένα εξάλεπτο να κάθονται
και να προσπαθούν να συναγωνιστούν το χρόνο, προκειµένου να
διατυπώσουν τις απόψεις τους.

Απευθύνω στο Προεδρείο µία έκκληση. Είναι πολύ σηµαντικό
το νοµοσχέδιο και θα έπρεπε, κύριε Πρόεδρε, να υπάρχει µία συ-
γκεκριµένη χρονική ευχέρεια, ένα δεκαήµερο θα έλεγα, προκει-
µένου να υπάρξει συγκεκριµένη και ενδελεχής εξέταση όλου
αυτού του νοµοθετήµατος, το οποίο άπτεται της ελληνικής πε-
ριφέρειας, της ελληνικής επικράτειας. Αυτό δεν συµβαίνει µέχρι
στιγµής. ∆εν συµβαίνει, υποβαθµίζοντας θα έλεγα και το ρόλο
της Αιθούσης αυτής και γενικότερα όλα εκείνα τα οποία απαρτί-
ζουν το ρόλο υπάρξεως της Εθνικής Αντιπροσωπείας, αλλά και
την ουσία και το µεγαλόπνοο, όπως εσείς επαγγέλλεσθε, του νο-
µοσχεδίου αυτού.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο εµφιλοχωρεί το σπέρµα της αντισυνταγµατικό-
τητας. Είναι σαφώς και εµφανώς αντισυνταγµατικές πολλές
διατάξεις αυτού, γεγονός που θεωρώ ότι θα χωλαίνει, όπως προ-
ελέχθη από τον συνάδελφο κ. Τασούλα, όπως χώλαινε ο Ήφαι-
στος έναντι του Καλλικράτους. Και ο Ήφαιστος εχώλαινε, αλλά
εν πάση περιπτώσει δεν είχε πρόβληµα γιατί ήταν θεός. Αυτό το
νοµοσχέδιο όµως, θα χωλαίνει µπροστά στην οποιαδήποτε κρίση
οποιουδήποτε έχει έννοµο συµφέρον -πολίτου, τοπικής κοινω-
νίας- απέναντι σε εκείνα τα οποία πραγµατεύεται και σ’ εκείνα τα
οποία θέλει να δώσει συγκεκριµένες λύσεις.

Το άρθρο 102 του Συντάγµατος, όπως αναθεωρήθηκε πριν
από λίγο καιρό, οµιλεί σαφώς για την οικονοµική αυτοτέλεια των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Παράλληλα, όµως, το
άρθρο 95 του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου στην παράγραφο 2

µιλά για αδύναµους δήµους, οι οποίοι θα µπορούν να προσφύ-
γουν σε περισσότερο εύρωστους, όµορους προς αυτούς, δή-
µους προκειµένου να τύχουν µίας οικονοµικής ενίσχυσης ή
οποιασδήποτε άλλης ενίσχυσης. Αυτό και µόνο, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, µας βάζει άµεσα στο δρόµο της ανεύρεσης της
συνταγµατικότητας του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.

Παράλληλα, υπάρχουν αποφάσεις του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, όπως και η Νέα ∆ηµοκρατία εχθές αντέδρασε και αντέ-
τεινε. Υπάρχουν αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας και
στην Ολοµέλεια και σε Τµήµα που µιλούν ότι προκειµένης χω-
ροταξικής ρύθµισης της χώρας, πρέπει να λαµβάνονται υπ’ όψιν
σαφώς τα κριτήρια και οι βουλήσεις των τοπικών κοινωνιών. ∆εν
ελήφθησαν υπ’ όψιν όλα αυτά τα οποία και το νοµοσχέδιο λέει
και ο κύριος Υπουργός φέρει ως σηµαία, αλλά και οι βουλήσεις
των τοπικών κοινωνιών. Και ένας και µόνο να είχε µία αντίρρηση
- διαφωνώ σ’ αυτό και µε τον κύριο Υπουργό και την κυρία Υφυ-
πουργό, η οποία παρίσταται τώρα- θα έπρεπε να το προσέξουµε
και να το ακούσουµε.

Υπάρχει η γνωµάτευση του Ινστιτούτου Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης, µία γνωµάτευση που έδινε ένα συγκεκριµένο δρόµο µε µία
κοινή οµοφωνία, µ’ ένα κοινό consensus. Αυτό δυστυχώς δεν
ελήφθη υπ’ όψιν από την Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπήρξε η διαβούλευση, ένας νέος όρος, τον οποίο έφερε και
εισήγαγε τον τελευταίο καιρό ο Κυβέρνηση. Ποια διαβούλευση,
κύριοι συνάδελφοι; Πώς διαβουλεύτηκαν όταν ο ίδιος ο Υπουρ-
γός λέει ότι σ’ έναν νοµό, όπως ο νοµός Λακωνίας που έχει τρεις
Βουλευτές, όταν οµονοούν οι τρεις, έχει καλώς. Όταν οµονοούν
οι δύο εκ των τριών, λαµβάνεται υπ’ όψιν η βούληση της Κυβερ-
νήσεως. Είναι δηµοκρατικό αυτό; Μπορεί κάποιος να πει ότι αυτή
τη στιγµή σ’ αυτήν την Αίθουσα µπορούν να δηµιουργηθούν οι
ευοίωνες προοπτικές για το µέλλον της χώρας µε αυτή τη συ-
µπεριφορά;

Κλείνοντας τα τηλεγραφικά, τα οποία αναγκαζόµεθα σήµερα
να λέµε, θα ήθελα να µιλήσω για δύο-τρία συγκεκριµένα θέµατα
στο Νοµό Λακωνίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε συνάδελφε, παρ’
ό,τι συµπαρίσταµαι στο Νοµό Λακωνίας και ιδιαίτερα σ’ εσάς που
είστε και κοντοχωριανός µου, δεν µπορώ να σας δώσω για τρία
θέµατα χρόνο. Επιλέξτε ένα θέµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή του
Προεδρείου για ένα λεπτό και θα τελειώσω.

Υπάρχει η ορεινότητα του ∆ήµου Οινούντος, ένα θέµα το
οποίο έχει τεθεί κι από άλλους συναδέλφους στην Αίθουσα αυτή.
Υπάρχει το αίτηµα της τοποθέτησης της ιστορικής έδρας του
δήµου Μολάων στη Μονεµβασιά. Νοµίζω ότι πρέπει να το δείτε,
όπως είδατε και την τοποθέτηση ως ιστορικής έδρας του Μυ-
στρά δίπλα, στη Σπάρτη, και νοµίζω ότι κι αυτό θα µπορούσε να
αποτελέσει ένα αντικείµενο συγκεκριµένης απόφασης από το
Υπουργείο.

Κλείνω µ’ ένα θέµα, το οποίο «βγάζει», κατά το κοινώς λεγό-
µενο, «µάτι». Είναι η µεταχείριση εκ µέρους της πολιτικής ηγε-
σίας του Υπουργείου Εσωτερικών του ∆ήµου Βοιών της
Νεάπολης. Ο Πρόεδρος της Βουλής, πριν κατέλθει του Βήµα-
τος, ανέφερε ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα. Πρέπει όποιος κοι-
τάει τα ζητήµατα της διοικητικής και της χωρικής ρύθµισης της
χώρας, να µην κοιτάει µόνο τον πολιτικό χάρτη. Πρέπει να κοιτάει
και το γεωφυσικό χάρτη της χώρας. Να κοιτάει και τον πολιτι-
στικό χάρτη της χώρας.

Πρέπει να γνωρίζετε κι εσείς κύριε Πρόεδρε, που µε διακό-
ψατε προηγουµένως, γιατί έχετε κι εσείς τέτοιους ανθρώπους
στην περιφέρειά σας, ότι τα Βάτικα, οι Βατικιώτες ναυτικοί, οι
Βατικιώτες καπετάνιοι, τα πληρώµατα όλων των ελληνικών
πλοίων που φέρουν τη σηµαία της χώρας και έχουν πληρώµατα
Βατικιωτών, αυτή τη στιγµή θρηνούν για µία αδικία που συνέβη
στην περιοχή τους.

Μην κοιτάτε ότι δεν µπορούµε να πάρουµε το µέρος της µιας
ή το µέρος της άλλης περιοχής διότι τιµούµαστε απ’ όλες τις πε-
ριοχές της χώρας µε την εµπιστοσύνη τους. Αλλά αυτό το οποίο
συµβαίνει στο ∆ήµο Βοιών στη Νεάπολη είναι µία µεγάλη αδικία,
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µία πολύ σοβαρή αδικία, αντίγραφο της εκκλήσεως του ∆ήµου
Βοιών καταθέτω και στα Πρακτικά του Κοινοβουλίου αυτή τη
στιγµή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος ∆αβάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πιστεύω ότι θα έπρεπε για µία ακόµα φορά να το ξαναδεί η
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Είναι πολύ σηµαντικό να επιτύχουµε
σε αυτούς τους δύσκολους καιρούς, τους οποίους περνάει η
χώρα την εθνική οµοψυχία. Η εθνική οµοψυχία δεν επιτυγχάνεται
µε την αδικία, την οποία εσείς µε τις ρυθµίσεις τις οποίες φέρετε,
προκαλείτε σε ορισµένες περιοχές της χώρας.

Σας καλώ, έστω κι αυτή τη στιγµή να το δείτε.
Σας ευχαριστώ.
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η συνά-
δελφος κ. Μαρία Μίχου.

Ορίστε, κυρία Μίχου, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, κανείς δεν αµφιβάλλει ότι το κράτος που βιώ-
νουµε σήµερα είναι ιδιαίτερα συγκεντρωτικό, γραφειοκρατικό και
δυσλειτουργικό, ότι δεν παρέχει ποιοτικές υπηρεσίες στους πο-
λίτες, ένα κράτος που τα τελευταία πέντε χρόνια ήταν ιδιαίτερα
πελατειακό, καθιστώντας τον πολίτη ανίσχυρο στην άσκηση των
δικαιωµάτων του.

Οι παθογένειες ενός συγκεντρωτικού κράτους, όπως το ελλη-
νικό, αντανακλώνται ανάγλυφα στην καθηµερινότητα του πολίτη.
∆εν σταµατούν όµως εκεί. Εµφανίζονται έντονα και στο µοντέλο
ανάπτυξης, που υιοθετήθηκε µέχρι σήµερα. Ένα σύγχρονο ευ-
ρωπαϊκό κράτος δεν είναι δυνατόν να συνεχίσει να λειτουργεί
κατά τέτοιο τρόπο, γιατί πολύ απλά δεν είναι σε θέση να προ-
σφέρει ποιοτικές υπηρεσίες στους πολίτες.

Στόχος του σχεδίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», του σχεδίου νόµου για
τη διοικητική µεταρρύθµιση της χώρας, είναι η δηµιουργία ενός
φιλικού και αποτελεσµατικού κράτους, που σέβεται τον πολίτη
και τις ανάγκες του, ενός κράτους που προσφέρει µια νέα ανα-
πτυξιακή προοπτική, η οποία στηρίζεται στην αξιοποίηση των συ-
γκριτικών πλεονεκτηµάτων κάθε τοπικής κοινωνίας.

Σήµερα έχουµε πολλούς µικρούς ΟΤΑ περιορισµένων δυνα-
τοτήτων. Η κατάσταση αυτή έχει ως συνέπεια την αδυναµία των
ΟΤΑ να σχεδιάσουν και να υλοποιήσουν αποτελεσµατικές δηµό-
σιες πολιτικές. Με το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» η Αυτοδιοί-
κηση αναλαµβάνει αυξηµένες αρµοδιότητες σε όλους τους
τοµείς, ενώ παράλληλα αλλάζει και ο τρόπος της οργάνωσής
της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε στοχευµένες παρεµβάσεις
προσπαθούµε να επανακτήσουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών.
Αφήνουµε πίσω µια για πάντα φαινόµενα αδιαφάνειας, πελατει-
ακών πρακτικών, προκλητικής και ανούσιας σπατάλης.

Στην κατεύθυνση αυτή προωθούνται σηµαντικές αλλαγές στο
σύστηµα διακυβέρνησης των νέων ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού. Επα-
ναφέρεται το όριο του 50% +1 για την εκλογή των αιρετών ορ-
γάνων, ενώ η θητεία τους αυξάνεται κατά ένα χρόνο. Με τον
τρόπο αυτό ενισχύεται η δυνατότητα προγραµµατισµού, αλλά
εξοικονοµούνται και σηµαντικοί οικονοµικοί πόροι, γιατί οι εκλο-
γές θα γίνονται ταυτόχρονα µε τις ευρωεκλογές.

∆ηµιουργούνται νέοι θεσµοί, ώστε η Τοπική Αυτοδιοίκηση να
µπορέσει να αντεπεξέλθει µε επιτυχία στις σύγχρονες προκλή-
σεις. Αξιοποιούνται οι δυνατότητες που προσφέρει η νέα τεχνο-
λογία. Αναρτώνται όλες οι αποφάσεις στο διαδίκτυο, ώστε κάθε
πολίτης να γνωρίζει και για τις πράξεις, αλλά και για τις παρα-
λείψεις της διοίκησης.

Τέλος, αφήνουµε οριστικά πίσω τις απίστευτες πελατειακές
εξυπηρετήσεις, που έλαβαν χώρα επί κυβερνήσεως Νέας ∆ηµο-
κρατίας. Από εδώ και στο εξής όλες οι προσλήψεις θα γίνονται

µέσω ΑΣΕΠ.
Στόχος µας είναι η δηµιουργία ενός νέου συστήµατος οικονο-

µικής διαχείρισης, το οποίο αφ’ ενός θα εξοικονοµεί πόρους και
αφετέρου θα δηµιουργεί τις απαραίτητες προϋποθέσεις για απε-
λευθέρωση των τοπικών αναπτυξιακών δυνατοτήτων.

Αναθεωρούνται οι ΚΑΠ, οι οποίοι προέρχονται από αυξηµένα
ποσοστά του ΦΠΑ αλλά και ποσοστά και του Φόρου Εισοδήµα-
τος Φυσικών και Νοµικών Προσώπων.

Τέλος, η περιφερειακή Αυτοδιοίκηση γίνεται βασικός πυλώνας
αναπτυξιακού σχεδιασµού, γιατί αναλαµβάνει τη διαχείριση των
Περιφερειακών Επιχειρησιακών Προγραµµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω πολύ περισ-
σότερα για ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο. ∆υστυχώς, ο χρόνος
είναι πάρα πολύ λίγος. Κλείνοντας την οµιλία µου θα ήθελα να το-
νίσω ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» δεν ολοκληρώνει τις µεταρρυθµιστι-
κές προσπάθειες της Κυβέρνησης. Αποτελεί απλά το πρώτο
σηµαντικό βήµα. Αυτό που θα πρέπει να δούµε στη συνέχεια είναι
η λειτουργία της κεντρικής διοίκησης. Στόχος της Κυβέρνησης
είναι η δηµιουργία ενός πραγµατικά επιτελικού, αποτελεσµατι-
κού κράτους, που σχεδιάζει πολιτικές και εποπτεύει την εφαρ-
µογή τους.

Κυρία Υπουργέ, στην τοποθέτησή µου θα ήθελα να αναφερθώ
στο Νοµό Πιερίας. Όσον αφορά το χωροταξικό, πάγια θέση µου
είναι ότι πέρα από τα επιστηµονικά κριτήρια, ο σχεδιασµός θα
πρέπει πάντα να συνυπολογίζει και τις απαιτήσεις των τοπικών
κοινωνιών. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι υποστήριξα τη δηµιουργία
του ∆ήµου ∆ίου, τη συνέχιση ουσιαστικά. ∆ηλαδή ο ∆ήµος ∆ίου
να παραµείνει ως έχει, όχι µόνο για λόγους ιστορικότητας, -φέρει
µια ιστορία πολλών χιλιάδων χρόνων- αλλά και για το γεγονός
ότι αποτελεί έναν βιώσιµο δήµο, µε σηµαντικές αναπτυξιακές
προοπτικές και αυτό το αποδεικνύει η συνεχής αύξηση του πλη-
θυσµού του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
χρησιµοποίησε το χωροταξικό σχεδιασµό ως βασικό επιχείρηµα
στην προσπάθεια να τορπιλίσει τη µεταρρύθµιση. Η συντηρητική
φιλοσοφία της Νέας ∆ηµοκρατίας καθίσταται σαφής ακόµη µία
φορά και συνεχίζει να θέτει εµπόδια σε κάθε προσπάθεια ενί-
σχυσης του ρόλου της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Αυτό συµβαίνει
γιατί, στην καλύτερη περίπτωση, δεν αντιλαµβάνεται ότι η ουσία
της µεταρρύθµισης δεν έγκειται στο χωροταξικό σχεδιασµό,
αλλά στην υιοθέτηση ενός νέου µοντέλου διοίκησης της χώρας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχουµε επισκέψεις και πρέπει να ανακοινώσουµε την πα-
ρουσία των πολιτών εκείνων που θα παραλάβουν µε τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» το Νοµό Φωκίδος από δώδεκα δήµους σε δύο,
ώστε ως νέα γενιά να καταστήσουν τη Φωκίδα επίκεντρο της
νέας αναγέννησης και ανάπτυξης του τόπου µας και της περι-
φέρειάς µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή, λοιπόν, να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολου-
θούν τη συνεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και
µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί από το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Ιτέας Φωκίδας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στη Β’ Αθηνών κ.
Χρήστος Πρωτόπαπας για έξι λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Και καταγόµενος από τη Φωκίδα,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Και καταγόµενος από
τη Φωκίδα!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ο πατέρας µου ήταν από το χωριό
∆ιακόπ ι-Γρανίτσα- στα Βαρδούσια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Τίποτε, λοιπόν, δεν είναι
τυχαίο! ∆εν ξέρω πόσους ψηφοφόρους έχει στη Β’ Αθηνών η Φω-
κίδα, αλλά αυτό δεν έχει καµµία σηµασία.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Έχει αρκετούς βεβαίως, αλλά δεν
είναι αυτό το θέµα. Πάντα η καταγωγή του πατρός πιστεύω ότι
παίζει έναν βαρύνοντα ρόλο, αν και προσωπικά έχω γεννηθεί στα
Χανιά Κρήτης.

Κύριε Πρόεδρε, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που νοµίζω
ότι πρέπει να απαντήσει κατ’ αρχάς στο ερώτηµα: «Είναι µια δι-
ευθέτηση ή µια αλλαγή και τοµή;» Είναι µια αλλαγή και τοµή.
Είναι µια µεγάλη αλλαγή, σαν κι αυτές που προεκλογικά δε-
σµευτήκαµε, και που απαιτεί σήµερα ο ελληνικός λαός.

Λένε µερικοί: «Καλά, γιατί δεν περιµένατε; Γιατί την κάνετε
τώρα; Γιατί δεν την κάνατε µετά από τέσσερα χρόνια κι ας πάει
ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» την επόµενη φορά;» ∆ιότι αν δεν γίνουν τώρα
οι αλλαγές, αυτή η χώρα θα µείνει πίσω, αυτή η χώρα θα βου-
λιάξει. Ό,τι δεν γίνεται τώρα, ό,τι δεν γίνεται στην αρχή, ό,τι δεν
γίνεται σε αυτή τη φάση, δεν θα γίνει καθόλου. Το «άστο γι’
αύριο» είναι εκείνο που µας έφαγε. Το «άστο γι’ αύριο» είναι
εκείνο που δηµιούργησε αυτά τα προβλήµατα είκοσι-τριάντα
χρόνια. Ε, δεν θα το αφήσουµε! Οι αλλαγές θα γίνουν και θα γί-
νουν τώρα, στην ώρα τους, µε τόλµη και βεβαίως και µε την απα-
ραίτητη προετοιµασία που θα εγγυηθεί την εφαρµογή τους.

Λένε µερικοί: «Είναι µια σκοπιµότητα κοµµατική», «είναι µια
ανακατανοµή χωροθέτησης». ∆εν είναι ούτε το ένα ούτε το άλλο.
Εµείς τι κερδίζουµε τελικά απ’ αυτή την αλλαγή; Η ψήφος του
λαού δεν καθορίζεται µε το ποιες είναι οι περιφέρειες ή ποιοι
είναι οι δήµοι. Η ψήφος του λαού καθορίζεται µε βάση την εκτί-
µησή του για την Αυτοδιοίκηση και βεβαίως και το πολιτικό κλίµα
της εποχής εκείνης, αλλά και την επιλογή των προσώπων και, εν
πάση περιπτώσει, τη γνώµη του για τις θέσεις και την ικανότητα
του κάθε συνδυασµού να εγγυηθεί την Τοπική Ανάπτυξη και τη
βελτίωση της ποιότητας ζωής του. Ας µην γελιόµαστε. Κι ούτε
είναι κοµµατικά διαχωρισµένες οι περιοχές.

Για παράδειγµα, υπάρχει δήµος στην περιφέρειά µου, στη Β’
Αθηνών, ο ∆ήµος Χολαργού, τον οποίο άριστα θα µπορούσε να
διεκδικήσει το ΠΑΣΟΚ -τα πολιτικά µας ποσοστά αυτό το επι-
τρέπουν- που ενοποιείται µε το ∆ήµο Παπάγου, γνωστής, εν
πάση περιπτώσει, της πλειοψηφίας η οποία υπάρχει σ’ αυτό το
δήµο. Άρα, λοιπόν, δεν υπάρχει κανένα κοµµατικό κριτήριο.
Υπάρχει πρόθεση να γίνει κάτι καλύτερο, υπάρχει πρόθεση να
αλλάξει το κράτος, να γίνουν οι περιφέρειες. Αυτό δεν είναι µια
µεγάλη τοµή;

Βεβαίως, θα διεκδικήσουµε όλες τις περιφέρειες της χώρας.
Πιθανόν όµως µε την ψήφο του λαού να µην πάρουµε κάποιες.
Αυτό τι σηµαίνει; Ότι τολµούµε κι εκχωρούµε σε κάποιους άλ-
λους, που δεν είναι στη δική µας πολιτική άποψη, ένα µεγάλο µε-
ρίδιο και των πόρων και της διοίκησης της χώρας.

Αυτό είναι τόλµη, αλλαγή, άλλη αντίληψη. Το ρισκάρουµε.
Γιατί; Γιατί πιστεύουµε σ’ αυτό, γιατί πιστεύουµε ότι οι πολίτες οι
ίδιοι της περιφέρειας πρέπει να επιλέγουν τη διοίκησή τους, το
είδος της ανάπτυξης που θέλουν, γιατί πιστεύουµε ότι αυτοί πρέ-
πει να ελέγχουν και να εγγυώνται την πορεία της τοπικής ανά-
πτυξης και της διάθεσης των πόρων γι’ αυτήν.

Είναι µία ριζική ανατροπή στην αντίληψη για την εξουσία. Αυτό
είναι. Και θα έλεγα ότι στους µεγάλους δήµους δίνεται η δυνα-
τότητα της ανάπτυξης, της εξοικονόµησης πόρων, της ενίσχυ-
σης των αρµοδιοτήτων.

Αναγκάζοµαι να πω ότι πραγµατικά µου έκανε µεγάλη εντύ-
πωση η γραµµή, µε την οποία βγήκαν κυρίως οι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά δυστυχώς και πολλοί συνάδελφοι του
Συνασπισµού. Περιπτωσιολογία! Μιλώ γενικά στην αρχή, χωρίς
κάτι συγκεκριµένο. Είµαι αρνητικός στην τοµή και εν συνεχεία
έρχοµαι και λέω «η τάδε περιοχή της περιφέρειάς µου διαµαρ-
τύρεται...».

Τι θα γίνει, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες; Θα λέµε
στον καθένα και πάλι αυτό που θέλει ν’ ακούσει; Θα χαϊδεύουµε
πάλι αυτιά; Τίποτα δεν δεχτήκαµε, επιτέλους, από το παρελθόν;
Τίποτα απολύτως; Άντε να χαϊδέψουµε τ’ αυτιά. Και τι έγινε τε-
λικά; Άντε να µας ακούσει η περιφέρειά µας ότι κακώς έγινε η
ενοποίηση. Νοµίζουµε ότι θα κερδίσουµε; Νοµίζουµε ότι είµαστε
καλοί πολιτικοί; Είµαστε κακοί πολιτικοί, αν κάνουµε αυτή την
ιστορία. ∆εν είµαστε χρήσιµοι. ∆εν προσφέρουµε στον τόπο µας
και δεν εκπροσωπούµε, σε τελική ανάλυση, αυτό που µας έστει-

λαν οι Έλληνες πολίτες να κάνουµε εδώ πέρα, αν πάµε σ’ αυτή
τη λογική.

Ο Πρόεδρος του Συνασπισµού λέει, για παράδειγµα,: «το Ελ-
ληνικό είναι φιλέτο». ∆ηλαδή, ο Άλιµος τι είναι; Στην ίδια περιοχή
είναι. Πλάι βρίσκονται. Το Φάληρο, η Αργυρούπολη -µε την οποία
ενοποιείται- η Γλυφάδα, τι είναι; Με εξαίρεση την Αργυρούπολη,
όλοι οι άλλοι δήµοι, έχουν παραλιακό µέτωπο και λίγο-πολύ
υπάρχουν ανάλογα προβλήµατα. Τι θα πάθει, δηλαδή, το Ελλη-
νικό, αν συνενωθεί µε την Αργυρούπολη; Είναι αντικειµενικά ένας
µικρός δήµος -στην περιφέρειά µου- και ξέρω ότι ο ∆ήµος είναι
αντίθετος. Παρ’ όλα αυτά, το λέω ότι δεν θα πάθει τίποτα αν
αυτός ο δήµος συνενωθεί µε την Αργυρούπολη. Ίσα-ίσα που θα
γίνει κάτι πιο µεγάλο, πιο ουσιαστικό, πιο δυνατό, πιο θετικό για
τους πολίτες, την ποιότητα ζωής τους και θα έχει τη δυνατότητα
-σε τελική ανάλυση- να διεκδικεί ο δήµος αυτό που του ανήκει,
κόντρα σε µεγάλα συµφέροντα που ορισµένες φορές επιχειρούν
να λυµαίνονται την περιοχή.

∆εν έχουµε, λοιπόν, τίποτα να φοβηθούµε. Να προχωρήσουµε.
Οι ενοποιήσεις δεν έχουν καµµία σχέση µε κοµµατικές επιλογές.
Οι ενοποιήσεις ακολουθούν τη λογική. Κάποια στιγµή, σ’ αυτή τη
χώρα πρέπει να είµαστε εραστές του αυτονόητου, να πιστεύουµε
σ’ αυτό που τελικά το απλό µυαλό, ο απλός πολίτης, η απλή λο-
γική, ο ορθός λόγος επιβάλλει να γίνεται.

∆ηλαδή, η Χαλκηδόνα µε τη Φιλαδέλφεια, τι είχαν να µοιρά-
σουν; Το Μοσχάτο µε τον Ταύρο τι είχε να µοιράσει; Η Κηφισιά
µε την Ερυθραία –στην περιφέρειά µου αναφέροµαι, χωρίς κα-
νένα φόβο για κόστος- τι είχε και τι έχει να µοιράσει;

Κάνουµε το αυτονόητο, αυτό το απλό, την απλή λογική που
βελτιώνει τα πράγµατα, τα αλλάζει και προχωράει µπροστά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε και τελειώνω.
Αλλά –ακούστε- περίµενα πράγµατι από την Αριστερά να είναι

πιο θετική σ’ αυτό. ∆εν είναι. ∆υστυχώς! Προτίµησε το δρόµο
τού να στηρίξει κάποιους δηµάρχους που εξέλεξε, εν πάση πε-
ριπτώσει, στο χώρο της. Καλοί είναι οι δήµαρχοι αυτοί. Τους τι-
µούµε. Τιµούµε τη δουλειά τους. Αλλά, δεν είναι δυνατόν στο
όνοµα του ότι είναι δικός µας ο δήµαρχος, να ερχόµαστε εδώ –
και µάλιστα από τον Πρόεδρο του κόµµατος, τον αξιότιµο κ. Τσί-
πρα- και να λέµε ότι «ξέρεις, χάλασε ο κόσµος, διότι το Ελληνικό
ενοποιείται µε την Αργυρούπολη». Ε, δεν είναι έτσι. Ίσα-ίσα που
θα ωφεληθούν οι κάτοικοι. Και αν τελικά οι κάτοικοι εκτιµούν ότι
ο δικός σας ή ο δικός µας ή ο δικός του ή οποιοσδήποτε δήµος
είναι καλύτερος, οι κάτοικοι θα ψηφίσουν. ∆εν θα ψηφίσουµε
εµείς.

Αλλά, από τη Νέα ∆ηµοκρατία δεν περίµενα και τίποτε άλλο.
Είναι οι ίδιοι που αρνήθηκαν και τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», που µας
είπαν ότι θα καταργήσουν την εκλεγµένη νοµαρχία και δεν τόλ-
µησαν να το κάνουν. Είναι οι ίδιοι που πολέµησαν, πολεµούν και
θα πολεµούν –γιατί είναι συντηρητικής νοοτροπίας και αντίλη-
ψης- οποιαδήποτε τοµή επιχειρήθηκε να γίνει στη χώρα στον
τοµέα της αυτοδιοίκησης, της αποκέντρωσης, του αποκεντρω-
µένου κράτους. Τους παραδίδουµε στην κρίση του λαού και προ-
χωράµε µπροστά.

Η τοµή θα γίνει, θα προχωρήσει και να είστε βέβαιος ότι ο λαός
θα την εγκρίνει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η Βουλευ-
τής του ΛΑΟΣ κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Να καλωσορίσω και
εγώ τους εκπροσώπους της Φωκίδας και να πω ότι πριν µπω στην
Αίθουσα, άνθρωποι αγανακτισµένοι και από τη Φωκίδα µε παρα-
κάλεσαν -παρά το γεγονός ότι δεν είµαι από τη Φωκίδα- να πω ότι
αντιτίθενται και λένε ένα δυνατό «όχι ο ∆ήµος Ευπαλίου στην αλ-
λαγή της έδρας». Η έδρα του ∆ήµου ∆ωρίδας ανήκει στο Ευπά-
λιο. Το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ουρανία Παπανδρέου-Πα-
παδάκ καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Υπάρχει και η αντίθετη άποψη.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Εγώ είµαι υποχρεω-

µένη. Κοιτάξτε, κύριε Πρωτόπαπα, ακούµε το λαό, όχι ότι µας
συµφέρει. Ακούµε το λαό και εγώ είµαι υποχρεωµένη. Εσείς να
δράτε διαφορετικά. Εγώ δρω ακριβώς έτσι.

Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, το Υπουργείο Εσωτερικών
φέρνει για ψήφιση ένα νοµοσχέδιο -τα είπαµε εξάλλου και στην
Επιτροπή- το οποίο δυστυχώς, µόνο αντιδράσεις έχει προκαλέ-
σει στην κοινή γνώµη, καθώς κατά γενική οµολογία είναι «κοµ-
µένο και ραµµένο». Και αυτό δεν το λέµε µόνο εµείς, οι
ψηφοφόροι του ΛΑΟΣ, το λένε οι πολλοί ψηφοφόροι του ΠΑΣΟΚ
που διαδηλώνουν στους δρόµους της Αθήνας και της περιφέ-
ρειας. Όπου και να πάτε, βλέπετε εξαγριωµένους ψηφοφόρους
του ΠΑΣΟΚ και όχι του ΛΑΟΣ να αντιδρούν σε αυτό που πηγαί-
νετε να κάνετε. Γιατί ακόµα και αυτοί οι άνθρωποι βλέπουν τις
µικροκοµµατικές σκοπιµότητες.

Κυρία Υπουργέ, έτυχε και πάλι σε σας –µάλιστα θα έλεγα και
στο δίδυµο µε τον κύριο Υπουργό- να φέρετε ακόµη ένα πρό-
χειρο, βιαστικό νοµοσχέδιο που µόνο κακό µπορεί να προκαλέ-
σει στην ελληνική κοινωνία, όπως είναι και το µεταναστευτικό µε
το νόµο που φέρατε πριν από λίγο καιρό.

Εµείς, σαν Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, σας είχαµε προ-
ειδοποιήσει και τότε, αλλά δεν µας ακούσατε, γιατί εσείς συνη-
θίζετε να µην ακούτε. Έχετε επιλεκτική βαρηκοΐα! Ακούτε µόνο
τους συντρόφους σας. ∆εν ακούτε κανέναν άλλον. Το ίδιο κά-
νουµε και τώρα και φωνάζουµε δυνατά να µη µετατρέψετε τη
χώρα σ’ ένα µεγάλο εκλογικό κέντρο του ΠΑΣΟΚ, µε δήµους
«κοµµένους και ραµµένους» στα µέτρα σας, µε δήµους που φο-
ρούν µόνο «πράσινα» κοστούµια.

Ερχόµαστε τώρα στο νοµοσχέδιο. Πιστεύετε αλήθεια, κυρία
Υπουργέ, ότι η χώρα µας είναι ώριµη τώρα να δεχθεί αυτή τη µε-
ταρρύθµιση; Ο αξιότιµος κύριος Πρωθυπουργός πριν από δύο
χρόνια σε συγκεντρώσεις του, σε διαδηλώσεις, έλεγε ότι δεν
µπορεί να γίνει µεταρρύθµιση, όπως την ήθελε τότε η κυβέρνηση
του κ. Καραµανλή, διότι δεν είχαµε και τα λεφτά.

Αλήθεια, σήµερα υπάρχουν τα λεφτά; Κοροϊδεύετε τον ελλη-
νικό λαό; Από τη µία τρέχουµε και βάζουµε τις θηλιές του ∆ιε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου και όλων αυτών των κυρίων και από
την άλλη λέτε ότι προχωράει η µεταρρύθµιση, γιατί τα λεφτά
υπάρχουν. Κάποιος δεν λέει την αλήθεια και δυστυχώς, δεν λέτε
εσείς την αλήθεια στον ελληνικό λαό, τον οποίο συνεχίζετε να
εξαπατάτε.

Στην επιτροπή, κυρία Υπουργέ, είπατε ότι «εντάξει, το πολύ εί-
κοσι προβλήµατα έχουµε σε όλη τη χώρα και νοµίζω ότι αυτά τα
προβλήµατα δεν είναι πολλά». Εκεί, σας παρακάλεσα προσωπικά
-εκπροσωπώντας ένα περήφανο, δυναµικό λαό που ξέρει να αγω-
νίζεται, το λαό της Εύβοιας, κυρίως της περιοχής Κύµης και Αλι-
βερίου- να δείτε µε ιδιαίτερη προσοχή το θέµα της συγχώνευσης
των δύο δήµων, µε τη δηµιουργία ενός δήµου-γίγαντα στην πε-
ριοχή, γιατί πραγµατικά έχει δηµιουργήσει πολύ µεγάλο πρό-
βληµα στην περιοχή. ∆εν το κάνατε. Στην κυριολεξία! Να πω µε
την έκφραση που δεν µου αρέσει, αλλά αγανακτώ και εγώ, όπως
έχουν αγανακτήσει όλοι αυτοί οι άνθρωποι, οι οποίοι έχουν βγει
στους δρόµους, κλείνουν γέφυρες, διαµαρτύρονται γιατί δεν
τους ακούσατε και δεν ακούτε κανέναν. ∆εν ακούσατε κανένα
φορέα της περιοχής, ούτε την Εκκλησία, ούτε πολιτιστικούς ούτε
δηµοτικά συµβούλια. Τίποτα δεν ακούσατε, γιατί όλοι αυτοί είχαν
σαφώς ταχθεί και είχαν πει «ναι στους δύο δήµους». ∆εν ακού-
σατε τότε την ΚΕ∆ΚΕ ούτε τίποτα.

Αποφασίσατε στην αρχή να γίνουν δύο δήµοι και ως δια µα-
γείας, το βράδυ, αυτό άλλαξε και φτιάχνετε ένα δήµο συνενω-
µένο, γίγαντα. Γιατί τον φτιάξατε; Γιατί ήταν η απαίτηση -και
πρέπει να το τονίσουµε αυτό και δεν τιµάει τη δηµοκρατία µας-
των κοµµατικών σας φίλων.

Και εδώ ρωτώ εσάς, κυρία Υπουργέ και ρωτώ και τον Υπουργό
και θέλω µια απάντηση: αλήθεια πιστεύετε ότι έχει αλλάξει κάτι
στο να λέµε ότι, ναι φίλτατο είναι το κάθε κόµµα, αλλά φιλτάτη
πάνω απ’ όλα, κυρία Υπουργέ, είναι η πατρίς.

∆εν θα αναφερθώ, γιατί κυρία Υπουργέ, έχετε αποφασίσει ήδη
τι πρέπει να κάνετε. Είτε µιλάµε είτε δεν µιλάµε, έχετε πάρει τις
αποφάσεις σας. Συνενώνετε ένα δήµο-τέρας, ένα δήµο-γίγαντα

που φέρνει µόνο προβλήµατα στην περιοχή. Και σας λέω και
πάλι, ο φτωχός ανθρωπάκος που ζει από τα κεράσια της περιο-
χής του, για να πάει στην πρωτεύουσα του δήµου που φτιάξατε,
θέλει τέσσερις ώρες για τα εκατόν εννέα χιλιόµετρα που τον χω-
ρίζουν, γιατί οι δρόµοι που τους ενώνουν, κυρία Υπουργέ, είναι
καρόδροµοι. Αυτοί είναι οι δρόµοι της Εύβοιας και αυτά πάτε
εσείς να συνενώσετε, που δεν µπορεί να τα συνενώσει κανείς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίαε Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
∆εν θα αναφερθώ, στην ιστορία της Κύµης, δεν θα αναφερθώ

σε τίποτα άλλο. Όµως, από τούτο εδώ το Βήµα, σαν Ευβοιώ-
τισσα, σας πολιτικός, σαν πολίτης της Εύβοιας αλλά και σαν για-
τρός της Εύβοιας και γιατρός Ελληνίδα, κάνω έκκληση προς τον
Πρόεδρο της Βουλής, προς τον Αξιότιµο Πρωθυπουργό, προς
τον Υπουργό, ο οποίος πάντοτε µας εγκαταλείπει, σ’ εσάς, κυρία
Υφυπουργέ, κάνω έκκληση προς τους συναδέλφους µου για-
τρούς της Ευβοίας, που ακούτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -
είµαστε έξι Βουλευτές από την Εύβοια και οι τέσσερις είµαστε
γιατροί- κάνω έκκληση προς όλους τους γιατρούς του ελληνικού
Κοινοβουλίου, ας σεβαστούµε µόνο τη µνήµη του µεγάλου Έλ-
ληνα γιατρού, του µεγάλου γιατρού του εικοστού αιώνα, του
Γιώργου Παπανικολάου, που είναι Κουµιώτης. Γεννήθηκε στην
Κύµη, είναι το σπίτι του, είναι η γενέτειρά του και ο κόσµος όλος,
ξέρει την Κύµη γιατί είναι η γενέτειρα του µεγάλου Γεωργίου Πα-
πανικολάου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Και εγώ κάνω έκκληση σ’
εσάς, κυρία Παπανδρέου, παρακαλώ να ολοκληρώσετε. Φτάσατε
στα οκτώµισι λεπτά.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Λοιπόν, ο Γιώργος
Παπανικολάου, για την Εύβοια, για τους Κουµιώτες, είναι ό,τι ο
Ιπποκράτης για την Κω. Σας παρακαλώ, λοιπόν, πάρα πολύ, του-
λάχιστον το τελευταίο να το λάβετε υπ’ όψιν σας και να τιµή-
σουµε αυτούς που τιµούν την Ελλάδα ανά τους αιώνες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Λοιπόν, αφήσαµε τον δέ-
οντα χρόνο γι’ αυτόν το µεγάλο Έλληνα, τον Γεώργιο Παπανικο-
λάου.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ- ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: ∆εν τον τιµούµε,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αυτό δεν συνδέεται
τόσο µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», όσο µε την απόδοση τιµής και επι-
στηµονικής και ανθρωπιστικής αναγνώρισης.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Θέλω να καταθέσω
στα Πρακτικά της Βουλής τα τηλεγραφήµατα, όλων των ανθρώ-
πων που ζητούν να παραµείνει αυτός ο δήµος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Να τα καταθέσετε, βε-
βαίως.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ουρανία Παπανδρέου- Πα-
παδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα τηλε-
γραφήµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Να µιλήσουν όµως τώρα και οι υπόλοιποι συνάδελφοι και πρώ-
τος ο συνάδελφος Βουλευτής, του ΛΑΟΣ, κ. Ηλίας Πολατίδης ο
οποίος ήδη ανέρχεται στο Βήµα και τελευταίος, πριν διακό-
ψουµε, είναι ο κ. Σαλαγιάννης.

Ορίστε, κύριε Πολατίδη, έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ένα βασικό ερώτηµα, στο οποίο πρέπει να απαντήσει η Κυ-

βέρνηση και νοµίζω έχει τεθεί από πολλές πλευρές του Κοινο-
βουλίου, είναι γιατί γίνεται και γιατί τώρα. Ας δούµε τις
δικαιολογίες τις οποίες λέει η Κυβέρνηση.

Πρώτον, λέει, ότι θα µειωθεί το κόστος, κάτι το οποίο έχει αµ-
φισβητηθεί πλήρως, γιατί ακούσαµε εδώ, ακόµα και από τον ίδιο
τον Πρωθυπουργό, να µας λέει ότι σήµερα υπάρχουν πενήντα
χιλιάδες δηµοτικοί σύµβουλοι. Το ίδιο µάλιστα, το έχει αναφέρει
και σε σχετικό ενηµερωτικό σηµείωµά του, το Υπουργείο. ∆εν
έκανα ποτέ δηµοτικός σύµβουλος, αλλά νοµίζω ότι όλοι γνωρί-
ζουν πως οι δηµοτικοί σύµβουλοι δεν αµείβονται. Θέλουµε να
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µειώσουµε –µιλάµε για αντιπροσώπευση, µιλάµε για δηµοκρα-
τία, µιλάµε για συµµετοχή- τους άµισθους εκπροσώπους του
λαού, οι οποίοι συµµετέχουν στη δηµοτική εξουσία.

Λέγεται, µάλιστα, ότι όλη αυτή τη δήθεν µείωση κόστους, την
έχει ζητήσει η τρόικα. Επειδή, από την αντιπροσωπεία ήµουν απ’
αυτούς οι οποίοι συνοµίλησαν µε την τρόικα, ως εκπρόσωπος
του ΛΑΟΣ, ήµασταν µια οµάδα από το ΛΑΟΣ, οι οποίοι συζητή-
σαµε και ετέθη το συγκεκριµένο θέµα και η τρόικα δηλώνει ότι
δεν το έχει ζητήσει. Αντιθέτως, η Κυβέρνηση είπε στην τρόικα, ότι
πρέπει να το κάνει και το εµφάνισε ως ένα µέτρο το οποίο δήθεν
θα µειώσει το κόστος.

Εδώ, παρεµπιπτόντως, θέλω να κάνω µια απλή ερώτηση: Τα
δηµαρχεία, τα οποία θα στεγάσουν τις νέες υπηρεσίες, που θα
δηµιουργηθούν, που θα µεταφερθούν απ’ όλους τους δήµους
που συνενώνονται -οι υπηρεσίες, οι υπάλληλοι- σε µία κεντρική
υπηρεσία, πόσο θα κοστίσουν; Μας το έχετε πει αυτό; Σε πόσο
χρόνο θα αποδώσουν, αυτές οι όποιες µειώσεις κόστους και οι-
κονοµίας κλίµακας που θεωρούνται ότι θα κάνετε; Αν σήµερα,
που είναι η κρίση ξοδεύουµε τα χρήµατα…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τα ΚΕΠ.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Τα ΚΕΠ φυσικά, τα οποία είναι και αυτά

µια πληγή. Θα λειτουργήσουν τα ηλεκτρονικά ΚΕΠ; Εγώ θα σας
θυµίσω, δείτε και τι λεγόταν τότε για τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», ότι
δήθεν σε κάθε κοινότητα θα έµπαινε τότε ένα µηχάνηµα που θα
πηγαίναµε µε κάρτα και θα βγάζαµε τα πιστοποιητικά. Όσο τα εί-
δατε εσείς, άλλο τόσο τα έχουµε δει και εµείς. Και τα ίδια τα ΚΕΠ,
τα οποία θα δουλέψουν, υποτίθεται στις έδρες των δήµων των
προηγούµενων θα έχουν την ίδια τύχη.

Τα ΚΕΠ τα οποία λειτουργούν ήδη, των νοµαρχιών και των
δήµων των µεγάλων έχουν χρεοκοπήσει, διότι δεν πληρώνουν
τους συµβασιούχους, αλλά θα λειτουργήσουν άλλα ΚΕΠ στα
χωριά, τα οποία βέβαια θα µειώσουν και το κόστος, παρ’ όλα
αυτά.

Επίσης, λέτε και ισχυρίζεστε ότι οι νέοι δήµοι θα είναι βιώσιµοι.
Τι ακριβώς σηµαίνει αυτό το βιώσιµό, ουδέποτε µας δώσατε έναν
ορισµό να καταλάβουµε και εµείς, οι οποίοι δεν είµαστε τόσο
προχωρηµένοι στη δική σας λογική.

Λέτε ότι, θα επιτύχουν οι νέοι δήµοι την ανάπτυξη. Πώς; ∆η-
λαδή, το ότι συνενώνονται τρεις και τέσσερις δήµοι και έχουµε
πλέον κάποια µεγέθη άνω των δέκα χιλιάδων, άνω των είκοσι χι-
λιάδων, των τριάντα χιλιάδων -πέραν της ελάχιστης οικονοµίας
την οποία θα δηµιουργήσει η µείωση των δηµάρχων και των αντι-
δηµάρχων, που και αυτό είναι µε ερωτηµατικό- δεν ξέρω πώς
ακριβώς θα περισσέψουν αυτοί οι πόροι, τους οποίους θα χρη-
σιµοποιήσετε για ανάπτυξη.

Είναι δηλαδή δυνατόν να γίνει ισσόροπη ανάπτυξη; Εκτός αν
είναι στο µυαλό σας µέσα και δεν µας το λέτε ότι σταδιακά, του-
λάχιστον στους δήµους της περιφέρειας, θα έχουµε εγκατάλειψη
των µικρών οικισµών, µεταφορά τους στο κέντρο του δήµου και
τότε, µέσω αυτών των οικονοµιών κλίµακας θα έχετε κάποια εξοι-
κονόµηση πόρων.

Αν το ισχυρίζεστε αυτό, να µας το πείτε, να το ξέρει και ο λαός
ο οποίος σας ψήφισε εν αγνοία του -χωρίς να ξέρει τα σχέδιά
σας, όσο και αν ισχυρίζεστε διαφορετικά- την 4η Οκτωβρίου,
αλλά να το ξέρει και τώρα. Να ξέρει, ότι αυτοί που κάθονται σε
µικρές κοινότητες είναι προγραµµατισµένοι από τη δική σας πο-
λιτική και από το συγκεκριµένο, παρόν σχέδιο να εξαφανιστούν.

Λέτε εδώ, ότι οι δήµοι λόγω της αυξήσεως τους θα µπορέσουν
να λειτουργήσουν καλύτερα. Σας είπα και στην επιτροπή, θα το
καταθέσω και στα πρακτικά, ότι στη Γαλλία, το µέσο µέγεθος
είναι περίπου χίλιοι οκτακόσιοι. Στη Γερµανία είναι έξι χιλιάδες
οκτακόσιοι. Σε όλες τις χώρες, στις περισσότερες, η συντριπτική
πλειοψηφία της Ευρώπης, οι πρωτοβάθµιοι Οργανισµοί Τοπικής
Αυτοδιοίκησης έχουν πληθυσµό κάτω από πέντε χιλιάδες. ∆εν
παρέχουν καλές υπηρεσίες στους πολίτες των χωρών αυτών και
ξαφνικά οι δικοί σας δήµοι, µόνο και µόνο γιατί θα έχουν τερά-
στιο µέγεθος, αυτό σηµαίνει ότι θα έχουν και καλύτερες υπηρε-
σίες;

Ισχυρίζεστε επίσης, ότι µε τη συνένωση θα µπορέσουν να γί-
νουν τεχνικές και οικονοµικές υπηρεσίες και µάλιστα στην οµι-
λία σας πριν, είπατε ότι δεν µπορούν οι µικροί ορεινοί δήµοι να

κάνουν τεχνικά έργα, γιατί δεν έχουν τεχνική υπηρεσία.
Τώρα σοβαρά µιλάτε, κύριε Υπουργέ; ∆εν υπήρχαν τεχνικές

υπηρεσίες δήµων και κοινοτήτων; ∆ηλαδή, πώς κοροϊδεύετε έτσι
τον ελληνικό λαό και τους αντιπροσώπους; Πώς λέτε τέτοια
πράγµατα; Είναι δυνατόν να τα ισχυρίζεστε αυτά, ότι χρειάζεται
να υπάρχει τεχνική υπηρεσία στο δήµο προκειµένου να ρίξει
εκατό µέτρα άσφαλτο; Τι είναι αυτά τα οποία λέτε; Θα αναφερθώ
στο τι θα έπρεπε να γίνει.

Όχι µόνο να λέτε ότι κάνετε τις µέγιστες τοµές, στο τι υπηρε-
σίες πρέπει να παρέχουν οι πρωτοβάθµιοι και δευτεροβάθµιοι
Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοικήσεως και κατόπιν να βρεθεί ο βέλ-
τιστος τρόπος, µε τον οποίο µπορούν να παρασχεθούν αυτές οι
υπηρεσίες. Αυτή τη βασική ερώτηση δεν την κάνατε. ∆εν υπάρ-
χει πουθενά µέσα στην Εισηγητική Έκθεση. Τι ακριβώς θέλουµε
να κάνει; Μόνο έκθεση ιδεών; Μόνο παχιά λόγια; Μόνο βιωσιµό-
τητα, ανάπτυξη κ.λπ.;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Για το Νοµό Σερρών θα πω ότι διαβούλευση δεν κάνατε.

Αγνοήσατε την πρόταση που σας έκανε η ΤΕ∆Κ. ∆ηλαδή, κάποιοι
από το γραφείο σας ή µε κάποιες παραινέσεις από κάποιους το-
πικούς παράγοντες γνωρίζουν καλύτερα τα πράγµατα απ’ ό,τι τα
ξέρει η Τοπική Ένωση των ∆ήµων και Κοινοτήτων. Ποιος είναι ο
σκοπός που τα κάνετε όλα αυτά; Και εδώ θέλω να καταλήξω.

Ο κ. Παπανδρέου σε Συνέδριο του «Economist» είπε ότι χρει-
αζόµαστε παγκόσµια διακυβέρνηση και τη χρειαζόµαστε και γρή-
γορα. Ακριβώς µε µια σειρά κινήσεων, χωρίς ακριβώς να
καταλαβαίνει ο λαός και χωρίς να βλέπει τον τελικό σας στόχο,
οδηγείτε την Ελλάδα στο να γίνει µια άθλια επαρχία ενός ευρω-
παϊκού υπερκράτους και κατόπιν ενός παγκόσµιου υπερκράτους.
Σε κάτι τέτοιο εµείς δεν µπορούµε να συναινέσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τελευταίος οµιλητής για την πρωινή –ας την πούµε έτσι- συ-
νεδρίαση είναι ο κ. Νικόλαος Σαλαγιάννης Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ: Καρδίτσας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Καρδίτσας, βεβαίως.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ξεκαθαρίσω

από την αρχή τη θέση µου. Εγώ στηρίζω το νοµοσχέδιο συνει-
δητά και ισχυρά, γιατί το θεωρώ το πρώτο αποφασιστικό, θεµε-
λιακό βήµα για την εκ βάθρων ανατροπή της ισχύουσας
κατάστασης σε αυτό που λέµε κράτος ελληνικό. Πρώτο αποφα-
σιστικό βήµα. Έτσι το βλέπω, έτσι το αξιολογώ, έτσι το υποστη-
ρίζω και έτσι θα το κρίνω. ∆εν θα αναλωθώ σε πράγµατα που οι
συνάδελφοί µου έχουν αναπτύξει. Θα κάνω µόνο τρεις επιση-
µάνσεις, που εγώ τις θεωρώ καίριες.

Το πρόβληµά µας, λοιπόν, είναι το κράτος, το πρόβληµα της
χώρας διαχρονικά, το µεγάλο της πρόβληµα. Χωρίς να συγκρο-
τήσουµε το κράτος, η χώρα δεν πρόκειται να συγκροτηθεί. Το
ξέρουµε όλοι όσοι έχουµε περάσει από χώρους είτε ελεύθερου
επαγγελµατία είτε από τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση είτε κυβερνήσαµε
µε οποιονδήποτε τρόπο.

Στο κράτος –αυτό που λέµε κράτος- αποτυπώνεται όλη η κα-
κοδαιµονία της λειτουργίας της πολιτείας µας, του πολιτικού συ-
στήµατος, του µοντέλου διακυβέρνησης, του µοντέλου
ανάπτυξης. Αποτυπώνεται µε τον πιο ανάγλυφο τρόπο η νοο-
τροπία, η κουλτούρα, η αντίληψη για τα δηµόσια πράγµατα και
βέβαια, το σύστηµα αξιών µε το οποίο λειτουργούµε στη δηµό-
σια ζωή. Και θα έλεγα ότι και το πολιτισµικό επίπεδο της ίδιας
της κοινωνίας αποτυπώνεται ανάγλυφα στη λειτουργία του κρά-
τους.

Εάν έτσι έχουν τα πράγµατα, κύριε Πρόεδρε και αγαπητέ
Υπουργέ, ισχυρίζοµαι ότι εάν δεν βάλουµε µπροστά σαρωτικές
αλλαγές στον πυρήνα των πραγµάτων, στην κεφαλή –που δη-
λαδή;- στο πολιτικό σύστηµα, στον τρόπο εκλογής των Βουλευ-
τών, στο ρόλο των Βουλευτών, στο ρόλο της Βουλής, στη σχέση
που έχει η Βουλή µε την Κυβέρνηση, στη σχέση της εκτελεστικής
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εξουσίας µε την οικονοµική εξουσία και τα Μέσα Μαζικής Ενη-
µέρωσης, αν δεν βάλουµε χέρι, ανατροπές ουσιαστικές στο µο-
ντέλο διακυβέρνησης της χώρας, δεν θα θεµελιώσουµε
πραγµατικές αλλαγές στη λειτουργία του κράτους –ως συνόλου
να το δούµε- ως διοίκησης και αυτοδιοίκησης.

Εποµένως πρέπει να προετοιµάσουµε τις σαρωτικές αλλαγές
που θα θεµελιώσουν αυτά που κάνουµε τώρα και δεν θα µείνουν
άψυχα πράγµατα µέσα στο χαρτί.

∆εύτερη επισήµανση. Όσοι από εµάς έχουν µια εποπτεία συ-
νολικότερη στο πώς λειτουργούν τα πράγµατα, ξέρουµε ένα
πράγµα. Ουσιαστική αποκέντρωση, πραγµατική αυτοδιοίκηση
δεν µπορεί να σταθεί χωρίς ισχυρό, αποφασιστικό, κεντρικό επι-
τελικό κράτος. Όσο πιο βαθιά είναι η αποκέντρωση, όσο πιο ου-
σιαστική είναι η αυτοδιοίκηση, τόσο πιο ικανό και
αποτελεσµατικό µπορεί να είναι το κεντρικό κράτος.

Αλλιώς, εκτός όλων των άλλων, θα δηµιουργήσουµε τοπάρ-
χες, συνδικαλιστές τοπικούς, µεσίτες µε το κράτος και περιφε-
ρειακούς καπεταναίους. Θέλουµε, λοιπόν, ένα κράτος
αποφασιστικό, επιτελικό, καθαρό, ικανό, που θα µπορεί να χα-
ράζει τη γενική πορεία της χώρας, θα µπορεί να χαράζει τις γε-
νικές πολιτικές, θα µπορεί να χαράζει το µοντέλο διακυβέρνησης
που θα έχει ανάγκη η χώρα και θα µπορεί να εποπτεύει, να αξιο-
λογεί και να κρίνει όλες τις άλλες δοµές, που φτιάχνουµε. Χρή-
σιµο θέµα και πρέπει να µας απασχολήσει πάρα πολύ σοβαρά,
µιας και κάνουµε τέτοιου είδους µεγάλες τοµές στην αυτοδιοί-
κηση, στην αποκέντρωση.

Τρίτο θέµα είναι τα πρόσωπα. Ξέρουµε όλοι, µας έγινε µάθηµα
πια, ότι τα πρόσωπα ενσωµατώνουν τους θεσµούς στη λειτουρ-
γία τους. Κεντρικό ρόλο έχουν τα πρόσωπα. Και όταν µάλιστα,
λέµε να κάνουµε δήµους ή περιφέρειες µε τόσες αρµοδιότητες
και τόσες ευθύνες, µε τέτοια άσκηση ευθύνης, όχι εξουσίας που
συνήθως εµείς συζητάµε, τα πρόσωπα πρέπει να έχουν όχι µόνο
τεχνοκρατική επάρκεια που χρειαζόµαστε τώρα, όχι µόνο όραµα
και πολιτικό υπόβαθρο πάρα πολύ ισχυρό, αλλά και ήθος και κοι-
νωνική καταξίωση.

Τα πρόσωπα, λοιπόν, που η κοινωνία πρέπει να επιλέξει για να
µπορέσουν να θέσουν σε κίνηση αυτές τις νέες δοµές, πρέπει να
είναι τα καλύτερα που έχει µια κοινωνία. Γι’ αυτό, αγαπητέ κύριε
Υπουργέ, εγώ στο κόµµα µας θα προτείνω –και το λέω δηµόσια-
να µη δώσουµε πουθενά χρίσµα σε δήµαρχο. Αν κάποιος δή-
µαρχος είναι σε ένα δήµο, που παραµένει όπως είναι ακέραιος ο
δήµος, καλώς να τον κρίνουµε και να τον αφήσουµε όπως είναι.

Αλλιώς, θα γίνουν προκριµατικές εκλογές παντού, ανοιχτές

στην κοινωνία, για να επιλέξουν οι τοπικές κοινωνίες τους αν-
θρώπους τους, χωρίς χρίσµατα. Και αυτό να γίνει και για τους
Βουλευτές, εάν πάµε σε αλλαγή του εκλογικού νόµου. Οι κοινω-
νίες να επιλέγουν τα πρόσωπα, κανένας από πάνω, µόνο από
κάτω. Αυτές είναι οι τρεις επισηµάνσεις που θεωρώ ότι είναι
πάρα πολύ κρίσιµες.

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω δύο πράγµατα για την Καρδίτσα.
Σύσσωµοι, οι Βουλευτές της Καρδίτσας, οµόφωνα, σας έχουµε
καταθέσει δύο προτάσεις. Η µια είναι να υπάρξει δήµος στη
Λίµνη Σµοκόβου. Είναι ορεινός δήµος και έχει όλα τα κριτήρια
που θέτετε στο νοµοσχέδιό σας. Άρα, λοιπόν, µπορεί να γίνει.
Βάλτε όποια έδρα θέλετε, αλλά αφήστε όµως την ιστορική Ρε-
ντίνα να είναι ως ιστορική έδρα.

Και το δεύτερο είναι ότι εµείς, πέρα από το Μαύρο Καβαλάρη
στην Καρδίτσα έχουµε τη γενέτειρα του Καραϊσκάκη στο Μαυ-
ροµµάτι. Είναι ιστορική έδρα το Μαυροµµάτι του ∆ήµου Μουζα-
κίου. Όλοι οι Βουλευτές σάς ζητάµε να δείτε την περίπτωση, να
κάνετε ιστορική έδρα του νέου ∆ήµου Μουζακίου το Μαυροµ-
µάτι.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ που µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προη-
γουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρία µέλη του ΚΑΠΗ Σταυρούπολης Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.09’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα το απόγευµα Τετάρτη 26 Μαΐου 2010 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργα-
σία: συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Απο-
κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Νέα αρχιτεκτο-
νική της αυτοδιοίκησης και αποκεντρωµένης διοίκησης –
Πρόγραµµα Καλλικράτης».
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